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STANOVANJSKO GOSPODARSTVO VČERAJ, DANES, JUTRI... 
Predsedstvo centralnega komiteja Zveze komunistov Slovenije je 

sklenilo, da je glede na vsebino resolucije VIII. kongresa Z K S za 
p o d r o č j e stanovanjskega gospodarstva potrebno p o s p e š i t i u r e s n i č e 
vanje sprejetih s t a l i š č in sklepov, vzporedno s tem pa poglobiti oceno 
stanja pri uveljavljanju samoupravnih d r u ž b e n o ekonomskih odno
sov. Ocenjeno je. da smo dosegli lepe rezultate v izgradnji stanovanj, 
da pa u r e s n i č e v a n j e samoupravnih d r u ž b e n o - e k o n o m s k i h odnosov 
poteka p r e p o č a s i . 

K o m i t e obč inske konference Z K S 
Jesenice je 30. juni ja organiziral po
svet o u r e s n i č e v a n j u samoupravnih 
d r u ž b e n o ekonomskih odnosov, v 
stanovanjskem gospodarstvu. Ude
ležili so se ga komunis t i iz vodstev 
vseh d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij , 
skupšč ine obč ine in stanovanjske 
uprave ter predstavniki r epub l i šk ih 
vodstev d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organi
zacij in organov. 

Zaradi ak tua lnos t i vsebine objav
ljamo v celoti uvodni referat, ki je 
bil podan na posvetu. Še to l iko bolj , 
ker bo temu sledila j avna razprava o 

predlogu d r u ž b e n e g a dogovora o 
prehodu na ekonomske stanarine. 

Č e že l imo podati za p o d r o č j e sta

novanjskega gospodarstva v naši ob
čini pregled za t ečenega stanja in 
oceniti dosedanjo u spešnos t dela na 
tem področ ju , potem moramo z ne
kater imi podatki poseči nazaj, pred
vsem na zače t ek delovanja samo
upravne stanovanjske skupnosti v 
letu 1974, to delovanje pa povezati z 
i zv rševan jem s redn je ročnega plana 
samoupravne stanovanjske skupno-

(nadaljevanje na 9. strani) 

PRVA FAZA PLINIFIKACIJE ŽELEZARNE 
Sektor novogradnje je delegatom delavskega sveta Ž e l e z a r n e na 

seji, 31. avgusta p r e d l o ž i ) p o r o č i l o o izvajanju prve faze plinifikacije 
Ž e l e z a r n e , ki ga v celoti posredujemo n a š i m bralcem. 

Pl in i f ikac i ja Že leza rne je druga 
investicija po velikosti in pomemb
nosti , k i jo izvajamo v Že leza rn i . 
Znano je, da Sloveni ja prehaja na 
uporabo zemeljskega p l ina , ki ga bo 

Z GRADBIŠČA KONTI - LIVA 
Znano je, da so poletni meseci k r i t i č n i za proizvodnjo. Prav tako 

je z gradnjo na g r a d b i š č i h . Prizadevali smo si, da č a s poletnih 
dopustov ne bi negativno vplival na tempo gradnje konti l iva, kar 
nam je pa le delno uspelo. Poletje je za nami. dela na g r a d b i š č u konti 
liva se zopet izvajajo s polno m o č j o . 

Zgrajen je nov energetski most 
preko reke Save. Postavl jen je pr i 
bližno sto metrov vzhodno od obso-
ječega energetskega mostu, tik ob 
črpalnic i S a v a . M o s t je bi l izdelan v 
p r e d a l č n i konst rukci j i iz brezš ivnih 
cevi v tovarnah podjetja H i d r o m o n -
t aža in v dveh delih prepeljan na Je
senice. N a levem bregu Save so de
lavci H i d r o m o n t a ž e most sestavili 
in ga v enem kosu položil i na pr i
pravljene temelje. Tehnologi ja 
m o n t a ž e ni bi la enostavna, vendar 
je H i d r o m o n t a ž i z nekaj težav 
odl ično uspela. Š e nekaj t e h n i č n i h 
podatkov: 

R a z p o n na mostu je 33 m, višina 
2,30 m, nosi lnost 1,5 t / m . L a s t n a 
teža mostu je zaradi p r e d a l č n e 
konstrukcije iz cevi izredno majhna 
in z n a š a le 5,4 t. 

V notranjost i mostu bodo polo
žene cevi premera 300 mm za dovod 
sveže hladi lne vode na kont i l iv in 

S P O D B U D N I 
DOSEŽKI 

V T O Z D H V B 
V A V G U S T U 

Delavci v temeljni orga
nizaciji z d r u ž e n e g a dela 
Hladna valjarna Bela so v 
mesecu avgustu, kljub v e č j i 
odsotnosti zaradi koriste
nja rednih letnih dopustov, 
dosegli spodbudne proiz
vodnje rezultate. D osegli so 
doslej n a j v i š j o m e s e č n o 
proizvodnjo in sicer 7 t i s o č 
311 ton in za planirano 
k o l i č i n o zaostali le slabe 
št ir i odstotke. T u d i odpre-
ma je bila v avgustu doslej 
n a j v i š j a in je z n a š a l a 7.220 
ton, s č i m e r so le pet od
stotkov zaostali za n a č r t o 
vano. 

D o s e ž e n i rezultati v me
secu avgustu bodo delav
cem T O Z D Hladna valjarna 
Bela, ki se prizadevajo za 
z m a n j š a n j e poslovne izgube 
iz prvega polletja, nedvom
no pomenili veliko spodbu
do pri u r e s n i č e v a n j u ukre
pov za odpravo izgube. 

Doslej n a j v i š j i h m e s e č n i h 
d o s e ž k o v v T O Z D Hladna 
valjarna Bela se veselimo 
vsi, zato sodelavcem k re
kordnim rezultatom iz srca 
č e s t i t a m o in jim ž e l i m o , da 
bi tako' uporno nadaljevali 
tudi v naslednjih mesecih 
in se kar najbolj p r i b l i ž a l i 
svojim planskim obvezno
stim. 

cevi premera 600 m m za povratno 
hladi lno vodo iz pod roč j a jeklarne. 
p l avža in kont i l i v a . 

D e l a na ha lah napredujejo počas 
neje kot smo pr ičakova l i . Zaskrb l ju
j o č e je ker hale še niso zaprte, 
čeprav je že konec poletja. K o v i n s k o 
podjetje K r a n j , k i prekriva hale in 
stene zagotavlja, da bodo ta dela v 
grobem zak l jučena v mesecu sep
tembru. 

M o n t a ž a na postroju konti l iva se 
izvaja na dve dnin i . H i d r o m o n t a ž a , 
k i ta dela izvaja je sedaj oskrbela 
zadosti monterjev in s t rokovnjakov 
tako, da bi morala m o n t a ž a h i t ro 
potekat i . T e ž a v a je še v tem, ker 
niso zgrajeni vsi temelji in se delo ne 
more polno razv i t i . 

V teku je sklepanje pogodb za 
izvedbo že leznišk ih tirov na kont i 
l ivu in za zgraditev ceste do k o m i 
l iva za jekla rno. 

V s i zgledi so, da bomo k o n č n o 
dobi l i tudi uvozno dovoljenje za hi
d r a v l i č n a zapirala l ivnic ponvic, kar 
je za zanesljivo vlivanje na kont i 
l ivu velikega pomena. F S 

dobavljala Sovjetska zveza. T a k o 
naj bi bilo v letu 1980 za Slovenijo 
dobavljeno 750 m i l i j . normaln ih ku
bičnih metrov zemeljskega p l ina , od 
tega naj bi ga ž e l e z a r n a Jesenice 
uporabljala 110 mil i jonov. 

Že leza rna Jesenice je pris topila k 
poslovni skupnost i za izgradnjo pro
grama plinovodnega omrež ja v S R 
Sloveni j i in podpisala samoupravni 
sporazum z vsemi obveznostmi, ki 
izhajajo iz tega sporazuma. N a 
osnovi tega je delavski svet Žele
zarne jun i ja 1977 sprejel sklep o pr i 
pravi na izgradnjo pl inovoda v Žele
zarni in odobril potrebna sredstva. 
Zače la se je izdelava investicijskega 
programa, k i je bil izdelan oktobra 
1977, novembra 1977 je b i l pregledan 
in na osnovi tega je bila izdana po
zit ivna ocena. 

Investici jski program predvideva 
le izgradnjo prve faze s porabo 73 
mi l i j . no rma ln ih kub ičn ih metrov 
zemeljskega pl ina na leto. P r i tem bi 
se moralo zgraditi razdeli lno omrež
je 10 bar v že leza rn i z ustreznimi 
pr ik l jučki za reducirne postaje od 10 
na 1,5 bar, nadalje reducirni postaji 
10 bar na 1.5 na B e l i in na Jesenicah, 
sekundarni razvodi 1,5 bar do 
p o t r o š n i k o v in zamenjava opreme 
na ta l i ln ih , ogrevnih in žar i ln ih 
pečeh na področ ju J avo rn ika , Bele 
in v mar t inarn i . Zarad i sigurnosti 
obratovanja je predvidena še m e š a l 
no uparjevalna postaja na B e l i za 
pl in propan — butan zrak ter pr i
k l juček na omrež je 1.5 bar za 
rezervno preskrbo. 

(Nadaljevanje na 2. strani) | 

RAZVOJ TEHNOLOGIJE IZDELAVE JEKLA 
V SVETU IN PRI NAS 

Nikdar z a k l j u č e n proces uvajanja inovacij v sodobno tehnologijo 
ima posebno v zadnjih dvajsetih letih izjemen vpliv tudi na dogajanja 
v proizvodnji jekla, najbolj uporabne in n a j š i r š e uporabljene kovine. 
Velik premik v spremembi uporabljene » t e h n o l o g i j e za proizvodnjo 
jekla je bil narejen, ko je bil industrijsko vpeljan nov. kisikov proces. 
D a n a š n j a proizvodnja surovega jekla po kdsikovem postopku v kon-
vertorjih ima ž e nad 60 % d e l e ž a v svetovni proizvodnji, komaj č e t r t 
stoletja po svojem nastanku. 

Od prve polovice š e s tde se t i h let 
pridobivajo vse bolj na pomenu tudi 
proizvodna jekla v e l e k t r i č n i h ob-
ločnih pečeh , posebno še po uvedbi 
U H P - (ultra — high powerd) peči . 
T o so peči, ki imajo zgrajene zelo 
m o č n e transformatorje in so pri

merne tudi za proizvodnjo masovnih 
vrst jekel. V svetovni proizvodnji 
jekla je znaša l delež elektro jekel 
1955. leta le 8<?. leta 1965 že 12.7 f 
in leta 1975 okol i 17'V. Pred letom 

| (Nadaljevanje na 2. strani) | 

OD IDEJE DO REŠITVE 
D a n a š n j a inovacijska revolucija postaja vse š i r š e g a z n a č a j a z 

razliko od p r e j š n j i h parcialnih prodorov inovacijskega dela v po
samezne sfere n a š i h aktivnosti. Kot posledica teh sprememb v 
proizvajalnih temeljih in v strukturi modernega dela s ciljem vse 
v e č j e e k o n o m i č n o s t i , je zato potrebno, da organizacijsko p o v e ž e m o , 
oziroma v k l j u č i m o v organizacijski sistem inoviranja tudi tiste 
elemente, ki bodo pomenili korak naprej v inovacijskem delu. Isto
č a s n o pa to narekuje tudi ustrezne spremembe v metodah in ciljih, 
oziroma v n a š i h samoupravnih sporazumih. 

D a n a š n j e delo opozarja na to, da inovaci jske dejavnosti v S loven i j i 
bo potrebno pri inovaci jskih aktiv- kaže jo na to, da se inovacijsko delo 
nostih razvi ja t i in reševa t i vsa vpra- razvija predvsem tam. kjer so dane 
sanja razvoja neke organizacije. zato vse možnos t i , oz i roma tam. kjer 
oz i roma neke T O Z D . Inovaci jsko so or ient i rani k razvojnim cil jem, 
delo moramo zato pojmovati kot Inovacijsko dejavnost danes sku-
nujen izraz mater ia lnih in inst i tu- š a m o seveda spodbuditi z raznimi 
c ionaln ih okvi rov okolja, v katerem I (Nadaljevanje na 3. strani) 
se neka T O Z D razvija . R e z u l t a t i 

Priznanje ob 25-letnici prostovoljnega krvodajalstva na Slovenskem je poleg 
delavskega sveta Železarne, nekaterih TOZD in služb, prejelo tudi uredništvu 
našega glasila 

P R V I D A N P R O S T O V O L J N E 
K R V O D A J A L S K E A K C I J E 5 7 % ŽELEZARJEV 

V torek, 5. septembra, se je na Jesenicah z a č e l a vsako
letna krvodajalska akcija, ki bo trajala š e 6., 7„ 8., 12. in 
13. septembra, vsak dan od 6. do 14. ure v prostorih Delav
skega doma na Jesenicah. 

Ze prvi dan v torek, 5. septembra, se je odzvalo 213 pro
stovoljnih krvodajalcev, med katerimi je bilo kar 122 ali 57 % 
delavcev temeljnih organizacij in delovnih skupnosti n a š e 
ž e l e z a r n e . Organizatorji akcije — o b č i n s k i odbor R d e č e g a 
k r i ž a s svojimi aktivisti — p r i č a k u j e j o , da se bo tako kot 
vsako leto to š t e v i l o dnevno stopnjevalo in da bomo v o b č i n i 
dosegli predviden odvzem, ki je potreben za potrebe j e s e n i š k e 
b o l n i š n i c e . 

Delavci temeljnih organizacij z d r u ž e n e g a dela in 
delovnih skupnosti Ž e l e z a r n e so že prvi dan dokazali, da se 
zavedajo izrednega pomena prostovoljnega krvodajalstva in 
p r e p r i č a n i smo, da bodo tako kot vsa leta doslej tudi letos 
med n a j b o l j š i m i prostovoljnimi krvodajalci. 

PRIZNANJA KRVODAJALCEM 
OB 25-LETNICI PROSTOVOLJNEGA 

KRVODAJALSTVA 
V petek, 1. septembra, je o b č i n s k i odbor R K organiziral proslavo 

ob 25-letnici prostovoljnega krvodajalstva. Ob tej priliki so se v 
g l e d a l i š k i dvorani na Jesenicah zbrali š t e v i l n i o b č a n i , predvsem tisti, 
ki sodelujejo pri organizaciji krvodajalstva in v e č k r a t n i krvodajalci . 
Proslave so se u d e l e ž i l i tudi predstavniki o b č i n s k i h odborov R K S iz 
T r ž i č a in K r a n j a , predstavnik bolnice Jesenice, predstavnik republi
š k e g a odbora ter predstavniki d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij o b č i n e . 

Namen proslave je bil dvojen: 
priznanje akt ivis tom R K ob dolgo
letnem sodelovanju pri organizaciji 
krvodajalstva in priznanje v e č k r a t 
n im krvodajalcem. 

N a proslavi je s lavnostni govor
nik dr. Stane Čebokl i , anestezist v 
splošni boln ic i Jesenice, seznanil 
navzoče o zgodovini krvodajalstva v 
svetu in pri nas ter o pomenu krvo
dajalstva in k rv i , k i je kl jub moderni 
medicini še vedno nenadomestlj iva. 

Sledi lo je podeljevanje priznanj, 
k i j i h je navzočim izročila pred
sednica občinskega odbora R K M i r a 
J a z b i n š e k . 

Pr iznanje je dobilo 16 delovnih in 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij , med 
njimi kar osem iz Že leza rne in sicer: 

Z a ak t ivnos t pri razvi janju i n 
organizaciji krvodajalstva: 

— oddelek za zdravstvo in soc ia l 
no varstvo, 

— konferenca osnovnih organi
zacij s indikata, 

— delavski svet Že lezarne , 
— U r e d n i š t v o Železar ja , 
— T O Z D D r u ž b e n a prehrana. 
Za na jbol j šo ude ležbo na k r v o d a 

j a l s k i h akc i jah pa so dobile p r i 
znanja: 

— T O Z D Vzdrževan je . 
— T O Z D L iva rna , 
— D S za ekonomiko, t e h n i č n o 

kontrolo, razvoj in novogradnje. 

(Nadaljevanje na 3. strani) j 

PM dahvulti krvi na letošnji krvotlajal.ski akciji v jeseniški oitrim 

Ž E L E Z A R 



» D e l a v c i v d e l o v n i s k u p n o s t i us tva r j a jo c e l o t n i p r i h o d e k 
o z i r o m a n e p o s r e d n o p r i d o b i v a j o d o h o d e k d e l o v n e s k u p n o s t i 
s s v o b o d n o m e n j a v o d e l a iz d o h o d k a t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j , z a 
k a t e r e o p r a v l j a j o d e l o s k u p n e g a p o m e n a , a l i iz p r i h o d k o v i n 
d r u g i h družbenih s r e d s t e v , s k a t e r i m i razpo laga jo s a m o 
u p r a v n e o r g a n i z a c i j e i n s k u p n o s t i ter o r g a n i družbenopoli
tičnih s k u p n o s t i , za k a t e r o op rav l j a jo delo« ( Z a k o n o z d r u 
ženem d e l u , p r v i o d s t a v e k 5 0 . člena.) 

K a d a r v Železarni g o v o r i m o o uresničevanju družbeno
e k o n o m s k i h o d n o s o v in c i l j ev p reob razbe v s k l a d u z določili 
z a k o n a o združenem d e l u , običajno m i s l i m o na t e m e l j n e 
o r g a n i z a c i j e združenega d e l a , m a n j pa, a l i vsa j p r e m a l o pa n a 
d e l o v n e s k u p n o s t i , k i še v e d n o l e b d i j o v s t a r i h proračunskih 
o d n o s i h . T o potr ju je t u d i d e j s t v o , da v d v e h l e t i h po s p r e j e m u 
z a k o n a o združenem d e l u n i s m o kaj pr ida razmišljali o s v o 
b o d n i m e n j a v i de la m e d d e l a v c i t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j zd ru 
ženega d e l a i n d e l a v c i v d e l o v n i h s k u p n o s t i h , čeprav je to 
odločilnega p o m e n a za p r e o b r a z b o družbenoekonomskih 
o d n o s o v v d e l o v n i h s k u p n o s t i h . N e d v o m n o je p r e o b r a z b a 
družbenoekonomskih o d n o s o v daljši p r o c e s , v e n d a r l e pa bi 
s e m o r a l i z a v e d a t i , da se t i o d n o s i n e da jo uspešno s p o n t a n o 
razv i j a t i , temveč d a je p o t r e b n a o r g a n i z i r a n a ' in z a v e s t n a 
a k c i j a c e l o t n e g a s u b j e k t i v n e g a faktorja socialističnih s i l 
v Železarni, to je t a k o družbenopolitičnih o r g a n i z a c i j k o t 
s a m o u p r a v n i h o r g a n o v in s t r o k o v n i h služb. 

V Železarni s m o s f o r m i r a n j e m treh d e l o v n i h s k u p n o s t i 
u s t v a r i l i o r g a n i z a c i j s k o možnost za u v e l j a v l j a n j e d o h o d k o v 
n i h o d n o s o v in o d p r a v l j a n j e proračunskih o d n o s o v . V o k v i r u 
d e l o v n i h s k u p n o s t i i m a m o namreč d o v o l j zaokrožene 
f u n k c i o n a l n e d e l o v n e c e l o t e , k i v s a k a z a s e l a h k o po m e r i l i h 
u g o t a v l j a svo j p r i s p e v e k k us tva r jan ju d o h o d k a t e m e l j n i h 
o r g a n i z a c i j združenega d e l a . T o s e p rav i , i m a m o vse o r g a 
n i z a c i j s k e o s n o v e z a uresničitev s v o b o d n e m e n j a v e de la m e d 
d e l a v c i t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j združenega d e l a in d e l a v c i 
s k u p n i h služb. 

čeprav s o , na pr imer , d e l a v c i v d e l o v n i h s k u p n o s t i h 
s s a m o u p r a v n i m s p o r a z u m o m o s k u p n i h m e r i l i h i n o s n o v a h 
za d e l i t e v o s e b n i h d o h o d k o v in d e l a s k l a d a s k u p n e p o r a b e 
v d e l o v n i o r g a n i z a c i j i železarna J e s e n i c e d o b i l i o s n o v o za d e 
l i t e v o s e b n i h d o h o d k o v po d e l u in r e z u l t a t i h de la , je t o . ne 
g l e d e n a s l a b o s t i s a m e g a s i s t e m a , resnično le f o r m a l n o , ka j t i 
še v e d n o s o o s t a l i v proračunskih o d n o s i h . N j i h o v p r i hodek ni 
u s t v a r j e n na o s n o v i s v o b o d n e m e n j a v e d e l a g lede na p r i 
s p e v e k , k i g a s s v o j i m d e l o m da je jo k us tva r jan ju nove 
v r e d n o s t i v t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h združenega de la , k p o v e 
čanju p r o d u k t i v n o s t i de la i n p o d o b n o . R a v n o za rad i t e g a je v 
v s a k d a n j i p r a k s i še večkrat p r i s o t n o m n e n j e , da d e l a v c i v d e 
l o v n i h s k u p n o s t i h zažirajo v d o h o d e k t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j 
združenega d e l a , o z i r o m a , da d e l a v c i v t e m e l j n i h o r g a n i z a 
c i j a h združenega d e l a »plačujejo u r a d n i k e v službah« . 

Z a t o je t u d i logično in n o r m a l n o , d a s e t i o d n o s i m o r a j o 
u r e d i t i s s v o b o d n o m e n j a v o d e l a , k a r b o tud i o s n o v a za 
uresničevanje družbenoekonomskih o d n o s o v d e l a v c e v v d e 
l o v n i h s k u p n o s t i h . K a j t i d e l a v c i v d e l o v n i h s k u p n o s t i h i m a j o 
e n a k e p r a v i c e i n dolžnosti ko t d e l a v c i v t e m e l j n i h o r g a n i z a 
c i j a h združenega d e l a pri p r i d o b i v a n j u p r i h o d k a i n d o h o d k a i n 
j i m nihče n e m o r e o d r e k a t i , da e n a k o p r a v n o s o d e l u j e j o pri 
u p r a v l j a n j u v d e l o v n i o r g a n i z a c i j i in u p r a v l j a n j u s k u p n i h 
z a d e v , d a v d e l o v n i s k u p n o s t i s a m o u p r a v n o ure ja jo svo je 
d e l o in m e d s e b o j n e o d n o s e , s e v e d a po načelih z a k o n a 
o združenem d e l u . 

S S V O B O D N O M E N J A V O D E L A 
B O M O ZAČELI URESNIČEVATI 

DRUŽBENOEKONOMSKE 
O D N O S E TUDI V D E L O V N I H 

S K U P N O S T I H 
O u r e j a n j u t e h o d n o s o v z a k o n o združenem d e l u v 4 0 4 . 

členu p r a v i : 
• M e d s e b o j n a razmer ja g l e d e p o g o j e v s v o b o d n e m e n j a v e 

deta i n us tva r jan ja d o h o d k a , k a k o r t u d i d r u g a m e d s e b o j n a 
razmer ja p r i uresničevanju s k u p n i h c i l j ev in i n t e r e s o v d e l a v 
c e v , k i o p r a v l j a j o s k u p n a d e l a , in d e l a v c e v v združenih 
t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j , za k a t e r e j i h oprav l ja jo , ureja s a m o 
u p r a v n i s p o r a z u m o m e d s e b o j n i h p r a v i c a h , o b v e z n o s t i h in 
o d g o v o r n o s t i h . 

S s a m o u p r a v n i m s p o r a z u m o m iz p rvega o d s t a v k a t e g a 
člena s e ureja jo z l a s t i : v r s t a de l ; o s n o v e in m e r i l a za p r i 
d o b i v a n j e d o h o d k a d e l o v n e s k u p n o s t i ; p r a v i c e , k i j i h i m a 
d e l o v n a s k u p n o s t g l e d e odločanja o z a d e v a h in u p o r a b e s r e d 
s t e v v z v e z i z o p r a v l j a n j e m n jen ih d e l ; t e m e l j n i pogo j i g l e d e 
s t r u k t u r e d e l o v n i h m e s t in k v a l i f i k a c i j s k e s t r u k t u r e k a d r o v 
v d e l o v n i s k u p n o s t i ; o d g o v o r n o s t d e l o v n e s k u p n o s t i za 
o p r a v l j a n j e d e l ; način reševanja m e d s e b o j n i h s p o r o v ; način 
k o o r d i n i r a n j a de la m e d p o s l o v o d n i m o r g a n o m o r g a n i z a c i j e 
združenega d e l a i n v o d j o d e l o v n e s k u p n o s t i , k a k o r t u d i d r u g a 
vprašanja s k u p n e g a pomena.« 

O v r e d n o t e n j u d e l a d e l a v c e v v d e l o v n i h s k u p n o s t i h pa 
z a k o n o združenem d e l u v 2 2 . členu prav i : 

• D e l a v c i v t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h določenih d e j a v n o s t i , 
v k a t e r i h d e l o v a n j e tržnih z a k o n i t o s t i ni e d i n a p o d l a g a za 
u s k l a j e v a n j e d e l a , p o t r e b in v r e d n o t e n j a r e z u l t a t o v d e l a , 
us tva r ja jo d o h o d e k po načelih s v o b o d n e m e n j a v e d e l a . 

P o g o j e a p r i d o b i v a n j e d o h o d k a v s v o b o d n i m e n j a v i de la 
določajo s a m o u p r a v n i s p o r a z u m i . 

P r i s v o b o d n i m e n j a v i d e l a se rezu l ta t i d e l a d e l a v c e v 
v d e j a v n o s t i h i z p r v e g a o d s t a v k a t e g a člena v r e d n o t i j o po 
n j i h o v e m p r i s p e v k u k u s t v a r j a n j u nove v r e d n o s t i v m a t e r i a l n i 
p r o i z v o d n j i , k večanju p r o d u k t i v n o s t i družbenega d e l a in 
k r a z v o j u družbe k o t c e l o t e o z i r o m a k z a d o v o l j e v a n j u s k u p n i h 
p o t r e b in i n t e r e s o v na področju t eh d e j a v n o s t i v m e j a h 
m a t e r i a l n i h možnosti t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j v m a t e r i a l n i 
p r o i z v o d n j i n a p o d l a g i p l a n o v in s k u p a j določenih meril.« 

P o v s e m tem l a h k o p r e s o d i m o , da n a s na t e m področju 
čakajo še v e l i k e in o d g o v o r n e na loge , m e d d r u g i m t u d i 
s k u p n i načrti i n p r o g r a m i d e l a d e l o v n i h s k u p n o s t i , s k u p n o 
določanje s t a n d a r d o v in m e r i l za v r e d n o t e n j e p o s a m e z n i h 
d e l i n p o d o b n o . P r e d v s e m pa n a m pri t e m m o r a b i t i j a s n o , da 
o d n o s i m e d d e l a v c i v T O Z D i n d e l o v n i h s k u p n o s t i h pr i 
p r i d o b i v a n j u d o h o d k a na o s n o v i s v o b o d n e m e n j a v e d e l a , ne 
m o r e j o b i t i k u p n o - p r o d a j n i , ne proračunski, n e m o r e j o b i t i 
določeni f i k s n o a l i pa r e l a t i v n o , n i t i ne m o r e j o b i t i izraženi 
z o d s t o t k o m p r i s p e v k a iz d o h o d k a t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j 
združenega d e l a . T a k e rešitve namreč n iso v s k l a d u z z a k o 
n o m o združenem d e l u , k i n a t a n k o določa, da s e rezu l ta t i 
d e l a d e l a v c e v v d e l o v n i h s k u p n o s t i h v r e d n o t i j o po n j i h o v e m 
p r i s p e v k u k u s t v a r j a n j u n o v e v r e d n o s t i . 

PRVA FAZA PLINIFIKACIJE ŽELEZARNE programu 

| (Nadaljevanje »1. strani) 
P o k o n č a n i izgradnji prve faze 

bomo pristopil i k izgradnji druge 
faze za kol ič ino 24 mi l i j . norm. kub. 
metrov na leto in s pr ik l juč i tv i jo 
ž ičarne , elektrodnega obrata, aglo
meracije in drugih ter nato tretje 
faze s porabo 13 mi l i j . norm. kub. 
metrov s pr ik l juč i tv i jo jeklovleka. 
mesta Jesenic in novih man j š ih po
rabnikov. 

Investici jski program predvideva 
stroSke izgradnje v višini 86 mi l i j . d i 
narjev in skupaj s prispevkom za 
energetiko je celotna investicija 90.2 
mi l i j . d in . Od tega zneska predvideva 
investici jski program 39,7 mi l i j . din 
za d o m a č o opremo z m o n t a ž o in 26.5 
mi l i j . d in za uvozno opremo z mon
tažo. 

T e r m i n s k i plan po investicijskem 
programu je predvideval z ače t ek in
vesticije v č e t r t e m t romeseč ju 1977 
in zak l juček pr imarnih ter sekun
darnih razvodov v tretjem trome
sečju 1978 in nato postopno prede
lavo in p r ik l j učevan je peči v č e t r t e m 
t romeseč ju 1978 in v prvem in dru
gem t r o m e s e č j u 1979. odvisno od 
m o ž n o s t i za ustavitev posameznih 
peči. Izdelavo takega terminskega 
plana je narekovalo predvsem dej
stvo, da je bilo planirano, da bo raz-
vod slovenskega plinovodnega om
režja zgrajen do Jesenic do č e t r t e g a 
t r omeseč j a 1978 in da bo izvajanje 
investicije v Že lezarn i teklo normal
no. 

S E D A N J E S T A N J E 
I N V E S T I C I J E 

Takoj moramo ugotovit i , da iz
gradnja investicije m o č n o kasni . 
Ocenjujemo, da kasnitev znaša pri
b l i žno pol leta . kar pomeni, da bo 
p l in . k i bo pripeljan do Jesenic pred
vidoma do konca leta. ostal nekaj 
časa neuporabljen. V z r o k o v za tako 
stanje je več in j ih v nadaljevanju 
nekaj navajamo. 

Izdelava lokacijske dokumenta
cije je bi la razdeljena v dva dela za
radi h i t r e j šega r e ševan j a , vendar je 
trajalo delo na prvem delu tri mese
ce, na drugem delu pa en mesec. P o 
prejemu lokacijske dokumentacije 
so se pridobivala soglasja za loka
cijsko dovoljenje. Pot rebnih je bilo 
14 soglasij, da smo v maju letos do
bi l i lokaci jsko dovoljenje. N a osnovi 
tega smo iskali soglasje h gradbene
mu dovoljenju, k i smo ga v tem 
mesecu dobil i . T e podatke omenja
mo zato, ker je lokacijsko in 
gradbeno dovoljenje potrebno za 
izdelavo ustreznih projektov in ure
jevanje f inanciranja investicije. 

K l j u b temu, da prej omenjenih 
dovoljenj ni bilo p r a v o č a s n o , so se 
projekti za primarne in sekundarne 
razvode izdeloval i še preje in so bi l i 
do konca maja dobavljeni . 

Posebne t e ž a v e so se pojavile pri 
uvozu opreme. Ožji izbor dobavite
ljev je b i l na osnovi objave v urad
nem listu izdelan v novembru 1977. 
N a t o so bi l i z dobavitel j i , k i so b i l i v 
ožjem izboru, razgovori in organizi
rani so bi l i tudi ogledi nj ihovih na
prav po E v r o p i . Še le na tej osnovi je 
bi l marca 1978 izdelan končn i izbor 
dobaviteljev uvozne opreme. 

Za uvoz opreme je potrebna cela 
vrsta mnenj, soglasij in dovoljenj. 
T a k o je b i l za september 1977 poslan 
predzahtevek za izdajo mnenja za 
uvoz opreme na gospodarsko zbor
nico Slovenije . Poz i t ivno mnenje 
smo prejeli konec novembra. N a tej 
osnovi je bi l izdan 1. 12. 1977 zahte
vek na medresorsko komisijo Slove
nije za dodelitev dovoljenja za uvoz. 
Dovoljenje smo prejeli šele po petih 
mesecih in sicer konec apri la 1978. 
K e r del opreme pade pod rež im uvo
za D K , je bi la v z a č e t k u maja dana 
vloga na gopodarsko zbornico Jugo
slavije za dovoli tev uvoza. Poz i t ivno 
mnenje smo prejeli po treh mesecih. 
V tem času je tekla tudi pri java na 
narodno banko, k i je bila urejena 
9. 8. 1978. 

Z dobavitel j i opreme so bile že v 
apr i lu , oziroma v maju 1978 podpi
sane pogodbe, vendar niso bile ve
ljavne, dokler niso bile urejene vse 
preje navedene zadeve. D o b a v n i rok i 
po pogodbah so šest mesecev od 
dneva veljavnosti pogodbe, kar pa je 
bilo zaradi vseh prej n a š t e t i h t e ž a v 
i zv ršeno šele 14.8. 1978. T o pomeni, 
da je dobavni rok opreme premak
njen v prvo t r o m e s e č j e 1979. 

Vse navedene zamude, predvsem 
pozno pridobljeno gradbeno dovolje
nje in pozno urejena veljavnost po
godb za uvoz opreme, narekujejo 
spremembo terminskega plana p l in i 
fikacije ž e l e z a r n e Jesenice. V novem 
terminskem planu predvidevamo 
pr iče tek p r ik l jučevan ja peči na ze
meljski p l in šele v apr i lu 1979. sam 
potek in vrstni red p r ik l jučevan ja 
peči pa bo določen po posebnem pro
gramu. 

Financiranje investicije teče tre
nutno brez težav, saj so sklenjene 
vse potrebne pogodbe za sredstva in 
izvršene vse prijave banki. B a n k i 
moramo edino predloži t i še samo
upravni sporazum med T O Z D žele
zarne Jesenice o z d r u ž e v a n j u sred
stev za investicijo. 

Nekaj časa teče jo tudi že priprav
ljalna dela za pr iče tek gradnje. T a k o 
soN sklenjene vse pogodbe za izvaja

nje del, pripravljen je že tudi teren 
in mater ial za razvode. 

M e n i m o , da so bi l i storjeni mak
s imalni napori s strani vseh odgo
vornih s lužb v Že leza rn i , da bi iz
gradnjo č impre j pričeli in tudi v 

roku po investicijskem 
konča l i . 

Izredno komplic i rana in neureje
na situacija na področ ju pridobiva
nja gradbenega dovoljenja in v le
tošn jem letu še uvoznega dovolje
nja, je povzroč i la polletno zamudo 
in s tem veliko š k o d o ne samo jese
n i š k e m u , ampak celotnemu republi
škemu gospodarstvu. 

Gradnja skladišča za gradbeni oddelek 

RAZVOJ TEHNOLOGIJE IZDELAVE JEKLA 
I (Nadaljevanje s 1. strani) 
1960 so v e lek t r i čn ih ob ločnih pečeh 
izdelovali predvsem plemenita in 
visoko legirana jek la . D a n a š n j e ka
pacitete e l ek t r i čn ih ob ločnih peči 
predstavljajo nad 20 9 svetovnih 
zmogljivosti proizvodnje surovega 
jekla in napovedana je še nadaljnja 
rast do de leža 25 do 28 %. 

V zadnjih letih se za proizvodnjo 
legiranih in visoko legiranih jekel 
uvaja vse širše kombin i ran postopek. 
V pečeh jeklo, oziroma vložek samo 
stalijo, izdelava že l jene kvali tete 
jekla se pa opravi v ponvicah izven 
peči . T a k š n a kombinaci ja je m o ž n a 
za k is ikov konvertorski postopek in 
za elektro jeklo. P r i postopku izde
lave jekla v ponvi je m o ž n o tudi 
vakuumiranje . homogenizacija. od-
žveplan je in legiranje do žel jene se
stave. 

Z a proizvodnjo posebno čis t ih je
kel je v rabi postopek pretaljevanja 
pod ž l ind ro . 

Osnovna in p r e v l a d u j o č a tehnolo
ška postopka za proizvodnjo suro
vega j ek la sta danes na svetu kisikov 
proces v konvertorju in elektro po
stopek. Navedena postopka še do
polnjujejo in pridobivata na pome
nu . V s i drugi t e h n o l o š k i postopki, 
razen Siemens-Mart inovega. so 
p r a k t i č n o docela ukinjeni ali vsaj 
nepomembni. S iemens-Mar t inov 
proces, k i je b i l v obdobju pred letom 
1964 d a l e č p r e v l a d u j o č v svetovni 
proizvodnji j ek la z ude l ežbo do 80 %, 
vse bolj izgublja na veljavi in se je 
proizvodnja po tem postopku 
z m a n j š a l a že za več kot eno tretjino 
od na jveč je , ki je z n a š a l a 280 mi l i 
jonov ton. De lež S M jekla v svetov
ni proizvodnji je bil 1975. leta pod 
30 "I. Nag la pod raž i t ev t ehno lošk ih 
goriv ter visoki investici jski in obra
tovalni s t rošk i za zadostitev predpi
som zašč i te okol ja , so med glavnimi 
vzroki za o p u š č a n j e postopka. 

V S F R Jugoslavij i smo imeli leta 
1975 naslednjo sestavo jekla po upo
rabljenih t ehno lo šk ih postopkih: 

S M jeklo - 62.4 S 
elektro jeklo — 26,4 ? 
konvertorsko jeklo — 11,2? 
V nadaljnjih dveh letih, do leta 

1978 so nastale nove spremembe in 
smo imeli po uporabljeni tehnologiji 
naslednje de leže : 

S M jeklo - 49.8 * 
elektro j ek lo - 27,4 % 
konvertorsko jeklo — 22,8 f 
Spremembe se še nadaljujejo in 

delež kisikovega postopka v konver
torju raste ter bo postal že v letu 
1979 tudi pr i nas v Jugoslavi j i ko l i 
č insko p r e v l a d u j o č . 

Z a kisikov postopek proizvodnje 
jekla v konvertorj ih je v rabi več 
tehnologij z raznimi naz iv i . Najbol j 
razš i r jen postopek je L D . ki je tudi 
izvi rni postopek. Predstavl ja pa pro
izvodni zmoglj ivosti 466 mil i jonov 
ton al i okoli 92 ? vseh svetovnih 
zmogljivosti za proizvodnjo surove
ga jekla po kisikovem postopku. 
Osnova tehnologije je vpihovanje 
kis ika s kopji od zgoraj v konvertor 
na raztaljeno kopel. 

D r u g postopek, pr i katerem pihajo 
kisik skozi pihalice v dnu konvertor-
ja . se izredno hitro širi ter pred
stavlja okol i 8 9 po kisikovem po
stopku proizvedenega jek la . 

Na jveč j e proizvodne enote po k i 
sikovem postopku so konvertorj i za 
t ežo ene taline 380 ton, i z l i l i so pa že 
tudi nad 400 ton. Č a s trajanja od 
iz l iva do iz l iva je pr i L D procesu 30 
do 35 minut , pri č e m e r velikost kon-
vertorja p r a k t i č n o n ima vpl iva na 
čas trajanja. V jugoslovanskih je
klarnah je največj i konver tor za 100 
tonske taline. 

M e d e l ek t r i čn imi ob ločn imi pečmi 
sta postavljeni na jvečj i enoti na 
svetu v istem podjetju v Z D A in 
sicer 400 tonska ter 700 tonska peč. 
Zaradi raznih t ežav , k i odločujoče 
vplivajo na gospodarnost obrato

vanja, vlagajo tudi v večjo peč naj
več 450 ton. Not ran j i premer te 
na jveč je peči je 11,5 metra, moč 
transformatorja je 150 M V A in peč 
ima elektrode s premerom 700 mm. 
Pravi jo , da so pri tej peči dosežene 
t e h n i č n e meje v gradnji e lek t r i čn ih 
ob ločnih peči . 

N a j s o d o b n e j š a peč, pri kater i so 
uporabljena zadnja spoznanja teh
ničnega napredka pri gradnji elek
t r ičn ih obločnih peči in tehnologije 
proizvodnje elektro jekla, je zgra
jena v Zahodni Nemči j i . Kapac i t e ta 
peči je 80 ton. notranji premer 6,8 m. 
m o č transformatorja 75 M V A . pre
mer elektrod 610 mm. Vložek ogre
vajo dodatno z dvema gorilcema za 
mazut . Pro izvodni program so 
plemenita, legirana jek la . Proces in 
delo peči je vodeno s procesnim 
računalnikom. P e č služi samo za 
taljenje, izdelava jek la je izven peči 
v ponvi. Projekt i rana letna proiz
vodnja je 420.000 ton. 

Na jveč j a e l ek t r i čna ob ločna peč v 
jugoslovanskih jek la rnah ima nomi
nalno kapaciteto 110 ton, instalira
no m o č transformatorja 55 M V A in 
projektirano letno proizvodnjo 
225.000 ton. 

Sodobne jeklarne za proizvodnjo 
masovnih jekel si brez naprave za 
neprekinjeno vlivanje ne moremo 
več zamisl i t i . Postopek, s kater im so 
leta 1955 odli l i 380.000 ton jek la , je v 
dvajsetih letih dosegel svojo polno 
veljavo — 140 mil i jonov ton leta 
1975, d a n a š n j e kapacitete pa z n a š a 
jo že 177 mil i jonov ton. P r i novo 
zgrajenih kapacitetah za proizvod
njo surovega jekla je bi l delež odli
vanja po neprekinjenem postopku 
64 ? že leta 1974, samo v zadnjem 
1977. letu je bilo v gradnji okol i 80 
naprav, skupaj pa je bilo evidenti
ranih 734 naprav v 66 d r ž a v a h . 

K A T E R E D O S E Ž K E S O D O B N E 
T E H N O L O G I J E Z A 

P R O I Z V O D N J O J E K L A 
U V A J A M O PRI NAS? 

V jugoslovanskih jeklarnah je v 
delu ena naprava za pretaljevanje 
jekla pod ž l indro . 

V gradnji je ena kompleksna na
prava za i zvenpečno metalurgijo iz
delave jekla v ponvi . Naslednja na
prava je pred realizacijo in bo priče
la z delom predvidoma konec leta 
1980. V dveh jeklarnah uporabljajo 
napravi za vakuumiranje. V več 
jeklarnah je v rabi homogenizacija 
tekočega jekla v ponvi s prepiho-
vanjem z argonom. 

V eni j ek la rn i je delo s procesnim 
r a č u n a l n i k o m preš lo v vsakdanjo 
rabo. Za več jeklarn so procesni ra
čuna ln ik i v postopku uvajanja, na
bave a l i so n a č r t o v a n i . V petih 
jek larnah že obratujejo naprave za 
neprekinjeno vlivanje, dve napravi 
sta v gradnji, nekaj j i h je v projektu. 

V vseh jugoslovanskih jeklarnah 
je delo vse bolj mehanizirano in uva
jajo tudi avtomatizaci jo vodenja 
dela in procesa. 

T u d i v jugoslovanskih jeklarnah 
sledimo dogajanjem po svetu in tudi 
pri nas uvajamo sodobne izsledke v 
tehnologiji proizvodnje surovega 
jekla . Ponekod gredo z razvojem 
skoraj vzporedno, p r e t e ž n o pa nekaj 
kasnimo, kar je pa pripisati specifič
nim pogojem, neusklajenemu razvo
ju pa tudi omejenim mater ia lnim 
m o ž n o s t i m . 

V slovenskih jeklarnah dobro drže 
korak z dogajanji razvoja naprav in 
tehnologije proizyodnje surovega 
jekla v svetu. R a č u n a m o , da bomo 
do leta 1980 a l i kmalu na p r i če tku 
prihodnjega petletnega obdobja, 
realizirali n a č r t o v a n e investicije, ki 
bodo omogoči le uporabo najsodob
nejše tehnologije v proizvodnji elek
tro jek la , k i ustreza kval i te tn im 
zahtevam proizvodnega programa v 
vseh treh jek larnah S O Z D Sloven
ske že l eza rne . 

i • M i l a n M a r o l t 



ANALIZA DELOVANJA DELEGACIJ 
Č l a n i osnovne organizacije zveze komunistov s p l o š n i sektor so na 

zadnjem sestanku obravnavali analizo delovanja delegacij v delovni 
skupnosti za kadrovske in s p l o š n e zadeve ter informiranje, ki jo je 
pripravila posebna delovna grupa. Č e p r a v analiza ni popolna, pa je 
vendarle dovolj prodorno opredelila naloge subjektivnih s o c i a l i s t i č 
nih sil v delovni skupnosti pr i nadaljnjem izgrajevanju delegatskega 
sistema in delegatskih razmerij. K e r enake ali vsaj podobne ugoto
vitve verjetno veljajo tudi za druge sredine, iz analize povzamemo 
n a j p o m e m b n e j š e ugotovitve. l e v s a k e d r u g e s e j e . K e r sta b i l i med 

V uvodu analize je' poudarjeno, da na jbol j š imi Se temeljni organizacij i 
komunisti morajo č imbo l j u č i n k o 
vito u r e s n i č e v a t i svoje odgovornosti 
in naloge opredeljene v resoluciji 
V I I I . kongresa Zveze komunis tov 
Slovenije, v zvezi z nadal jnj im e-
grajevanjem in uveljavljanjem dele
gatskega sistema. Za to mora osred
nja pozornost veljati vsebini dela v 
delegacijah, da bodo s k u p š č i n e 
reševale najbolj pe reča v p r a š a n j a in 
interese delavnih l judi , da bo s tem 
presežen š e prevelik vpl iv po l i t i čno-
izvršilnih in upravnih organov. D o 
seči je treba, da bodo vse d r u ž b e n o 
polit ične organizacije, oziroma ce
loten subjekt ivni faktor soc ia l i s t i čne 
družbe, kamor vk l juču j emo tudi 
znanost, s t rokovne s lužbe in vse 
druge organizirane faktorje idejne
ga, po l i t i čnega , strokovnega, mate
rialnega, znanstvenega in kul turne
ga ustvarjanja, vkl jučeval i v svoje 
programe vsa p o m e m b n e j š a vp ra ša 
nja iz dela skupšč in ter p r a v o č a s n o 
obl ikoval i i de jnopo l i t i čna in stro
kovna izhodišča ter usmeritve. K o 
munist i si morajo prizadevati za 
boljšo lastno usposobljenost, da 
hodo lahko ide jnopo l i t i čno zrelo 
sodelovali v procesu delegatskega 
odločanja. K omunisti , ki delujejo v 
socialistični zvezi in zvezi s indika
tov, se bodo zavzemali za stalno 
delovno povezanost vseh dejavnikov 
v delovanju delegatskega sistema. Z 
usposabljanjem in razvijanjem dele
gacij bomo uspeli, da bodo le-te 
vedno bolj pomemben dejavnik pri 
oblikovanju, i z ražanju in u resn iče 
vanju skupnih interesov. P r i tem bo 
treba dosledno razvijati s talno de
lovno povezanost med delegacijami 
in bazo ter doseči , da bo pr ipravl ja
nje predlogov za od loč i tev preraslo v 
bistveno sestavino procesa odloča
nja. 

Z a u s p e š n o u r e s n i č e v a n j e vseh teh 
odgovornosti in nalog pa je potrebna 
ustrezna anal iza stanja v vseh sre
dinah, oziroma v obravnavanem pri
meru v delovni skupnosti za kadrov
ske in splošne zadeve in informi
ranje, da bi lahko obl ikoval i kon
kretne naloge za nadaljnje razvija
nje delegatskih odnosov. 

N a spomladanskih vol i tvah so v 
delovni skupnosti za kadrovske in 
splošne zadeve ter informiranje obli
kovali deset posebnih delegacij za 
skupščine samoupravnih interesnih 
skupnosti ter delegacijo za zbor 
združenega dela skupšč ine občine . 
Pred tem so v delovni skupnosti 
delovale t r i delegacije za s k u p š č i n e 
SIS in sicer vsaka delegacija za dve. 
oziroma t r i skupšč ine S I S . 

Delegacije za S IS se povezujejo z 
delegacijami temeljnih organizacij 
združenega dela in delovnih skup
nosti v Ž e l e z a r n i v konferenco dele
gacij, ki de l ig i ra ustrezno š tev i lo 
delegatov na seje skupščin S I S . 
Delegacije delovne skupnosti za ka
drovske in sp lošne zadeve ter 
informiranje, je ugotovljeno v ana
lizi, so bile glede ude ležbe na sejah 
konferenc delegacij med na jbol j š imi 
v Železarn i . Delegat i so manjkal i le 
petkrat od skupno 25 sej konference 
delegacij, medtem ko so se delegati 
drugih delegacij udeleži l i p o p r e č n o 

zd ruženega dela Jeklovlek in D r u ž 
bena prehrana, je t ežko ugotovi t i 
zakaj so bile te delegacije boljše. 
Odpadejo verjetno vzroki kot so: 
pros torska razdrobljenost a l i od
daljenost, raz l ičen sistem dela in po
dobno. Ver je tno pa gre tud i za večji 
č u t odgovornosti delegatov. T u d i na 
sejah zbora zd ruženega dela skup
ščine občine je bil stalno prisoten 
delegat delovne skupnosti, ob do
slednem u r e s n i č e v a n j u n a č e l a za
men j l j ivost i delegatov. 

Z v id ika prisotnosti delegatov na 
sejah konferenc delegatov in zbora 
zd ruženega dela, anal iza ugotavlja, 
da ni bistvenih razlik v delovanju 
»s tar ih« (prvi delegatski mandat) in 
»novih« (novi, oziroma drugi dele
gatski mandat) delegacij. T o je 
precej d r u g a č e kot pri delegacijah 
ostal ih delovnih skupnostih in te
me l jn ih organizac i jah z d r u ž e n e g a 
dela v Že leza rn i , kjer nove delegacije 
delujejo bolje kot so delovale v 
prvem delegatskem obdobju. A n a l i 
za bi bi la seveda še bolj popolna, če 
bi b i l a dopolnjena z anal izo pripomb 
delegacij z vsebinskega v id ika , na 
osnovi č e s a r b i se lahko tudi 
ugotovila njihova prodornost. V e n 
dar pa tega grupa ni mogla naredi t i , 
ker se o sejah delegacij ne pišejo 
zapisniki . 

A n a l i z a tud i ugotavlja, da osnov
na organizaci ja s indikata delovne 
skupnosti za kadrovske in sp lošne 
zadeve ter informiranje še ni obrav
navala delovanja novoizvol jenih 
delegacij in v tem pogledu ni odigra
la svoje vloge. 

O s n o v n a organizacija zveze ko
munistov je na osnovi tega zadolž i la 
komuniste, k i delujejo v zvezi sindi-

samoupravnimi sporazumi, vendar v 
teh ne znamo najti ločnice, ki bi 
razbila stalne konfrontacije tako v 
procesu motiviranja kot v procesu 
regulacije inovacij v proizvodni 
proces. seveda ob u p o š t e v a n j u 
zahtev t rž išča . Sk ra tka s t i s t im, kar 
naj bi pripomoglo, da bi posamezne 
proizvodne procese kar najbolje 
real iz i ra l i . T o pa potem pogosto po
zabljamo, da vpl iva na definiranje 
proizvodnega procesa tudi stanje, ki 
je na t rž i šču , to je surovine, rezervni 
deli, repromaterial i in vse drugo kar 
mora bi t i s ta lno prisotno v proizvod
nem procesu. 

K a k o vse to povezati pa je od
visno od nas samih, oziroma od tega, 
kako smo dovzetni za novosti, za 
ideje, k i so bodisi odraz bolj ali manj 
intenzivnega r a z m i š l j a n j a , ki pa ne 
sine b i t i v smislu podrejenosti, 
oziroma nadrejenosti, t e m v e č v 
smislu koristnost i . 

Iz tega v id ika bo zato potrebno, 
da bomo začeli ločevat i ideje od 
reš i tev , oziroma predloge od izpe
ljav. Vse p r e v e č k r a t se nam dogaja, 
da idejo dobimo, potem pa sami 
ponujamo reš i tev . In prav to ponu
janje reš i tev je potem tista konfl ikt-
na t o č k a , ki deluje kot zaviralni 
moment na posameznike, k i so željni 

PRIZNANJA KRVODAJALCEM... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Ostal i prejemniki ko lek t ivn ih pri
znanj v občin i so b i l i še: 

— osnovna organizacija s indikata 
skupščine obč ine Jesenice, 

— s indikat bolnice Jesenice, 
— P E d r ž a v n e za ložbe L jub l j ana 

— Jesenice, 
— T O Z D Iskra Blejska Dobrava , 
— T O Z D E L I M H r u š k a , 
— šo la za zdravstvene delavce 

Jesenice, 
— osnovna šola Ž i rovn ica , 
— u r e d n i š t v o lokalnega radia 

Triglav Jesenice. 
Organizatorjem krvodajals tva in 

večkra tn im krvodajalcem je bi lo 
podeljenih 154 ind iv idua ln ih pri
znanj po posameznih kra jevnih 
skupnostih, od teh je ka r 53 delavcev 
T O Z D in D S Že leza rne . 

M e d organizatorji naj omenimo iz 
Železarne: Ivana M a r t e l a k a , M l a -
dena Az imov iča in H i l d o Zidar . 

S r e č k o Č o p jer b i l odl ikovan kot 
nas ta re j š i predsednik R K in eden 
prvih organizatorjev krvodajalstva 
na Jesenicah. 

M e d v e č k r a t n i m i krvodaja lc i naj 
omenim E l ž o Cegnar, ki je kar 54 
krat darovala k r i . Gre to G o s t i č 42 
krat, F ranca Narada več kot 30 krat 
in Bor isa H m e l j a k a ter J o ž a V a r l a 
več kot 20 krat. 

Zaradi velikega š tevi la priznanj se 
je organizator odločil , da j ih bodo 
ostali z a s l u ž e n i o b č a n i dobili pri 

predsednikih krajevnih odborov 
R K S . 

K u l t u r n i program je izvajal žen
ski pevski zbor z Jesenic pod 
vodstvom M i l k a Š k o b e r n e t a , ki je s 
svojim bogatim repertoarjem in kva
l i te tn im petjem zelo navduš i l ob
č ins tvo . 

Ivanka Z u p a n č i č 

Gabrijel Dejak. sodelavec iz OTK je 
bil prvi letošnji prostovoljni krvoda
jalec 

kata in samoupravnih organih, da se 
prizadevajo: 

— da bo osnovna organizacija 
s indikata vsaj dvakrat letno ocenila 
delovanje delegacij, anal iz i rala vse
bino delegatskih v p r a š a n j , prodor
nost pobud in ocenila povezavo 
delegacij s samoupravnimi delovni
mi skup inami , de lavskim svetom, 
s indikatom in drugimi samoupravni
mi telesi. 

— da bodo vodje delegacij vab
ljeni na seje izvršnega odbora 
osnovne organizacije zveze s indika
tov, kadar bodo v obravnavi vpra
šan ja , ki se neposredno tičejo delo
vanja do ločene delegacije (kul tura , 
zdravstvo, telesna kul tura in po
dobno), 

— da bo osnovna organizacija 
zveze s indikata ob teh ana l izah 
predlagala, oziroma obl ikovala 
ustrezne predloge za nadaljnj i 
razvoj delegatskega sistema in dele
gatskih razmeri j , 

— da bodo vodje delegacij vablje
ni na seje delavskega sveta delovne 
skupnosti, kadar bodo obravnavana 
v p r a š a n j a in interesnega območ ja 
do ločene delegacije; 

— P r i zagotavljanju povratne 
delegatske informacije je treba 
usposabljati delegate za ustno poro
čanje; 

— N a sejah delegacij je treba 
uvesti zapisnike sej delegacij in kon
ferenc delegacij ter sej skupšč in ; 

— R a z v i j a t i je treba odgovornost 
vodij delegacij, da se po sejah dele
gacij, oziroma skupšč in zanimajo o 
tem, ali je deligirani delegat opravi l 
svojo nalogo; 

— Zaradi bol jšega delovanja dele
gacij in u r e s n i č e v a n j a delegatskih 
razmerij, osnovna organizacija pred
laga predsedniku delavskega sveta 
delovne skupnosti , da skl iče sesta
nek vodij delegacij; 

— Osnovna organizacija bo sprem
ljala delovanje delegatskega sistema 
in obravnavala p o m e m b n e j š a vpra
šan ja , k i so na dnevnih redih po
sameznih interesnih skupnosti , ozi
roma zbora zd ruženega dela. 

znanja, ki š e hočejo razmiš l ja t i o 
inovacijah, o tehnik i in tehnologiji. 

K a k o najt i skupno pot? P rvo kar 
je. T O Z D bodo morale bit i tiste, k i 
bodo iskale delo za inovatorje, 
oziroma T O Z D bodo morale poiskat i 
konkretne probleme zaradi kater ih 
prihaja bodisi do zastojev, bodisi do 
ozkih grl. ali pa do zelo nizkega 
izplena oziroma zaradi katerih je 
zavrt njen razvoj. 

P rve reš i tve teh problemov bi bilo 
vsekakor iskanje idej. Druge reši tve 
pa na del i tvi fondamentalnega in 
ap l ika t ivnega dela problema, ozi
roma naloge. 

P r i tem gre seveda za delitev dela. 
oziroma za to, kaj lahko storimo 
sami in kaj ne. T u moramo 
poudari t i , da 'ne gre za ugotavljanje 
sposobnosti, t emveč za delitev dela 
pa tudi za delitev mot ivi ranost i 
ideje in potem idealne reš i tve . K a j t i 
osnovna znač i lnos t inovacijskega 
dela je v s i s t e ma t i č nos t i . organizi
ranosti in kontrol i ranost i spoznav
nega prizadevanja. 

Inovac i j sko ak t ivnos t moramo 
zato opredeliti glede na predmet i n 
glede na metodo. Zato pa je 
potrebno, da dobimo za reševanje 
nekega problema čim večje š t ev i lo 
idej, predno se lo t imo r e š e v a n j a 
problema. Seveda se nam pri tem 
vsiljuje v p r a š a n j e motiviranost i ali 
nagraditi samo izbrano idejo ali vse. 
Vsekakor bi bilo potrebno nagradit i 
čim več idej, seveda t is t ih res korist
nih, kaj t i s tem bi spodbudil i čim 
širši krog delavcev — samouprav-
l jalcev k r a z m i š l j a n j u , kako čim 
boljše speljati t ehno lošk i proces v 
posamezni T O Z D . 

Z izbrano idejo lahko potem ino
vacijo tudi n a č r t u j e m o . N a č r t o v a 
nje pa je z n a č i l n o za sodobno priza
devanje zaposlenih glede na t e h n i č n i 
in ekonomski razvoj. 

Osnovni pogoji za n a č r t o v a n j e 
krepitve konkretnega problema so 
seveda osnovne informacije o sa
mem problemu, kar nam potem 
o m o g o č a da problem opredelimo, 
razdelimo, oziroma operacionalizira
mo in tako z opredeljenimi c i l j i 
d o l o č i m o raven in snov pa tudi 
obseg in in tenzivnos t inovacijske 
akt ivnost i . V tem okviru nas seveda 
zanima me todo lošk i element n a č r t o 
vanja izdelave posamezne reš i tve . 
Seveda konkretno inoviranje se 
n iko l i ne rešuje popolno metodolo
ško kakor tudi ne popolno nemeto-
dološko , t emveč mora var i i ra t i med 
obema skra jnos t ima. N e k a t e r i so 
seveda v d i lemi al i ni priprava 
n a č r t a inovacije, oziroma planiranje 
idej do reši tev zgolj izguba č a s a . 
Vendar pa mis l im, da s še bolj poglo
bljenim razvojem T O Z D . takega 
dela T O Z D ne bodo mogle več spre
jemati , kajt i pri vsakem delu pa tudi 
pri inovacijah se sile in č a s v n a č r t o 
vanje dvakrat povrnejo, 

Vlečna rezalna linija v elektrodnem obratu 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTILA KOLEK 

DEŽURNI Z A VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 
D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 11. 
T O R E K - 12.9. 
S R E D A - 13. 9. 
Č E T R T E K - 14. 
P E T E K - 15.9. 
S O B O T A - 16.9. 
N E D E L J A - \ \ 

9. 

. 9. 

D N E V N I : 
T R O N T E L J M A R J A N 
C U Z N A R A L O J Z 
A R N E Ž F R A N C 
M O L A N I V A N 
B U R J A A N T O N , m l . 

. M A R K E Ž V A L E N T I N 
R O T A R V I N K O 

N O Č N I : 
M L A K A R F L O R I J A N 
D R O L C M A R J A N 
P E Z D I R N I K J O Ž E 
B R U M A T M A R T I N 
P O G A Č A R K A R E L 
V E H A R J A N E Z 
K O V A Č J A N E Z 

Telefon dežu rnega za vzd rževan j e v Že lezarn i je: 358 
vezni telefon je: 410 

N a redne delovne dni dela dnevni d e ž u r n i od 14.00 do 18.00 ure 
nočn i pa od 18.00 do 6.00 ure 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni d e ž u r n i od 6.00 do 18.00 ure 
n o č n i pa od 18*00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi t a jn i š tva vzdrževan ja š t . 5 v upravni stav
bi T O Z D V z d r ž e v a n j e . 

SLUŽBA O B R A T N E A M B U L A N T E 
V dneh od 1 I. do Ki, septembra, bodo delale naslednje obratne ambulan

te: 
dopoldan: II. obratna ambulanta — dr. med. Vesna F iu lan-Zidar . 
popoldan: I. obratna ambulanta — dr. med. B i a n i m i r Čeh . 
V soboto. 16. septembra, samo dopoldan I. obratna ambulanta — dr. med. 

B i a n i m i r Ceh. 

V zobni ambulant i : 
dopoldan: II. zobna ambulanta — dr. Rtom. Alo jz Smole i . 
popoldan: I. zobna ambulanta — v. den. V i k t o r S t i a ž i š a r . 
V soboti*. Hi. septembra, samo dopoldan II. zobna ambulanta — dr . s tom. 

Alo jz Smolej . 
Ordinaci jski ras dopoldan od 6.3(1 do 13.. popoldan od 13. do 19.30. V so-

lM>to samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

O B V E S T I L O D E L A V C E M 
T O Z D S t r o j n e d e l a v n i c e o b v e š č a de l avce o s t a l i h T O Z D i n D S Ž e l e 

za rne , da do n a d a l j n e g a ne m o r e m o i z v r š e v a t i del i z n a s l o v a » m a l e 
us luge č l a n o m k o l e k t i v a « . 

O B V E S T I L O D E L A V C E M 
— VOZAČEM IZ R A D O V L J I C E 

V o z n i red za dodatni avtobus za prevoz delavcev že leza rne Jesenice na 
relaciji Radovl j ica — Lesce — Jesenice — Lesce — Radovl j ica ( točka A / 8 1, 
č lena pogodbe za opravljanje avtobusnih prevozov delavcev na delo in z dela) 

Odhod postaja prihod 

5.25 Radovl j ica a.p. - 14.34 
5.27 Isospan 14.32 
5.28 Lesce — T u l i p a n 14.31 
5.30 Lesce a.p. 14.27 
5.38 Moste 14.19 
5.43 K o r o š k a Bela 14.14 
5.45 Jesenice že leza rna 14.12 

Avtobus \( izi v času od 1.9.1978 do 30.4. 1979 v delovnih dnevih 
že leza rne Jesenice samo delavce z letnimi vozovnicami. 

V A B I L O U P O K O J E N C E V 
Odbor osnovne organizacije sindikata T O Z D Energetika vabi vse 

svoje upokojene sodelavce na piknik, ki bo v nedeljo, 10. septembra ob 
10. uri na Katar in i pri Zasipu. 

SLUŠATELJEM, KI S E N A ŽIC ŠOLAJO O B D E L U 
S l u š a t e l j e t e h n i š k e m e t a l u r š k e in strojne š o l e ter delovodske š o l e . 

ki se bodo š o l a l i ob delu, o b v e š č a m o , da bo p r i č e t e k pouka na t e h n i š k i 
soli v ponedeljek, dne 11. septembra ob 15. uri , na delovodski šo l i pa 
v torek, dne 12. septembra ob 15. uri . 

Ravnateljstvo strokovnih šo l ŽIC 

O B V E S T I L O I N V A L I D O M ŽELEZARNE 
O b v e š č a m o vse invalide Ž e l e z a r n e , ki so se prijavili za s r e č a n j e 

invalidov v Š t o r a h. da je odhod avtobusa v soboto, 9. septembra ob 
6. uri zjutraj izpred Čufar ja z vsemi postanki do K o r o š k e Bele. Bodite 
t o č n i ! 

Akt iv invalidov 
Že leza rne Jesenice 

(Nadaljevanje a 2. strani) OD IDEJE DO REŠITVE 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
1 2 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A ŽELEZARNE 

Predsednik delavskega sveta ž e l e z a r n J o ž e U L C A R je v č e t r t e k . 
31. avgusta, sklical dvanajsto sejo delavskega sveta in predlagal 
naslednji dnevni red: 

Pregled sklepov zadnje seje. pol
letno poslovno poroči lo , anal iza fi
n a n č n e g a rezultata za mesec juli j 
1978. program ukrepov za odpravo 
poslovne izgube v temeljni organi
zaciji h ladna valjarna Bela. ugotovi
tev o financiranju pl inif ikacije in in
formaci ja o izvajanju invest ic i je , 
predlog z d r u ž e v a n j a sredstev za re
stavracijo Že l eza rne , uskladitev pri
pomb na samoupravni sporazum o 
medsebojnih pravicah, obveznostih 
in odgovornostih med temeljnimi or
ganizacijami zd ruženega dela in de
lovno skupnostjo za kadrovske in 
sp lošne zadeve ter informiranje, za 
k o m e r c i a l n o - f i n a n č n e zadeve in de
lovno- skupnostjo za ekonomiko, 
t e h n i č n o kontrolo in raziskave ter 
novogradnje. 

Najprej so sprejeli poroči lo pod
predsednika poslovodnega odbora 
Iva A r z e n š k a . kako so b i l i u resn ičen i 
sklepi zadnje seje. zatem pa so raz
pravl ja l i o per iod ičnem poroči lu za 
I. polletje 1978. N a osnovi predhod
ne razprave in potrditve na odboru 
za gospodarstvo pri delavskem svetu 
Že leza rne , so ugotovil i , da v prvem 
pol le t ju nismo dosegli z d r u ž b e n i m 
planom predvidene skupne in bla
govne proizvodnje. Za to je delavski 
svet Že leza rne naroč i l delavskim 
svetom temel jn ih organizac i j , da 
k r i t i č n o ocenijo delo v tem obdobju 
in sprejmejo ustrezne ukrepe, ki 
bodo zagotovil i izpolnitev letnega 
gospodarskega n a č r t a . 

Iz analize f inančnega rezul tata za 
mesec j u l i j , k i j ih je posredoval pred
stavnik f i n a n č n o r a č u n o v o d s k e g a 
sektorja so ugotovili , da je bilo po
slovanje v tem mesecu dokaj slabo. 
Za to so navzoč i soglašal i s priporo
čilom odbora za gospodarstvo pri 
delavskem svetu Že l eza rne , da mo
rajo vse temeljne organizacije do
sledno izpolnjevati planske obvez
nosti . 

Glede na gibanje osebnih dohod
kov v panogi č r n e in barvaste me
talurgije S O Z D Slovenske že l eza rne 
in v občin i , so na seji na predlog od
bora za gospodarstvo razpravljal i o 
zvišanju osebnih dohodkov. V zvezi 
s tem so zadolži l i s t rokovno s lužbo, 
da v čim k ra j šem času pripravi 
anal izo o gibanju osebnih dohodkov, 
na podlagi katere bo odbor za gospo
darstvo pri delavskem svetu Žele
zarne predlagal temeljnim organiza
ci jam, da bodo odločal i o spremembi 
osebnega dohodka. 

N a v z o č i so se s t r inja l i tudi s pred
logom odbora za gospodarstvo, da 
posebna strokovna skupina ponovno 
ovrednoti delovna mesta z n izk imi 
kategori jami. 

V nadaljevanju seje so razprav
ljal i o programu ukrepov za odpravo 
poslovne izgube v temeljni organi
zaciji H l a d n a valjarna Be la in spre
jeli s t a l i š ča odbora za gospodarstvo 
pri delavskem svetu Ž e l e z a r n e . 

K podani informaciji vodje sek
torja novogradenj E m i l a A ž m a n a o 
izva janju invest ici je »Pl in i f ikaci je 
ž e l eza rne — I . faza«, so navzoč i 
skleni l i , da se gradnja plinifikacije I. 
faze p o d a l j š a za sest mesecev. T o je 
potrebno zaradi izredno kompl ic i 
rane in neurejene situacije pri prido
bivanju gradbenih dovoljenj in v le
tošn jem letu še uvoznega dovolje
nja, k i je povzroči lo polletno zamu
do in s tem veliko škodo ne samo je
sen i škemu ampak celotnemu repuh-
l i škemu gospodarstvu. 

O polletnem poslovanju restavra
cije ž e l eza rne je poroča la vodja te
meljne organizacije D r u ž b e n a pre
hrana S tanka V u l e l i j a . Povedala je. 
da je temeljna organizacija D r u ž b e 
na prehrana zakl juč i la prvo polletje 

z m in ima ln im ostankom dohodka s 
tem. da restavracija Ž e l e z a r n e kl jub 
sanacijskim ukrepom š e vedno izka
zuje izgubo. Za to so delegati men i l i , 
da morajo problem rešiti solidar
nostno vseh temeljnih organizacij . 

V zvezi s to problematiko pa so 
naroči l i poslovodnemu odboru, da v 
okvi ru svojih pristojnosti in skladno 
z vsemi temeljnimi organizaci jami 
najde ustrezno reši tev, tako da bo 
restavracija Že leza rne ostala po lža -
prtega tipa in namenjena zlasti te
meljnim organizacijam za njihovo 
dejavnost. 

N a seji so sprejeli ugotovitveni 
sklep, da so vsi delavski sveti temelj
nih organizacij zd ruženega dela 
obravnaval i in sprejeli vse t r i samo
upravne sporazume o medsebojnih 
pravicah , obveznostih in odgovor
nostih med temeljnimi organizacija
mi zd ruženega dela in vsako delovno 
skupnostjo posebej. 

N a predlog konference osnovnih 
organizacij sindikata so imenoval i 
J aneza T U Š A R J A . vodjo kadrov
skega sektorja, za novega delegata 
v izvršni odbor skupne komisije pod
pisnic samoupravnega sporazuma 
o š t i p e n d i r a n j u Sob Jesenice, ker je 
dosedanjemu delegatu prenehalo de
lovno razmerje. 

K e r je bii dosedanji predsednik 
odbora za gospodarstvo pri delav
skem svetu Že leza rne imenovan za 
vodjo temeljne organizacije Va l j a r 
na debele p ločev ine , je delavski svet 
za novega predsednika odbora za go
spodarstvo imenoval B o ž o t a P A N -
C U R J A . N ovi č lan odbora za gospo
darstvo pa je postal A n t o n R A V N 1 -
H A R iz temeljne organizacije V z d r 
ževanje . 

O b koncu seje so vzeli na znanje 
zahvalo Zveze s indikatov Slovenije 
— odbora sindikatov Slovenije za 
mednarodno dejavnost, s katero se 
zahvaljujejo za sodelovanje in po
moč ob obisku delegacije nemšk ih 
sindikatov iz Baden-VVurttemherga. 

M D 

1 9 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
i P R I D S ŽELEZARNE 

Predsednik odbora za gospodarstvo, V i tomir G r i č a r , je za 19. se
jo, ki je b i U 29. avgusta, p r e d l o ž i l naslednji dnevni red: pregled 
sklepov zadnje seje; analiza finančnega rezultata za mesec julij in 
kumulativno za sedem mesecev 1978; ocena i z v r š e v a n j a operativnega 
programa k o l i č i n s k o in vrednostno za mesec avgust in prodaja 
energetskih medijev in v z d r ž e v a l n i h storitev za mesec julij; predlog 
programa skupne in gotove" proizvodnje za mesec .september 1978; 
program ukrepov za odpravo poslovne izgube v temeljni organizaciji 
H ladna valjarna Bela; informacija o poteku razprave o analizi 
izvajanja s r e d n j e r o č n e g a programa Ž e l e z a r n e v letih 1976 in 1977 ter 
ocena do 1980 in razno. 

Najprej so sprejli poroči lo pod
predsednika poslovodnega odbora 
Iva A r z e n š k a o fevajanju sklepov 
zadnje seje ter ugotovi l i , da so 
izvršeni , nekateri , k i so do lgo ročnega 
znača ja , pa se š e izvajajo. 

Predstavnik f inančno r ačunovod
skega sektorja B o r i s Pesjak je 
navzoče seznanil s f inančn imi rezul
tati za mesec j u l i j in kumula t ivno za 
sedem mesecev l e tošn jega leta. 
N a v z o č i so ugotovi l i , da zaradi nizke 
blagovne proizvodnje v mesecu 
ju l i ju , kl jub višjim prodajnim ce
nam, n i bi l dosežen pozi t ivni rezul
tat. Za to so skleni l i , da naj delavski 
sveti temeljnih organizacij k r i t i čno 
ocenijo delo v tem mesecu. V zvezi s 
tem pa naj sprejmejo ustrezne 
ukrepe, k i bodo zagotovi l i izpolni tev 
mesečn ih operat ivnih programov in 
letnega gospodarskega n a č r t a . 

N a seji so razpravl ja l i tud i o nalo
gah, k i izhajajo iz planskih obvez za 
le tošn je leto in skleni l i , da naj se 
pospeši delo pri razvijanju metodo
logije del in nalog, ki bi o m o g o č a l e 
boljše merjenje delovnega prispevka 
posameznikov in po se š t evku skupin. 
S t rokovna s lužba pa naj pri pr ipravi 
metodologije del in nalog sodeluje z 
ustreznimi organi, k i j i h v ta namen 
imenujejo temeljne organizacije. 

P o podani oceni i zv rševan ja ope
rat ivnega programa ko l i č insko in 
vrednostno za mesec avgust in 
prodaji energetskih medijev ter 
vzd rževa ln ih storitev za mesec j u l i j 
1978 so ugotovil i , da bo tako pri 
u r e s n i č e v a n j u d r u ž b e n e g a plana kot 
plana gotove proizvodnje man j š i 
zaos tanki . D o s e ž e n a realizacija v 
mesecu avgustu je znatno boljša kot 
v preteklem mesecu, vendar pa še 
vedno nižja od planirane. Odbor za 
odarstvo je zadolžil oddelek za 
opera t ivno pr ipravo dela. da naj 
p lani ra program proizvodnje tako. 
da bodo imele vse temeljne orga
nizacije na razpolago zadostne kol i 
čine v ložnega materiala . 

N a podano informacijo o zunanj i 
realizacij i prodaje energetskih medi
jev i n v z d r ž e v a l n i h storitev za mesec 
ju l i j n a v z o č i niso imel i pripomb. 

Obravnava l i so tudi predlog pro
grama skupne in gotove proizvodnje 
za mesec september ter skleni l i , da 
naj zaradi predvidenega remonta v 
val jarni žice ostale temeljne organi
zacije pr i gotovi proizvodnji s k u š a j o 
nadoknadi t i izpad prodaje te T O Z D , 
tako da bo v septembru d r u ž b e n i 
program dosežen v planiranih kol i 
č inah . 

N a v z o č i so obš i rno razpravl ja l i o 
programu ukrepov za odpravo po
slovne izgube v temeljni organizaci j i 
H l a d n a val jarna B e l a . k i jih je 
obrazloži l vodja te temeljne organi
zacije Aleksander J eze r š ek . S pro
gramom ukrepov so se s t r inja l i in j i h 
sprejeli skupno z dopoln i ln imi ukre
p i , k i j i h je pr ipravi l poslovodni 
odbor. V zvezi s tem, pa je odbor za 
gospodarstvo zahteval, da se do
sledno izvajajo vsi sklepi pre jšnj ih 
sej odbora za gospodarstvo, ki se 
n a n a š a j o na poslovanje temeljne 
organizacije H l a d n a val jarna Be la . 

Obravnava l i so tudi informacijo o 
tem, kako je potekala razprava o 
anal izi izvajanja s r edn j e ročnega 
programa Ž e l e z a r n e v let ih 1976 
in 1977 ter oceno do leta 1980. 
U g o t o v i l i so. da omenjene analize 
niso obravnavale vse temeljne orga
nizacije. V zvezi s tem so skleni l i , da 
tiste temeljne organizacije, ki anali
ze o izvajanju s r edn je ročnega plana 
Ž e l e z a r n e še niso obravnavale, to 
storijo č impre j . Vodje temeljnih 
organizaci j pa naj poslovodnemu 
odboru podajo pismeno obrazloži
tev. Zakaj analize š e niso obravna
val i . 

Sejo odbora so skleni l i z obravna
vanjem vlog s področja gospodar
stva ter v zvezi s tem sprejeli 
ustrezne sklepe. 

D . M . 

Delovna skupina prve izmene v livni jami martinarne se je ob koncu avgusta 
poslovila od svojega dolgoletnega. dobrega in marljivega sodelavca J<na 
Samardžija. ki odhaja v zasluženi pokoj. Sodelavec Samardžija se je zaposlil 
v martinarni pred petnajstimi leti, ko so bili še izredno težki delovni pogoji 
Kljub neizkušenosti in težkemu delu je z vztrajnostjo postal martinar in 
kasneje ponvičar, kar je vestno opravljal vse do svoje upokojitve. Tudisicer > 
bil aktiven, saj je bil član delavskega sveta in vodstva sindikalne organiza
cije. Ob slovesu so mu sodelavci izročili skromno darilo in mu zaželeli, da bi 
zadovoljen in zdrav dolgo užival zasluženo pokojnino. (Tekst in foto Janka 
Bauman) 

TOZD Elektrode 

14 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Odbor za gospodarstvo v T O Z D Elektrode je imel 25. avgusta 14. 

redno sejo, ki jo je sklical in vodil predsednik Franc Terseglav. 
Pregledali so i z v r š e v a n j e sklepov zadnje seje in ugotovili, da se v 
glavnem i z v r š e n i , za nekatere pa je potreben dal j š i č a s i z v r š i t v e . 

Obravnava l i so proizvodne rezul
tate d o s e ž e n e v mesecu ju l i j u . 
S k u p n i plan T O Z D za ju l i j je bi l 
dosežen 108,9%, op laščen ih elektrod 
94,3%, varilne žice 81,9% in plan 
ogn jevzdržn ih materialov 166,5 %. 

V z r o k i za nedoseganje piana so 
b i l i predvsem v ve l ik i odsotnosti 
zaradi dopustov ter v nezadostni in 
n e p r a v o č a s n i dobavi žice. Za dose
ganje finančne realizacije je bila 
izdelana večja kol ičina elektrod z 
višjo vrednostjo. V drugi po lov ic i j u 
l i ja je bila ponovno uvedena proiz
vodnja tal jenih p r a škov . S k l e n i l i so, 
da naj se izpad proizvodnje tal jenih 
p r a š k o v v čim večji mer i nadoknadi 
v naslednjih mesecih. 

P l a n odpreme je b i l v ju l i ju 
dosežen 95,2 %. Izvoz je b i l realizi
ran. P l an i r ana odprema v času 
j a n u a r — ju l i j je bi la d o s e ž e n a 
98,7%. 

U g o t o v i l i so, da zaradi pomanjka
nja v lečene žice tudi v avgustu ne bo 
dosežen plan pri op laščen ih elektro
dah i n var i ln i žici. 

P o t r d i l i so predlog operativnega 
plana za mesec september v nasled
njih ko l i č inah : 

— op la ščene elektrode 1400 ton 
— V P Žice 140 ton 
— var i ln i p r a šk i 80 ton 
— elektrodna masa 100 ton 
— ogn jevzdržn i mater ia l i 380 ton 
Opozor i l i so, da se morajo obratu 

zagotoviti zadostne kol ič ine v lečene 
E O in V P žice, ker T O Z D d r u g a č e ne 
more izpolnjevati sprejetih obvez
nosti in dosegati dobrih poslovnih 
rezultatov. 

Obravnava l i so poslovno poroč i lo 
T O Z D za prvo polletje 1978 in ga 
sprejeli s pripombo, da so bi l i osebni 
dohodki v prvem polletju prenizki v 
primerjavi z dosežen imi rezul ta t i . V 
bodoče bi se moral i O D gibati 
skladno z uspehom posamezne 
T O Z D . 

R a z p r a v l j a l i so o predlogu osnov 
p lana T O Z D za leto 1979 in ga 
sprejeli z i s t imi p r i p o m b a m i kot 
delavski svet T O Z D . 

Sprejeli so poroči lo o gibanju O D 
za mesec jun i j in julij z ugotovitvijo. 

da so osebni dohodki sicer večji, 
vendar so še vedno prenizki z vidi ta 
porasta živl jenjskih s t roškov . V 
primerjavi z ostal imi T O Z D je 
T O Z D Elektrode po d o s e ž e n e m OD 
na zaposlenega še vedno na pred
zadnjem mestu v Že lezarn i . 

Obravnava l i so analizo izvajanja 
s redn je ročnega programa v letih 
1976 in 1977 ter oceno do leta 1980 
Odbor je ugotovil , da izvajanje 
s r edn je ročnega programa Železarne 
zaostaja. R a v n o tako zaostaja tudi 
program T O Z D . Zato je odbor pripo
ročil , da se izvajanje investicije za 
proizvodnjo aglomeriranih praškov 
in druga dela pospešeno nadaljuje 
Č i m p r e j e naj se p r i čne tudi s pro
gramom za pro izvodnjo polnjene 
žice. 

Ob sklepu se seje je odbor zadolžil 
vodstvo T O Z D , da pr ipravi predlog 
za spremembo kategorije za dela in 
naloge oplaščeva lca elektrod in ga 
posreduje komisi j i za kategorizacijo 
Že leza rne . 

M S 

Z D A 
Premogovnik i , ki v Z D A proiz

vajajo premog za koksiranje, so v te
ž a v a h . Zaradi slabe konjukture na 
področ ju že lezarske industije v sve
tu, danes ne morejo prodat i na tuje 
t a k š n e kol ičine premoga kot pred 
leti . N j i h o v glavni kupec so bile ja
ponske ž e l e z a r n e , k i pa so letos 
znatno znižale svoje nabave tega 
goriva v Z D A . ' Preds tavnik i premo
govnikov predvidevajo, da bodo 
letos prodali japonskim že lezarnam 
samo 12 do 13 mil i jonov ton pre
moga za koksiranje, kar je za po
lovico manj kot v na jbol j š ih prejš
nj ih le t ih . Skupno bodo premogov
nik i letos i zvoz i l i okol i 38 milijonov 
ton premoga, kar bo v zadnjih dese
tih let ih na jn iž ja kol ič ina . 

PREGLED SESTANKOV SDS 
M i n u l i teden smo prejeli 60 zapisnikov s sestankov samo

upravnih delovnih skupin. Iz njih je razvidno; da razprava o 
samoupravnem sporazumu o organiziranju in delu posebne f i 
n a n č n e s lužbe , k i naj bi se po delovnih skupinah zakl juči la s 15. 
avgustom, v nekaterih temeljnih organizacijah še vedno teče. 
Vendar pa nanj skupine več inoma nimajo pripomb. Ce pa j ih 
imajo (seveda so tudi d o l o č e n e izjeme) se več inoma pojavljajo 
kot pomislek, oziroma bojazen pred povečeval ) jem števila 
delavcev v skupnih s lužbah , zlasti tam. kjer v proizvodnji 
nimajo polno zasedenega normativa delavcev in jim to 
povz roča do ločene t ežave v proizvodnji . Nekatere skupine so 
podobne pomisleke izrazile tudi ob sprejemanju sporazuma o 
medsebojnih p rav icah , obveznos t ih in odgovornostih med 
delavci temeljnih organizacij in delavci skupnih s lužb Sloven
ske ž e l e z a r n e . V zvezi s finančno s lužbo naj povemo, kot smo 
omeni l i že v dopoln i ln i informacij i vodjem delovnih skupin, da 
bo posebna finančna s lužba prevzela KO odstotkov nalog 
sedanje finančne operative. 20 odstotkov pa IM> novih in * 
n a n a š a j o na notranje odnose med temeljnimi organizacijami 
Ž e l e z a r n e in temel jnimi in d rug imi organizac i jami izven 
Ž e l e z a r n e in na finančne poravnave. T a k š n e so zakonske 
obveze in zato se bo morala f inančna služlia poveča t i za št ir i 
d. ' j v n a mesta. 

Razen omenjenih dveh sporazumov so delovne skupine 
ponekod razpravljale lud i o polletnem poslovnem poroči lu, o 
anal iz i sred nje ročnega n a č r t a razvoja Že leza rne , o katego
rizaciji del in opravil , sporazumu o inovacijah v Slovenskih 
že l eza rnah in o kreditnih odnosih s tujino ter o drugem. Seveda 
pa tudi o ožjih vp rašan j ih proizvodnje in delovnih pogojev. 

V temeljni organizaciji P l avž se je sestalo sedem delovnih 
skupin. Vse so obravnavale samoupravni sporazum o svobodni 
menjavi dela z delavci skupnih s lužb Slovenske že l eza rne 
na katerega so imele m a n j š e pripombe. V zvezi z analizo izva
janja s r edn je ročnega n a č r t a Že leza rne pa dve delovni skupini 
v p r a š u j e t a , zakaj v pl inif ikacijo ni zajet tudi p lavž. Samou
pravna delovna skupina P L A V Ž pa med drugim ugotavlja, 

da je potrebno krepiti delovno disciplino, va rčeva t i s pot rosnim 
materialom ter da je premalo obveščena o n a č r t o v a n j u rekon
strukcij in popravil v obratu. Zanima jo tudi. kdaj in koliko bo 
prenovljena delovna okolica na p lavžu . Delavc i SDS p l a v ž 2 in 
apnenca 2 pa vprašu je jo , kdaj bo streha na delovnem pndestu 
na p lavžu 1. ker morajo delati v vseh vremenskih nepri l ikah. V 
temeljni organizaciji jekla rna se je sestalo šest delovnih skupin, 
k i so več inoma razpravljale o obeh sporazumih in ju potrdile 
brez pripomb. SDS p o n v i č n o gospodarstvo je na sestanku 
opozorila tudi na pomanjkanje vel ik ih ponvic, ki o l ežkoča delo. 
Nove ponvice, ki so j ih dobil i iz K rškega pred osmimi meseci, še 
sedaj niso uporabne. 

V temeljni organizaciji valjarna bl iui i ing-š iekel so zbori 
delavcev sprejemali samoupravni sporazum o menjavi tlela z 
delavci skupnih s lužb Slovenske ž e l e z a r n e . M e d t e m , ko je 
sedem delovnih skupin sporazum potrdilo brez priponi h. pa 
SDS bluming 4 dodaja, da bi delavci ker nimajo zadostnega 

vpogleda v zadeve, potrebovali obši rnejše t o lmačen j e . SDS 
a d j u s t a ž a bluming 1 pa se ne strinja s posameznimi določ
bami (da ž e l e z a r n a p lačuje svoj delež č e t r t l e t n o naprej in da se 
že lezarna p reveč obvezuje s finančnimi dajatvami za SOŽD) 
T a S D S tudi predlaga, da bi se krvodajalcem odobrilo po osem 
ur izredno p lačanega dopusta ter vprašu je , zakaj ne dobi odgo
vorov na v p r a š a n j a , ki jih je postavila na prejšnjih sestankih 
SDS a d j u s t a ž a stekel 2 se p r i tožuje nad neurejenostjo skla
dišča svi tkov in signiranja le teh. S v i t k i naj bi se signirali tudi 
SDS a d j u s t a ž a bluming 3 pa ugotavlja , da v avgustu 
planirana proizvodnja zaradi pomanjkanja polizdelkov ne bo 
d o s e ž e n a , zaradi č e s a r se bo v prihodnjih dveh mesecih 
potrebno še posebej potrudi t i . P lan i rano proizvodnjo lahko. |x> 
mnenju skupine, doseže le njahova izmena. 

T u d i v temeljni organizaciji Val jarna žk-e in profilov je pel 
delovnih skupin , od katerih smo prejeli zapisnike, brez pripomh 
sprejelo sporazum o svobodni menjavi dela z delavci delovne 
skupnosti skupnih s l u ž b Slovenske že l eza rne , ena pa sporazum 
o posebni f inančni službi. Delovne skupine so razen teg;i 
razpravljale tudi o sklepih odborov pri delavskem svetu T O Z D 
in drugem. Ugotavljajo, da se sklepi triborov prepočasi 
uveljavljajo. 

V T O Z D Hladna valjarna Bela se ie sestalo osem delovnih 
skupin , ka so na zborih v e č i n o m a brez pripomb sprejele 
samoupravni sporazum o svobodni menjavi dela in potrdile 
sporazum o posebni f inančni s lužbi Že leza rne . Razpravl ja le so 
tudi o polletnem poslovnem poroči lu in o ukrepih za odpravo 
izgube v svoji T O Z D . SDS sendzimir 1 pa je na sestanku 
ugotovila, da še niso dobil i odgovora na v p r a š a n j e s prejšnjega 
sestanka ter. da delavci zapaža jo ('.'). da ' imajo pri prodaji 
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V nedeljo. .'J. septembra, sta 0 0 
ZSMS Ži rovnica in O O Z S M S Lesce 
organizirali vesele igre v Završn ic i . V 
napetem tekmovanju se je v šes t ih 
ip-ah pomerilo 21 -ekip O O Z S M S iz 
jeseniške in radovlj iške obč ine . Od 
teh j ih je bilo iz jeseniške obč ine 12 
I sedem ekip 0 0 Z S M S iž krajevnih 
skupnosti in pet ekip 0 0 Z S M S iz 
delovnih organizacij), iz radovl j i ške 
občine pa devet ekip (pet iz O O 
ZSMS v kra jevnih skupnostih in 
štiri ekipe 0 0 Z S M S iz delovnih 
organizacij). Tekmovanje je poteka-
kalo v pravem š p o r t n e m vzduš ju in 
ga ni mogel omajati nit i smeh in 
dobra volja. 

V prvi igri — vodenju slepca — je 
bila na jbol jša 0 0 Z S M S iz Blejske 
Dobrave, v drugi igri — š ta fe t i — so 
bili najbolj uspešni mladinci iz 0 0 
ZSMS Bled . v naslednji 0 0 Z S M S 
T O Z D K o v i n a r Jesenice, škaf so 
najbolje napolni l i mladinci iz O O 
ZSMS Iskra — Blejska Dobrava , ba
lon pa je najprej počil tekmovalki iz 
00 Z S M S Iskra Otoče . 

V skupni uvrs t i tv i je bila najbolj
ša 0 0 Z S M S Žirovnica II.. s 95 
točkami in si tako pribori la pokal v 
trajno last. le točko manj . torej 94 in 
s tem drugo mesto je osvojila 0 0 
ZSMS Lesce, tretja je bi la 0 0 
ZSMS Bled . s 86 točkami , č e t r t a OO 
ZSMS Blejska Dobrava s 85 točka 
mi. 5. 0 0 Z S M S Bohin jska Be la I s 
(ti t očkami . 7. do 8. mesto sta si deli
li 0 0 Z S M S Iskra O t o č e in O O 
ZSMS Ver i ca Lesce s 77 točkami . 8. 
mesto si je priborila O O Z S M S 
TOZD K o v i n a r Jesenice s 73 
točkami. 9. mesto O K Z S M S 
Jesenice s 67 t o č k a m i . 10. in 11. 
mesto sta si del i l i OO Z S M S 
Podnart in 0 0 Z S M S Javornik -
Koroška Be l a s 63 t o č k a m i . 12. je 
bila 0 0 Z S M S Žirovnica I z 61 
točkami. 1.1.-14. 0 0 Z S M S C e 
lodnevna osnovna šola Ž i rovnica in 
OO Z S M S T O Z D Jeklovlek že lezar 
na Jesenice z 59 t o č k a m i . 0 0 Z S M S 
Elan ie b i la z 51 točkami 15.. 0 0 
ZSMS Iskra Blejska Dobrava s 
točko manj je bila 16.. 0 0 Z S M S 
Plavž z 48 točkami 17.. 18. do 19. me
sto sta si del i l i 0 0 Z S M S Ps ih i a t r i č 
na bolnica Begunje in 0 0 Z S M S 
Sava samski dom s 45 t o č k a m i . 20. je 
bila 0 0 Z S M S Bohinjska Be la II. z 
;!9 točkami, zadnja pa je bila 0 0 
Z S M S Plan ika s 30 t o č k a m i . 

T o so rezultati , toda bolj kot ti je 
pomembno to. da se ie v Završn ic i 

S E S T A N E K M L A D I H 
V S A M S K E M D O M U 

S A V A 
Pred nedavnim so č l an i zveze ko

munistov, zadolženi za delo z 
mladimi v samskem domu Sava . 
organizirali sestanek z mlad imi 
delavci, k i . sta ga vodila Vidos lav 
Mikič in N i k o l a Vukša . 

N a sestanku so se dogovarjali o 
aktualnost ih pred repub l i šk imi in 
zveznimi kongresi zveze soc ia l i s t i čne 
mladine, o delovni akcij i za d o k o n č 
no ureditev okolja K a z i n e in njiho
vega samskega doma ter o nakupu 
novega T V sprejemnika, za katerega 
naj bi vsak stanovalec prispeval po 
deset dinarjev. Ob l ikova l i so tudi 
dnevni red naslednjega sestanka. 

Precej č a s a so se na sestanku 
zadržali pri v p r a š a n j u nadaljnjega 
izobraževanja in usposabljanja mla 
dih, predvsem v tečaj ih , seminarjih 
in šo l ah , ki j ih ponuja delavska 
univerza Jesenice. Za u s p e š n o delo 
na tem pod roč ju so ob l ikova l i 
posebno komisijo, k i jo sestavljajo: 
Hasan K l j u n i č . Hase Kare ren in 
Ismet R e d ž i č . 

Sestanku je prisostvoval rudi 
predsednik obč inske konference 
ZSM Jesenice S l a v k o M e ž e k . 

zbralo več kot tisoč l jud i , v večini 
mladine in da,je prireditev pripomo
gla k v e č j e m u zb l ižan ju mladine 
dveh sosednjih občin. S tekmovanja, 
ki je v celot i uspelo, pa smo poslali 
tudi pozdravno pismo tova r i šu T i t u 
v katerem smo zapisali »Drag i to
v a r i š T i t o ! M l a d i n k e in mladinci je
seniške in radovljiške obč ine , zbrani 
na mladinskih veselih igrah v Zav r š 
n ic i . ki smo jih priredili v p o č a s t i t e v 
X . kongresa Z S M S . k i bo 10. oktobra 
v N o v i G o r i c i , te prav p r i s rčno po
zdravl jamo. N a veselih igrah, ki sta 
j ih organiz i ra l i O O Z S M S Žirovnica 
in OO Z S M S Lesce in nad kater imi 
so pokroviteljstvo prevzele delovne 
organizacije E l a n Begunje. Veriga 
Lesce in že l eza rna Jesenice, se ie 
danes zbralo 21 ekip 0 0 Z S M S obeh 
občin, ki bodo pomerile svoje moči v 
šest ih igrah. 

K o smo sestavljali igre smo boli 
iskali razvedrilo kot prave tekmo

valne panoge. Upamo, da lx>mo z 
nj imi dosegli naš glavni cilj — še 
boljše zbl ižan je mladine dveh so
sednjih občin in še večji delovni 
polet. ki ga bomo sedaj. po 
p o č i t n i c a h , potrebovali v šoli . na 
delovnih mestih, predvsem pa pri 
izvajanju nalog, ki nam jih zadaja 
tako X . kongres Z S M S kot celotna 
d r u ž b a . 

Z željo, da bi nas še dolgo vodil in 
nas kmalu obiskal, ti k l i čemo nasvi-
denje do naslednjega leta. ko hodo 
na vrsti druge vesele igre. 

T e k m o v a l c i , organizacijski odbor 
in vsi. ki so prišli bodrit i tekmovalne 
e k i p e « 

Ob tej p r i ložnos t i bi se radi zahva
l i l i vsem trem pokroviteljem, za po
moč, ki so nam jo nudil i pri priprav
ljanju veselih iger kot tudi vsem 
tist im mladincem, ki se j im ni zdelo 
Skoda prostega časa in so nam vse 
dni pridno pomagali, da ie tekmo
vanje lahko nemoteno potekalo, po
sebno pa M a r j a n u Puhar ju in M o 
horju Bogataju. 

M L A D I V T O Z D E N E R G E T I K A O S V O J I H 
P R O B L E M I H 

Predsednik 0 0 Z S M S T O Z D 
Energet ika Ibr ih im S m a j i č je skl ical 
drugo sejo osnovne organizacije 
predvsem z namenom, da se č lan 
stvo seznani z organizacijsko proble
mat iko in delom organizacije. K l j u b 
majhni udeležbi — le sedem č lanov , 
pa smo spregovorili o nekaterih pro
blemih, k i predvsem izhajajo iz bliž
nje preteklost i , ko je vladalo popol
no mr tv i lo . 

N o v o vodstvo 0 0 si je zadalo na
logo, da z osebnimi s t ik i pridobi čim 
več mlad ih delavcev v svoje vrste. 
Zelo k r i t i čno je bil ocenjen odnos do 
dela in kršen je delovne discipline s 
strani nekaterih č l anov osnovne or
ganizacije. P r a v tako je bila uteme
ljena ugotovitev, da ne znamo do
volj h i t ro najt i povezave z osnovno 
organizacijo zveze s indikatov, kakor 
tudi z 0 0 Z K . Odnos do mladih pred 
novo organiziranostjo se vidi tudi v 
ugotovi tvah, da je osem mladih de
lavcev vk l jučen ih v delegacije S I S . 
en č lan 0 0 Z S M S v izvršni odbor 
0 0 zveze sindikatov, medtem ko v 

delavskem svetu mladi nimajo svo
jega predstavnila. Za to nas tudi na 
tem področ ju čaka še veliko dela. 
predvsem pa si bomo morali z do
brim delom izbori t i svoje mesto v 
vsem dogajanju v T O Z D . 

Spregovori l i so tudi o pripravah in 
o delu v predkongresnem obdobju. Z 
dokument i desetega kongresa Z S M S 
naj bi se spoznal vsak mladinec. 
V program predkongresnih dejav
nosti pa smo vključil i tudi dve 
š p o r t n i s rečanj i med obrati , ki so v 
sklopu T O Z D Energetike, razen tega 
pa je predvidena tudi k r a j š a delovna 
akci ja , v kateri bomo očistil i okolico 
naš ih obratov. 

D o programsko — vol i lne konfe
rence, k i naj bi b i la prot i koncu ok
tobra, nas vsekakor č a k a š e veliko 
dela. Z a č e t n e t ežave pa nam vse
kakor ne smejo jemati volje do na-
daljnega dela. Zavedamo se, da si 
bomo le s svojim uspešn im delom 
pridobi l i mesto, katerega mora imet i 
0 0 Z S M S v T O Z D . 

Ivan Že l ezn ika r 

USPEŠEN P O V R A T E K B R I G A D E 
S T A N E ŽAGAR IZ R A D O V L J I C E 

Preteklo nedeljo se je vrni la do
mov brigada Stane Ž a g a r iz Radov
ljice, k i je v mesecu avgustu sodelo
vala na zvezni mladinski delovni ak
ciji P O D R I N J E — K O L U B A R 78 v 
Srbi j i . Ob povratku so se brigadirji 
udeležili mladinskih zabavnih iger v 
Završn ic i . tam pa je bila tudi skrom
na slovesnost na kateri so brigadirji 
prejeli u d a r n i š k e značke in pr izna
nja. Uspehe brigade Stane Ž a g a r je 
predstavil komandant M a r j a n T e 
ran, u d a r n i š k e značke pa sta podeli
la predsednik in sekretar O K Z S M S 
Radov l j i ca . 

Poudar i t i velja, da so brigadirji na 
zvezni akci j i dosegli zelo dobre, re
zultate. N a delovišču je bila brigada 
š t i r ik ra t udarna, izredno uspešna pa 
je bila tudi pri interesnih aktivno
stih. D e l o na trasi je potekalo v zelo 
težkih pogojih, saj so brigadirji ko
pa l i globoke kanale za toplovod, 
kanale za e l e k t r i č n o napeljavo, ure
jali so bankine ob cestah in pomaga
li pri gradnji temeljev za nove stav
be. 

Ob z ak l j u čk u akcije je poleg traka 
akcije in pr iznanj za š t i r i k r a t n o 
u d a r n i š t v o . brigada prejeta tudi pri
znanje za interesne akt ivnos t i . V tej 
izmeni je bila radovl j i ška brigada na 
tem področ ju med na jbol j š imi . B r i 
gadirji so izdali več stenskih časopi
sov, bil tenov, pr ipravi l i so več k u l 
turnih programov in sodelovali pri 
urejanju radijske oddaje v naselju. 

Z a u s p e š n o delo je petnajst briga
dirjev prejelo u d a r n i š k e značke , 
osem brigadirjev pa priznanje za 
uspešen poli t ični t eča j . M e d drugim 
so se brigadirji udeležili tudi zvezne
ga tekmovanja o kul tur i in š p o r t u , 
k i je bilo v Skopju , v naselju pa so 
bi l i najbol jš i na kvizu X I . kongresov 
Z K J . Ves ča s so radovl j iški brigadirji 
namenjali vso pozornost d r u ž b e n o 
p o l i t i č n e m u delu. kjer so tudi dosegli 
na jbo l j še rezultate. 

Brigado Stane Ž a g a r je sestavljalo 
48 mladincev iz radovlj iških delov
nih kolekt ivov in š t u d e n t o v , pokro
vitelj brigade pa je bilo trgovsko 
podjetje M u r k a Lesce. J H 

Železarski globus 

S O V J E T S K A Z V E Z A 

V bl ižini K u r s k a so odkr i l i novo 
naha j a l i š če kval i tetne magnetne 
železova rude. Zaloge se raztezajo 
v do lž ino 30 km in so delno povezane 
z že prej z n a n i m i n a h a j a l i š č i . S 
temi na novo odkr i t imi ko l i č inami te 
že leza r ske surovine bo kurski bazen 
še bolj pr idobi l na svoji pomembno
sti v sovjetski že lezarski industr i j i . 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje. 
T i t o 

PRILAGAJANJE DRUŽINSKIH HIŠ 
POTREBAM ZAŠČITE 

Izbira makrolokacije oziroma območ ja , v katerem bo zgrajena 
prihodnja d r u ž i n s k a h i ša , je trenutek, ko se mora uporabnik odloči t i 
tako glede izbire in n a č i n a prilagajanja, da bi bi lo zadoščeno potre
bam ljudske obrambe, kot tud i glede zaklanjanja ljudi in 
mater ia lnih dobrin, ker vsa območ ja niso enako ogrožena in torej 
tudi ne terjajo enake stopnje zašči te . 

P R I L A G A J A N J E D R U Ž I N S K I H H I Š . . . 

Izbira mikrolokaci je je odvisna tudi od ponudbe, k i se oblikuje 
na podlagi u rban i s t i čnega plana in poli t ike graditve stanovanjskega 
sklada v posameznem naselju. Prilagajanje d ruž in ske hiše glede 
mikrolokaci je je torej tesno povezano s pol i t iko in n a č r t i zašč i t e 
prebivalstva za to območ je . 

Za mikrolokaci jo je mogoče glede elementov zašč i te in t ehn ič 
n ih no rma t ivov za določ i tev kraja zaklona ali zak lon išča za 
zaklanjanje in zašč i to prebivalstva pred vojnim dejstvovanjem š t e t i 

.gravitacijsko območ je z radijem 250 metrov od centra do periferije 
tega območ ja . 

Disperzno razporejanje d ruž inske hiše hkra t i pomeni tudi 
povr š ino za neko stanovanjsko d ruž in sko hišo. K a d a r pa gre za 
območ je z večjo gostoto pozidanosti , kot so strnjena vaška naselja 
a l i pa predmestne cone za d r u ž i n s k e stanovanjske hiše , utegne bi t i 
v istem gravitacijskem območ ju predvidena graditev več samostoj
nih d r u ž i n s k i h h i š ali pa vrs tnih h i š . 

K e r graditev predpisanih zaklonišč predvideva stanovanjske 
hiše s š t i r i in več stanovanji, je mogoče pri vrs tnih h i šah (kjer več 
kot š t i r i zasebne hiše sestavljajo gradbeno celoto) predvideti tudi 
predpisana zaklonišča z do ločen imi zmogljivostmi. T a k š n a 
zak lon i šča bi imela glede na več investitorjev naravo zd ružen ih 
zaklonišč , financiranih s skupnimi sredstvi. Gradi tev manjš ih za
klonišč , k i so v skladu s t e h n i č n i m i normat ivi za graditev zaklonišč , 
b i b i lo treba predvideti v u r b a n i s t i č n e m planu naselja in v programu 
graditve stanovanjskih objektov in zaklonišč . 

P r i velikem š t e v d u d r u ž i n s k i h stanovanjskih hiš pa ne bo 
mogoče uporabi t i normat ivov za graditev predpisanih zaklonišč 
tako zaradi velike disperznosti objektov kot tudi zaradi vel ikih 
razdalj med posameznimi s tavbami, oziroma zaradi neracionalnih 
vlaganj sredstev v majhna zak lon išča in zato, ker n i normativov in 
opreme za indiv idualna zak lon i šča . K e r pa se tudi v n a č r t i h za za
šči to predvideva prilagajanje ustreznih prostorov za zaklonišča in 
zak lon i ln ike , je nujno že pri do ločan ju u r b a n i s t i č n o - t e h n i č n i h 
pogojev za posamezna o b m o č j a določi t i tudi merila za graditev 
ustreznih prostorov, ki bi j i h bilo mogoče v neposredni vojni 
nevarnosti z lahka in hi t ro usposobiti za zak lon išča al i zakloni lnike. 
Že to, da pomenijo globlje skopane klet i ugodne j šo zašč i to kot 
visoka vzdignjena pr i t l ič ja , je element prilagajanja kletnih pro
storov interesom zašč i te prebivalstva in mater ia lnih dobrin. 

Naravne znač i lnos t i mikrolokaci je so zelo pomembne za izbiro 
vrste in n a č i n a prilagajanja stanovanjske graditve potrebam ljudske 
obrambe, oziroma za izbiro n a č i n a graditve prostorov, namenjenih 
za zaklanjanje prebivalstva in mater ia ln ih dobrin, bodisi za zašč i to 
pred vojnim dejstvovanjem ali pa za skrivanje mater ialnih dobrin 
al i do ločen ih dejavnosti, za zaklanjanje ranjencev, borcev ipd. na 
ozmelj ih, na kater ih je z a č a s n o napadalec. 

Z n a č i l n o s t i mikrolokacije , ki vplivajo na možnos t i in nač in 
prilagajanja, so: nakloni terena, k i omogoča jo izkopavanje po
sameznih prostorov; g e o m e h a n i č n e lastnosti ta l , k i omogoča jo lažje 
delo na terenu in od kater ih je odvisna odpornost okol iškega ozem
lja; gladina talne vode. k i omogoča gradnjo suhih prostorov v klet
nem delu stavbe brez vel ikih vlaganj v hidroinstalacijska dela; 
kol ič ina talne vode, k i omogoča pridobit i las tni vir vode in njegovo 
varstvo pred o n e s n a ž e n j e m (z nabijanjem č r p a l n e cevi. s kopanjem 
vodnjaka v hiši ipd.). 

Mladinske zabavne igre si /e ugledalo veliko mladih in drugih občanov (Foto 
J. Rabil) 

odpadnega lesa prednost delavci iz drugih T O Z D . SDS 
sendzimir 2 pa meni. da je na Z R M zelo veliko mehanskih 
zastojev, ker se poplavi lo napak, ki bi se morale odpraviti v 
enem remontu, odlaga iz lemonta v remont. S labo dela tudi 
avtomatska regulacija debeline. V lužilnici pa delavci SDS 
luži lnica 1 opozarjajo, da so kaloriferji na k o m u le tošnje zime 
slabo delali in da j i h je treba namazati pred pr iče tkoni nove 
zime. S D S l u ž i l n i c a 2 z a p a ž a . da se problemov, ki jih 
obravnava S D S ne rešuje oziroma se j ih jemlje premalo resno, 
Hkrat i tudi v p r a š u j e zakaj ni odgovorov na postavljena 
vprašanja ter kdo je kr iv . da je C B L miroval 12 ur samo zato. 
ker ni bilo vagonov za odrezke. SDS a d j u s t a ž a 2 predlaga 
meritve delovnega časa že r j avovod i j v hali A . da hi videl i , a l i je 
opravičeno tudi žei javovod jem na odpremi in na dresirnein 
oRrodju dati osmo kategorijo. Zan ima jo tudi kol iko je bilo 
Popravkov kategorij od dve do devet in na katerih delovnih 
mestih, kdaj bodo n a m e š č e n a vrata v kopalnici (m zmanjkuje 
tudi tople vode) in kdaj se bodo odprle srednje kopalnice. Razen 
tega predlaga povišan je kategorije drugemu adjusterju in vodje 
remonta za izvedbo remontnih del . Opozarja tudi. da je oijnik 
na C T L l in i j i treba popravit i (s č i m e r bi prepreči l i tudi k a k š n o 
Poškodbo pri delu) urediti sekalnik. ravnalnik in transportni 
'rak, i td . Poprav i lo ol jnika in povišanje kategorije za drugega 

adjusterja predlaga tudi SDS a d j u s t a ž a 3. 
V T O Z D Jeklovlek so se sestale tr i delovne skupine, ki na 

Kporazuma. ki so jih obravnavale niso imeli pripomb. Vse tri so 
obravnavale tudi visoko bolezensko odsotnost. S D S hladna 
Predelava 2 je razpravl jala tudi o slabem vzdrževan ju strojnih 
"aprav. S D Š a d j u s t a ž a 2 pa je opozor i l a , da v moški 
umivalnici t eče v glavnem samo topla voda. 

V T O Z D Remontne delavnice So se sestale vse samouprav
ne dejovne skupine gradbene delavnice ter samoupravne 
delovne skupine R T A 2. 4 in 5. Vse delovne skupine so 
obravnavale n a š t e t a samoupravna sporazuma. Razen tega 
samoupravna delovna skupina kleparji ugotavlja, da jim 
zaradi pomanjkanja delavcev ne bo mogoče izvesti vseh del in 
prosijo kadrovski sektor, da jim priskrbi nove delavci ' SDS 
R T A 2 zahteva meritev tresljajev v delavnici kisikarna S A V A . 
ker je delo instrumentalen tam nemogoče. SDS R T A 4 pa meni. 
da prikazovanje osebnega dohodka na ta način kot je v navadi 
ni pravilen, ker so prikazane tudi nadure. N a to so že opozarjali 
vendar se še kar naprej prikazuje povprečni osebni dohodek z 
vš t e t imi nadurami. 

SDS v z d r ž e v a n j e hladna valjarna Bela 1 je 
obravnavala samoupravni sporazum o organiziranju posebne fi
n a n č n e služIle, h kateremu so imeli nekai v p r a š a n i . Obrav
naval i so polletno poslovno poroči lo in ugotovil i porast zastojev 
in veliko l luk tuac i io delavcev zaradi osebnih dohodkov, ki po 
drugi s t rani vplivajo tudi na zastoje. V razpravi analize 
kazalcev uspešnos t i ugotavljajo, če je \ mesečni povprečn i 
osebni dohodek vk l jučeno tudi nadurno delo. n o č n o delo in delo 
v nedeljah tel- p raznik ih . |M>tem prikaz ni realen. V razpravi 
notranje problematike pa so dali poudarek va rčnos t i in č u v a n j u 
orodja, mater ia la ter z a š č i t n i h sredstev Zahtevajo ogled 
delavnice, ker so delavci izpostavljeni slabim pogojeni delil 
zaradi kisline, ropota in vroč ine , kar zadeva varstvi) pri delu pa 
je delavnica na neustreznem mestu. Predlagajo, da se orgnniz.j-
ra nova samoupravna delovna skupina remontne skupine, 
zahtevajo s i a ž i l k o za č iščenic pisarniških prostorov iu 
delavnice, vprašu je jo zakaj ni o d r ž a n o preda vame o delu / . 

i m e n o v a n a 

temeljne orga-
ob ravnava le <iha 

avtogenskim plainenskini aparatom in zakaj 
inventurna komisija za delovno orodje. 

SDS PIV energija 2 je obravnavala oba sporazuma ir 
sklepe samoupravnih organov. Imeli so le pripombo na poselim 
f inančno služIlo, da se IMI S tem večalo š tev i lo delavcev \ 
s lužbah med tem. ko jih pri njih primanjkuje. 

V T O Z D transport so SDS vodstvo 
nizacije. promet — vleka 1. 2, 3 in 4 
samoupravna sporazuma brez pripomb, 

V delovnih skupnostih je SDS center za p r o u č e v a n j e 
samoupravljanja in informiranje obravnavala oba samo
upravna sporazuma z do ločen imi pr ipombami, ki bodo 
posredovane na usklajevanje delavskemu svetu delovne skup
nosti . SDS investicijske dokumentacije in investicijskega 
razvoja so obravnavali |xileg sporazuma o posebni finančni 
službi tudi kategorizacijo SDS sektor novogradenj — o p e r a -
tiva | » poleg sporazuma o svobodni menjavi dela med delavci 
T O Z D in delavci skupnih s lužb Slovenske že l eza rne še analizo 
s r e d n j e r o č n e g a programa razvoja, predlog samoupravnega 
sporazuma o inovacijah v S Z . predlog samoupravnega spo
razuma o merilih in postopkih za u resn ičevan je kreditnih 

tujini! ter kategorizacijo Posebnih pripomb niso 

< 'enter za p r o u č e v a n j e samoupravljanja 
in informiranje Bož idar L A K O T A 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Hladna valjarna Bela 

1 6 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
V sredo, 23. avgusta, je bila 16. seja odbora za gospodarstvo. 

Dnevni red je obsegal osem točk . Najpreje so ugotovili, da so vsi 
sklepi v celoti realizirani, potem pa so potrdili operativni plan za me
sec september, ki je enak d r u ž b e n e m u in z n a š a 8.100 ton od tega je raz
deljeno po asortimentu: dinamo 2500 ton, n i z k o o g l j i č n a jekla 5000 
ton, nerjavna jekla 400 ton in ostala jekla 200 ton. 

P r i tem so pr ipomnil i , da bo visok 
plan m o ž n o doseči le ob realizaciji 
ukrepov, ki so navedeni v programu 
za odpravo poslovne izgube. 

Odbor je b i l seznanjen tudi s pre
l iminarn im poroči lom o proizvodnji 
v t ekočem mesecu. Ugo tov i l i so 
naslednje: 

— v vseh kval i te tnih grupah se 
plan ne dosega 100 %. 

— zaostanki so majhni, vendar bi 
bilo m o ž n o do konca meseca doseči 
dober rezultat. 

— zaostanki so najvišji pri dina
mo pločevini , kar je posledica 
z m a n j š a n e dobave T V T . 

— dober rezultat je dosežen 
zaradi zadovolj ivih medfaznih zalog, 
katere pa so zn ižane na kr i t i čno 
mejo. 

Seznanjeni so bili tudi z dopisom 
sektorja novogradenj o zak l j u če 
vanju investicije H V — Bela in se 
str injal i s predlogom, da se namem
bnost konta 015-1/210-11 — naprava 
za č i ščen je v višini 6 mi l i j . d in. 
razdeli v naslednje konte: 

1 9 . S E J A O D B O R A 
Z A D E L O V N A 

R A Z M E R J A 
Predsednik odbora za delovna raz

merja Brane Pačnik je sk l ica l 19.sejo 
odbora v č e t r t e k , 17. avgusta. N a j 
prej so iz poroči la o i zv r ševan ju 
sklepov zadnje seje ugotovil i , da so v 
glavnem izvršeni, razen sklepa pod 
točko 5.5 o interni premestitvi žer-
javovodja. k i je v izvrševanju . 

N a predlog izmenskih vodij proiz
vodnje so potrdil i 16 internih preme
stitev, podal jša l i za dobo enega leta 
o d l o č b o Francu Brusu — upoko
jencu in soglašali , da se do uvedbe 
reorganizacije v a d j u s t a ž i podal j ša 
odločba Božu Šimicu • in Ferdu 
K i k l j u . 

P o t r d i l i so tudi sprejem š t i r ih 
novosprejetih delavcev v T O Z D . P r i 
obravnavanju vlog so ugodno rešili 
dve vlogi, štiri pa so zavrn i l i . 
Seznanjeni so bi l i tudi z odsotnostjo 
z dela in ugotovili , da je bila v zad
njih dveh mesecih izredno visoka, 
predvsem zaradi dopustov. 

Sprejeli so sklep, da se glede na 
specifičnost dela in potreb po stalnih 
osebnih kontak t ih z ostal imi obrati 
izstavi stalna propustnica r a č u n o -
vodkinji T O Z D . 

Sog l a ša l i so z i zdan imi ukrepi 
zdravstvene s lužbe in kadrovskega 
sektorja. Mnen ja so bi l i . da se mora 
č impre je pristopiti k tem ukrepom, 
da se zman j ša odsotnost zaradi 
bolezni, ki je v nekaterih primerih 
n e u p r a v i č e n a in m o č n o n a r a š č a v 
vsej Že lezarn i . 

Seznanjeni so bil i tudi o i zobraže 
vanju mladih delavcev ob delu (za 
hladne valjavce) in soglašal i , da se 
kandidatom omogoči zamenjava 
dn in . tako da bi lahko obiskovali 
teore t ičn i del v popoldanskem času . 

M . 

014- 0/210-11 - zak l jučevan je 
gradbenih del invest ici je H V B v 
višini 1.000.000 d in . 

015- 0/210-11 - zak l jučevan je do
m a č e opreme z m o n t a ž o H V B v 
višini 500.000 d in . 

016- 0/210-11 zak l jučevan je ostalih 
del investicije H V B v višini 500.000 
din. 

Odbor je soglašal tudi s spremem
bo kontov sredstev A Z . k i je po
trebna zaradi višje nabavne cene 
treh signoda aparatov in škr ipcev . 

O b r a v n a v a l i so rudi poslovanje 
restavracije Že leza rne in soglašali , 
da se nameni 3.000 din za kritje dela 
s t ro škov vzd rževan ja , v kol ikor je 
T O Z D H V - Bela to do lžna zaradi 
posebnega statusa. 

Soglaša l i so tudi z analizo izva
janja s r edn j e ročnega plana Železar
ne in z ugotovitvami, k i si n a n a š a j o 
na T O Z D H l a d n a valjarna Bela . 

M . 

TOZD Hladna valjarna Jesenice 

1 9 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
i 

Odbor za gospodarstvo pri DS T O Z D Hladna valjarna Jesenice je 
imel 24. avgusta 19. redno sejo, ki jo je vodil predsednik Franc Podlip-
nik. Po pregledu sklepov, ki zaradi d o l g o r o č n e g a z n a č a j a niso vsi 
i z v r š e n i , so obravnavali in sklenili š e naslednje: 

C lan odbora so ugodno ocenili 
t e h n i č n o izbol jšavo št. 2346 — 
»Izbol jšanje t ehno lošk ih pogojev pri 
ža ren ju trakov kvalitete d i n a m o « . 
Ugotov i l i so. da sta avtorja A l e k 
sander K a v č i č in Franc Podl ipnik 
u p r a v i č e n a do posebnega nadome
st i la , ki ga je predloži l oddelek za 
zašči to industrijske lastnine. 

Sprejeli so d r u ž b e n i plan za mesec 
september, ki z n a š a 2640 ton. K l j u b 
t e ž a v a m z delovno silo in s preskrbo 
z v ložkom so menil i , da bo plan z 
dobrim delom v septembru dosežen . 

P r i anal iz i osebnega dohodka za 
mesec juli j so ugotovi l i isto kot 
prejšnje mesece in sicer, da so kljub 
več jemu številu v loženih ur na 
osebo O D pod povpreč jem Železar
ne. Ugo tov i l i so, da je glavni vzrok 
v tem. da s t imulaci ja za proizvodnjo 
temelji na primerjavi t ekočega 

meseca v odnosu na popreč ju 
pre jšnj ih treh. kar teži po uravni-
Iovki in ni najbolj zdrava osnova za 

po v loženem dejansko delitev O D 
delu. 

V nadal jevanju seje so obrav
navali sklepe 18. redne seje odbora 
za gospodarstvo Že leza rne o pove
č a n e m obsegu prve faze izgradnje 
strojnih delavnic in z njimi soglašal i . 
Odbor daje predlog v potrditev 
delavskemu svetu H V J s pripombo, 
da zadnjih nekaj let v T O Z D H V J 
gradijo razne objekte skupnega inte
resa z las tnimi sredstvi, za kar bo 
potrebno v bodoče tudi zd ruževa t i 
sredstva po samoupravnem sporazu
mu o skupnem dohodku. 

Č l a n i odbora so razpravljali o 
samoupravnem sporazumu o inova
ci jah v S lovensk ih ž e l e z a r n a h in 
ugotovil i , da je ta v skladu z že 
znanimi p rav i ln ik i in predlagali de
lavskemu svetu, da ga sprejme. 

Seznanjeni so bi l i tudi z analizo 
izvajanja s r edn j e ročnega plana žele
zarne Jesenice v letih 1976 in 1977 z 
oceno do leta 1980. 

A . 

1 7. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
Predsednik odbora za delovna razmerja Alojz Urbane je 23. avgu

sta sklical 17. redno sejo. Pregledali so i z v r š e v a n j e sklepov in ugoto
vili , da so v glavnem i z v r š e n i , n e r e š e n o je le v p r a š a n j e potreb po de
lavcih, ki pa ga ni m o ž n o realizirati zaradi s p l o š n e g a pomanjkanja 
delavcev v Ž e l e z a r n i . 

Odbor je kot vsak mesec obrav
naval kadrovsko problematiko. 
T a k o je potrdi l razporeditev na 
delovno mesto devetim delavcem in 
prekinitev delovnega razmerja dve
ma, soglašal i pa so tudi s premestit
vijo treh delavcev na drugo delovno 
mesto. Č lan i odbora so ugotovil i , da 
se stanje z delovno silo s labša . V 
T O Z D je več sodelavcev, ki bi jih 
zaradi dolgotrajne bolezenske od
sotnosti moral i premestiti na ustrez
no delovno mesto, vendar takih 
mest v T O Z D ni. Za to je odbor 
predlagal kadrovskemu sektorju, da 
preko socialno zdravstvene s lužbe 
ustrezno reši te probleme. 

Odbor je obravnaval tudi p rošn je 
za premest i tev iz d rug ih T O Z D . 
D v e m a sodelavcema je potrdi l odpo
ved delovnega razmerja z enomeseč 
nim odpovednim rokom in razpore
di l na razpisano objavo delovodja 
notranjega transporta tov. Brez i -
garja. ki ustreza razpisanim pogo
jem. 

O b r a v n a v a l i so p r o š n j o za ne
p l a č a n dopust R u d o l f a Brunar ja . 
zaradi oskrbe posestva v času 

bolezni svoje matere. Odbor je 
sklenil , da se mu nep lačan dopust 
odobri do 1. oktobra s tem. da naprej 
ukrepa socialno zdravstvena s lužba . 

Nadal je so obravnavali dopis ho
kejskega d r u š t v a Jesenice glede iz
redno p l a č a n e g a dopusta hokejistov, 
ki delajo v T O Z D H V J . Sprejeli so 

-sklep, da se, bo izredno p lačan i 
dopust odobril vsak mesec posebej v 
predhodnem dogovoru z vodjem 
T O Z D . kadrovikom in predsednikom 
odbora za delovna razmerja. 

Seznanjeni so bil i tudi z dodat
kom in z a k l j u č k i s posvetovanja 
O Z D . predstavnikov zdravs tvenih 
zavodov in predstavnikov SO zdrav
stvene skupnosti . Ugo tov i l i so. da so 
zakl jučki kor is tni in da se j i h izvaja. 
V s i z a k l j u č k i so b i l i posredovani 
tudi vodjem samoupravnih delovnih 
skupin. 

Ponovno je odbor obravnaval 
predlog predmetnika za šolo meta
luršk ih delavcev — valjavcev. Glede 
na to. da b i se ta akci ja čim 
uspešne je zak l juč i la , je bila dana 
objava na oglasne deske. 

A . 

V valjarni debele pločevine 

TOZD Remontne delavnice 

2 1 . S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
Predsednik odbora za delovna razmerja pri DS T O Z D Remontnel 

delavnice Janez H o č e v a r je sklical 21. redno sejo odbora 28. avgusta.[ 
Na seji so pregledali izvajanje sklepov 19. in 20. redne seje in sel 
o d l o č i l i za dve spremembi sklepov ter ugotovili, da dva sklepa nistal 
bila realizirana. V nadaljevanju seje je odbor sprejel 14 novih| 
delavcev ter jih razporedil na proste delovne naloge, premestil enega 
delavca, sprejel dve odpovedi delovnega razmerja in reš i l tri prošnje j 
za sklenitev delovnega razmerja. 

V nadaljevanju so obravnaval i ka
drovsko problematiko v obratu 
R T A . ki je nastala predvsem zaradi 
nizkega vrednotenja zahtevnih del. 
Nas ta la situacija z odhodom kadra 
bo potegnila za seboj velike t ežave 
zlasti v oddelku elektronike in pri 
delih na temperaturni regulaciji. 
Glede na to je odbor naroč i l ka
drovskemu sektorju, da z novimi ka
dr i nadomest i odhod obs to j ečega 
kadra do p lana , da mora sektor 
novogradenj pri investicijah predvi
deti nov kader in ga usposobiti za 
vzdrževan je novih naprav in da 
mora vodstvo obrata R T A izdelati 
predlog potreb za dodatna dela ter 
ga po ustaljenem postopku uvelja
vi t i preko D Š T O Z D R D . 

Razen tega je odbor obravnaval 
potrebe po kadru za opravljanje pro
stih delovnih nalog ter zadolžil ka-
drovika . da j ih objavi. N a t o je 
obravnaval še šest vlog. E n o o po
teku p r i p r a v n i š k e g a s t a ž a za do
delitev rednih delovnih nalog in pet 

za odobritev izredno p l ačane odsot
nosti. Odbor je b i l mnenja, da zaradi 
pomanjkanja delovne sile izredno 
p l a č a n a odsotnost in druga redna 
odsotnost večkra t že o t e ž k o č a nor
malno delo. zato naj vsi organi, ki 
odobravajo k a k r š n o k o l i odsotnost 
upoš t eva jo tako stanje. Odbor se je z 
odsotnostjo dveh č l a n o v H K Jese
nice strinjal , vendar sd je pridržal 
pravico prekini t i soglasje, če bi na
stopile objektivne t ežave pri oprav 
ljanju delovnih nalog v T O Z D . ozi
roma če se omenjena delavca ne h 
p r i d r ž e v a l a odgovornosti in nalo» 
pri dejavnosti , za katero imata pla
čano odsotnost z dela. 

V nadaljevanju seje je odbor so
glašal z enotno prijavno listo za ob
javljene proste delovne naloge v Že
lezarni in sprejel informacijo skup
nosti za zaposlovanje K r a n j , da je 
n a š delavec T O Z D ' N i k o l a VuMa 
dobil š t i pend i jo iz Ti tovega sklada 
za nadaljni š t u d i j . 

N Z 

TOZD Energetika 

1 8. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
V avgustu je predsednik odbora za delovna razmerja Rudi Buhi 

sklical 18. redno sejo. Obravnaval i so premestitive in razporeditve, 
p r o š n j e in p r i t o ž b e ter razno. 

N a novo so sprejeli dva delavca, iz 
druge T O Z D je prišel en delavec, v 
obratu pa so bil i p r emeščen i trije 
delavci. 

Odbor je vzel na znanje dopis 
S E O — oddelka za zašči to indu
strijske lastnine. 

Odbor ni ugodil prošnj i obč inske 
konference Z S M S Jesenice za odo
britev 30 dn i izredno p lačanega do
pusta za ude ležbo enega delavca v 
brigadi, ker se ta delavec na svojem 
delovnem mestu ni posebno izkazal . 

Odbor je obravnaval delavce, la 
imajo vse pogoje za upokojitev in 
delajo še naprej. 

Obravnava l i so zak l jučke občinski 
zdravstvene skupnosti Jesenice in 
sprejeli naslednje pripombe: 

— kont ro lna s lužba naj se ojača 
in poostri kriterije za delavce, ki so 
pogosto bolezensko odsotni, 

— de lavc i , pri ka ter ih bi kon
trolna s lužba ugotovila, da se ne 
drž i jo navodi l zdravnika, naj bi se 
javno objavilo v glasilu Zelezar. 

K N 

1 6 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
Podpredsednik delavskega sveta 

T O Z D Energetika Janez Peterman 
je 30. avgusta skl ical 16. redno sejo. 

Sprejeli so samoupravni sporazum 
o mer i l ih in postopkih za u re sn i če 
vanje kredi tnih odnosov s tujino, 
samoupravni sporazum o inovacijah 
v S lovenskih ž e l e z a r n a h , samoup
ravni sporazum skupnosti za zapo
slovanje občine Jesenice, samo
upravni sporazum za zaposlovanje v 
gorenjski regiji. 

Obravnava l i so poroči lo o gospo 
darjenju v mesecu ju l i ju in potrdil 
spremembo kategorije delovnih op 
rav i l vodje E E in T E ter spremembe 
normat iva v P I V energiji. 

S predlogom S E O oddelka za| 
nagrajevanje o nespremenjeni kate 
goriji delovnih opravil za strojnike 
turbovetril se niso strinjali in I 
zahtevajo ponoven pregled delovnibfjj 
opravi l . 

K N 

TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI 

RAZVOJ PRESKRBE Z JEKLENIM 
ODPADKOM IN NJEGOV POMEN 
ZA ŽELEZARSKO INDUSTRIJO 

Za vse industrijsko razvite, pa tudi mani razvite države , 
postaja v p r a š a n j e preskrbe z energijo in surovinami vedno bolj 
pomembno. P r i proizvodnji surovega jekla predstavlja poraba 
energije pr ib l ižno eno tretjino vseh proizvodnih s t roškov . E n a 
izmed možnos t i , ki p r i n a š a prihranek energije pri proizvodnji 
surovega jekla je tudi možnos t uporabe čim večjih količin 
jeklenega odpadka v vložku jeklarskih proizvodnih agregatov. 
S tem odpade energija, ki je potrebna za redukcijo železa iz 
oksidovih železovih rud. 

Iz spodnjega pregleda je razvidna poraba energije za pro
izvodnjo surovega jekla po posameznih jeklarskih postopkih. 
Navedena je v odstotkih in je kot osnova 100 '< vzet današn j i 
postopek proizvodnje v obtočnih e lek t r i čn ih pečeh in z jeklenim 
odpadkom kot v ložkom. P r i tem sta postopka št . 1 in 2 danes 
normalno v rabi. medtem, kb so ostali š t i r je postopki šele v raz
vojni fazi. 
1. P ro i zvodn ja surovega jekla i/ , rude (koksarna. 

plavž, kisikov konvertor) 143.0 '* 

2. Proizvodnja surovega jekla iz jeklenega odpadka 
(ob ločna e l ek t r i čna peč i 100.11 

.'!. Proizvodnja surovega jekla iz rude ob vpihovanju 
vročih redukcijskih plinov v jašek p lavža (koksar
na. naprava za proizvodnjo pl ina, red učen t. p lavž, 
kisikov konvertor) 126.0 r> 

4. Proizvodnja surovega jekla iz železove gobe oh 
uporabi rjavega premoga kot reducenla (taljenje v 
obločni e lek t r ičn i peči) 190.5 '< 

5. Proizvodnja surovega jekla iz jeklenega odpadka 
al i železove gobe (taljenje v obločni e lek t r i čn i peči 
z uporabo odpadne toplote za pred gre vanje v ložka) 90.4 ', 

6. Proizvodnja surovega jekla z vpihovanjem reduk
cijskih pl inov, proizvedenih s plazmo skozi pihalice 
p lavže (koksarna. plazma peč. plavž, kisikov kon
vertor) '49.6 ' ' 

Gornje š tev i lke kažejo , da pri uporabi jeklenega odpadka 
v v ložku jeklarskih peči ni potrebna energija za redukcijo želez
nih oksidov. Zato sta energetsko tudi na jugodne j ša oba postop
ka v obločni e lekt r ičn i peči z uporabo jeklenega odpadka kot 
vložek. 

N A S T A N E K IN P O R A B A J E K L E N E G A O D P A D K A 
N a uporabo jeklenega odpadka v železarski industr i j i bist

veno vpliva uporaba posameznih jeklarskih proizvodnih po
stopkov. R a z l i č n a poraba jeklenega odpadka pri posameznih 
postopkih, bi se v bistvu skupaj s količino nastalega jeklenega 
odpadka morala ujemati z izravnano skupno bilanco. Leta 1960 
so v svetu proizvedli okol i 300 mi l i j . ton surovega jek la . 1970 600 
mi l i j . ton. 1974 720 mi l i j . ton in ' le ta 1977 673 m i l i j . t o n . V letu 
2000 predvidevajo proizvodnjo okol i 1.5 milijarde ton. P r i tem 

Na diagramu š t . I h je v tr ikotni ponazori tvi prikazana 
v odstotkih razdelitev svetovne proizvodnje surovega jekla pi 
posameznih postopkih od leta 1930 do leta 2000. Pri S M pošto)' 
ku je predvideno zn ižan je proizvodnje iz 83.3 'r v letu 1940 na] 
13.3 rf v letu 2000 (nekateri drugi vir i navajajo v letu 2000 prr 
cej nižjo kol ič ino) . Le ta 1960 je bilo proizvedeno v S M pečeh 
okoli 72 rr svetovne kol ičine surovega jekla in v letu 1974 le M 
29.5 'V. Leta 1940 so Thomasov i koivvertoiji proizvedli 13.4 
surovega jekla v svetu, leta 1970 samo še 3.3 rt in leta 1973 k 
1.6 "V. Delež proizvodnje surovega jekla v kisikovih konvertorjil ' 
je naraste! od leta 1970 do 1975 iz 39.6 na 4K.5 r . . D o leta 2000 I* 
proizvodnja iz teh jeklarskih agregatov narasla na okoli 



NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 
S S E S T A N K A 

P R E D S E D N I K O V O S N O V N I H 
O R G A N I Z A C I J S I N D I K A T A 

Ž E L E Z A R N E 

V petek. 1. septembra, so se v de
lavskem domu zbral i predsedniki os
novnih organizacij s indika ta . Dnev
ni red sestanka je obsegal pregled 
dela izvršnega odbora s indikata Že
lezarne s poudarkom na razpravo o 
kongresnih dokument ih . Razen tega 
je bi la na dnevnem redu tudi proiz
vodna problemat ika . 

V k ra tk i uvodni besedi je predsed
nik konference osnovnih organizacij 
sindikata Ž e l e z a r n e Š t e f a n Š č e r b i č 
opozoril na stanje v Že lezarn i in 
opozor i l , da so potrebni ustrezni 
ukrepi. Premajhna je odgovornost 
vodilnega kadra . S ice r je Š t e f a n 
Š č e r b i č pouda r i l , da v nekater ih 
T O Z D zelo dobro delajo, res pa je da 
smo imeli v ju l i ju izredno slabe re
zultate, medtem ko so se v avgustu 
že izboljšal i . 

N a sestanku predsednikov so ugo
tovili preveliko odsotnost z dela . kar 
še posebej velja za vodi lni kader. 
Predsednikom osnovnih organizacij 
sindikata je n a r o č e n o , naj v ostrejši 
meri ukrepajo glede odsotnosti Z 
dela. kar velja tudi za bolezensko 
odsotnost. V zvezi s tem so omenjal i 
obnovitev boln išk ih postelj. 

P rav tako naj bi predsedniki os
novnih organizacij zahteval i od de
lavskih svetov in odborov za gospo
darstvo, da z ustreznimi ukrepi sta
nje normalizirajo in izboljšajo. 

Sklep i , sprejeti na zadnji seji iz
vršnega odbora osnovne organizaci
je Ž e l e z a r n e so obvezni za vse. 

Razprava je bi la zelo ž i v a h n a , po
udarjeno pa je bilo. da je treba po
iskati k r ivce , ki so odgovorni za 
zagotavljanje pogojev za nemoteno 
obratovanje in izplene. 

Predsednik osnovne organizacije 
s indikata T O Z D Valjarne žice in 
profilov tov. J a k o p i č ugotavlja 

S O D E L A V C I O D D E L K A 
Z A H I D R A V L I K O 
IN P N E V M A T I K O 

N A I Z L E T U 
V č e t r t e k , 31. avgusta, so delavci 

oddelka za h idravl iko in pnevmatiko 
iz T O Z D Remontne delavnice orga
niz i ra l i iz let v bohinjski kot , k i so ga 
popestrili s p ikn ikom in š p o r t n o re
kreaci jskimi tekmovanji . V dopol
danskih u r a h si je osemnajst č l a n o v 
oddelka najprej z zanimanjem ogle
dalo razne zgodovinske in kul turne 
spomenike v B o h i n j u . S t a r i F u ž i n i 
in Nomen ju . U d e l e ž e n c e m izleta je 
bil še posebno všeč spomenik »št ir im 
s rčn im možem« v R i b č e v e m lazu, k i 
so ga pred nedavnim odkr i l i ob 
200-letnici njihovega prvega vzpona 
na Tr ig lav . 

D e l a v c i oddelka za h idrav l iko in 
pnevmatiko so se zatem zbrali na 
pikniku, kjer je b i la v ospredju 
š p o r t n a rekreacija. M e d drugim so 
izvedli tudi prvenstvo v streljanju z 
zračno puško . Na jbo l j š i je bi l Va len
tin Rezar . za nj im pa so se uvrs t i l i : 
Jože Stare . Peter P a p i č . J o ž e Par te . 
V lado Miko la šev i č in drugi. P r v i h 
pet na jbo l j š ih strelcev je dobilo 
diplome, ostali pa p r a k t i č n a dari la . 
Zatem pa so se sodelavci oddelka po
merili še v malem nogometu in ne
katerih drugih panogah. O b koncu 
uspešnega izleta in p iknika so vsi 
udeleženci pohval i l i dobro organiza
cijo in izvedbo. Predvsem so b i l i za
dovoljni s š p o r t n o - r e k r e a c i j s k i m i 
tekmovanji, kjer so se sprost i l i in se 
nauži l i svežega zraka. J R 

30 —40"'V zastoje, ki so v glavnem 
elektro in mehanski. V tej T O Z D so 
bi l i z ado lžen i vsi od vodje T O Z D do 
zadnjega delavca, da bi s svojim de
lom stanje izboljšal i . Ugotavl ja jo 
neustrezno vzd rževan j e zato v zvezi 
s tem zastavljajo tudi v p r a š a n j e za 
kaj odhajajo iz Že leza rne vzd rževa l 
ni kadr i . D o konca leta je treba pr i 
pravi t i predloge za planiranje dopu
stov za prihodnje leto. Spregovori l i 
so še o bolezenski odsotnosti z dela 
ter o kont ro l i bolnikov na domu in 
se pri tem zavzemali za obnovitev 
boln išk ih postelj. 

Iz razprave tov. Logarja povzema
mo, da bo vzdrževa lcev vedno manj 
in je zato tudi zastavljeno v p r a š a n j e 
nj ihovih o s t . n i h dohodkov. K a d r i 
odhajajo v tovarno Iskra na Ble jsk i 
Dobrav i . Po i ska t i bo treba m o ž n o 
sti, da bi povečal i osebne dohodke 
delavcem. V zvezi s tem so predlaga
li ustrezno akcijo. T o v . K l i n a r ugo
tavlja, da vodjem T O Z D poveču je 
mo p lač i lne skupine, medtem ko je 
tov. K o š i r razpravljal o obratovanju 
jeklarne. Povedal je. da izdelujemo 
veliko več kvali tetnega jekla na 
e l ek t r i čn ih pečeh . V e l i k o strokovne
ga kadra ni prisotnega pri izdelavi 
kva l i te tn ih jekel. V p r a š u j e v kolik
šni meri je n a š s t rokovn i kader 
usposobljen za samo tehnologijo. 

N a skupnem sestanku predsedni
kov osnovnih organizacij sindikata 
so se zavzemali za sodelovanje med 
valjavci in vzdrževalc i . Predsednik 
osnovne organizacije s indikata 
T O Z D Hladne valjarne Be l a tov. 
Azinovič je povedal, da asortiment 
že obsega 25 vrst kvali tet . N i treba 
gledati na t o n a ž o . ampak na kval i te 
to izdelkov. Opozor i l je. da ne dobi
vajo kvali tetnega v ložka . 

Ob sklepu seje je bilo zastavljeno 
v p r a š a n j e , če je naša zdravstvena 
s lužba usposobljena urediti pravi lno 
bolezensko odsotnost. Vzporedno s 
tem. je bilo postavljeno tudi vp raša 
nje d r u ž b e n i h s tanovanj . 

Š t e f an Š č e r b i č je predsednike os
novnih organizacij s indikata sezna
nil s pr ipombami k osnutkom doku
mentov za I X . kongres Z S S . P r ipom
be so naslednje: 

— K členu 22: — Predlagamo, da 
se mandatna doba navedena pod 
točko 1 poveča na 4 leta. z ozirom 
na vse večje zahteve s ind ika ln ih ak
tivistov. K a j t i izvoljeni č l an * v 
dveh letih komaj dobro vk l juč i v de
lovanje s ind ika ln ih organov. 

— K č lenu 27: — T o č n e j e je treba 
definirati č len 27 glede z a č a s n o ne
zaposlenih glede na prejemanje de
narne p o m o č i , do ločene v zadnji a l i -
neji 29. č l ena . T o pa zato. ker imamo 
opravka z delavci, k i so po svoji kr iv
di nezaposleni, odnosno je njihov 
odnos do dela slab. 

— K členu :18: — Predlagamo, da 
se vstavi dve novi alineji in sicer: 

— sodeluje pri izdelavi osnov in 
meril za ugotavljanje prispevka de
lavca k rezul ta tom dela. 

T o do loč i lo je potrehno vezati z 
določi lom v č l enu 71 — druga aline-
ja. 

— sodeluje pri izdelavi osnov in 
meril za delitev osebnih dohodkov. 

— K členu 42: — Predlagamo, da 
se vstavi nova alineja: 

— sodelovanje pri obl ikovanju 
samoupravnih aktov. 

Predlagal i so še . da bi v T O Z D 
imenoval i odbore za uveljavljanje 
zakona o z d r u ž e n e m delu. V teh 
odborih naj bi bilo najmanj 10 č la
nov in v njih zastopani predstavniki 
s indikata . Z K . Z S M S ter samo
upravnih organov. 

Doda tno je bi lo še dogovorjeno, 
da naj bi iz že omenjenih odborov 
v T O Z D dopolnjevali .dosedanji od
bor za u r e s n i č e v a n j e zakona o zdru

ženem delu na ravni delovne orga
nizacije ž e l eza rne Jesenice. 

O b sklepu seje so podprli predlog 
obnove poč i tn i škega doma na M e -
žakl j i . 

S E J A I Z V R Š N E G A O D B O R A 
S I N D I K A T A Ž E L E Z A R N E 

Predsednik izvršnega odbora sin
dikata Ž e l e z a r n e Š t e f a n Š č e r b i č je 
za sredo. 30. avgusta, sklical redno 
sejo. V e l i k o pozornosti so namenil i 
proizvodni problematiki in s tem v 
zvezi sprejeli več sklepov. O b spre
jetju sklepov in že med razpravo je 
izvršn i odbor s indikata Ž e l e z a r n e 
ugotav l ja l , da izpolnjevanje plan
skih nalog ni zadovolj ivo, kar še po
sebej velja za mesec j u l i j . Ugotavl ja
jo tudi porast s t r o š k o v proizvodnje 
in prevelike zahteve za zaposlitev 
novih delavcev, kar dodatno breme
ni s t r o ške in zato s sprejetimi sklepi 
n a r o č a j o poslovodnemu odboru Že
lezarne naslednje: 

1. Dosledno je treba izpolnjevati 
sklepe samoupravnih organov, ki se 
n a n a š a j o na proizvodne rezultate. 

2. D r u ž b e n o p o l i t i č n i m organiza
cijam ž e l e z a r n e Jesenice naj se po
sreduje o b r a z l o ž i t e v , zakaj posa
mezne T O Z D ne dosegajo sprejetih 
planskih obveznosti , ki so j ih same 
sprejele. 

Po roč i l o naj tudi vsebuje proble
mat iko asort imenta in izplenov. N a 
vesti je treba tudi odgovorne za se
danje stanje. 

3. Izreden porast zastojev na 
k l jučn ih napravah v val jarni žice. 
h ladni val jarni na Be l i ter v val jarni 
b l u m i n g - š t e k e l v phecejšnji meri 
vp l iva na » r i t em« proizvodnje in 
imamo zato precejšnje izpade pro
izvodnje. N u j n i so ukrepi za zmanj
šanje zastojev. 

4. O d poslovodnega odbora Žele
zarne p r i č a k u j e j o ob raz lož i t ev za 
vzroke sedanjega stanja in kaj bo v 
zvezi s tem ukreni l , da bi stanje spet 
normal iz i ra l i . Predvsem bo treba za
gotoviti večjo prisotnost vodilnega 
kadra pri delu in bol j šo organizacijo 
dela. 

5. I z v r š n i odbor sindikata Žele
zarne tudi ugotavlja nenormalni 
porast s t ro škov (razne opreme), ki 
niso v skladu s sprejetimi finančni
mi n a č r t i ter resolucijo o varčeva
nju. Pos lovodni odbor Ž e l e z a r n e naj 
ukrepa, da bodo stroški do konca 
leta spet v planiranih mejah. 

H L A D N A V A L J A R N A B E L A 
13. seja izvršnega odbora osnovne 

organizacije s indikata je bila 22. av
gusta. V kra tk i uvodni besedi je 
predsednik 0 0 s ind ika ta M l a d e n 
Azinovič seznanil navzoče s predlo
gom sklepov, k i bodo p r e d l o ž e n i 
8. kongresu Zveze s indikatov Jugo
slavije. Povedal je tudi , da se uspeš
no pripravljamo na 9. kongres Z S 
Slovenije in so bi l i v ta namen orga
n iz i ran i š t ev i ln i posveti, seminarji in 
sestanki. Vse te priprave ne pome
nijo iskanja novih ciljev in poli t ike, 
ampak bolj akt ivno delovanje sindi
katov pri u r e s n i č e v a n j u s ta l išč , spre
je t ih na kongresu slovenskih komu-
nivost. T o v . Azinovič je poudari l , da 
mora b i t i delovanje s indika tov , v 
večj i meri usmerjeno h konkret
nemu u r e s n i č e v a n j u stališč. T o bo 
tudi prispevek k u s p e š n i m pripra
vam za 9. kongres slovenskih sindi
katov. 

Iz nadaljnje razprave je bilo raz
vidno, da so vsem č l a n o m 1 0 OO 
sindikata razdel i l i prilogo Delavske 
enotnost i »S ind ika ln i poročevalec« 
od 5.8. 1978, kjer- so natisnjeni 

osnu tk i dokumenta za 9. kongres 
Zveze s indikatov Slovenije. 

T o v . Mujaga H a s k i č je v nadalje
vanju seje seznanil n a v z o č e z osnut
kom statuta Z S S . Pr ipomb ni bilo. 

Predsednik 0 0 s indikata v p r a š u j e 
glede sk l epčnos t i sej delavskega sve
ta T O Z D H l a d n a val jarna B e l a . Iz 
njegove ob raz lož i tve je razvidno, da 
je treba sejo delavskega sveta skl i 
ca t i tudi v e č k r a t , da b i tako zagoto
v i l i sk lepčnos t . V p r a š u j e , kje so 
vzroki in če je res. da je le-te treba 
iskati samo v več izmenskem delu. 
Seje delavskega sveta v T O Z D H l a d 
na val jarna Be la so dopoldne. V ne
kater ih obrat ih celo predlagajo, naj 
bi delegatom delavskega sveta, k i so 
v ča su . ko je sklicana seja. prosti, 
p lača l i ure. S t a k š n i m predlogom se 
ne strinjajo in poudarjajo, da naj 
vsek delegat D S . k i je d o l ž n o s t pre
vzel, le-to tudi opravlja. M o r d a bi 
seje D S v T O Z D H l a d n a valjarna 
Be la organizira l i ob 14. ur i . seveda, 
če je vzrok samo v tem, da so seje 
slabo obiskane v dopoldanskem 
času. V z r o k e je treba iskati drugje, 
neaktivne delegate pa bo treba 
obravnavat i . 

N a seji so se dogovorili za nakup 
ročne blagajne, dveh žog in š p o r t n i h 
dresov. 

1 0 je bil seznanjen tudi s predlo
gom, da mlad inska in sindikalna 
organizacija organizirata piknik na 
Pr i s t av i . V zvezi s tem so določili 
nekatere podrobnosti. Zaradi delav
cev, k i delajo na t r i a l i št ir i izmene, 
bodo piknik ponovno organiziral i 
v septembru. 

Prebra l i so še vabilo za ude ležbo 
na avtoreli ju Kočev je . V a b i l o bodo 
objavil i na oglasnih deskah, za vsa
kega pri javl jenega u d e l e ž e n c a pa 
bodo prispevali pb 400 din. 

V Z D R Ž E V A N J E 
Deveta redna seja izvršnega odbo

ra osnovne organizacije sindikata je 
bi la 23. avgusta. V obravnavi so bi l i 
o snu tk i gradiva pripravljenega za 
9. kongres Z S S . ki ga je obrazloži l 
predsednik F ranc i Pogačn ik . Iz 
obraz lož i tve je razvidno, da 1 0 0 0 
sindikata že sedaj naloge u resn iču je 
skladno z m o ž n o s t m i . O b pregledu 
osnutkov gradiva za 9. kongres Z S S 
menijo, da je obsežno zajeta vsa 
dejavnost ter delovanje sindikatov 
na raz l ičn ih področ j ih . Vseeno meni
jo, da so naloge tako obš i rne in zah
tevne, da j ih bo le težko sproti in 
dosledno spremljati ter izpolnjevati , 
glede na to, da imajo č lan i 1 0 tudi 
druge predvsem delovne obveznosti. 

Seznanjeni so bi l i s sklepom seje 
komisije za š p o r t in rekreacijo- o 
organizaciji p iknika na Pr i s tav i . Z b i 
rajo tudi prijave za pohod po K a r a 
vankah. Potrebna navodila in infor
macije bodo č lan i kolekt iva prejeli 
pri komisi j i za špo r t in rekreacijo. 

H L A D N A V A L J A R N A 
J E S E N I C E 

Seje i zv r šnega odbora osnovne 
organizaci je s ind ika ta , ki je bila 
22. avgusta, se je udeleži lo 12 č lanov . 
Navzoč i so bi l i i zč rpno seznanjeni 
z osnutkom dokumentov za 9. kon
gres Z S S . S pripravl jenim gradivom 
se v celoti strinjajo in je dobro pri
pravljeno tudi zato. ker je skrb za 
delovnega č loveka dobro opredelje
na . T o velja tudi za dohodkovne 
odnose, kjer pa je naloga s indikata , 
da se zavzema za dosledno u re sn i če 
vanje. 

1 0 osnovne organizacije sindikata 
ugotavlja, da v T O Z D H l a d n a va
ljarna dobro delajo in izpolnjujejo 
planske obveznosti. 1 0 OO se strinja 
s predlogom, da v soboto, 9. septem
bra, organizirajo piknik v Žirovnic i 
in nanj povabijo tudi upokojene so
delavce iz njihove T O Z D . Ude l ežen 
ci naj bi prispevali po 20 din. Vabi jo 
tudi ožje svojce sodelavcev. 

Osmim sodelavcem so zaradi da l j 
še bolezenske odsotnosti z dela odo
br i l i denarno pomoč . R a z e n tega so 
obravnaval i p r i t ožb i sodelavcev 
S lavka Ivanov iča i n tov. Rovi.ščanca 
in v zvezi s tem sprejeli ustrezna sta
lišča. V obravnavi je M tud i pr imer 
sodelavca R u d i j a Bruner ja . T u d i v 
tem pr imeru so sprejeli ustrezen 
sklep. 

E L E K T R O D E 
Redna seja I O osnovne organiza

cije s ind ika ta je b i la 2 3 . avgusta. 
K osnutkom gradiva za 9 . kongres 
Z S S niso imel i pripomb. Predsednik 
O O s indikata S tanko Sed la r je IO 
posredoval anal izo delovanja dele
gacij samoupravnih interesnih skup 
nosti v posameznih T O Z D i n delov
nih skupnost ih. Iz posredovane ana
lize je razvidno, da delegaciie za 
posamezne S I S v T O Z D Elektrode 
ne delujejo dobro. Sprejet je b i l 
sklep o pr iporoči lu vodstvu T O Z D , 
da vabi na sestanek vodje delegacij 
in njihove namestnike, kakor tudi 
predstavnike O O sindikata . O O Z K 
in O O Z S M S z namenom, da b i se 
pogovorili za delo v prihodnje. 

16. in 17. septembra obč insk i sindi
kalni svet prireja medobč insk i avto-
reli v Kočev je . Z a ude l ežbo so odo
br i l i delno kritje s t r o škov , in sicer 
210 din na dva ude leženca O O sindi
kata T O Z D Elektrode. Sprejet je b i l 
tudi sklep o izvedbi p iknika na P r i 
stavi, če bodo na voljo potrebna de
narna sredstva. Nalogo za izvedbo 
piknika so zaupali tov. Sedlarju in 
Mavsar ju . 

V zadnji točki dnevnega reda je 
vodja T O Z D M i h a S to jan seznanil 
1 0 OO sindikata o kasni tv i postavit
ve nove op la ščeva lne l ini je za sedem 
tednov in to zaradi objekt ivnih vz ro 1 

kov. M e d tem so v T O Z D Elektrode 
sprejeli že 12 delavk. V septembru, 
oktobru in novembru, ko bo odsot
nost z dela m a n j š a , bo problema
t i čna zaposlitev teh delavk. Vodstvo 
T O Z D predlaga z a č a s n o uvedbo 
nočnega dela na op laščeva ln i l i n i j i L 
T a k o bi povečal i proizvodnjo in pro
dajo izdelkov že v tem letu in ustva
rili možnos t i za prodajo v nasled
njem letu. IO O O sindikata podpira 
vodstvo T O Z D za z a č a s n o uvedbo 
nočnega dela na op laščeva ln i l i n i j i I, 
ker tako re šu jemo tudi socialno var
nost zaposlenih delavcev. O b tem 
pripominja, da je treba za n o č n o 
delo izbirat i delavke, k i temu ustre
zajo ter zagotovit i v ložek. S t r in ja l i 
so se tudi s predlogom, da je treba 
namenit i več pozornosti t ehno lošk i 
in de lovni disc ipl in i , k i v T O Z D 
Elek t rode ni na jbo l j ša . Sodelavka 
Grajeva v p r a š u j e . krJo bo odgovoren 
za morebitne poškodbe v rezalnici in 
ob tem opozarja na utesnjenost. 
S postavitvijo novega Arboga stroja 
pa je večji tudi ropot. 

N a v p r a š a n j e je odgovoril vodja 
T O Z D in dodal, da bodo mora l i bi t i 
zaposleni delavci pri delu bolj pazl j i 
v i , dokler rezalnica ne bo dobila no
vih delovnih prostorov v ha l i nekda
nje š a m o t a r n e . K a r zadeva ropot pa 
vodja T O Z D meni, da povsod v sve
tu uporabljajo za šč i t na sredstva, in 
bodo le-ta potrebna tudi v tem pri
meru. 

Železarski globus 
Z A I R E 

V provinci Shabi . kjer proizvajajo 
na jveč je kol ič ine koba l ta na svetu, 
se je situacija po nedavnih vojnih 
dogodkih že normal iz i ra la . Sedaj že 
proizvajajo 700 ton te kovine na 
mesec, v bližnji prihodnosti pa pred
videvajo povečanje mesečne proiz
vodnje na okol i 1.000 ton. D o k l e r še 
ne bo popolnoma normal iz i ran pro
met na železnici , k i vodi iz Shabe 
v angolsko p r i s t an i šče Benguela, 
vozijo kobal t sproti z l e ta l i v zahod
noevropske d r ž a v e . 

TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI F E L J T O N - TEHNIČNI F E U T O N - TEHNIČNI 

P o v e č a n j e proizvodnje surovega jekla v letih od 1930 do 
1940 je bi lo mogoče samo z večjo proizvodnjo v S M pečeh . Po 
letu 1940 pa je pričela n a r a š č a t i tudi proizvodnja v obločnih 
e lekt r ičnih pečeh . D o leta 2000* bo narasla pred vidoma na okol i 
300 mi l i j . ton. oziroma na 20 ei celotne proizvodnje. 

Diagram š t . 1 a kaže na osnovi podatkov diagrama št . I b 
izvedeno porabo jeklenega odpadka za posamezne proizvodne 
postopke. P o i z r a č u n u so bile u p o š t e v a n e naslednje specif ične 
porabe: v kisikovem konvertorju 250. Thomasovem konvertorju 
75. S M p e č 625 in ob ločno e l ek t r i čno peč 1100 kg/t surovega 
jekla. Le t a 1940 so S M peči za loži le 91.7 0 celotnega jeklenega 
odpadka, medtem ko so bil i Thomasovi konvertorj i z 1.8'r ne
pomembni. L e t a 1970 se je to razmerje bistveno spremeniti). 
Kisikov i konvertorj i so porabil i 23.2 rr. S M peči 47.6 r< in odloč
ne e l e k t r i č n e peči 29.2 rr vsega porabljenega jeklenega odpadka. 
Za leto 1975 so bile te ko l ič ine : 25.4 . 37.5 ' , in 37.1 '<. Ob pred
postavki, da do leta 2000 ne bo bistveno vpl ivalo na ta i z račun 
poraba že lezove gobe. bo dosegla poraba jeklenega odpadka 
v kis ikovih konvertorj ih 36'«' in v obločnih elekl l ičn ih |>e<'eb 
okoli 5 0 ' r . 

Na diagramu š t . 2 so navedene za Zvezno republiko N e m č i 
jo kol ič ine letnega jeklenega odpadka uporabljenega v že lezar 
nah i n kol ič ine nabavljene iz tujih virov v kg na tono proizve
denega surovega jekla za obdobje let 1950— 1977. Iz diagrama 
vidimo, da je kol ič ina lastnega jeklenega odpadka uporabljene
ga v ž e l e z a r n a h po letu 1966 pričela naglo padal i , vzporedno 
s tem pa je n a r a š č a l a nabava tujega. Le t a 1976 ie bila količina 
nabavljenega tujega jeklenega odpadka prv ič večja kot je liijn 
lastnih odpadkov. 

V zadnjih š t i r ih desetletjih se je p o p r e č n a poraba jeklenega 
odpadka pri proizvodnji surovega jekla v Zvezni republiki N e m -

čiji gibala okol i 400 kg/ t . Iz spodnje razpredelnice vidimo, da je 
s tem spremenjeno razmerje v jeklarskih postopkih in vedno 
večja uporaba kontinuir i iega vlivanja sorazmerno slabo vpliva
la na porabo jeklenega odpadka. N a majhna nihanja so delno 

vpl iva l i konjunkturn i pogoji . De lež uporabe železove gobe je 
majhen. Iz n a r a š č a n j a porabe z l i t in v zadnjih letih je razviden 
trend povečan ja proizvodnje višje legiranih jekel . 

vložek 
poraba v kg/proizvodnjo blokov 

I960 1965 1970 1971 197.-) 1976 1977 
grodel j in 
zli t ine za plavž 698 6K4 69! 703 698 711 708 
jekleni odpadek 394 10-1 404 387 394 384 385) 
peleti in že
lezova goba _ — .1 i 8 *» ; i 
že lezova ruda 
in okujina :w 40 3fi 37 ;t9 43 .17 
železne zl i t ine 10 12 12 13 13 
Skupaj 1137 1 l:l."> 1144 1146 1151 1159 1156 

delež koi i t inui rno 
vlitega jekla 05. -,•1 H..1 19.7 24.7 28.3 34.0 

Na kol ič ino nastalega jeklenega odpadka vpliva lako pro
izvodnja surovega jekla, čas trajanja in uporaba izdelkov iz 
jekla . Zaradi interesov narodnih'gospodarstev, kakor tud i s sta
lišča gospodarjenja z energijo in preskrbe s surovinami lahko 
p r i č a k u j e m o , da bo kol ič ina razpoložl j ivega jeklenega odpadka 
v prihodnosti v svetu n a r a š č a l a . 



PO SREČANJU BORCEV IN 
AKTIVISTOV NOV-SŽ NA KOROŠKEM 

Preteklo soboto, 26. avgusta, ravno na dan 200-letnice prvega 
vzpona na n a š Triglav, smo se odzvali vabilu prijaznih k o r o š k i h ž e l e -
zarjev in o d š l i v n e ž n o zasanjane k o r o š k e hribe na Sentanelu blizu 
Raven in š e b l i ž e Prevaljam. Prihiteli smo v d e ž e l i c o kralja M a t j a ž a 
n a š e g a o t r o š t v a , ki seje ž e zdavnaj prebudil pod Peco! 

In bili smo tudi Zbi ra l i in zbra l i smo se v pokrajini 
Ma lga jev ih borcev, k i so po prvi sve
tovni vojni brani l i in ubrani l i naše 
meje kol ikor so pač taiogli! Prišli in 
pr ipel ja l i smo se v svet grap in glo-
b a č ter samorastnikoV in V a r u h o v 
P rež ihovega Voranca , obču t i l i smo 
njegov duh in že oddaljene grofov-
ske najemnike, dninarje in garače! 

Občut i l i smo gostoljubnost koro
ških l judi in njihovih že lezar jev — 
bratov po delu in stroki! 

Prav n ič nas ni in nas ne razdvaja: 
ne nač in ž ivl jenja , ne pretekli boji . 
ne sedanji napori in uspehi, ne jezik, 
zaupanja in verovanja — le geograf
ska razdalja je vmes. In to smo pre
magali s potovanjem na s rečan je ! 
T a k o , kot so jo oni že v e č k r a t , in kot 
smo jo tudi mi že večkra t in drugam, 
in jo bomo še: v Š t o r e , v Begunje, na 
P o k l j u k o . . . 

B i l i smo svoji med svojimi! 

D V E LETI 
D O P O P R A V I L A 

Z O B 
Med delavci temeljnih 

organizacij z d r u ž e n e g a de
la in delovnih skupnosti 
nase ž e l e z a r n e se v zadnjem 
č a s u o p a ž a o č i t n o nezado
voljstvo pa tudi zaskrb
ljenost v pogledu zobozdrav
stvenih uslug, ki jih nudi 
zobna ambulanta v obratni 
ambulanti Ž e l e z a r n e . K a j t i 
kar dve leti je potrebno 
č a k a t i , da p r i d e š na vrsto 
za popravilo zoba. 

Č l o v e k bi mislil , da smo 
že premagali v č a s i h dokaj 
ukoreninjene navade — 
privilegij in protekciona-
š t v o — ki ž a l š e vedno 
vodijo do h i t r e j š i h uslug v 
zobozdravstvu. Zdravje zob 
ne bi smelo biti noben 
privilegij , kajti to je po
memben del s p l o š n e g a č l o 
vekovega zdravja. Zato od
laganje in č a k a n j e na po
pravilo zob, ne-le, da pov
z r o č a med delavci r a z o č a 
ranje in nestrpnost, t e m v e č 
lahko p o v z r o č i tudi druge 
n e v š e č n o s t i v č l o v e k o v e m 
zdravju, razen tega pa se 
gniloba v zobovju r a z š i r j a . 
Zobozdravstveni delavci 
vse to dobro vedo, kakor 
tudi to, da je redno in hitro 
zdravljenje zob zelo po
membno za s p l o š n o č l o 
vekovo zdravje, vendar pa 
je praksa povsem nasprot
na temu. 

O vsem tem je bilo i z r e č e 
nih ž e veliko besed. Dejstvo 
je, da je veliko delavcev z 
okvarjenimi zobmi, kakor 
tudi to, da na posameznega 
zobozdravnika odpade zelo 
veliko š t e v i l o pacientov. 
Toda nerazumljivo je, da te, 
č e i š č e š zobozdravstveno 
p o m o č , ž e osebje pred zobo
zdravstveno ambulanto za
vrne z besedami, da b o š 
dobil p r i b l i ž n o č e z dve leti 
pisno obvestilo, oziroma 
poziv za zobno ambulanto. 

K o t da strokovni delavci, 
ki delajo na tem p o d r o č j u 
ne bi vedeli, da bo v dveh 
letih zob popolnoma propa
del in ga bo potrebno le 
izpulili, razen tega pa bo s 
svojo okvaro, oziroma gni
lobo n a ž r l tudi zdrave zobe. 
P a vendarle so mi rekli naj 
pridem č e z dve leti! 

Vse to p s i h i č n o vpliva na 
paciente in o negativnih 
posledicah naj r a z m i š l j a j o 
zobozdravstveni delavci. 
D a ne govorim o slabem po
č u t j u zaradi b o l e č i n , nepri
jetnega vonja iz ust, o t e ž a 
vah pri u ž i v a n j u hrane in 
drugo. 

Kljub š t e v i l n i m sklepom 
in ukrepom v samoupravni 
zdravstveni skupnosti se 
stvari ne spreminjajo na 
bolje. S p r a š u j e m se, do kdaj 
bo tako. A l i se ne bi morali 
pri r e š e v a n j u tega v p r a š a 
nja bolj a n g a ž i r a t i in ga 
enkrat za vselej u s p e š n o 
r e š i t i v korist s p l o š n e g a 
zdravja n a š i h delavcev. 
Zaenkrat pa nam, k i imamo 
obolele zobe, ne preostane 
drugega, kot da č a k a m o v 
upanju, da bo bolje. 

Vojo S t e r čov 

pokraj ini po
slednjih bojev in spopadov v drugi 
svetovni vojni , k i se je k o n č a l a prav 
na hr ibovi t ih tleh med Dravogra
dom, Preval jami in P l ibe rkom. E n o 
te Jugoslovanske armade, enote zna
menite č e t r t e operativne cone in 
14. divizi je so bile tiste, ki so se še 
ves teden po podpisu o splošni 
kapi tu lac i j i Hit ler jeve N e m č i j e mo
rale tolči z nepomir l j iv im sovraž
nikom, katerega so nazadnje ven
darle ukrot i le in ga v m n o ž i c a h za
jele. Dese t t i soč i so se v teh ko rošk ih 
kraj ih moral i obrni t i in odkorakat i 
nazaj v Jugoslavijo, da bi vsaj malo 
popravi l i škodo , ki so jo povzroča l i 
polna in s t rahotna št ir i le ta . Prišl i so 
do zob oborožen i »nadl judje« — in 
v velikem maju 1945. leta so s K o r o 
ške spet korakal i v notranjost Jugo
slavije — zdaj upognjenih glav in 
brez orožja . K a m j ih je pripeljala 
Hi t ler jeva demagogija, nac i s t i čn i 
pohlep in nasilje! 

»Kral j M a t j a ž « — prebujeno in 
o b o r o ž e n o slovensko, koroško , jugo
slovansko ljudstvo — je poiskalo 
svojo pravico samo. udar i l i so Preži -
hovci samorastniki! 

A povsod »kra l j M a t j a ž « ni mogel 
doseči svojega: onstran meje. na 
drugem delu K o r o š k e je b i l in je sed-
meroglavi zmaj prehud — in prišli so 
mu v p o m o č še drugi! T a m še č a k a j o 
» M a t j a ž a « ! 

B i l i smo tik ob tej kr iv ični meji, 
ob kateri na obeh straneh govore isti 
jezik — ko l iko r ga na oni s t rani že 
niso za t r l i . Tega ne bomo pozabljal i! 

Nas so sprejeli ubrani in čis t i gla
sovi ravenskega pihalnega orkestra, 
k i j i m res ni odrekati pr iznanja , k i so 
ga dobil i na Nizozemskem! Pozdra
v i l i so nas nagovori l judi , ki imajo 
kaj povedati! 

P r i s luhn i l i smo iskreno in posre
čeno sestavljeni dramat izaci j i , k i je 
bila presek Š e n t a n e l s k e kronike in k i 
j i je besedni smisel v l i l n j ihov rojak, 
vsestranski delavec, ' sodelavec in 
izumitel j M i t j a Sipek. Prevzelo in 
pretreslo nas je, in obogatilo — kdor 
je p a č temu dobro pr i s luhni l ! 

In potem nas je prijetno presene
t i l vsem znani ansambel Fan tov treh 

do l in . Zaigral i in zapeli so. da je za
igralo tudi v naši notranjosti . Po
dar i l i so nam nekaj ur sprostitve, ve
selja in zdravega u ž i t k a . A niso nas 
presenetili le z v ižami . ki smo j ih že 
tol ikokrat slišali v radiu in na 
televiziji , pokazal i so dosti več : 
odpeli in odigrali so š t ev i lne melo
dije in pesmi tako dož ive to , da so 
nasedle v ušesa . Pohvale vreden 
ansambel, ki ne igra le z znanjem, 
t e m v e č tudi z veseljem! 

Z m o t i l nas je dež in nam odvzel 
nekaj zabave — vendar je osnovno 
ostalo: o b č u t e k po prijateljskem in 
tova r i škem s rečan ju ! Nekje spodaj, 
pod gozdovi in pr i jaznimi d o m a č i 
j ami pa ni čepel , t e m v e č ponosno 
stal že lezarski gigant, sodobni »kral j 
M a t j a ž « , k i vsemu kraju daje svoj 
peča t , k i poganja utr ip v vse lepše , v 
vse p rav ične j še živl jenje! N e stoji : 
razvija se. razcveta! On — delo de
lavskih, izumitel jskih in t ehn ičn ih 
rok in glav! Pokopal je grofe in 
gospode, pokopal je tiste, k i niso se
ja l i , a so želi, niso mle l i , a so jedli, 
p i l i . trosili , izničeval i delavske žu
lje . . . 

Danes in ju t r i in p o j u t r i š n j e m , 
vedno so delavci in ustvarjalci t i s t i , 
k i ne le sejejo. t e m v e č tudi žan je jo , 
jedo in dele — in spet sejejo ter 
meljejo in se dogovarjajo — vedno 
bolje, vedno p rav ične j še , vedno bo
gatejš i — z vso okolico vred! 

E n o pa naj mi bo dovoljeno sveto
vat i : Povsem razumljivo je. da se 
borci posameznih kolekt ivov z a d r ž u 
jejo na s r ečan j ih skupaj, da skupaj 
sedijo, skupaj jedo, pijejo, se vesele. 
Se p a č med seboj bolje poznajo. 

T o d a — a l i bi ne bi lo bolje, da bi 
se nekako med seboj bolj meša l i , bolj 
spoznavali , izmenjaval i poglede in 
i zkušn je , si dajal i naslove, navezova
li medsebojne st ike. Znotraj kolek
tivov je s r e č a v a n j e pogos te j še — ozi
roma naj bi bilo — ker smo si bližji, 
zato bi morda v prihodnje že kaj 
» p o g r u n t a l i « . da se bomo medseboj
no bolj p o m e š a l i • Še lepše bo. In še 
nekaj — kar sem že omeni l : — ne bi 
bilo ne napak ne n e m o g o č e , da bi za 
eno izmed bl ižnj ih , pr ihodnjih sre
čanj p r ip rav i l i prijetno publ ikaci jo o 
p rež ive t ih s r ečan j ih , s podatki o bor
cih , o podjetjih, in še o čem. S r e č a 
nja — tako kot tudi tole na Senta
nelu — imajo svojo t ežo — zato: 
Nasvidenje prihodnje leto v Š t o r a h . 

Ivan J a n 

NOVICE IZ TOVARNIŠKIH 
ČASOPISOV 

ZAKAJ TAKŠEN ODNOS? 

V 32. š t e v i l k i Ž e l e z a r j a z dne 24. avgusta smo v rubriki » P r e g l e d 
sestankov S D S « prebrali tudi s k r a j š a n o p o r o č i l o s sestankov SDS 
v T O Z D Energetiki, kjer je med drugim omenjena tudi naslednja pr i 
pomba delavcev ene od SDS: » S p r a š u j e j o , zakaj se toliko č a s a v l e č e 
remont kotla 1 in zakaj se ne ponudi njihovim delavcem popravilo 
p r e g r e v a č a pare K 1, t e m v e č se č a k a na tuje podjetje ž e v e č kot pol 
leta. T o z a d r ž u j e remont ostalih k o t l o v . « 

N a postavljeno vp ra šan je delav
cev je bilo v vsakem primeru priča
kovat i tudi ustrezen odgovor z vod
stva toplotne energije, ker se ta pro
blemat ika n a n a š a prav na ta obrat, 
a l i n a t a n č n e j e na pogon parnih kot
lov Jesenice. D e l n i odgovor na ome
njeno v p r a š a n j e so dobili le vodje 
S D S preko raportne knjige, ne pa 
tudi ostali delavci toplotne energije. 
Vrši lec do l žnos t i vodja toplotne 
energije D a m j a n Gasar je v raportni 
knjigi vodjem S D S obrazloži l katero 
spodaj navajam in je dobesedni pre
pis iz raportne knige: 

»Pros im, če V b o d o č e dobro pre
tehtate, kaj boste pisali v zapisnike 
S D S . ker to pride v glasilo Zelezar. V 
zadnji številki Železar ja so ne
umestne pripombe ene cd S D S v 
T E . N a n a š a se n a m r e č na ugotovi
tev č l a n o v te S D S . da bi moral i pre-
grevalnik pare P K 1 izdelati in zame
njati naš i delavci . Vodja te S D S . ki 
je to vpisal tudi v zapisnik, je pre
malo (al i pa nič) premisli l o 
pravi lnost i take izjave. V kratkem hi 
povedal samo to: 

Men java p r eg revača pare P K 1 je 
tako o b s e ž n o - d e l o . da ga s t a k š n i m 
kadrom, kot je sedaj v T E (pred
vsem misl im na kvali teto) ne more
mo sami izvesti . Razen tega je po
trebno izdelati vso dokumentaci jo 
pregrevalnica in novih obešal , ki jo 
nato pregleda in odobri republ iški 
i n š p e k t o r a t za parne kotle. P r i var
jeni izvedbi je potrebno izdelati še 
nove komore al i pa dobit i n a t a n č n o 
take cevi. kot so sedaj v ko t lu . M i 
nimamo ni t i enih n i t i drugih cevi 
(cevi di M I N E L ) . Razen tega so še 
druge težave in problemi. Omenim 
naj še to.' da sem v T E poizkuša l 
dobi t i ekipo za uvaljanje novih cevi 
v kondenzator T B V - B B C . kar je 
vel iko man j š i posel, pa jo nisem 
mogel dobi t i . 

Z a konec pa še to: Jasno je. da 
mora vodja v zapisnik navesti vsa 
mnenja č l a n o v S D S . Vendar morajo 
b i t i pripombe realne. T o se pravi , da 
mora biti vodja S D S toliko razgle
dan, da pri nespametnih pripombah. 

zna obraz lož i t i delavcu situacijo in 
probleme, tako da se ne pišejo ne
umnost i v zapisnike.« 

P o vsem tem misl im, da bi odgo
vor na postavljeno v p r a š a n j e morali 
dat i ravno delavci vodstva toplotne 
energije. P r a v je tudi . da se vp ra ša 
nja pišejo v zapisnike, vendar pa 
mora vodja S D S pretehtati vp ra ša 
nje in ugotoviti a l i je pametno ali 
nepametno postavljeno. M i s l i m , da 
je vodja S D S ukrepal pravi lno, ker 
je v p r a š a n j e o ipmontnih delih na 
parnem kot lu 1 postavil v zapisnik, 
saj so vsi č lan i S D S - p r i č a k o v a l i tudi 
ustrezen odgovor vodje T E . N o r m a 
len pojav je. da se delavci zanimajo 
za potek remontnih del v svojem 
obratu. Nenorma lna pa je reakcija 
na postavljeno vp ra šan je s strani 
tov. Gasar ja . 

Celo tno vp ra šan je pa nas postav
lja tudi pred drug problem. Č l a n i 
vsake S D S imajo pravico in dolž
nost, da o problematiki v obratu raz
pravljajo in soodloča jo , kakor tudi. 
da so o celotni s tvari p r a v o č a s n o in 
celovito informirani. Odnos, kakr š 
nega je pokazal pri tem vprašan ju 
tov. Gasar pa ne more biti v spod
budo delavcu T E . da po samouprav
ni poti rešuje jo probleme. T u ne gre 
za en sam problem saj je treba mi
sl i t i tudi na p r e p o č a s n o izvajanje re
montn ih del v okviru rednega vzdr
ževan ja , kakor tudi na kadrovsko 
problematiko. Res je. da je v T E tre
nutno mlad kader z malo delovnih 
izkušen j , toda tudi ta kader se bo 
lahko izpopolnjeval in usposabljal 
za delo tudi na najbolj zapletenih 
opravi l ih , če se j i m bo zaupalo in nu
dila strokovna p o m o č s tare jš ih in 
izkušenejš ih delavcev. K a j lahko pa 
se nam zgodi, da zaradi velikega 
zapuščan j a obrata T E delavcev z 
več l e tno prakso, pride tudi do vpra
šanja normalnega in nenormalnega 
obratovanja celotnega pogona T E . 
K o l i k o so odgovorni naredili do 
sedaj na tem področ ju , sam ne vem. 
ker do sedaj še nisem zasledil infor
macije na to vp ra šan j e . 

Ivan Ž e l e / n i k a r 

P L A M E N K R O P A 

P R O I Z V O D N J A V J U N I J U 
IN J U L I J U 

Iz časop i sa P lamen, ki ga izdaja 
tovarna vijakov P lamen K r o p a po
vzemamo, da v juni ju niso izpoln i l i 
operativnega plana. Izdelali so 
691.609 kg izdelkov in so za 7 % 
pod planom. T u d i v jul i ju ni bil 
dosežen plan. saj so namesto 650.000 
kg. izdelali le 562.139 kg. in so tako 
za 13,5 f pod planom. D a v juni ju 
in ju l i ju plan ni b i l dosežen , je treba 
vzroke iskati v odsotnosti z dela 
zaradi dopustov, veftdar pa r a č u n a 
jo, da bodo vse to nadomest i l i 
do konca leta. 

Z R E Z U L T A T I P O S L O V A N J A 
NISO V C E L O T I 

Z A D O V O L J N I 

V š tevi lk i 7-8 časopisa P lamen o 
dosežen ih rezul ta t ih piše tudi Franc 
M l a k a r . Iz njegovega prispevka po
vzemamo, da so v prvem polletju 
uspeli us tvar i t i tol iko pr ihodka, da 
so pokr i l i vse s t roške ter ob l ikoval i 
planirano amort izaci jo v celot i . 
Preko 92 ? so porabil i za kritje iz
p l ačan ih osebnih dohodkov ter sred
stev skupne porabe. V primerjavi s 
p rv im polletjem pre jšnjega leta je 
celotni prihodek višji za 4 %. doho
dek za 10 ? in čisti dohodek za 6 ? . 
P o v p r e č n i osebni dohodki so v 
primerjavi z istim obdobjem lani 
večji za 22 % in so dejansko že zelo 
b l izu p lan i ran im. Nesorazmerno 
povečan j e sredstev za kritje osebnih 
dohodkov v primerjavi s povečan j em 

dohodka, odnosno č is tega dohodka, 
ter i s t očasno povečan je mater ia lnih 
s t roškov , je nujno vpl iva lo na 
z m a n j š a n j e sredstev za sklade za 
25 f in zn ižan ja akumulaci je za 
2 0 ? . 

Pisec prispevka Franc M l a k a r 
meni, da je sorazmerno skromen 
poslovni uspeh posledica nezado
vol j ivih proizvodnih rezultatov. K o 
l ič inska proizvodnja, v k l j u č n o z 
mesecem ju l i j em je dosežena z 
8 9 , 3 ? . Real izac i ja prodaje oe z 
98,6 ? doseganja pr ibl ižuje predvi
denim cil jem, vendar je njen porast 
za 4 % v primerjavi z istim obdobjem 
lanskega leta premajhen za prepre
čitev nadaljnjega padca akumula 
cije poslovanja. Franc M l a k a r med 
drugim ugotavlja, da je ob pri
merjavi z lanskim letom za obdobje 
januar — jul i j pop rečna prodajna 
cena narastla za 19,6 ? , kar pomeni 
lep napredek in kaže da se uspešno 
uveljavljajo s kakovostn imi in 
zah tevne j š imi izdelki v naš i indu
stri j i . T r e n u t n a konjunktura za 
gotove izdelke je ugodna na t rž i šču 
in bi bil i poslovni rezul tat i lahko 
boljši , če bi uspelo poveča t i proiz
vodnjo. D o konca leta so še š t i r je 
meseci in bo t e ž k o nadoknadit i 
zamujeno. D a pa bo kol ikor toliko 
zadovoljiv poslovni uspeh, bo treba 
v zadnji t ret j ini leta z večjo proiz
vodnjo omogoč i t i najmanj 10 % 
preseganje mesečne realizacije pro
daje. T o bo t e ž k a naloga, vendar pa 
tov. M l a k a r meni, da jo bo m o ž n o 
real izirat i s p o v e č a n o prizadev
nostjo vseh zaposlenih za večjo 
produktivnost in boljše izkor iščanje 
delovnega časa . 

Š T O R S K I Ž E L E Z A R 

K O N K R E T N O IN O D L O Č N O 

T o je naslov prispevka, k i ga ured
n i š tvo Š t o r s k e g a že lezar ja objavlja 
na prvi in drugi strani. Pisec 
M a k s i m i l j a n Š u s t e r piše. da so 
delavci livarne strojne l i t ine na 
sestankih samoupravnih organov ter 
na zboru delovnih l judi k r i t i čno 
ocenili rezultate poslovanja. N a 
osnovi k r i t i č n e ocene so bi l i sprejeti 
zakl jučki in ugotovitve, da bi do 
konca leta dosegli pozit iven rezultat 
odnosno, da bi pokr i l i izgubo.. 

Iz polletnega poroči la poslovanja 
je razvidna izguba v višini 3.352.407 
din. Z gospodarskim n a č r t o m je bila 
izguba planirana v višini 5.970.000 
din . Za pokrivanje planirane izgube 
so v T O Z D sprejeli sanacijski pro
gram z ukrepi, da bi izgubo pokr i l i 
do konca leta . 

Sanaci jski program je bil sprejet 
na tretji seji delavskega sveta T O Z D 
in obsega ukrepe za izbol jšanje de la 
v L i v a r n i za dosego večje produkt iv
nosti dela in direktnega zn ižan ja 
s t roškov , poleg tega pa še za 
ureditev notranj ih dohodkovnih od
nosov za proizvodnjo, ki j o L i v a r n a 
dobavlja T O Z D Traktor jev, T O Z D 
M O ter ostal im T O Z D v delovni 
organizacij i . Program predvideva 
tudi komercialne ukrepe za dosego 
večjih prodajnih cen na osnovi 
analize programa in analize lastnih 
cen in vl iva trga. Ugo tov i l i so. da 
sanacijski ukrepi niso bil i v celoti 
realizirani. N a področ ju notranj ih 
ureditev so real iziral i fizični obseg 
proizvodnje niso ga pa dosegli po 
vrednosti, č e p r a v je eksterna reali
zacija dosežena po vrednosti zaradi 
p reseženega fizičnega obsega proda
je. S ledi ugotovitev, da so eksterne 
prodajne cene pri nekaterih proiz
vodih prenizke, prav tako tudi 
interne cene niso usklajene s stro
ški proizvodnje. Nadal je ugotav
ljajo, da tudi zadolž i tve delovne 
skupnosti za ekonomiko in organi
zacijo niso bile v celoti realizirane 
in niso b i l i izvrednoteni medsebojni 
dohodkovni odnosi za proizvodnjo, 
k i . jo dajejo ostal im T O Z D . T u d i 
zadolž i tve D S za komercialna dela 
niso bile v celoti realizirane, so pa v 
teku ker so vezane na dal jš i rok. T o 
velja tudi za zado lž i tve D S priprave 
proizvodnje, ki niso bile v celoti 
izpolnjene zaradi kompleksnost i 
problematike, k i jo bo treba uvesti 
na strojno obdelavo podatkov. 

Glede na to, da v prvem polletju 
z n a š a izguba 3.352.407 din in da 
sanacijski program ni b i l v celoti iz
polnjen, ter na osnovi bodoč ih 
ukrepov D S zahteva, da bo sana
cijski program v vseh t o č k a h indivi
dualne in kolektivne odgovornosti 
dosledno izpolnjen. V zvezi s tem 
D S zahteva od vseh individualnih 
poslovodnih organov, k i so zado lžen i 
za realizacijo sanacijskega pro
grama, da posredujejo poroči lo s 
problematiko o realizaciji zadolži
tev D S do 15. septembra. D S tudi 
meni. da je saniranje izgube doseg
ljivo le z že sprejetim sanacijskim 
programom in ob. č impre j šn j i re
konstrukci j i l ivarne. Sanaci jski 

program T O Z D ki je b i l sprejet v 
februarju, tudi predvideva ureditev 
medsebojnih dohodkovnih odnosov 
zaradi rea lne j šega ugotavljanja 
rezultatov dela, kar pa še ni izvede
no, za ka r je bi la z ado l žena D S E O . 
V zvezi s tem je D S zahteval 
sprotno in m e s e č n o ugotavljanje 
razlik, k i nastajajo kot je že navede
no, dokler niso raz rešen i medsebojni 
dohodkovni odnosi. V zvezi z 
rezul ta t i poslovanja v prvem pol
letju so b i l i sprejeti še naslednji 
sklepi: 

— od finančne s lužbe zahtevajo, 
da razč len i s t ro ške , k i so zajeti v 
izredne izdatke. Poroč i l a ne ustreza
jo v t akšn i obl ik i , saj v njih ni 
pr ikazana primerjava med plan
skimi in dosežen imi rezul tat i ozi
roma s t rošk i . F i n a n č n a s lužba in E O 
naj p r i k a ž e t a primerljivost ele
mentov zak l jučnega r a č u n a in 
mesečn ih poroči l z gospodarskim 
n a č r t o m . M e d drugim D Š zahteva 
od D S E O . da oblikuje informacije o 
doseganju s t r o š k o v in rezul ta t ih 
dela T O Z D v razumlj iv i ob l ik i , da bi 
samoupravni organi in delovne sku
pine lahko p r a v o č a s n o in lažje ugo
tavljali odstopanja po vp l ivn ih 
sestavinah za doseganje planskih 
ciljev in sanacijskih ukrepov. Spre
je l i so še vrsto internih ukrepov in 
nalog ter posredovali s lužbi druž
benega knjigovodstva v Ce l ju poro
čilo o sprejetih sanacijskih ukrepih, 
k i v zgoščeni obl iki obsegajo kon
kretne akt ivnost i o izbol jšanju 
tehnologije in za zn i žan j e s t r o š k o v 
proizvodnje, za ureditev medse
bojnih dohodkovnih odnosov v 
delovni organizaciji za proizvode, ki 
j i h dobavljajo T O Z D T o v a r n a 
traktorjev in T O Z D M e h a n s k a 
obdelava. Iz poroč i la so razvidne 
tudi ak t ivnos t i na področ ju realnega 
vrednotenja proizvodnje na trgu ter 
z opt imiziranjem proizvodnega pro
grama v smislu ožen ja odnosno 
specializacije glede na t ehno lo ške 
m o ž n o s t i . D o k o n č a t i bo treba re
konstrukci jo obrata L iva rne strojne 
li t ine, k i je bila z a č e t a v letu 1975 in 
bo s tem o m o g o č e n a proizvodnja 
11.700 ton v letu 1983. 

Naši re/jkani 



STANOVANJSKO GOSPODARSTVO VČERAJ, DANES, JUTRI... 
[ (Nadaljevanje s 1. strani) 

sti za področ j e stanovanjskega go
spodarstva v obdobju 1976—1980. 
Zato preteklo š t i r i l e t n o mandatno 
"obdobje terja nekaj ugotovitev .in 
spoznanj, da bi tako lažje ocenjevali 
opravljeno delo, hkra t i pa izpos tavi l i 
tudi nekatere nujne i zhod i ščne ugo
tovitve in s t a l i š ča za delo na p o d r o č 
ju stanovanjskega gospodarstva v 
prihodnje. Že na samem z a č e t k u pa 
je potrebno ugotovi t i , da so v stano
vanjsko gospodarstvo vkl jučeni š t e 
vilni in razno l ik i dejavniki . Samo
upravna stanovanjska skupnost je le 
mesto samoupravnega sporazume
vanja, k i mora sloneti na načel ih 
vzajemnosti in solidarnosti . Vse to 
pa mora zagotavljat i , da delovni 
ljudje v z d r u ž e n e m delu in občini v 
krajevnih skupnost ih lahko organi
zirano u re sn i ču j e jo svoje osebne in 
skupne potrebe in interese, ne samo 
pri graditvi t e m v e č tudi pri uporabi 
in gospodarjenju s stanovanji . 

Povsem razumljivo je torej, č e je 
zakon o samoupravnih stanovanj
skih skupnost ih določi l , da so zadeve 
programiranja in financiranja gra
ditve stanovanj in stanovanjskih h i š 
ter poslovnih prostorov v stanovanj
skih h i šah v d r u ž b e n i las tn in i , na
dalje gospodarjenja s skladom sta
novanjskih h i š ter d r u ž b e n e pomoči 
v stanovanjskem gospodarstvu — 
zadeve posebnega d r u ž b e n e g a pome
na. Vse te naloge u re sn i ču j e jo de
lovni ljudje v stanovanjski skupno
sti, posamezne od loč i tve o zadevah, 
ki so posebnega d r u ž b e n e g a pomena 
pa morajo bi t i sprejete v soglasju z 
občinsko skupšč ino , zlasti še iz raz
loga, ker je stanovanje element celo
vite d r u ž b e n o ekonomske reproduk
cije, poleg tega pa tud i bistvena se
stavina ekonomske in socialne var
nosti delovnega č loveka in o b č a n a in 
to ne glede na l a s t n i š k o stanovanje. 
Tak z n a č a j in pomen stanovanja pa 
terja na področ ju stanovanjskega 
gospodarstva vzpostavitev do loče 
nih ekonomskih zakoni tos t i , pri tem 
pa sta še posebej izpostavljeni cena 
stanovanj in ekonomska stanarina 
kot d r u ž b e n o pr iznana cena uporabe 
stanovanj. 

N e da bi v celoti ponavl ja l i bistve
ne ugotovitve resolucije V I I I . kon
gresa Z K S za področ j e stanovanjske 
politike, moramo poudari t i , da je že 
pod naslovi 25., 26., 27. in 29. poglav
ja resolucije nedvoumno in jasno 
povedano: 

— da je urejanje stanovanjskih 
razmer delovnih l judi pogoj za kre
pitev njihove ekonomske in socialne 
varnosti , 

— da je uvajanje ekonomskih sta
narin temelj za uveljavitev delavcev 
in o b č a n o v kot nosilcev h išne samo
uprave, 

— da bo d r u ž b e n o usmerjena sta
novanjska gradnja pospeši la celovi
to zadovoljevanje potreb bivanja in 
življenja l judi v stanovanjski sose
ski, 

— da morajo skupnosti socialne
ga varstva zagotovi t i oblikovanje ce
lovite poli t ike socialne varnosti de
lovnih l judi in o b č a n o v . 

D E L E G A T S K I S I S T E M 
IN H I Š N A S A M O U P R A V A 

Samoupravna stanovanjska skup
nost obč ine Jesenice je b i la ustanov
ljena 18. januarja 1974, torej še pred 
izidom zakona o samoupravni stano
vanjski skupnosti (temelj je b i l 
X X X I I I . us tavni amandma). K e r so 
bili delegati stanovanjske skupnosti 
izvoljeni še pred iz idom zakona o ob
likovanju in vol i tvah delegacij ter 
delegiranja delegatov v skupšč ine 
samoupravnih interesnih skupnosti 
na zborih delovnih l judi in o b č a n o v 
za š t i r i l e t n o mandatno obdobje, so 
delovali kot stalni delegati, v tem 
primeru po mnenju republ i ške kon-" 
ference S Z D L na zakoni t n a č i n , saj 
so b i l i vsi delegati izvoljeni nepo
sredno na zbor ih delovnih l judi in 
občanov. 

Ob stalnem mandatu delegatov 
stanovanjske skupnosti pa se je po
stavljalo v p r a š a n j e ustreznega stika 
delegatov z delegatsko bazo in po
javov morebitnega »odborn i škega« 
obnašan j a delegatov. P r i zna t i je po
trebno, da delegati niso imeli ustrez
nih pogojev za t e sne j šo povezavo s 
sredinami, k i so j ih delegirale, ven
dar pa to n i pomenilo, da bi b i l i dele
gati neak t ivn i , saj se je s k u p š č i n a v 
preteklem mandatnem obdobju se
stala na 18 sejah, še manj pa. da bi 
zastopali ozka . za stanovanjsko 
skupnost nesprejemljiva s ta l i šča . 
Velja ugotovi t i , da so delegati v me
jah m o ž n o s t i zadovolj ivo odpravl jal i 
svoje delegatske zado lž i tve , kar je že 
pred tem ugotovil tud i akt iv komu
nistov v stanovanjski skupnosti , ki 
je v i z t e č e n e m mandatu štel 49 č la
nov. T o pa j e bi lo tudi zadosti moč 
no po l i t i čno jedro, k i bi u č i n k o v i t o 
posegalo s po l i t i čn imi ukrepi, če bi 
bilo potrebno, tako pa je bi la dejav
nost ak t iva komunis tov p r e t e ž n o 
usmerjena k t ekoč im in perspektiv
nim nalogam. Š i r o k a razgledanost 
delegatov preteklega mandata in 
njihovo delegatsko delo na d r u ž b e 
nopo l i t i čnem in samoupravnem pod
ročju pa daje utemeljen zak l juček . 

da so b i l i delegatom dobro poznani 
tudi širši problemi, želje in t ežave 
delovnih l judi , v z d r u ž e n e m delu in 
o b č a n o v v krajevnih skupnostih, 
zato so v skladu s š i rš imi interesi 
tudi deloval i . R a z u m l j i v o je. da v 
preteklem obdobju nismo . opravi l i 
enako dobro vseh z a č r t a n i h nalog in 
usmeritev. N a vse to je ob z a k l j u č k u 
mandata opozor i l odbor samouprav
ne delavske kontrole v obš i rnem po
roči lu , k i v e č a l i manj zadeva vse de
javnike na p o d r o č j u stanovanjskega 
gospodarstva v občin i , o b s e ž n o s t 
tega poroč i l a in poudarjenost posa
meznih nedoslednosti in napak pa je 
v do ločen i meri m o ž n o š t e t i ž e kot 
programsko usmeritev odbora delav
ske kont ro le v t ekočem mandatnem 
obdobju. 

Razen tega, da stanovanjska 
skupnost n i ime la dovolj jasno opre
deljene delegatske baze za širše de
lovanje delegatov* v T O Z D in drugih 
organizaci jah ter krajevnih skup
nost ih, pa smo se tako kot v drugih 
tudi v n a š i obč in i s reča l i s t e ž a v a m i 
delovanja h i š n e samoupravne, ker so 
le v p r i b l i ž n o treh č e t r t i n a h d r u ž b e 
nih stanovanj organizirani h išn i sve
ti in zbori stanovalcev, medtem ko 
zbori s tanovalcev v krajevnih skup
nostih sploh ne delujejo kl jub temu, 
da so nj ihovo mesto, vlogo in delo
vanje jasno opredeljeni v statut ih 
vseh kra jevnih skupnosti v naši ob
čini. 

K l j u b d o l o č e n i m naporom stano
vanjske skupnost i , biroja za urbani
zem in stanovanjsko poslovanje, na
dalje komisi j za p o m o č h i šn im sve
tom pri svetih krajevnih skupnosti 
in kra jevnih konferenc S Z D L . so do
seženi rezul ta t i še vedno premalo 
o h r a b r u j o č i , da bi b i l i z delovanjem 
h i šne samouprave lahko zadovoljni , 
zato ta naloga še vedno ni zakl ju
čena . P r e m a l o u č i n k o v i t o delo hiš
n ih svetov in zborov stanovalcev pa 
ima nujno za posledico, da niso ak
tivno vk l jučen i v programiranje te
kočega in investicijskega vzd rževa 
nja stanovanjskega sklada , s tem pa 
tudi ne v izvajanje teh nalog. Zato 
vse p r e v e č radi naslavl jamo kr i t iko 
na delovanje vzdrževa lne s lužbe 
katero opravl ja pogodbeno za stano
vanjsko skupnost biro za urbanizem 
in s tanovanjsko poslovanje, s.tem pa 
p o s k u š a m o z m a n j š e v a t i odgovor
nost in od loču joč vpl iv h i šne samo
uprave. T a ugotovitev naj ne gre v 
zagovor v z d r ž e v a l n i s lužb i , k i oprav
lja t e ž a v n o in odgovorno delo — ne
malokra t tudi nedosledno in pre
malo u č i n k o v i t o , saj so roki in kva l i 
teta dela v e č k r a t zelo vpraš l j iv i , 
t e m v e č ' j e potrebno jasno opredeliti 
in izos t r i t i spoznanje, da smo h i šna 
samouprava mi sami, uporabniki 
d r u ž b e n i h stanovanj, da zelo neradi 
prevzemamo zado lž i tve predsedni
kov h i šn ih svetov, pr i č e m e r komu
nist i niso nobena izjema, da smo 
r a v n o d u š n i kako hiša obratuje, da 
smo neracionalni , na primer, pr i 
uporabi dvigal , s t o p n i š č n e elektrike, 
zelenic in drugega, da pa smo kot 
p lačn ik i obra tova ln ih in drugih sred
stev izredno ak t ivn i ko gre za ugo
varjanje višini nastal ih s t roškov . 
Svo ječasn i izgovori , da je premajhna 
mater ia lna podlaga, k i naj b i 
spodbudila delovanje h i šn ih svetov v 
sedanjem času ne velja več, kajti 
stanarine so se od leta 1975 dalje v 
naš i občin i poveča le za 128 ? v po
preč ju , s tem pa so se zanesljivo po
večala tudi sredstva s kater imi d i 
rektno upravljajo hišni sveti sami. 
Premajhna u č i n k o v i t o s t h i š n e sa
mouprave ima tako za posledico, da 
sredstva t ekočega v z d r ž e v a n j a niso 
vedno izkor i ščena pa tudi obrato
va ln i s t r o š k i s tanovanjskih h i š so v 
neobvladovanem porastu povsod 
tam, kjer n i primernega dela hišnih 
svetov pa tudi stanovalcev samih. 
Zato ostaja naloga nadal jnih krepi
tev h i š n e samouprave tudi vnaprej 
pri č e m e r še z las t i ne smemo zane
mar i t i dejstva, da na dobrem delu 
h i šn ih svetov in zborov stanovalcev 
sloni tud i u č i n k o v i t o delo na p o d r o č 
j u ljudske obrambe in d r u ž b e n e sa
m o z a š č i t e , to pa pomeni, da bo po
trebna še vnaprej trajna in skupna 
po l i t i čna akci ja stanovanjske in kra 
jevnih skupnost i ter krajevnih orga
nizacij S Z D L . 

S R E D S T V A Z A 
S T A N O V A N J S K O I Z G R A D N J O 

IN S T A N A R I N E 

Pomembno izhodišče za real izaci
jo programov stanovanjskega gospo
darstva pa je zlast i ustrezna mate
r ia lna osnova, bodisi, da gre za real i 
zacijo programov novogradnje, 
d r u ž b e n e pomoč i a l i v z d r ž e v a n j e 
stanovanjskega sklada. 

V n a š i občini veljavnost samo
upravnega sporazuma o min imaln i 
stopnji i z ločan ja sredstev za razš i r 
jeno reprodukcijo in d r u ž b e n o po
m o č potekala od 31. 12. 1976 dalje. 
T a sporazum je bil sklenjen v zače t 
ku leta 1973 in je do loča min imalno 
8 ? stopnjo izločanja sredstev za 
stanovanjsko graditev iz bruto oseb
nega dohodka . 

Že koncem letu 1975 je akt iv ko
munis tov v stanovanjskem gospo
darstvu opredelil s t a l i š ča , da je v te-_ 
kočem s r e d n j e r o č n e m obdobju po

trebno zagotoviti uč inkov i t e j še 
zd ruževan je sredstev po 13. č lenu 
zakona o programiranju in financi
ranju graditve stanovanj, pri č e m e r 
so ak t iv komunistov takrat pred
vsem vodile ugotovitve, da znaten 
del s tanovanjskih sredstev ni izko
r i ščenih , premajhna doslednost pa je 
bi la prisotna tud i pri uveljavljanju 
dogovorjenega razmerja med porabo 
sredstev za d r u ž b e n o oziroma indi
vidualno stanovanjsko gradnjo. D o 
govoril i smo se n a m r e č , da bomo 
najmanj 70 ? stanovanjskih sred
stev namenjali za d r u ž b e n o stano
vanjsko gradnjo, preostala pa za i n 
dividualno gradnjo, še vedno pa smo 
pr iča razlagam v sicer redkih T O Z D , 
da je n a j u č i n k o v i t e j š a tista stano
vanjska po l i t ika , k i i zk l jučno podpi
ra individualno gradnjo, č e š da s 
100.000 din kredita T O Z D lahko reši 
stanovanjsko vp ra šan je svojega de
lavca, za nakup d r u ž b e n e g a stano
vanja pa je potrebno o d š t e t i petkrat 
tol iko. 

N a podlagi predhodnih dogovar
janj z z d r u ž e n i m delom o spremem
bah notranje delitve je bilo m o č 
ugotovi t i , da za t ekoče s r e d n j e r o č n o 
obdobje n i m o ž n o o b d r ž a t i še 
vnaprej 8 ? stopnjo izljačanja sred
stev za stanovanjsko graditev, zato 
se je z d r u ž e n o delo opredeljevalo za 
7 ? stopnjo. Podpis samoupravnega 
sporazuma za 7 ? stopnjo stano
vanjskega prispevka b i v celoti 
uspel, ker smo sredi j anuar ja 1977 še 
razpolagali z ugotovi tvami z d r u ž e 
nega dela, da 7 ? stopnja iz ločanja 
ne bo predstavljala posebnih t ežav , 
vendar pa so takoj za tem pričeli s in-
d iak t i vodi t i akcijo zn i ževan j a stop
nje stanovanjskega prispevka na 
n a j v e č 6 ? . N a predlog predsedstva 
obč inskega sveta zveze s indikatov in 
izvršnega sveta obč inske skupšč ine 
Jesenice je bi l dan v javno razpravo 
nov predlog samoupravnega spora
zuma, k i je za obdobje 1 9 7 7 - 1980 
predvidel le 6 ? stopnjo iz ločanja 
sredstev iz bruto O D , da pa bi na 
nek n a č i n nadomest i l i izpad tega od
stotka je bilo s sporazumom dogo
vorjeno, da bodo podpisniki v skladu 
s svoj imi m o ž n o s t m i in potrebami 
namenjal i za reševanje s tanovanj
skih potreb svojih delavcev tudi del 
dohodka s katerim razpolagajo. Iz 
tega vira pa je v naši občini obl iko
vanih relativno malo stanovanjskih 
sredstev, saj je v glavnem le Že lezar 
na, k i uspeva za stanovanjsko grad
njo zagotavljat i tudi primeren del 
dohodka, v vseh ostalih organizaci
j ah pa so ta prizadevanja neznatna, 
ozi roma zagotavljajo, da nimajo 
m o ž n o s t i . 

Zn iževa t i prispevno stopnjo za 
stanovanjsko graditev pa v končn i 
posledici vpl iva tudi na z m a n j š e v a 
nje programov stanovanjske gradit
ve, kaj t i z d r u ž e n o delo vse doslej ni 
uspevalo zn i žane stopnje nadome
st i t i iz dohodka, bistvenega izbol j 
šan ja pa ni p r i č a k o v a t i tud i do izte
ka tega s r e d n j e r o č n e g a obdobja. Z a 
kon o upravl janju in razpolaganju s 
s tavbnimi zemljišči do loča , da de
lovni ljudje in o b č a n i lahko določi jo 
s samoupravnim sporazumom, da 
bodo iz sredstev, ki j i h iz ločajo za 
stanovanjsko graditev iz osebnega 
dohodka nameni l i n a j v e č 20 % za f i 
nanciranje izgradnje omrež j a komu
na ln ih objektov in naprav primar
nega in sekundarnega pomena, ki 
s luži jo individualni rabi v stano
vanjskih soseskah v okvi ru d r u ž b e n e 
usmerjene stanovanjske graditve. 
Ob tem nastaja odprto v p r a š a n j e a l i 
ta sredstva zagotovit i iz obs to ječ ih 
6 ? z d r u g a č n o notranjo delitvijo, 
a l i pa se dogovorit i za oblikovanje 
dodatnih sredstev, kar bi skupno pri
spevno stopnjo povišalo na okrog 
0,50 ? ozi roma iz 6 na 6,5 ? . D o tega 
predloga se bodo v na jk ra j š em času 
mora l i v naš i občini opredeli t i s indi
ka t i i n izvršni svet. da bi s tanovanj
ska in komunalna skupnost lahko 
pričeli vodi t i akcijo samoupravnega 
sporazumevanja v z d r u ž e n e m delu. 
Ob tem velja omeni t i , da imata obči
ni Škofja L o k a in Radov l j i ca že 
sedaj 6,5 5E stopnjo iz ločanja stano
vanjskih sredstev, v K r a n j u pa so jo 
s 1. 1. 1978 dvigni l i iz 6 na 6,5 ? v 
glavnem prav iz navedenega vzroka . 

Naslednj i pomemben vir sredstev 
pa predstavljajo stanarine. Ugotov i 
ti je potrebno, da se je mater ialna 
podlaga za gospodarjenje s stano
vanjskim skladom precej izbol j ša la , 
če tud i ob tem moramo u p o š t e v a t i 
skokovito rast cen o b r t n i š k i h in dru
gih storitev. Ce ugotovimo, da so se 
stanarine v letu 1975 v naš i občini 
poveča le za p o p r e č n o 46,6 ? . v letu 
1976 za 20 ? in v letu 1977 za nadalj
nih 3 0 ? . potem to v skupnem od
stotku pomeni, da so se stanarine na 
osnovo iz leta 1975 doslej poveča le 
za 1 2 8 ? . Č e pa k temu povišan ju 
p r i š t e j emo še povišanje s tanar in za 
pop rečn ih 3 0 ? od 1. 7. 1978 dalje, 
potem to pomeni, da smo doslej 
povišal i stanarine v naš i občini na 
osnovo iz leta 1975 za 197.3? v po
preč ju . 

Vzporedno z rastjo stanarin pa je 
potrebno ugotovit i tudi u spešnos t 
izvajanja nalog na področ ju investi
cijskega in tekočega vzdrževan ja 
stanovanjskega sklada. T o področ je 
dela je eno najbolj zahtevnih, saj 

terja velika denarna sredstva, ne
malokrat pa ne daje nobenih v idnih 
efektov. Za p r e t e č e n o obdobje mo
ramo ugotovit i , da so se v glavnem 
vsa dela izvajala po sprejetih pro
gramih, pr iznat i pa je potrebno, da 
kl jub t e ž a v a m pri zagotavljanju pri
mernih izvajalcev ob r tn i šk ih del 
sredstva investicijskega vzd rževan j a 
niso ležala ne i zkor i ščena , kar pa v 
določeni meri velja za sredstva teko
čega vzd rževan j a s kater imi gospo
darijo h išn i sveti . T a negativriTpojav 
bo potrebno v bodoče odpravit i in 
zagotoviti sprotno porabo sredstev 
za t ekoče vzd rževan j e skupnih delov 
in naprav v stanovanjski hiši . 

V zadnjem obdobju, zlasti v letu 
1977. pa se na območ ju n a š e občine 
s r e č u j e m o z negativnim pojavom 
n a r a š č a n j a zneska n e p l a č a n i h sta
narin. Samoupravni organi stano
vanjske skupnosti so o tej problema
tiki že razpravl ja l i in terjajo učin
kovi to ukrepanje pri izterjavi vseh 
n e p l a č a n i h stanarin. K e r opominja
nje imetnikov stanovanjske pravice 
ne daje uč inkov i t i h rezultatov je 
bilo od ločeno , da je potrebno vse 
n e p l a č a n e stanarine takoj iz toži t i . 
N e v z d r ž n o je. da s tanovalci odkla
njajo p lač i lo stanarine v celoti , 
hk ra t i s tem pa ob iča jno tudi p lač i lo 
vseh z a r a č u n a n i h komunaln ih in 
drugih storitev, v primeru da s posa
mezno komunalno stori tvi jo niso za
dovol jni (slabo ogrevanje v do loče 
nih dneh in podobno) a l i pa, da se 
j im posamezna okvara oziroma dru
ga pomanjkl j ivost ne uredi takoj, ko 
postavijo zahtevo. 

B i r o za urbanizem in stanovanj
sko poslovanje je do l žan o uspešno 
sti izterjatve n e p l a č a n i h stanarin 
č e t r t m e s e č n o po roča t i s tanovanjski 
skupnosti. Moreb i tn i utemeljeni 
ugovori pr izadet ih strank bodo dali 
vedeti kaj so pravi vzroki n e p l a č e v a 
nja s tanarin, sedanja spoznanja pa 
kaže jo , da ne gre za socialno ogrože
nost prizadetih nosilcev stanovanj
ske pravice t e m v e č za druge vzroke, 
k i so povezani z nerednostmi, i zmi 
kanjem plačil in podobno. Vpraš l j i 
va je tudi u s p e š n o s t pobiranja sta
narin z inkasanti , zato bo potrebno 
iskati tudi druge m o ž n e oblike (pri 
o b r a č u n u O D . s po ložn i cami ipd.). 

U R E S N I Č E V A N J E 
S R E D N J E R O Č N E G A P L A N A 
V i z t ečeno mandatno obdobje sta

novanjske skupnosti sodi tud i spre
jemanje plana samoupravne stano
vanjske skupnosti obč ine Jesenice za 
področ je stanovanjskega gospodar
stva v obdobju 1976-1980. V tem 
obdobju n a č r t u j e m o zgraditev 1428 
stanovanjskih enot, od tega 1078 a l i 
75,5 ? v d r u ž b e n e m sektorju, 350 al i 
24,5 ? pa v individualnem sektorju, 
to pomeni v popreč ju po 285 sta
novanj letno, oziroma 215 v druž
benem in 70 v zasebnem sektorju. 
I z h a j a j o č iz skupnega š tevi la nač r 
tovanih stanovanj bi to pomenilo, 
da bo v t ekočem s r edn j e ročnem ob
dobju zgrajenih po deset stanovanj 
na 1000 prebivlacev letno, kar je v 
skladu z d r u ž b e n o pol i t i čno akcijo 
graditve stanovanj v s r e d n j e r o č n e m 
obdobju. 

V obdobju trajanja i z t ečenega š t i 
riletnega mandatnega obdobja sta
novanjske skupnosti je bilo zgraje
nih skupaj 818 d r u ž b e n i h stanovanj 
a l i v popreč ju po 204 stanovanja let
no (leta 1974- 1977. leta 1975 - 229. 
leta 1976 - 243 in leta 1977 - 169 
stanovanj). 

Obveznost i za prvi dve leti teko
čega s r edn j e ročnega programa sta 
sicer 100 ? izpolnjeni, vendar pa 
bodo že v le tošn jem letu nastopile 
do ločene t e ž a v e ker gradnja v okvi ru 
prve faze zazidalnega n a č r t a v cen
tru II kasni . Za leto 1978 je n a m r e č 
n a č r t o v a n a zgraditev 216 stanovanj, 
v k l j u č n o s prvo stolpnico v centru II 
in dvema d e v e t o r č k o m a v M o j s t r a 
n i , t i trije objekti pa bodo dograjeni 
v z a č e t k u prihodnega leta. Zato ob
staja sicer nekaj opravič l j iv ih vzro
kov, saj center II pomeni odpiranje 
novega, dokaj t e ž a v n e g a gradbišča s 
potrebnimi rušenji in zagotavlja
njem nadomestnih stanovanj, ne
majhne t ežave pa predstavlja tudi 
neugodna nosilnost ta l , problemati
ka graditve zak lon išč ipd. P r i č a k o 
vati je bilo. da bo nastal določen 
zastoj pri odpiranju novega gradbi
šča, kaj t i o b m o č j e P l a v ž a je p r a k t i č 
no pozidano, zato izstopata kot novi 
gradbišč i center I in center I I . N i so 
pa vsi vzroki kasnitve utemeljeni, 
vsekakor so tudi subjekt ivni . Pre 
pozno komunalno opremljamo po
trebna zeml j i šča , prepozno izdelu
jemo projektno dokumentacijo, do
kaj lagodno pa se o b n a š a m o tudi v 
času same gradnje, saj je n e s p o š t o -
vanje gradbenih rokov običajen po
jav, zlast i še v zadnjem obdobju, ko 
je samoupravna stanovanjska skup
nost jasno opredelila s ta l i šča , da 
zgrajeni stanovanjski objekti ne mo
rejo bi t i oddani imetnikom stano
vanjske pravice v uporabo, če ni 
i s t očasno izvedena tudi celovita zu
nanja ureditev. 

Če mora d r u ž b e n o usmerjena sta
novanjska gradnja postati osnovna 
obl ika gradnje stanovanjskih sosesk 
in če mora sloneti na d r u ž b e n e m do
govarjanju o zasnovi soseske, njeni 
opremljenosti, s t ruktur i in kval i te t i 
stanovanj ter spreml ja joč ih objek
tov, potem bo z do ločeno po l i t i čno 

akcijo potrebno doseči , da bodo v 
krog dogovarjanja vk l jučen i vsi za
interesirani, zlasti pa zado lžen i in 
odgovorni dejavniki . 

N e p r a v o č a s n e od loč i tve kupcev 
poslovnih prostorov povz roča jo ne
majhne t ežave pri opredeljevanju 
koncepta gradnje stanovanjske sose
ske, kar velja ne samo za center II in 
center I. t e m v e č za dosedanjo 
stanovanjsko gradnjo na P l a v ž u . 
Gradbeno podjetje ni pripravljeno 
graditi poslovnih, to je pr i t l i čn ih 
e t a ž za neznane kupce iz svojih sred
stev, ker je to za njih p r e o b č u t n a 
obremenitev in riziko, neproduktiv
na sposobnost naš ih trgovskih orga
nizacij pa je prav tako omejena in to 
že do tiste meje. da v novozgrajenih 
stanovanjskih soseskah postaja k r i 
t i čna oskrba z osnovnimi živl jenjski
mi p o t r e b š č i n a m i , ker n imamo 
p r a v o č a s n o zgrajenih preskrboval -
n ih centrov. 

Iz stanovanjskih sredstev gradnja 
poslovnih prostorov ni m o ž n a . K e r 
pa gredo določeni predlogi v smeri 
porabe prostih sredstev odpravljene
ga občinskega stanovanjskega skla
da tudi za gradnjo poslovnih in dru
gih spremlja joč ih prostorov velja 
ugotovit i , da stanovanjska skupnost 
usmerja vsakoletne proste anuitete 
izk l jučno za potrebe stanovanjsko-
komunalne izgradnje. Iz teh sred
stev so bila grajena doslej kanal iza
cijska, v ročevodna in visokonape
tostna omrež ja za potrebe stano
vanjskih sosesk, kajt i v nasprotnem 
primeru bi bilo potrebno vse tovrst
ne s t r o š k e vnesti v ceno kvadr. met
ra, oziroma zagotoviti potrebna 
sredstva pri z d r u ž e n e m delu. kajti 
tudi za komunalne delovne organi
zacije velja ugotovitev, da so nespo
sobne prevzemati večje kredite za 
razš i r jeno reprodukcijo, še manj pa 
so sposobne z las tnimi sredstvi sode
lovati pr i opremljanju novih stavb
nih površ in . Zato velja tudi za ob
moč je naše občine , da je financira
nje in kreditiranje pridobivanja 
zemljišč še vedno pomanjkl j ivo, sa
moupravna organizaranost pa dobi
va j a s n e j š o obliko šele po formiranju 
komunalne skupnosti , oziroma sa
moupravne enote za stavbna zemlji
šča. K e r mora po d r u ž b e n e m planu 
S R S za obdobje 1976- 1980 postati 
d r u ž b e n o usmerjena gradnja prevla
du joča obl ika stanovanjske gradnje, 
bo nujno potrebno č impre j izdelati 
s r edn j e ročne in do lgo ročne plane 
pridobitve in priprave s tavbnih zem
ljišč, hk ra t i pa pospeši t i in sk ra j ša t i 
roke za prirpavo u r b a n i s t i č n e in na
sploh celovite dokumentacije za pra
vočasen pr iče tek gradnje slehernega 
stanovanjskega objekta ali celovite 
soseske. 

K e r smo p r a k t i č n o na polovici 
t ekočega s r edn je ročnega obdobja 
bodo potrebni nemajhni napori vseh 
v stanovanjsko graditev vkl jučenih 
dejavnikov, da bodo s redn je ročne 
naloge uspešno , predvsem pa pravo
časno zak l j učene , saj bo v letih 1979 
in 1980 potrebno zgraditi še nadalj
njih 450 d r u ž b e n i h stanovanj, med
tem ko za individualno gradnjo kaže 
da bo planirana obveznost celo lepo 
p re sežena . 

Vzporedno s spoš tovan jem grad
benih rokov pa je potrebno izposta
v i t i tudi v p r a š a n j e kval i te te gradnje 
in gradbenega nadzora. P r i č a k o v a t i 
je bi lo, da bodo integracijska gibanja 
v naš i občini na področ ju gradbeni
š tva vnesla večji red in kvali teto v 
vse faze predpriprav in same grad
nje, skratka na področ je rac ional iza
cije stanovanjske gradnje, vendar z 
dosežen im še ne moremo bi t i zado
vol jni . De lovna organizacija ima 
pravico terjati za primerno p l a č a n o 
ceno kvadratnega metra tudi pri
merno kvali teto in spoš tovan je ro
kov. Vendar pa so vse prepogosti po
jav i , da projektanti in izvajalci ka
žejo še vedno vse premalo posluha 
za želje pa tudi zahteve kupca, ozi
roma uporabnika novozgrajenega 
stanovanja. 

T e h n i č n i pregledi novozgrajenih 
objektov niso zadosti uč inkov i t i , 
enaka ugotovitev pa velja tudi za 
gradbeni nadzor. Vse p reveč je še 
vedno ugotovljenih pomanjkl j ivost i 
in napak ob t e h n i č n e m prevzemu, 
vse p r e v e č pa tudi nereal iziranih 
obljub, ki so nenazadnje zakoni ta 
obveznost izvaja lca , da bo takoj 
odpravil vse ugotovljene napake in 
poman jk l j i vos t i , predvsem v času 
trajanja garancijskega roka . Znač i 
len pr imer je stolpnica S-4, kjer je 
hišni svet poizkuša l uveljavit i od
pravo napak v garancijskem roku 
celo v breme sredstev investicijskega 
vzd rževan ja , kar je samo dokaz več, 
da garancijskih obveznosti izvajalca 
ne izpolnjujejo dosledno, zato v 
posamičn ih primerih ne preseneča 
to, da se prizadeti stanovalec v svoji 
nemoči z a t e č e k temu, da odkloni 
plači lo stanarine. 

N a področju uveljavljanja siste
ma d r u ž b e n e g a dogovarjanja cen 
stanovanjske graditve moramo ugo
toviti , da je b i l v občin i sprejet 17. 7. 
1975 d r u ž b e n i dogovor o n a č i n u obl i 
kovanja cen stanovanjske graditve. 
V tem obdobju pa se je koordinaci j 
ski odbor za izvajanje tega d r u ž b e -

| (Nadaljevanje na 12. strani) | 
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TRAGEDIJA V MEDJEM DOLU 

Zasliševanje se je 
začelo ob sedmih zvečer in je prvo 
noč trajalo do štirih zjutraj. Kadar 
koli Lojze ni takoj odgovoril, je 
Regitnik zamahnil z bikovko po 
njem, .da se je zvijal od bolečin. 
Edina misel mu je bila, da ne sme 
izdati nikogar in ne povedati, da je 
kurir. Toda odločilni sklep je kaj 
kmalu pogoltnila kruta resničnost. 
Zvečer se je vrnila nemška zaseda iz 
Medjega dola. Policijski oficir je dal 
gestapovcu Maurerju seznam in 
risbo. Za trenutek so prenahali za
sliševati. 

Kmalu nato je Maurer zmago
slavno vstal in začel brati imena 
kurirjev na vseh kurirskih postajah 
tretje kurirske relejne poti. Pri 
vsakem kurirju je prebral tudi nje
govo partizansko ime. 

Kaj pa to pomeni? Ali je med 
nami izdajalec? Če ima gestapo v 
rokah seznam vseh kurirjev na vseh 
kurirskih postajah, potem je izda
jalec lahko samo eden izmed parti
zanskih poveljnikov. Kdo izmed 
kurirjev pa ve za vsa imena? 

»Ali priznaš, da si bil kurir na 
kurirski postaji G-22?« ga je vprašal 
Maurer in ga gledal kot strupena 
kača. Ni bilo vredno tajiti. »Da. bil 
sem,« je priznal Lojze in se jezil na 
ljudi, ki prodajajo za judežev denar 
svoje brate. »Ni ti treba ničesar več 
skrivati,« so mu dejali, »kajti danes 
smo pobili vse kurirje.« Ob teh be
sedah je Lojze kriknil. Novica ga je 
zbodla kot meč v srce. Za hip je 
pozabil celo na svojo usodo in bole
čine. Maurer je za trenutek odšel v 
sosednjo sobo, vrata pa je pustil pri
prta. Morda namerno, je ugibal 
Lojze. V sosednji sobi je opazil ob 
mizi sedeti partizana med gesta-
povci. »Kdo je ta izdajalec?« je 
ugibal Lojze. Danes vemo. da je bil 
to eden izmed borcev jeseniško-bo
hinjskega odreda, ki so spremljali 
Očka. Nedvomno je bil plačani 
agent, ki je izdal kurirsko pot, 
Nemce pa napeljal, da so postavili 
zasedo. Škoda, da ga Lojze ni bolje 
videl v obraz. 

Ne samo. da so gestapovci Loj
zetu namerno povedali imena vseh 
kurirjev, temveč so mu celo pokazali 
risbo vseh kurirskih postaj. Po teh 
dokazilih je Lojze verjel, da so 
Nemci res pobili kurirje. 

Zasliševanje je trajalo vse do 
štirih zjutraj. Vso noč ga ni gesta-
povec niti enkrat udaril, tepel ga je 
samo Regitnik. Le-ta je z bikovko 
tolikokrat mahnil po Lojzetu, da mu 

je do jutra posnel skoraj vso kožo 
s hrbta. Enajst dni je trajalo 
zasliševanje na jeseniškem gestapu. 
potem pa so ga premestili v radov
ljiške zapore, od tod v Begunje in 
naprej v taborišče Podljubelj, v po
družnico Mauthausna. Šele po vojni 
je Lojze zvedel, da so Nemci vedeli 
za vsa kurirska imena in poznali 
kraje kurirskih postaj zato, ker so 
našli seznam v torbici pri mrtvem 
Štefanu, komandantu relejne poti. 
Partizan-izdajalec, ni vedel za vsa 
kurirska imena, od partizanov je 
pobegnil na gestapo zato, da bi 
izdal Očka, znanega partizanskega 
funkcionarja, ki so ga iskali Nemci. 

K D O J E B I L O Č K A ? 

Zanesljivih podatkov o tem. kdo je 
bil Očka, nisem mogel zvedeti na 
Jesenicah. Vedel sem samo to. da se 
piše Novak. Nekdo mi je rekel, da je 
menda zdravnik v Ljubljani. Seveda 
je bil to napačen podatek. Po kraj
šem poizvedovanju sem zvedel, da je 
Očka Ivan Novak, dolgoletni član 
CK ZKS. Preden pa sem našel nje
govo stanovanje, sem dobro uro 
hodil po Ljubljani. 

Zal Očka nisem dobil doma. Nad
vse prijazno me je sprejela njegova 
žena, s katero sva že čez nekaj 
minut klepetala, kot bi bila stara 
znanca. Povedala mi je, da je njen 
mož v bolnišnici Petra Držaja ,v 
Ljubljani. »Tam ga lahko obiščete.« 
mi je dejala, jaz pa sem odločno od
klonil, da bi bolnika spraševal o do
godkih pred 25 leti. ko da bi bilo to 
pomembnejše od zdravja. No, žena 
je vztrajala, naj ga le obiščem. ker 
njen mož rad obuja spomine na par
tizanske dni. Povedala pa mi je še 
tole: 

Ivan Novak-Očka je bil rojen 
15. aprila 1898. leta v Tacnu pod 
Šmarno goro. Pred vojno je bil 
čevljarski delavec. Bil je v prvi sve-

. tovni vojni, potem pa se je priključil 
koroškim borcem. Za njegov politič
ni nazor je bilo sodelovanje v bojih 
za severno mejo odločilno. Služil je 
namreč v enoti, ki ji je poveljeval 
narodni heroj Stane Žagar. Le-ta je 
svoje vojake seznanjal z idejami ok
tobrske revolucije in s tem opravil 
veliko poslanstvo: saj so ideje Okto
bra zažarele v mladih srcih. 

Novak je kasneje deloval v raznih 
naprednih društvih in organiza
cijah. 2e pred vojno je bil sprejet v 
članstvo komunistične partije, kma
lu pa je postal sekretar osnovne 
organizacije KP v Tacnu. V njegovi 
rojstni hiši je bila 1939. leta partij
ska konferenca; takrat se je srečal 
s tovarišem Titom. 

Leta 1941 je CK KPS poslal 
Novaka na Notranjsko z nalogo, da 
tam organizira vstajo. V tistih dneh 
se ga je prijelo ime Očka. 

Na Notranjsko sta bila hkrati po
slana tovariš Novak in tovariš 
Franc Popit. Ker je bil tovariš Popit 
mlajši od Novaka, ga je zaradi kon-
spiracije pred ljudmi klical za očka. 
Ljudje so verjeli, da sta oče in sin. 
v resnici pa sta bila oba politična 
delavca, kiju je v tiste kraje poslal 
CK KPS. Kasneje so Novaka poslali 
v Belo krajino, kjer je bil okrožni 
sekretar. Bil je odposlanec Kočev
skega zbora, novembra 1943. leta pa 
je bil v skupini slovenskih delegatov, 
ki so se udeležili drugega zasedanja 
AVNOJ vJaicu. 

Pozimi 1944/45 ga je CK KPS po
slal na Gorenjsko z nalogo, da 
pospeši zadnjo mobilizacijo; med
tem pa je bil opravil še vrsto drugih 
pomembnih partijskih nalog. Novak 
je bil takrat inštruktor pri CK 
KPS. 

Ko sem se mu v bolnišnici Petra 
Držaja v Ljubljani predstavil, me je 
najprej okaral, rekoč: »Ej fant, 
zakaj nisi prišel vsaj dva meseca 
prej. ko sem bil še zdrav.« Opravičil 
sem se, in že hotel zapustiti bolniško 
sobo, ko mi je blagohotno rekel: 
»Sedi poleg mene in poslušaj.« Be
seda je dala besedo in kar načuditi 
se nisem mogel bistrosti človeka, ki 
je bil med vojno in po njej na tolikih 
sestankih in v toliko krajih, zdaj pa 
mi pripoveduje o dogodkih iz vojne, 
kot da bi bilo vse to včeraj. 

Očka je povedal, da ga je pot 
peljala prek Pokljuke. Radovne pa 
naprej v Karavanke. Spotoma seje 
udeleževal partijskih sestankov, 
vodil pogovore s političnimi delavci 
na terenu in s štabi enot, ki jih je 
srečal na potovanju. Po Gorenjski 

f a je spremljal Tone Petemelj Igor. 
asneje pa sta se priključila še Aleš 

Jelene, tedanji sekretar jeseniško-
bohinjskega okrožnega komiteja, in 
Ivan GaŠperijn-Mitja, član okrož
nega komiteja. Očka je imel dva 
svoja spremljevalca, ki sta ga 
spremljala na dolgi poti od sedeža 
CK KPS pa do Gorenjske. Na 
Pokljuki jim je bilo dodeljeno še 
14 borcev jeseniško-bohinjskega 
odreda. V Radovni so se srečali s 

kurirji, ki so se vračali s sestanka 
v Selški dolini. Iz pogovora z Očkom 
nisem mogel ugotoviti, ali so prvo 
noč, potem ko so prišli čez Savo. 
prenočili nad Javorniškim rovtom 
ali Jeseniškimi rovti. Očka se spo
minja, da sta se z Igorjem že na
slednji večer v vasi srečala s teren
skimi političnimi delavci in da sta se 
tam udeležila sestanka okrajnega 
komiteja OF in KP. 

»Ponoči nisem dobro spal,« se 
spominja Očka, »zbudil sem se 
zgodaj zjutraj. Z Igorjem in najini
mi osebnimi spremljevalci smo zju
traj nadaljevali pot naprej po po
bočju Karavank proti štabu ko- " 
krškega odreda. Slutil sem, da nekaj 
ne bo v redu, kajti že prvo noč je 
pobegnil borec iz spremstva jese
niško-bohinjskega odreda: Od njega 
so gestapovci lahko zvedeli, kdo vse 
je v naši skupini. Komaj smo odnesli 
pete, že smo za seboj slišali 
streljanje«; (opomba: streljanje, ki 
ga je slišal Očka. ni bilo tisto, ko so 
napadli kurirje, ampak napad na 
patruljo jeseniško-bohinjskega od
reda, ki jo opisuje Iztok; ali pa so 
slišali strele na prva dva kurirja, ki 
sta v jutranjih urah šla po kurirski 
poti. po kateri je šel tudi Očka). 

Očka je imel namen v kokrškem 
odredu marsikaj urediti. Ze med 
potjo je zvedel za pojave samovolje 
in nezakonitosti. Še ko je bil v Pod
jetju v BohifRu. ga je o tem obvestila 
kurirka Micka Kokalj-Urška s Sela 
pri Žirovnici. 

Očka je pod Karavankami opra
vil več pomembnih nalog, ki so ko
ristile socialistični revoluciji. Ostro 
je grajal razne nepravilnosti, po nje
govem odhodu pa so se v enotah in 
na terenu odnosi med ljudmi precej 
izboljšali. 

Zanimivo je. kako se je Očka vrnil 
čez Savo. Za smrt kurirjev so kmalu 
zvedeli Očka se spominja, da so mu 
takrat povedali, da je v kratkem 
času pod Karavankami padlo 14 
kurirjev (podatek je točen; v Medjem 
dolu so padli štirje kurirji in ob
veščevalec, sedem dni kasneje pa v 
Dragi pri Begunjah še sedem kurir
jev). Jasno je bilo, da so bile kurir
ske steze izdane. Zato se je Očka od
ločil za neverjetno drzen korak. 
Vprašal je terence pod Stolom, če je 
še kakšna druga pot čez Savo. 
Žirovniški aktivisti so mu povedali, 
da imajo redno zvezo prek Ribnega 
pri Bledu na Jelovico. »Z Igorjem 
morava na partijsko konferenco na 
Pokljuko,« je dejal Očka in se zazrl 
v podnožje Triglava, kot bi hotel 
skočiti do tja. 

Tuhtali so in tuhtali, kako naj bi 
Očka in Igorja varno pripeljali čez 
Savo. Bila je huda zima, snega je 
bilo več kot pol metra. Pa se je 
nekdo spomnil, da imajo terenci 
dobre zveze z blejskim šoferjem 
Pogačarjem. Šoferja so poklicali in 

•ga vprašali, ali si upa prepeljati z 
avtom skozi Bled dva partizanska 
funkcionarja dO Pokljuke ali pa vsaj 
do Gorij. Pogačar je dejal, da ne ve. 
kakšna je cesta proti Gorjam, da pa 
bo zjutraj pogledal. Drugi večer je 
prišel Pogačar do Rodin in povedal, 
da je cesta splužena in da ju bo 
lahko peljal. Očka in Igor sta se-
usedla v avto, spremstvu pa naro
čila, naj gre zelo previdno okoli na 
Pokljuko. 

Očka in Igor sta bila v avtomobilu 
v angleških uniformah, oba z brzo
strelkami, pištolama in bombami za 
pasom. Pogačar ju je peljal na svoj 
dom na Bled. blizu gostilne Union. 
Tu sta Očka in Igor prenočila, 
zjutraj pa so spet sedli v avto in se 
odpeljali. Šofer je vozil s takšno 
hitrostjo, da je blizu hotela Jelovice 
skoraj povozil nemškega policijske
ga psa. Dva višja gestapovska ofi
cirja sta mahala šoferju, naj ustavi. 
Gestapovca sta bila jezna zaradi 
psa. še sanjalo pa se jima ni. da se 
v avtomobilu vozita dva znana 
partizanska funkcionarja. Ob 
vznožju Pokljuke sta Očka in Igor 
izstopila, se šoferju zahvalila in peš 
nadaljevala pot. 

Nadaljevanje 

Troje Nemcev je opazi l . S t a l i so v gruči , sredi nekol iko razš i r je 
nega kolovoza. N i s o gledali prot i njemu, ampak so se pogovarjali. 
S k o z i daljnogled je opazi l . Se nekaj policistov. Č a k a j o na povelje, da 
se pomaknejo naprej a l i č a k a j o prav nanje? 

Nag lo se je v rn i l . K o m a n d i r j u prve č e t e je povedal, kako naj 
vodi kolono, naj bo desetina neprestano z n j im v s t iku . Previdno, 
zelo počas i , se je Samo premikal od drevesa do drevesa. 

D o b r o uro je tako hodi l , ko se mu je zazdelo dovol j . Usmer i l je 
kolono pro t i ve l ik im p laninam, k i so se vzpenjale na zahodu. 

Izbra l je dobro smer. H o d i l i so že dobro uro, ne da bi naleteli na 
s o v r a ž n i k a . Nenadno m u je zastal korak. U p o č a s n i l je hojo. N i 
mogel razumet i . Odkod sredi gozda travnata dol ina . Sve t l ika lo se je 
skozi drevje, opazi l je t ravnik. Ž ivčno je zamahni l z roko, naj kolona 
obstane. S kuri r jem sta sla naprej. 

P r a v č u d n o , pred n j im je b i la t ravnata do l ina . Opaz i l je dvoje 
hlevov, hišo, k i b i lahko bi la p l anša r i j a . Vendar nikjer č loveka ne 
žival i . L e v o in desno od doline so bile precej strme skale, k i so 
prehajale v greben. M o r a l se je hi t ro odloči t i , naj zavije v dol ino, na 
drugo stran, v planine, naj skuša obi t i dol ino. K a k o dolga sta gre
bena, n i vedel. P o s k u š a l bo p r e č k a t i dol ino in preit i do vznož ja 
planin. T a m , to je b i l p r e p r i č a n , bo va rne j še . 

» P r e d h o d n i c a , naprej ,« je ukaza l kur i r ju . »Še desetina z mi t ra -
ljezom, k i bo šči t i la prehod, če bo t reba.« 

Nes t rpno je čaka l , da bo predhodnica izgini la za ovinkom, da bo 
spet v gozdu in ne bo slišal strela. 

» H i t r o za njim,« je ukaza l desetarju, s t r o jn i ča r j u . »Tjale,« je 
pokazal z roko na skalo, iz katere je b i l dober pregled nad dolino, 
» t ja le postavi mitraljez. Glej te , da se ne boste umakn i l i , če bo zapo-
kalo.« 

5 V I N K O 
T R I N K A U S 

Hras t in R o b i n sta prišla do njega. T u d i nj ima dol in ica n i bi la 
všeč. P r a v tako ne grebena. Ozi ra la sta se nazaj. B i l o je o č i t n o , kaj 
že l i ta ; da se ne bi umakni l i v neznane planine, kjer bodo t ežko naš l i 
zvezo s svoj imi. 

S a m o j e b i l od ločen , da se umakne v planine. N a varno. 
»Rob in , ko bo prvi vod preko doline, pojdi za njim in organiziraj 

zasedo. N e m c i lahko pritisnejo za nami in bo treba šči t i t i preboj 
preko doline,« je razlagal Samo. » K o bo bataljon na oni s trani , 
bomo izven ob roča . Sk len i t i bi moral i novega, da bi nas spet lahko 
obkrožili .« 

»Res moramo v p lan ine?« je zaskrbljeno vp ra ša l Hras t . » K o t 
vem je to povsem izven naš ih nalog. N a š a smer je vzhod; tja bi 
morali .« 

»T ja se odpravimo, ko bo Nemce mini lo veselje, da nas obko-
ljujejo. T o pa bodo napravi l i le. če ne bodo imel i uspehov.« je pre
p r i č a n o odvrni l Samo. 

V o d je b i l že preko dolinice, ko je Samo pomigni l R o b i n u , naj se 
vkl juči v kolono. Gleda l je za n j im, r a č u n a l , kdaj bo v gozdu. K o je 
zaslut i l , da je R o b i n že pri prvem vodu, se je oddahni l . T o je vedel: 
R o b i n se ne bo umakn i l preje, dokler ne bo glavnina bataljona na 
drugi s trani . 

Samo je nestrpen mahal borcem, naj pohiti jo, da bodo č impre j 
na drugi strani . V njegovem priganjanju so zaznal i posebno skrb, 
zato so del pot i stekli . Po lov ica batal jona je bi la že v do l in i , ko je 
Samo pomigni l Hras tu , naj se vkl juči v kolono. Zd rža l je komisarjev 
preiskujoči pogled, ko ni razumel , zakj mora on. v kolono, koman
dant pa še vztraja ob ko lon i .P reš in i l ga je piker nasmeh, k i je Sama 
hudo zaskelel. Ugan i l je, da č a k a m Sonjo, k i je v tretji čet i . 

» P o č a k a t i moram še malo, če bi p t i t i sn i l r za nami , da ne zbegajo 
tretje čete.« je Samo zmomlja l v opravič i lo . 

V odgovor je prejel le Hrastov posmeh. M o r e b i t i je ostri izraz 
njegovih oči pretiL da se bodo o tej odloči tv i še pogovoril i v š t a b u . 

N e bo potrebno, se je razveselil Samo, ko je zagledal komandir
ja tretje če te , kako maha borcem naj pohit i jo. T a k o j za n j im, čep rav 
pred Sonjo, se bo vključi l , je skleni!. Njegovo premiš l j an je so pre
sekali streli iz desne. Z nasprotne strani , z desne, je nemšk i strojni-
č a r obstreljeval kolono. N a s rečo je b i l oddaljen vsaj petsto metrov, 
tako da njegovi rafali še niso zadevali v živo. Samo je videl , kako 
borci opo t eka joče , sklonjeni teče jo po do l in i . N i mogel presoditi, če 
so ranjeni a l i so tako mlahav i v strahu, da j i h zadene krogla. Oglasil 
se je mitraljezec, k i je b i l na skal i . P r e d a l e č , da b i lahko u t i ša l 
n e m š k e g a s t ro jn i ča r j a . T o d a vsaj zbegal ga je, da ne bo tako zbrano 
meri l . 

C e b i z enim mitraljezcem stekel na desno, do majhne vzpetine, 
bi na jb rž tako dolgo zadrževa l Nemce, k i so se že usipali iz gozda, da 
bi b i la tudi tretja č e t a preko doline. B i , če bi mitraljezec dobro 
meri l , da b i se t i zeleni soidati preplaš i l i in poiskal i krit je. 

I (SE NADALJUJE) I 

PIŠETC: 

SICILIJA-OTOK BOGASTVA 
IN BEDE 

S P O Z N A N J A IN N A U K I 
Turistov a psiha <e č is to nekaj drugega kot psiha navadnega 

Zemljana z vsakodnevnimi skrbmi in radostmi. Turist je povsem 
druga osebnost kot je doma. Je del naivne, prijazne in na vse 
neumnosti pripravljene črede, z izrazitim nagnjenjem za vse. 
kar ne najde ali doživi doma. Verjame vse, kar mu povedo 
vodniki in mu z majhnim naporom vsilijo kot edinstveno, 
enkratno in sploh izredno zanimivo. Turist z lahkoto nasede 
tisti posebni atmosferi, ki jo ustvarijo na potovanjih in ogledih 
vsi, ki se z njim ukvarjajo. Pripravijo ga celo tako daleč, da 
začne že uživati , ne da bi se hudoval, če je pri tem tudi opehar
jen. Koliko denarja se mimogrede znebiš, ne da bi to obžaloval . 
P lačaš to. p lačaš ono."ker to pač počno tudi drugi. Skoraj vedno 
zgubiš smisel za vrednost in ceno in za valuto, v kateri plačuješ. 
Sele ko skopnijo zadnje rezerve deviz, se začneš praskati za 
ušesi in se spraševati , kam si dal denar, ko vendar nisi ničesar 
kupil. Le dovolj izkušenim se posreči, da ne nasedejo. T o so 
stari mački, ki vedo,,da se najprej reče hop, potem pa skoči, ali 

pa ne. T a nauk je še posebno pr iporočl j iv na S i c i l i j i , ker t i na 
vsakem koraku nekaj ponujajo, č e p r a v tudi v drugih sredozem
skih deže lah ni dosti d r u g a č e . 

Se bi lahko pisal o izkušnjah in o drugih preprostih stvareh, 
ki bi bodoč im turistom pomagali kdaj naj se odloči jo za pot. da 
hi najbolj ustregli samemu sebi. T o d a vrnimo se spet v Ca t a -
nijo. Pojdimo na sprehod po osrednji, š t i r i kilometre kot /. 
ravnilom zarisani ravni V ia E tnea . ki preseka mesto od mestnih 
vrat na j u ž n e m obzidju in se polagoma vzpenja do prvih poboči j 
obronkov mogočnega masiva Etne . In prav v tej ul ic i je n a j v e č 
tistega j u ž n j a š k e g a mestnega direndaja in hrupa, ki ga pri
čaku j emo , da ga bomo srečal i v tem sredozemskem mestu. V tej 
ul ic i je bi l tudi n a š hotel s svetovljanskim imenom Grand hotel 
Costa . N a zunaj je v dež ju , k i se je prav tisti hip spet 
neusmiljeno zl ival po naš ih avtobusih, /gledal na m o č podobeir 
l jubljanskemu Slonu. Seveda pa se je navzlic osmini 
nadstropjem in balkonom, ki so viseli nad ulico, potem ko smo 
vsi mokr i pr ibežal i v vhodno halo. pokazalo, da je precej nižje 
kategorije. N a prospektu piše sicer, da je 1. a kategorija! a niu 
mirne d u š e ne bi prisodil nit i C kategorije. N a j b r ž je bil 
»albergo« že davno amort iz i ran z vsem starim p o h i š t v o m in 
počasn im dvigalom vred. V edino zadoščen je nam je bilo. da 
smo z balkonov vrhnjih nadstropij imeli izreden razgled na Vio 
Etne po vsej dolžini in še na dober de 1 mesta z lavnimi 
strehami. 

Čl<; 
K R I Ž E M PO M E S T U 

loveku se zahoče , da bi ure in ure opazoval hrupno 
vrvenje doli v breznu Vie E tne . k i ne pojenja ni t i ponoči . Pr izor 
je zanimiv zlasti ko ne dežu je . N a ravnih strehah nižjih hiš *• 
kot na gledaliških odrih z vso mogočno ropotijo razkazuje 
življenje m e š č a n o v . Med zanimivo b a r o č n o arhi tekturo p a l a č in 

cerkev so vrinjene s pon ižno sredozemsko znač i lnos t jo mani ali 
bolj i z t rošene stanovanjske v e č n a d s t r o p n i c e . ki svoje s i romašne 
skrivajo v ozadju temnih dvor i šč a l i na krovih . Za rad i skopo 
odmerjenega časa se kajpak nismo mogli vdajati uži tkom 
razgledovanja z balkonov. Pohi te l i smo v avtobuse na krožno 
vožnjo po mestu. 

P r i s t o p n i š č u b a r o č n e katedrale zraven cerkve sv. Agale. 
smo se ustavili le tol iko, da nam je. zdaj že bolj razpoložena 
n e m š k a vodnica, razloži la njeno zgodovino in nastanek tih:* 
novljene Catani je . ki je doživela največj i razcvet pod vladavino 
Spancev od |4. do I7. stoletja. Naspro t i smo si ogledali dobro 
kiparsko umetnino-sla tuo svete Agate , ki je zašč i tnka 
Catani je . O tej vr l i svetnici se iz roda v rod. vse do današnj ih 
dni . spletajo raz l ične legende. Ubogo in zatirano ljudstvo naj tli 
se v svoji bedi zgledovalo po njeni svetniški kreposti ni 
n i u č e n i š t v u . T u d i manj b is t roumni kot poprečni meščani 
Catani je pa so si na jb rž že na jasnem, da je tudi na S i c i l i j i , kjer 
je nekdaj imela glavno besedo cerkev, veljalo nače lo o zemeljski 
p o n i ž n o s t i in pokornosti , kot edini pogoj za zvel ičan je v 
nebesih. V neposredni bl iž ini katedrale ob V i a E t n a je 
znamenit i in naj lepši mestni park V i l l a B e l l i n i . T o je pravu 
oaza zelenila in mi ru sredi b u č n e g a mesta. Sredi čudovi tega 
cvetnega vrta z okroglim jezercem in fontano so speljane ljubke 
stezice k vel iki iz rož obl ikovani ur i . ki razen n a t a n č n e ure kaže 
vsak dan tudi datum. O b poteh in skrbno negovanem okrasnem 
grmičevju na ličnih ki opica h poseda j« mladi in stari. Ce lo v 
dežju st učijo in dostojanstveno, brez divjanja paglavcev in 
ob iča jn ih mestnih p o s t o p a č e v . v miru uživajo lepoto in se tako 
spominjajo velikega rojaka K e l l i n i j a . k i je bil rojen v tem mestu 
leta I80l . 

Nadaljevanje prihodnjič 



Izvršni odbor predsedstva OK S Z D L Radovljica je na 
60. seji 6. septembra obravnaval drubženi dogovor o pridobi
vanju sredstev za osebno in skupno rabo za določanje OD in 
drugih prejemkov delegatov ter voljenih in imenovanih 
funkcionarjev. Posebna pozornost pa je veljala pripravi pro
grama polit ičnih nalog S Z D L v jesenskem obdobju. Sprego
vorili so tudi o zakonu o Triglavskem narodnem parku, ocenili 
so letošnji teden solidarnosti in se dogovorili o pripravah za 
proslavo 35-letnice priključitve Primorske in Istre k Jugoslaviji 
in za proslavo obletnice bojev na Lipniški planini. 

Konec avgusta so skoraj v vseh osnovnih organizacijah 
sindikata v radovljiški občini že sklenili javne razprave o gra
divu in osnutkih dokumentov za 9. kongres ZSS in 8. kongres 
ZSJ. Čeprav na predsedstvo občinskega sveta ZSS še niso vse 
osnovne organizacije poslale svojih pripomb, je po zbranih 
podatkih že lahko ugotoviti, da je bilo največ pripomb na nov 
statut, zlasti na določila o trajanju mandata č lanov izvršnih 
odborov osnovnih organizacij sindikata, ki naj bi ostal še naprej 
štiri in ne dve leti. kot je predvideno v predlogu statuta. Vse 
pripombe na gradivo in dokumente so 6. septembra predstavniki 
občinskih sindikatov posredovali na republiškem posvetovanju 
v Ljubljani. 

Na osnovi odloka o izvedbi obveznih priprav prostorskih 
planov v SRS in odloka priprav prostorskega plana občine 
Radovljica je izvršni svet OS Radovljica v avgustu sprejel 
delovni program za izdelavo in sprejem občinskega prostorskega 
plana. Za pripravo osnutka plana občine je zadolžil oddelek za 
gospodarstvo in finance pri OS. E M C — inšt i tut za regionalni, 
ekonomski in socialni razvoj iz Ljubljane ter delovno skupino 
izvršnega sveta. Za nosilce planov pa so zadolžene vse T O Z D . 
K S in SIS z njihovimi organi za planiranje. T i so dolžni pripra
viti elemente plana ter javne razprave do konca septembra. 
Za uresničevanje strokovnih del so predvideni stroški v višini 
okoli štiri milijone din iz sredstev občinskega proračuna. T O Z D . 
K S in SIS pa bodo svoje plane financirale iz lastnih virov. 

Prejšnji teden so na seji koordinacijsko kadrovskega odbo
ra pri OK S Z D L Radovljica obravnavali predloge evidentiranih 
možnih kandidatov v vodstvu republiških organov sindikata, ki 
so jih zbrali na predsedstvu občinskega sveta ZSS Radovljica. 
Pretresali so tudi več kadrovskih predlogov za individualne 
poslovodne organe v delovnih organizacijah in predloge za 
zunanje člane sveta delovne skupnosti Muzejev radovljiške 
občine. 

Konec avgusta je štiričlanska občinska delegacija predstav
nikov OK ZSMS. OK ZK in OS ZSS Radovljica obiskala v Loz-
nici radovljiško mladinsko delovno brigado Stane Žagar, ki je 
na zvezni delovni akciji Podrinje — K olubara. V razgovoru 
s š tabom brigade in brigadirji so člani delegacije ugotovili, da je 
brigada kot celota izredno uspešna tako v doseganju delovnih 
rezultatov kot tudi v družbenopol i t ičnem in društvenem življe
nju. Doslej je bila proglašena za udarno, posebno priznanje pa 
je dobila za družbeno dejavnost. Pokrovitelj brigade je delovna 
organizacija tovarna Viskoza v Loznici. ki omogoča brigadirjem 
spoznavanje zgodovinskih krajev in ljudi s poučnimi izleti 
v rojstno mesto Vuka Karadžica Tršič. v Stolice in v okolici 
Loznice. Tudi domačini so lepo sprejeli naše mladince, ki si 
vsestransko prizadevajo, da bi izpolnili svoje naloge. 

V počast i tev krajevnega praznika Gorje, ki ga 28. avgusta . 
slavijo v spomin na streljanje prvih petih talcev 1941. leta na 
Revovci v Spodnjih Gorjah, so skupine č lanov društva prijate
ljev mladine pred praznikom obiskale vse pomnike in spomin
ska obeležja N O B okoli Gorij. na Obranci in Mežaklj i . kamor so 
položili cvetje in prižgali sveče . Slavnostna seja skupščine in 
vseh DPO krajevne skupnosti Gorje je bila v petek. 1. septem
bra, v domu T V D Partizan s kulturnim programom, na kate
rem so nastopili učenci d o m a č e osnovne šole. Zvečer je godba 
na pihala Gorje priredila samostojni glasheni večer. V nedeljo 
dopoldne je bil v telovadnici osnovne šole vsakoletni turnir 
ženskih ekip v odbojki, zvečer pa so v prostorih kmetijske 
zadruge pripravili pogostitev staršev in žena padlih borcev in 
žrtev fašističnega terorja. 

Na šesti razširjeni seji izvršnega odbora izobraževalne 
skupnosti občine Radovljica :ll. avgusta so najprej pregledali 
polletno bilanco finančnega poslovanja skupnosti, nato pa 
obravnavali predlog dopolnitev k samoupravnemu sporazumu 
o izhodiščih srednjeročnega načrta izobraževalne skupnosti 
Radovljica za leti 1979 in 1980. Velik del razprave se je vrtel 
okoli določil samoupravnega sporazuma o združevanju sredstev 
za gradnjo prizidka kranjske gimnazije in o financiranju nak
nadnih stroškov pri obnovitvenih delih podružnične šole na 
Bohinjski Beli. Na seji je bila podana informacija o letošnjem 
vpisu učencev v osnovne šole v radovljiški občini in o stroških 
šolanja učencev v 1977. in 1978: letu ter informacija o strukturi 
cene šolanja in domske vzgoje v zavodu M.Langusa v Kamni 
gorici. Spregovorili pa so tudi o spremembah predmetnika za 
osnovne šole ter o tekočih nalogah strokovne službe in izvrš
nega odbora izobraževalne skupnosti. 

Kovinska industrija v radovljiški občini je po podatkih 
anal i t ične službe oddelka za gospodarstvo pri OS Radovljica 
v prvih sedmih mesecih presegla planske obveznosti po vred
nosti proizvodnje za 8 ci. V elektro industriji so presegli vred
nost proizvodnje za 24 r?. v kemični za 8. v lesni za 17. v tekstil
ni za 31. v živilski industriji za 23 in v Elanu Begunje za 8 rr. 
Celotna industrija je od januarja do konca julija presegla vred
nost proizvodnje nad lanskoletnim planom za Y5r(. celoletni 
plan za 1978. leto pa je realizirala 58-odstotno. 

Na celotnem območju občine Radovljica je bilo v prvih 
sedmih mesecih 1978 prijavljeno 158.477 gostov, kar je za okoli 
10 f nad lanskoletnim števi lom. D o m a č i h gostov so našteli do 
konca julija 97.095. tujih pa 61.382. V primerjavi v lanskim 
letom je bilo za 7 V več domačih in kar za 14 V več tujih gostov. 
Domači so ustvarili 315.334. tuji pa 232.850 nočitev, kar pomeni, 
da so se noči tve povečale letos pri domačih gostih za 6. pri tujih 
pa le za 2 "V . Vzrok za tako skromno povečanje števila nočitev je 
pripisati v juliju izredno nestalnemu vremenu, ki je pregnalo 
številne turiste naprej proti morju. Vse kaže. da bodo podatki 
za avgust, ki sicer še niso zbrani, precej bolj spodbudni. 

Za letošnji praznik krajevne skupnosti Ljubno so na sve
čani seji skupščine K S Ljubno prejeli posebna priznanja najbolj 
zaslužni krajani, ki so se v zadnjih letih izkazali na vseh področ
jih družbenega, komunalnega in društvenega življenja v tej 
krajevni skupnosti. Priznanja so prejeli Anton Prestrl. J o ž e 
Langus. Ciril Markelj. J o ž e Praprotnik. Anton Dežman in 
Anton Lešnik. 

Od septembra v radovljiški občini veljajo nove cene meseč
nih oskrbnin za predšolske otroke v vrtcih, ki jih je na zadnji 
seji avgusta potrdil tudi izvršni svet OS Radovljica. Mesečne 
oskrbnine bodo v šolskem letu 1978/79 znašale za starše z 2100 
dinarji in z višjimi OD na družinskega člana, v vrtcih na Bledu, 
v Bohinjski Bistrici in Gorjah namesto dosedanjih 620. po 
novem 760 din. V Kamni gorici in v Lescah namesto 600 po 
novem 720 din. v Kropi. Radovljici in v Begunjah pa namesto 
720. kolikor je znašala dosedanja cena. po novem 860 din. T a 
prispevek staršev pokriva največ 65 r'r dejanske ekonomske cene 
oskrbnin, razliko pa plača SIS otroškega varstva. 

V vseh oddelkih poklicnih in srednjih šol v okviru šolskega 
centra Radovljica je v letošnjem šolskem letu 1978/79 vpisanih 
490 učencev. Na novo je začelo šolanje v dveh prvih letnikih 
ekonomske srednje šole 65 in v oddelku pedagoške gimnazije 
35 dijakov. Občutno manj vpisanih kandidatov je v kovinarsko 
poklicno šolo. za katero še nadalje ni pravega odziva, čeprav so 
kadrovske potrebe industrije v občini izredno velike. Zaradi 
manjšega števila prijavljenih učencev v prve letnike poklicne 
šole so morali oddelek za kovinarje dopolniti z učenci iz neka
terih večjih O Z D . ki so se nameravali šolati izven občine. Precej 
več. kot jih zmorejo sprejeti, pa je bilo letos kandidatk, ki so jih 
morali odkloniti, za pedagoško gimnazijo in ekonomsko sredr 
šolo. — — — 

Konec avgusta so delavci SGP Gorenje Radovljica zaklju
čili z deli na izgradnji celotnega objekta na novem radovljiškem 
pokopališču kot je bilo pogodbeno dogovorjeno s svetom KS 
Radovljica. V sodobnem pokritem objektu so tri mrliške vežice 
in dva posebna prostora, sanitarije in shramba za orodje. Po 
načrtu bo potrebno takoj pristopiti k temeljiti ureditvi zemlji
šča okoli novega objekta in asfaltirati zadnji del ceste k bodo
čemu pokopališču južno od mrliških vežic. 

V Žito — T O Z D Triglav Lesce so ,>d 1. januarja do 31. ju
lija 1978 proizvedli 2463 ton kruha, kar je glede na manjšo 
potrošnjo, ki je bila pogojena tudi z manjšimi potrebami turiz
ma in gostinstva, za 8-9 nižja kot lani. Najbolj je v tem času 
porasla proizvodnja peciva za 34 r r. kakavovih proizvodov za 9 
in industrijskih kolačev za 6 f. Peciva so izpekli v sedmih mese
cih 208 ton. industrijskih kolačev 929 in kakavovih izdelkov 
913 ton. 

V T O Z D Iskra Lipnica so letos do konca julija izdelali 
19.112 stenskih, uličnih in drugih ur. kar je za 73 $ več kot lani. 
hkrati pa so v tem obdobju zmanjšali zaloge ur za dobrih 19 f. 
Manj ugodni so kazalci proizvodnje električnih merilnih instru
mentov, ki so jih sicer izdelali za 24 rr več kot lani. vendar so 
tudi zaloge v primerjavi z lanskim kar 15-krat večje. V številkah 
to pomeni, da so lani imeli v zalogah le 20. letos pa imajo 300 kg 
teh izdelkov. — — — 

Na posvetu predstavnikov občinske skupščine, kulturne 
skupnosti. Muzejev radovljiške občine, zavoda za spomeniško 
varstvo Kranj in KS Radovljica 5. septembra so se dogovorili 
o izvedbi širokega programa obnovitve hiš in starega jedra 
mesta Radovljica. Akcijo ž e uspešno izvajajo strokovnja'": 

zavoda za spomeniško varstvo Kranj, v prihodnje pa namera
vajo k obnavljanju Linhartovega trga pritegniti tudi nekatere 
večje delovne organizacije. Sklenili so. da bodo še ta mesec skli
cali tudi sestanek z vsemi zasebnimi in družbenimi lastniki h i š 
predstavnike Elektro Žirovnice, komunalnega gospodarstva in 
stanovanjske skupnosti, s katerimi hi skupaj programirali 
začeto akcijo ter sklenili družbeni dogovor. 

Julija in avgusta je zveza organizacij za telesno kulturo 
Radovljica organizirala na Bledu, v Kropi in Radovljici plava
nje za bronasto., srebrno in zlato T R I M značko. Skupaj je 
plavalo 500 mladih plavalk in plavalcev, od teh 250 v Radovljici. 
170 v Kropi in 80 na Bledu. Vse tri značke je uspelo osvojiti 230 
plavalcem. Letos je v primerjavi z lanskoletnim T R I M plava
njem sodelovalo 20 udeležencev manj. kar gre na račun znatno 
manjše udeležbe na Bledu. 

V okviru programa Galerije Bled so 1. septembra zvečer 
svečano odprli v belem salonu Grand hotela Toplice na Bledu 
razstavo slik akademskega slikarja in keramičnega oblikovalca 
Petra Adamiča iz Ljubljane. Umetnik je doslej razstavljal na 
številnih samostojnih razstavah v Sloveniji. Italiji. Švici . Belgiji 
in Keniji, udeleževal pa se je tudi slikarskih kolonij v Škofji 
Loki. na Dolenjskem, v Ptuju, na Vršiču. Metliki in v Bihaču. 
Najbližja mu je krajina, čeprav se ukvarja tudi s tihožitji in 
portreti. — — — 

Po programu muzejsko galerijskega odbora pri kulturni 
skupnosti Radovljica ho v Šivčevi hiši od 8. septembra, ko bo 
svečana otvoritev, do 9. oktobra razstavljal znani slovenski 
slikar Jože H orvat-Iaki. T o je letos že sedma razstava v Šivčevi 
hiši. 

SREČANJA IN IZLET DRUŠTVA 
INVALIDOV JESENICE 

D r u š t v o invalidov Jesenice skrbi 
med drugim tudi za šport in rekrea
cijo invalidov, ki je dokaj pomemben 
slehernemu invalidu. Tako so razen 
na športnih tekmovanjih, ki jih 
organizirajo društva gorenjske legi
je, sodelovali tudi na republiškem in 
zveznem tekmovanju, odvisno od 
uvrstitev posameznih športnikov. 
Udeležil i pa so se tudi srečanj in 
sicer četrtega tradicionalnega sreča
nja težjih invalidov Gorenjske regi
je, katerega organizator je bilo dru
štvo invalidov Skofja Loka v Rate
čah in tretjega tradicionalnega sre
čanja v počast i tev dneva borba 
»4. julija« na Poljanah. Obe srečanja 
nji sta bili namenjeni predvsem 
težjim invalidom — članom društva. 
Razen tega je društvo organiziralo 
tridnevni izlet po poteh A V N O J A v 
mesecu juliju. 

Tako so se v lepem, sončnem pet
kovem jutru z enim avtobusom 
odpeljali proti Ljubljani, preko Za
greba s prvim postankom v nekda
njem zloglasnem koncentracijskem 
taborišču Jasenovcu. Tam je bilo 
zverinsko umorjenih preko 700.000 
zapornikov. Po ogledu spomenika in 
filma jih je pot vodila proti Mrako-
vici na Kozaro. kjer so si ogledali 
spomenik kozarske bitke in zgodo
vinski film o Kozarj. Po kosilu so se 
odpeljali skozi Prijedor v Banja 
Luko. V hotelu Slavna so prenočili, 
naslednji dan pa si ogledali mesto in 
spomenike NOB. Zvečer pa kljub 
utrujenosti, je nekatere udeležence 
navdušila zabava ob glasbi. Mesto, 
polno prirodnega zelenja, je kultur
no in gospodarsko središče severne 
Bosne. 

V soboto jih je pot peljala po do
lini Vrbasa v Jajce, v mesto kjer se 
je rodila nova Jugoslavija. Zgradbe, 
v kateri je bilo drugo zasedanje 
A V N O J A . si niso mogli ogledati 
zaradi obnovitve, ogledali pa so si 
razstavo fotografij tega zasedanja. 
Ogledali so si tudi »katakombe« 
grobnico bosanskega vladarja Hiva-
ja .Vukč iča . V tej grobnici se ieTned 
• " • ' » ' ¿ 1 ' " s, i -.j'*'rt' t- .) 

narodnoosvobodilno borbo večkrat 
skrival tov. Tito. Tam so si ogledali 
tudi slapove Plive — Vibas. Nada
ljevali so pot preko planine Grmeč v 
Drvar — mesto heroj. Po kosilu so si 
ogledali spomenik vstaje bosanskega 
prebivalstva in desanta na Drvar ter 
Titovo pečino, ki je prav tako spo
minski muzej. Od tam so se odpeljali 
v rojstni kraj Gavrila Piincipa v Bo
sansko Grahovo, kjer so prenočili. 

Zadnji dan jih je pot vodila preko 
Drvarja. Bosanskega Petrovca do 
3 i h a č a . Ogledali so si muzej prvega 
zasedanja A V N O J A in mesto. Mesto 
je zelo lepo in ima 32.000 prebival
cev. Od tam dalje so se odpeljali 
proti Plitvicam. kjer so si ogledali 
nepopisno lepoto slapov Plitvičkih 
jezer, nato pa preko Karlovca v 
Metliko, kjer jih je že čakalo kosilo 
in potem proti domu. 

Ob slovesu smo si vsi zaželeli še 
takih potovanj, na katerih spozna
vaš zgodovino in lepote naše domo
vine. 

M . Potočnik 

PODELITEV PRIZNANJ 
4. SEPTEMBER 1941 » 

V soboto. 2. septembra, so v 
krajevni skupnosti Javornik—Ko
roška Bela začeli s praznovanjem 
krajevnega praznika. Prireditve bo
do trajale ves teden do vključno 
nedelje. 10. septembra. 

V soboto, popoldne so najprej 
odprli razstavo članov Dolik. ki 
živijo v krajevni skuposti Javor
nik—Koroška Bela. nato pa je bila 
slavnostna seja skupščine — delega
tov krajevne skupnosti. Poleg dele
gatov so se je udeležili še predsednik 
občinske konference S Z D L Jesenice 
Zdravko Črv. Teodor Kreuzer pred
sednik občinskega sindikalnega sve
ta Jesenice ter Ivo Arzenšek, pod
predsednik skupščine občine Jese
nice. Na seji so še posebej toplo 
pozdravili Jože ta Peklaja-Krištofa. 
nekdanjega politkomisarja relejnih 
postaj NOB. Seje se je udeležila tudi 
delegacija šolske skupnosti T O Z D 
osnovna šola Karavanških kurirjev 
ter člani sveta te šole . 

Na slavnostni seji je bilo prebrano 
kratko poročilo o delu samouprav
nih organov v prvem polletju, 
sprejeli pa so tudi predlog delovnega 
dogovora za sodelovanje s krajevno 
skupnostjo Franc Fakin iz Trbovelj. 

V nadajevanju seje je bila delega
tom posredovana kratka obrazlo
žitev predloga za preimenovanje 

« 
T O Z D Osnovna šola Koroška Bela. 
ki jo je posredoval ravnatelj Anton 
Fajfar. Delegacija šolske skupnosti 
je skupščino delegatov seznanila z 
nalogami, ki jih bo moral izpeljati 
pionirski odred Jože ta Zupana-
Ježka ob preimenovanju šole . na kar 
je Zdravko Smolej član IO skupščine 
občine Jesenice prebral odlok skup
ščine občine Jesenice o preimeno
vanju T O Z D Osnovna šola Koroška 
Bela v T O Z D osnovna šola Kara
vanških kurirjev NOB. 

Ob sklepu seje je predsednik 
komisije za odlikovanje pri krajevni 
konferenci S Z D L Ivan Tušar podelil 
14 priznanj OF. predsednik skup
ščine K S Franc Brelih pa je podelil 
pet priznanj »4. september 1941«. 
Priznanja so prejeli: Mila Barbo. 
akademski slikar Jaka Torkar. Ma
rina Pekolj — Zukanovič in Franc 
Traven. 

Poleg teh je bilo priznanje 4. sep
tember 1941 podeljeno tudi grani-
čarjem v karavli Karavanških 
kurirjev v Javorniškem rovtu. Pri
znanje je v njihovem imenu sprejel 
vodnik J L A Ivo Klanica. 

Predsednik skupščine Franc Bre
lih je prejemnikom priznanj čest i tal 
in nato povabil delegate ter goste na 
tovariško srečanje. 

• • 

Člani društva invalidov Jesenice so na svojem izletu 
pečino, v kateri je bil. ko se je pričel desant na Dri ar. 

skali tudi Titovo 

Slavnostna seja skupščine krajevne 
krajevnem prazniku (FotoJ. Rabi v) 

skupnosti Javornik — Koroška liela ob 

NOVICE IZ 
RADOVLJIŠKE 
OBČINE 
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nega dogovora, prdvsem preko svoje radia Triglav — Jesenice ob vsakem 
recenzijske komisije, s rečeva l z vrsto 
t ežav prehodnega obdobja. V "seda
njem času lahko trdimo, da je posto
pek do ločan ja izhodiščnih in konč
n ih cen v celoti obvladovan, kar pa 
ne velja za vse elemente cene, zlasti 
ne za cene subizvajalskih storitev, to 

-'"je o b r t n i š k i h , instalaci jskih ipd. 
S p r a v o č a s n o s t j o d o l o č a n j a cen ne 

moremo b i t i zadovoljni , kajt i po
trebno dokumentaci jo za do ločan je 
i zhodiščn ih in k o n č n i h cen dobiva 
recenzijska komisi ja prepozno in ne
nazadnje tudi pomanjkl j ivo, kar vse 
vpl iva na rok oblikovanja cen. Glede 
same višine doslej obl ikovanih cen 
stanovanjske graditve v naši občini 
ugotavljamo, da v slovenskem pro-

v š t o r u ne izstopajo, oziroma celo lah
ko t rdimo, da so pod p o p r e č j e m , z la 
sti še če od cene o d š t e j e m o tiste 
s t roške , ki so nastal i zaradi neugod
n ih lokacij (predhodna r u š e n j a , na
domestna stanovanja, dodatna te
meljenja in celo pilotiranje). 

D R U Ž B E N A P O M O Č V 
S T A N O V A N J S K E M 

G O S P O D A R S T V U 
Z nekater imi podatki je potrebno 

pr ikaza t i opravljeno delo tudi na 
področ ju d r u ž b e n e pomoč i v stano
vanjskem gospodarstvu. P o zakonu 
o d r u ž b e n i pomoč i so sredstva d ruž 
bene pomoč i , k i se v naš i občin i obli
kujejo po stopnji 1,425 % iz bruto 
osebnih dohodkov uporabljajo za 
financiranje gradnje nakupa solidar
nostnih stanovanj za do ločene kate

g o r i j e up rav i čencev , nadalje za pre-
miranje namenskega va rčevan j a , 
subvencioniranje stanarin, gradnjo 
d i jašk ih in š t u d e n t s k i h domov in za 
f inanciranje raziskovalne dejavno
sti . T a k o kot v drugih o b č i n a h je bi l 
tudi v naš i vse doslej poudarek pre
t e ž n o na graditvi sol idarnostnih sta
novanj, v man j š i meri pa tudi sub
vencioniranju stanarin, medtem ko 
premiranje namenskega v a r č e v a n j a 
vse doslej še n i zaživelo . Z l e tošn j im 
letom pa je tudi na tem področ ju 
p r i č a k o v a t i do ločene premike saj so 
pred k ra tk im stanovanjske skupno
sti prek zveze stanovanjskih skup
nosti Slovenije in poslovne banke 
.Jrek zd ružen ja bank S R Slovenije 
sklenile dogovor o pogojih in meri l ih 
za pridobitev premij na podlagi na
menskega stanovanjskega varče
vanja za obdobje 1978— 80. 

Iz pregleda stanovanj zgrajenih s 
sredstvi d r u ž b e n e pomoč i je razvid
no, da je bi lo do 31. 12. 1977 zgraje
nih in vseljenih 154 stanovanjskih 
enot, oziroma v preteklem mandat
nem obdobju skupaj 176 stanovanj v 
pop rečn i velikosti 48.68 kv. m ali po 
44 solidarnostnih stanovanj letno, 
kar ustreza planskim nalogam po 
s redn je ročnem programu. 

Znano je. da so posebna kategorija 
up rav i čencev solidarnostnih sta-

' novanj mlade d ruž ine , k i smejo na 
podlagi garancijskih izjav delovnih 
organizacij uporabljat i taka stano
vanja do petih let, po preteku te 
dobe pa so j im do lžne delovne or
ganizacije zgotoviti druga ustrezna 
stanovanja. Prve garancijske izjave 
se iz teče jo v prihodnjem letu. K e r so 
garancijske izjave izdane po sklepih 
p r i s to jn ih samoupravnih organov, 
pravi loma ne bi smelo bi t i s tem v 
zvezi nobenih težav , če pa bo ven
darle prihajalo do posamičn ih po
javov poizkusa izmikanja prevzetih 
obveznost i , bo vsekakor potrebna 
t ako j šn j a in uč inkov i t a akci ja . 

i* PC? Drugo pomembno področje druž
bene pomoč i v stanovanjskem go
spodarstvu je delno n a d o m e š č a n j e 
oziroma subvencioniranje s tanarin. 
K l j u b temu, da je delno n a d o m e š č a 
nje stanarin obravnavano v vsako
letni republ i šk i resoluciji o izvajanju 
d r u ž b e n e g a n a č r t a za t ekoče leto 
kot obl ika d r u ž b e n e p o m o č i v stano
vanjskem gospodarstvu, k i mora bi t i 
uč inkov i t e j e izvajana ob vzporedni 
rasti s tanarin, pa ob tem ugotavlja
mo, da se š tev i lo u p r a v i č e n c e v v lan
skem letu, kl jub spremenjenemu ob
č inskemu odloku, ni bistveno pove
čalo, č e p r a v je s tem odlokom uve
ljavljena ugodne j ša tabela za izra-

i - S b n znosnih stanarin, hk ra t i pa so 
b i l i uveljavljeni tudi povečan i nor
m a t i v i do pet kv. metrov po stano
vanju, ki veljajo za tiste primere v 
ka ter ih je ugotovljeno, da bi upra
v ičencem pripadla višja subvencija 
kot 50 din m e s e č n o . Saj je znano, da 
v p r e t e ž n i meri nosilec stanovanjske 
pravice ni mogel vpl iva t i na površ in 
ski normat iv dodeljenega stanova
nja. 

Če delno n a d o m e š č a n j e s tanarin 
vse doslej ni dalo p r i č a k o v a n e g a re
zul ta ta in so bi la za te namene po
t r o š e n a neznatna sredstva, se zatav-
lja v p r a š a n j e a l i je b i lo poskrbljeno 
za zadostno informiranost zaintere
siranih prosilcev? Že v letu 1975, ko 
so bi le stanarine po da l j š em obdobju 
p rv i č znatno povišane , so b i l i brez 
izjeme vsi nosi lc i stanovanjske pra
vice v občini opozorjeni s posebnim 
obvesti lom o m o ž n o s t i h uvel javl ja
nja subvencije stanarine, v letih 

pov i šan ju stanarin, vendar je bilo 
š tevi lo zahtevkov za subvencijo sta
narine neznatno. V letu 1977 je bilo 
'22 up rav i čencev , katerim je bilo v 
skupnem znesku odobrenih subven
cij 39.488,70 din, kar pomeni, da je to 
pravico už iva lo le pol odstotka vseh 
nosilcev stanovanjske pravice v 
d r u ž b e n i h stanovanjih. K o n c e m 
lanskega leta pa je stanovanjska 
skupnost objavila poseben razpis za 
zbiranje vlog prosilcev za odobritev 
subvencije. N a razpis je prispelo 27 
vlog, kar prav tako ni vel iko š tev i lo . 
T i podatki nedvomno dokazujejo, da 
ta obl ika d r u ž b e n e p o m o č i še ni za
dosti u č i n k o v i t a ne samo pri nas. 
t e m v e č v celotnem slovenskem pro
storu, zato je bilo to v p r a š a n j e po
sebej izpostavljeno tudi v resoluciji 
V I I I . kongresa Z K S , kjer ima skup
nost socialnega varstva obveznost 
pr ipravi t i meri la in kriterije za učin
kovito subvencioniranje stanarin v 
vseh tistih primerih, ko stanovalci 
zaradi svojega gmotnega položa ja ne 
zmorejo ekonomske cene uporabe 
stanovanja. 

S A M O U P R A V N I D R U Ž B E N O 
E K O N O M S K I O D N O S I 

K o je skupšč ina samoupravne sta
novanjske skupnosti ocenjevala 
opravljeno delo v preteklem man
datnem obdobju je bi lo ugotovljeno, 
da so kl jub do ločen im t e ž a v a m in 
pomanjkl j ivost im rezultati vendarle 
pr imerni in zadosti spodbudni, s tem 
pa so postavljene tudi izhodiščne 
osnovne za nadaljno uveljavitev 
samoupravnih d r u ž b e n o - e k o n o m -
skih odnosov na stanovanjskem 
področ ju . Z a t e č e n o stanje, k i je bilo 
v nemajhni meri p r e ž e t o s p reveč 
poudarjeno pod je tn i ško miselnostjo, 
je bistveno spremenjeno. T i odnosi 
so dobi l i še potrditev v nedavno iz
vedeni samoupravni reorganizirano-
sti stanovanjske skupnosti po spre
jetem zakonu o spremembah in do
polni tvah zakona o stanovanjskih 
skupnostih, ki je tudi za področ je 
stanovanjskega gospodarstva vpeljal 
pr incip dvodomnosti z zborom upo
rabnikov in zborom izvajalcev. Č e 
prav je bi l ta zakon sprejet po 
opravljenih vol i tvah delegacij 9. in 
12. marca 1978, so bile p r a v o č a s n o 
izvedene vse priprave za izvol i tev 
posebnih, z d r u ž e n i h posebnih in 
splošnih delegacij v temeljnih orga
nizaci jah in krajevnih skupnostih. 
Za zbor uporabnikov je bilo izvolje
nih 36 posebnih delegacij, 25 zd ruže 
n ih posebnih in 39 splošnih delega
ci j , v katere je izvoljenih 915 dele
gatov. Č e k temu p r i š t e j e m o še se
stav delavskih svetov, ki predstav
ljajo delegacije za zbor izvajalcev, 
potem to pomeni, da delegatska 
baza stanovanjske skupnosti š t e j e 
preko 1000 delegatov, ne glede na to, 
da so sp lošne delegacije oblikovane 
za vse. z d r u ž e n e posebne delegacije 
pa samo za nekatere interesne skup
nosti . Sedanja š i r ina in odprtost de
lovanja s pre jšn j im mandatom res
n ično n ima primere, zato utemelje
no p r i č a k u j e m o , da so podani vsi 
pogoji za s u e p š n o izpeljavo spreme
njenega zakona o stanovanjskih 
skupnostih. 

T a ocena bi bila lahko še celovi
te jša , če bi razpolagali z oceno izva
janja programa dela koordinacijske
ga odbora za spremljanje in usklaje
vanje d r u ž b e n e akcije za gradnjo 
stanovanj za delavce, k i deluje v ok
viru občinskega sveta zveze s indika
tov. Koord ianc i j sk i odbor je anketi
ral v z a č e t k u leta vse delovne orga
nizacije, druge organizacije in skup
nosti ter želel odgovore predvsem na 
naslednja v p r a š a n j a : 

— kako so uvel javi l i enotne os
nove in merila za dodeljevanje d r u ž 
benih stanovanj delavcem ter osno
ve dodeljevanj stanovanjskih posojil 
delavcem, 

— kako so uveljavil i sistem dife
rencirane lastne ude ležbe delavca 
pri r e ševan ju njegovega stanovanj
skega v p r a š a n j a , 

— kako n a č r t u j e j o reševanje sta
novanjskih v p r a š a n j mladih d ruž in , 
k i že uporabljajo solidarnostna sta
novanja, 

— k a k š n a je uspešnos t izvajanja 
samoupravnega sporazuma o skup
nem reševanju nekaterih stanovanj
skih zadev, zlasti v primerih ko sta 
zakonca zaposlena v dveh razl ičnih 
organizacijah zd ruženega dela. 

— kako oblikujejo, b a n č n o vežejo 
oz i roma uporabljajo stanovanjska 
sredstva ipd. 

T a ocena bo dala celovi tejš i pre
gled nad izvajanjem nalog s področ 
ja stanovanjske poli t ike, še posebej 
pa bo potrebno oceniti u s p e š n o s t iz
vajanja samoupravnega sporazuma 
o min ima ln ih standardih za ž iv l jen j 
ske in kul turne razmere pri zapo
slovanju delavcev in o pogojih zapo
slovanja na o b m o č j u občine Jeseni
ce. N a m r e č vse prepogosto so ugo
tovitve, k i zadevajo predvsem tiste 
organiazcije, k i nimajo samskih do
mov, da je delavec ob vstopu na delo 
iz jav i l , da ima stanovanjsko vp ra ša 
nje r e šeno , č e p r a v vemo da to ni res, 
ker je delavec že zato. da je dobi l 
delo pr ipravl jen tako izjavo tudi 

podati , seveda pa se • njegov stano
vanjski problem kaj kma lu p o k a ž e v 
pravi luči . Povsem običa jen pojav je. 
da v delovnih organizacijah takemu 
delavcu razlagajo njegovo nejasnost 
glede reševan ja stanovanjskega 
v p r a š a n j a z običa jn im napot i lom. da 
naj se obrne na stanovanjsko skup
nost, k i ga bo že nekako reši la . 

P R E H O D N A E K O N O M S K E 
S T A N A R I N E 

K e r je bila podlaga za razpravo 
poleg uvodoma podane ocene o se
danjem stanju na področ ju stano
vanjskega gospodarstva v občini Je
senice še resolucija V I I I . kongresa 
Z K S in gradivo, k i ga je pr ipravi la 
skupna komisija I K P C K Z K S in 
P R S Z S S pod naslovom U r e s n i č e 
vanje samoupravnih d r u ž b e n o eko
nomskih odnosov v stanovanjskem 
gospodarstvu ter teze za d r u ž b e n i 
dogovor o prehodu na ekonomske 
stanarine, je potrebno opozorit i še 
na naslednja temeljna izhodišča , ki 
na pod roč ju stanovanjskega gospo
dars tva p r i n a š a j o nove vsebinske 
spremembe. 

1. Č e je stanovanje ne glede na 
l a s t n i š t v o posebna socialna in eko
nomska dobrina, potem je glede 
t a k š n e g a z n a č a j a in pomena potreb
no na področ ju stanovanjskega go
spodarstva vzpostavi t i d o l o č e n e 
ekonomske zakoni tost i , pri č e m e r 
kot bistveni kategorij i izstopata 
cena stanovanja in ekonomska sta
narina kot d r u ž b e n o pr iznana cena 
uporabe stanovanj. Vzporedno z 
uveljavljanjem stanovanja kot eko
nomske dobrine pa je nujno poveza
no v p r a š a n j e u s p e š n e socialne var
nosti za vse tiste o b č a n e in d ruž ine , 
kater im novi d r u ž b e n o ekonomski 
odnosi p r i n a š a j o p o v e č a n a bremena, 
k i j i h sami zaradi neugodnega gmot
nega po loža ja ne b i prenesli, ne da bi 
bi la pr i tem ogrožena nj ihova socia l 
na varnost. T o še tembolj zaradi 
tega, ker se d r u ž b e n a p o m o č v sta
novanjskem gospodarstvu pr iznava 
le v obl ik i subvencionirane stanari
ne, medtem ko za s t r o š k e central
nega ogrevanja in obratovalne stro
ške hiše taka oblika d r u ž b e n e po
moči ne velja, vemo pa, da ti s t ro šk i 
v skupnem seš tevku presegajo viš ino 
stanarine. N o v a d r u ž b e n o - e k o n o m -
ska razmerja jasno do loča jo usmeri
tev, da je potrebno delavcu in obča
nu zagotovit i tak po loža j in vpl iv , da 
bo lahko u resn ičeva l svoje interese 
in potrebe glede r e ševan ja njegovega 
celovitega stanovanjskega vpraša 
nja, najsibo glede dodelitve, kakor 
tudi glede uporabe stanovanja. V s i 
ti odnosi imajo svojo temeljno pod
lago v naš i , slovenski ustavi , kjer je 
jasno zapisano, da je vsakdo v 
skladu s svojimi mater i lan imi mož
nostmi do lžan prispevati k ureditvi 
svojega stanovanjskega v p r a š a n j a , 
pri tem pa mu d r u ž b a ustrezno po
maga. T o je nedvomno obraten po
jav sedanji praksi in sedanjim gle
danjem delavca in o b č a n a kdo naj 
rešuje njegovo stanovanjsko vpra
šanje in v k a k š n e m roku. 

N a tej osnovi in v skladu s svojimi 
m o ž n o s t m i ter ob solidarnostni 
d r u ž b e n i pomoč i je vsak predvsem 
sam dolžan skrbeti za reš i tev svoje
ga stanovanjskega v p r a š a n j a . S tem 
se več ali manj u s p e š n o razrešuje 
tudi dosedanji razkorak med indivi 
dua ln im graditeljem a l i kupcem 
e t a ž n e g a stanovanja in delavcem, 
kateremu je dodeljeno v uporabo 
d r u ž b e n o stanovanje, nemalokra t 
brez dinarja lastne ude ležbe in brez 
kak r šnegako l i napora in akt ivnost i 
bodočega stanovalca pri pr idobi tvi 
pravice uporabe d r u ž b e n e g a stano
vanja. Zlas t i k r i t i čen je b i l ta razko
rak do nedavnega tudi zavoljo tega. 
ker je bi la uporaba d r u ž b e n e g a sta
novanja vezana na relativno nizek 
uporabnikov prispevek, ki ni zado
ščal n i t i za kritje s t ro škov , medtem 

ko o enostavni oziroma okrnjeni raz
širjeni reprodukcij i ni bi lo m o č govo
riti. 

Vzporedno s tem, ko postaja sta
novanje sestavni del d r u ž b e n e re
produkcije, bo moralo biti v bodoče 
obravnavano tako, da bo v vsako 
novo investicijo vkl jučen tudi ustre
zen d e l e ž 1 sredstev za stanovanjsko 
gradnjo, oziroma za r e ševan je stano
vanjskih potreb novih delavcev, 
kajt i dosedanja praksa potrjuje ugo
tovitev, da se je večji del skrbi in 
mater ia lnih obremenitev za reševa
nje teh v p r a š a n j p r e n a š a l na z d r u ž e 
na stanovanjska sredstva izven te
meljne organizacije. 

Ob taki pol i t ik i ima izreden po
men in vlogo ravno d r u ž b e n i stano
vanjski sklad, katerega bo potrebno 
še vnaprej nenehno krepit i preko 
d r u ž b e n o usmerjene stanovanjske 
graditve, k i pa ne zavira pobud de
lovnih l judi in občanov da v ustrez
nem razmerju in v okviru svojih 
m o ž n o s t i sami gradijo a l i adaptirajo 
individualne stanovanjske hiše a l i 
kupujejo stanovanja v e t a ž n i las tni
n i . Izredne prostorske t ežave s kate
rimi se s r e č u j e m o v naši obč in i , pa 
d r u ž b e n o u s m e r j e n o stanovanjsko 
gradnjo samo še poudarjajo in ter
jajo vso skrb nad racionalno izrabo 
prostora. 

2. D a b i u č i n k o v i t o in p r a v o č a s n o 
pris topi l i k nadaljnemu u č v r š č a n j u 
d r u ž b e n o e k o n o m s k i h odnosov na 
področ ju stanovanjskega gospodar
stva je potrebno takoj pr iče t i z opre
deljevanjem pogojev uvajanju eko
nomskih odnosov. Temel jn i predpo
goj za vse to pa je ekonomska sta
na r ina s katero je v neposredni 
vzročni zvezi funkcija u spešnega go
spodarjenja, ki se izvaja preko hiš
nih svetov, zborov stanovalcev in 
stanovanjske skupnosti ._ 

V obdobju od leta 1975 dalje so 
bi la prizadevanja za uvajanje eko
nomskih odnosov v stanovanjskem 
gospodarstvu vedno bolj prisotna, 
zato uveljavljeno povišan je s tanar in 
v zadnjih let ih dejansko že predstav
lja zače tek usmerjenega prehoda na 
ekonomske stanarine. 

E k o n o m s k a stanarina terja jasno 
vsebinsko opredelitev. N a t a n č n o 
moramo vedeti kaj bomo z ekonom
skimi s tanar inami pospeši l i in v kak
šnem č a s u . E k o n o m s k o stanarino 
bodo določal i vsi prizadeti dejavniki , 
u p o š t e v a j o č pr i tem splošno raven 
cen ter konkretne potrebe za eno
stavno in eventualno tudi del razš i r 
jene reprodukcije, nadalje sredstva 
za dogovorjeno raven tekočega in 
invest ic i jskega v z d r ž e v a n j a in za 
s t roške upravljanja. T a k š n a s tanari
na bo dejansko omogoča la vzdrže
vanje in obnavljanje stanovanj, 
predvsem pa ohranjanje njihove 
stalne realne vrednosti . 

Z e k o n o m s k i m i s tanar inami pa 
bomo predvsem zagotovili , da bo 
stanovanje delovalo kot ekonomska 
dobrina, da bomo s tem čeda l j e bolj 
neposredno vkl jučeval i s tanovalce v 
od ločan je in gospodarjenje s stano
van j sk imi h i šami , da bomo zago
tovil i gospodarno vzdrževan je . B i 
stven uč inek pa bodo ekonomske 
stanarine imele tudi na relativno 
znižanje cen stanovanjske izgradnje 
zaradi neposrednega interesa stano
valcev in p r i čakova lcev stanovanj, 
da bo cena stanovanja čim n iž ja , saj 
se bo na tej osnovi obl ikovala eko
nomska s tanarina, nenazadnje pa bo 
ekonomska stanarina pos led ično 
vpl iva la tudi na do ločeno preusme
ritev porabe. Prehod na ekonomske 
stanarine, pa tudi sicer samo v n a š a 
nje ' d r u ž b e n o - e k o n o m s k i h odnosov 
na področ je stanovanjskega gospo
darstva, nosi za seboj še nekatere 
druge bistvene posledice. 

Izdelan je že osnutek zakona o 
revalorizaciji in amort izaci j i stano
vanjskih h i š in stanovanj v d r u ž b e n i 
las tnini , k i bo zagotovil , da bo amor
t izaci ja , ki naj ne bi bi la m a n j š a od 
0,25 % revalorizirane vrednosti ozi
roma k o n č n e prodajne cene stano
vanja zgrajenega po 1. 1. 1978, pred
stavl jala primerno osnovo za eno
stavno reprodukcijo in bo poslej po
memben sestavni del z d r u ž e n i h sred
stev za stanovanjsko graditev. 

D o l o č e n e spremembe so predvide
ne tudi na področ ju prilagajanja v i 
šine anui tet od stanovanjskih posojil, 
kar bo omogoči lo , da se bo iz dohod
ka T O Z D v prihodnje izdvajalo 
manj sredstev za stanovanjsko grad
njo. 

Pomembne spremembe pa so 
predvidene tudi na področ ju obliko
vanja sredstev za stanovanjsko gra
ditev, i zha ja joč pri tem zlasti iz do
ločb zakona o z d r u ž e n e m delu. ki 
terjajo spremembo sistema financi
ranja stanovanjskega gospodarstva. 

T a k o naj bi se sredstva za izvaja
nje solidarnosti in vzajemnosti obl i 
kovala iz dohodka T O Z D . ki bi se 
prvenstveno uporabl jala za delno 
nadomestitev stanarin o b č a n o m , ki 
ne bi zmogli ekonomskih stanarin, 
del sredstev pa bi b i l namenjen za 
graditev sol idarnostnih stanovanj. 
P r i tem ne bomo smeli prezreti znat
nih kredi tnih sredstev za stanovanj
sko graditev, ki se zbirajo v okviru 
skupnost i pokojninsko-invalidskega 
zavarovanja. 

Z a stanovanjsko graditev pa so 
predvideni naslednji v i r i sredstev: 

1. čist i dohodek T O Z D ter samo
upravnih in drugih skupnosti , s či
mer bi odpravi l i sedanji nač in zbi
ranja po prispevni stopnji , ki je ne
odvisna od ustvarjenega dohodka in 
dosežene ravni d r u ž b e n e produktiv
nosti dela. Sredstva iz čis tega do
hodka bodo odvisna od programov 
in mater ia lnih m o ž n o s t i posamezne 
T O Z D a l i delovne skupnosti in od 
dogovorjene solidarnosti in vzajem
nega r e š e v a n j a . 

2. sredstva amortizacije kot del 
skupnih sredstev za n a d o m e š č a n j e 
še amor t iz i ran ih stanovanj 

3. lastna sredstva o b č a n o v , k i 
bodo morala bi t i vk l jučena v znatno 
večjem obsegu kot doslej, saj je v la 
ganje sredstev o b č a n o v p r e t e ž n o 
omejeno na področ je novogradenj i n 
adaptacij v zasebni las tnini . M a t e 
rialni po loža j organizacij z d r u ž e n e 
ga dela in drugih samoupravnih or
ganizacij in skupnosti bo sicer omo
gočal zelo različen tempo r e ševan j a 
s tanovanjskih potreb, toda lastna 
ude ležba za pridobitev stanovanjske 
pravice, oziroma stanovanja se mora 
uvel javi t i v celoti in je l ahko razl ič
na le glede na materialno stanje de
lavca, š tev i lo d r u ž i n s k i h č lanov , 
kva l i te to stanovanja ipd. 

4. P r i kredi t i ranju stanovanjske 
gradnje je omenit i predvideno no
vost, da iz z d r u ž e n i h stanovanjskih 

sredstev ne bo več m o ž n o kreditirati 
gradnje za trg, le-to bodo gradbene 
organizacije izvajale s svojimi sred
stvi in komercia lnimi krediti, to pa 
pomeni, da bo potrebno v prihodnje 
razrešiti tudi v p r a š a n j e investitorja 
stanovanjske gradnje, saj je gradnja 
za trg pravi loma gradnja za znanega 
kupca, to je, z d r u ž e n o delo, pogoje
na pa je s sedaj vel javnimi f inančn i 
mi predpisi, k i tako gradnjo dobesed
no favorizirajo in ne dajejo predno
sti d r u ž b e n o usmerjeni gradnji , k i je 
za d r u ž b o r ac iona lne j š a , vendar pa 
ne bo smela, postat i monopo lna , 
kajt i d r u ž b e n o usmerjena gradnja 
stanovanj nikakor ne pomeni, da 
pristopamo k odpravi konst rukt ivne 
konkurence med izvaja lc i del. 

3. Naslednje pomembno v p r a š a 
nje je uvel javl janje dohodkovnih 
odnosov na področ ju graditve sta 
novanj. torej med delavci , organizi
ranimi v trajno povezane temeljne 
samoupravne organizacije in skup
nosti za graditev stanovanj in to od 
u r b a n i s t i č n i h , projektantskih in ko
muna ln ih do organizacij izvajalcev 
in subizvajalcev zak l jučn ih del. V 
procesu samoupravnega sporazume
vanja o cenah so se pravi loma kot 
od loču joč sogovornik pojavljala pre
t e ž n o gradbena podjetja, kar je po
vzroča lo dviganje cen in ohranje
vanje monopolnega položaja posa
meznih dejavnikov in kot posledica 
vsega tega, neuveljavljanje dohod
kovn ih odnosov. N o v d r u ž b e n i do
govor o oblikovanju cen stanovanj 
je te s tvari uredil bistveno drugače , 
vendar znatno z a h t e v n e j š e . V poseb
nih občinskih samoupravnih spora
z u m i h o cenah stanovanj, katere 
bodo moral i sklepati brez izjeme vsi 
ude leženc i stanovanjske gradnje in 
drugi dejavniki , bodo posebej izka
zani tudi kaza lc i rezul tatov dela de
lavcev in poslovanja temeljne orga
nizacije po določbah* 140. č lena zako
na o z d r u ž e n e m delu, kar je bi lo za 
stanovanjsko skupnost in kupca sta
novanj vedno velika neznanka. 

P r i nov i ob l ik i samoupravnega 
sporazumevanja o cenah stanovanj 
bo potrebno zagotovi t i , da bodo 
cene stanovanj javne in očiščene 
vseh t is t ih s t ro škov , k i v njeno obli
kovanje ne spadajo. V e l i k o bolj kot 
doslej pa bo potrebno zagotoviti 
sood ločan je uporabnikov in izvajal
cev že v samem nastajanju sosesk 
oziroma stanovanj, to je pri obliko
vanju zazidalnih n a č r t o v , n a č r t o v 
za objekte, pri d o l o č a n j u finančnega 
n a č r t a , ugotavljanja kval i te te del in 
končn ih cen. rokov za odpravo na
pak ipd. 

4. Naravnanos t , k i jo obsežno 
gradivo skupne komisije I K P C K 
Z K S in P R S Z S S zasleduje je dobila 
polno podporo tudi na V I I I . kongre
su Z K S . T a k o naravnanost smo lah
ko ugotovi l i iz besedila sprejete reso
lucije, razprav nekaterih delegatov 
na kongresu, še prav posebej pa iz 
referata predsednika C K Z K S Fran
ca Pop i t a . Vsebinska usmeritev v 
gradivu je dobila odraz t ud i nedav
nih vol i tvah delegacij v zakonu o 
samoupravni stanovanjski skupno
sti , k i je bi l objavljen 8. 4. 1978. Ob 
tem pa je seveda potrebno ugotoviti 
tudi to. da so nekatere vloge, ki j ih 
opredeljuje gradivo že izvedene, ne
katere so v postopku izvajanja, naj
p o m e m b n e j š a — prehod na ekonom
ske stanarine — pa je pred nami. 

V P E L J A T I R E Ž I M 
E K O N O M S K I H O D N O S O V 

Uvedba ekonomskih stanarin te
melj i na resoluciji o pol i t ik i izvaja
nja d r u ž b e n e g a plana S R Slovenije 
za obdobje od 1976-1980 v letu 1977 
in zahteva sklenitev dogovora med 
s a m o u p r a v n i m i s tanovanjskimi in 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i m i skupnostmi o 
d inamik i uveljavljanja s t r o škovn ih 
stanarin v naslednjem srednjeroč
nem obdobju. V z r o k o v zato ni po
trebno posebej navajati , temeljni je 
ta , da smo na področ je stanovanj
skega gospodarstva dolžni vpeljati 
režim ekonomskih odnosov, k temu 
pa nas poleg resolucije zavezujejo 
tudi uvodoma omenjeni po l i t i čn i do
kument i . Resoluci ja sicer govori o 
s t roškovni s tanar ini , vendar so vse 
kasne j še razprave pokazale, da je 
potrebno vendarle govori t i o preho
du na ekonomske stanarine. K e r pa 
vsi i z r ačun i temeljijo na potrebnih 
sredstvih za enostavno reprodukcijo 
l ahko govor imo o tako imenovani 
» m i n i m a l n i ekonomski s t a n a r i n i « . 

Nove stanarine morajo zagotoviti 
pokrivanje amortizacije stanovanj, 
k i j o po dogovoru opredeljujemo na 
100 let, nadalje normirana in z iz
k u š n j a m i ugotovljena potrebna 
sredstva tekočega in investicijskega 
v z d r ž e v a n j a stanovanj, prav tako 
o b r a č u n a n a na 100 let in opredelje
na na eno leto ter potrebna sredstva 
uprav l j an ja s tanovanj s tekočimi 
pogodbenimi in zakonskimi obvez
nostmi. T o pa pomeni, da je eko
nomska stanarina lahko i z r a č u n a n a 
le na osnovi dejansko potrebnih 
d r u ž b e n o pr iznanih sredstev v zvezi 
z g r a d b e n o - i n s t a l a c i j s k o - o b r t n i š k i -
mi deli za amort izci jo , kot tudi inve
sticijskim in tekočim vzd rževan jem 
skupnih delov in naprav, ki so vgra
jena v stanovanje in stanovanjsko 
hišo. 

Osnutek d r u ž b e n e g a dogovora te
melji na usmeritvi, da bomo po prvi 



varianti dosegli ekonomsko stanari
no v letu 1982. po drugi varianti pa v 
letu 1985. 

T o pa pomeni, da bomo morali iz
delati v vsaki občini glede na svoje 
razmere srednjeročni načrt prehoda 
na ekonomske stanarine, v katerem 
je potrebno podrobneje opredeliti 
vse elemente, ki so pomembni za 
opredelitev prehoda na ekonomske 
stanarine (sedanje stanarine, cene 
stanovanjske graditve, gibanja O D . 
stanje stanovanjskega sklada ipd.). 
0 času in načinu prehoda na 
ekonomske stanarine se morajo 
odločati delavci v T O Z D in stano
valci v stanovanjskih hišah organi
zirani v stanovanjskih skupnostih 

do konca letošnjega leta. to pa po
meni, da bo potrebno takoj pristo
piti k izdelavi analiz sedanjih raz
mer in stanja, ki bo z uvedbo eko
nomskih stanarin nastalo, poleg 
tega pa tudi potrebnih ukrepov za 
prehod na ekonomske stanarine. Vse 
te dokumente bo potrebno dati v 
javno razpravo v septembru. Enot
nost pristopa k prehodu na ekonom
ske stanarine pa terja, da bodo na 
republiški ravni z družbenim dogo
vorom jasno opredeljena temeljna 
merila za oblikovanje ekonomskih 
stanarin in ukrepi za zavarovanje 
življenjskega standarda stanovalcev 
z nizkimi dohodki na družinskega 
člana. 

OB 30-LETNICI PRIKLJUČITVE PRIMORSKE 
K MATIČNI DOMOVINI 

ZAKLJUČKI O AKTUALNIH NALOGAH 
NA PODROČJU STANOVANJSKEGA 

GOSPODARSTVA 
Na posvetu o stanovanjskem gospodarstvu v o b č i n i Jese

nice, 30. junija letos so sprejeli spodnje z a k l j u č k e o aktualnih 
nalogah na p o d r o č j u stanovanjskega gospodarstva v o b č i n i . 
O njih so spregovorili tudi na osmi seji komiteja o b č i n s k e 
konference Z K S Jesenice in v celoti z njimi s o g l a š a l i . 

Po o b š i r n i razpravi je bilo dogovorjeno, da se bomo ko
munisti zavzemali za dosledno in p r a v o č a s n o u r e s n i č i t e v , 
predvsem naslednjih nalog: 

L 
S t a k o j š n j i m i ukrepi je potrebno zagotoviti dosledno 

uveljavitev delovanja vseh h i š n i h svetov, zborov stanovalcev 
v stanovanjskih h i š a h in zborov stanovalcev v krajevnih 
skupnostih, kar naj bi bistveno vplivalo na u s p e š n o s t gospo
darjenja s skladom stanovanjskih h i š v d r u ž b e n i lastnini. 

H . 
Ugotoviti je potrebno vzroke n e p r a v o č a s n e porabe dela 

sredstev v preteklem letu za t e k o č e v z d r ž e v a n j e skupnih 
delov in naprav v stanovanjskih h i š a h , hkrati pa zagotoviti 
v sodelovanju s h i š n i m i sveti t e k o č o porabo tovrstnih sred
stev v t e k o č e m in prihodnjem letu. 

III. 
Glede na d o l o č i l a zakona o upravljanju in razpolaganju s 

stavbnimi z e m l j i š č i je treba d o l o č i t i stopnjo potrebnih sred
stev za financiranje izgradnje o m r e ž j a komunalnih objektov 
in naprav primarnega in sekundarnega pomena, ki s l u ž i j o 
individualni rabi v stanovanjskih soseskah (dodatno k 6 % ali 
v k l j u č n o v 6 % z d r u g a č n o delitveno strukturo. 

IV. 
Sprejeti je treba prostorske in u r b a n i s t i č n e programe ter 

zazidalne n a č r t e za prihodnje s r e d n j e r o č n o obdobje. 
V . 

Izvesti je treba prehod na vsaj desetletno planiranje po
trebnih stanovanj in sredstev za stanovanjsko graditev v te
meljnih organizacijah z d r u ž e n e g a dela, drugih organizacij in 
skupnosti. 

V I . 
Za u č i n k o v i t e j š o pravno z a š č i t o podstano valcev je 

potrebno sprejeti o b č i n s k i odlok po d o l o č b a h 81. č l e n a 
zakona o stanovanjskih razmerjih. 

VII. 
Pristopiti je treba k ustanavljanju stanovanjskih zadrug 

za individualno stanovanjsko gradnjo, v k l j u č n o s pridobiva
njem stanovanj v e t a ž n i lastnini . Pr i tem je interes iskati tudi 
v z d r u ž e n e m delu, kjer se delavci o d l o č a j o za nakup ali grad
njo stanovanj. 

V I I I . 
Pri nakupu solidarnostnih stanovanj je potrebno prepre

č e v a t i koncentracijo in zagotoviti ustrezno porazdelitev v no
vozgrajenih stanovanjskih objektih in stanovanjskih sose
skah. 

I X . 
V vseh temeljnih organizacijah z d r u ž e n e g a dela in drugih 

organizacijah ter skupnostih je potrebno sprejeti s p l o š n e 
akte, v katerih bodo n a t a n č n o d o l o č e n a merila in kriteriji za 
lastno u d e l e ž b o delavca pri pridobivanju stanovanjske pra
vice za d r u ž b e n o stanovanje, oziroma pri pridobivanju kredi
ta za individualno stanovanjsko gradnjo. 

X . 
D a bi zagotovili celovitost dohodkovnih odnosov na po

d r o č j u stanovanjskega gospodarstva je potrebno dosledno 
izpeljati v k l j u č i t e v vseh izvajalcev stanovanjske graditve v 
okviru predpisanega samoupravnega sporazuma o cenah sta
novanjske graditve in predvidenega D D o racionalizaciji sta
novanjske graditve ob s o č a s n e m samoupravnem povezova
nju vseh izvajalcev stanovanjske graditve od urbanistov in 
projektantov do gradbene in komunalne operative v zboru 
izvajalcev stanovanjske skupnosti. 

X I . 
Skleniti je treba o b č i n s k i dogovor o prehodu na ekonom

ske stanarine, ki mora temeljiti na n a č r t n e m prehodu in ob 
i s t o č a s n e m oblikovanju kriterijev in meril za subvencionira
nje stanarin. V sistemu subvencioniranja je posebej potrebno 
opredeliti kategorije tistih upokojencev, ki uporabljajo veli
ka stanovanja pa nimajo t a k o j š n j i h m o ž n o s t i za ustrezno 
zamenjavo za m a n j š e stanovanje. 

XII. 
Sprejeti je treba nov samoupravni sporazum o z d r u ž e v a 

nju sredstev za stanovanjsko graditev glede na d o l o č b e za
kona o z d r u ž e n e m delu in zakona o celotnem prihodku s tem, 
da se za stanovanjsko gradnjo v z d r u ž e n e m delu oblikujejo 
sredstva iz č i s t e g a dohodka temeljnih organizacij z d r u ž e n e g a 
dela ob hkratnem zagotavljanju potrebnih sredstev za komu
nalno opremljenost stavbnih z e m l j i š č za d r u ž b e n o usmerjeno 
stanovanjsko gradnjo (glej sklep š t . 3). 

XIII. 
Zagotoviti je treba dosleden pristop k odpravljanju 

napak v novozgrajenih objektih v garancijskem roku s poseb
nim poudarkom na poostrenem gradbenem nadzoru, bo l j š i 
kvaliteti gradbenih, o b r t n i š k i h in instalacijskih del in po
ostrenem kriteriju pri t e h n i č n e m prevzemu stanovanjskih 
objektov. 

Ob vseh nalogah so navedeni nosilci nalog in č a s o v n a 
opredelitev njihove i z v r š i t v e . 

K A K O J E I T A L I J A N S K O SODIŠČE OBTOŽEVALO 
NAŠE P R I M O R S K E R O J A K E 

Pred 48 leti, 1. septembra 1930, seje priče l v Trstu pred izrednim 
f a š i s t i č n i m s o d i š č e m za z a š č i t o d r ž a v e , velik proces proti skupini 
oseb slovenske in hrvatske narodnosti, katere so o b t o ž i l i raznih z l o č i 
nov proti italijanski d r ž a v i in fašizmu. Preiskovalna komisija je pr i 
pravila o b š i r n o o b t o ž n i c o , v kateri navaja, da je bilo o b t o ž e n i h 87 
oseb. od katerih jih je bilo devet i z p u š č e n i h zaradi pomanjkanja do
kazov. 27 pa jih je pobegnilo v tujino. 

O b t o ž n i c a pravi: » D r ž a v l j a n i slo
venskega jezika v Ju l i j sk i K r a j i n i so 
že več časa izvrševal i s sredstvi, k i so 
prihajala z onstran meje, pro t i i ta l i -
jansko delovanje s tem. da so skri
voma razš i r ja l i slovenske tiskovine, 
vsebu joče grde laži proti I ta l i j i , da 
so požigal i i tali janske šole in i tal i
janske o t r o š k e vrtce, da so vršili na
si lna dejanja, š p i o n a ž n a dejanja, ter 
druga kazniva dejanja, vsa s proti 
i ta l i janskimi n a m e n i « . 

V zadnjih š t i r ih let ih, pravi dalje 
o b t o ž n i c a , se r a č u n a na 93 takih zlo
činov, k i so se zgodil i v J u l i j s k i K r a 
j i n i , od teh 31 napadov na fašis te , 
mi l ičn ike in karabinjerje, 18 požigov 
o t ro šk ih vrtcev in šol , ter vojaških 
poslopij, osem te ror i s t i čn ih napadov 
in š t i r je š p i o n a ž n i zločini . 

Dal je beremo v ob tožn ic i : » T a k o j 
je bi lo jasno, da mora vsa ta kaznj i -
va dejanja vrš i t i organizirana skupi
na. T o d a šele atentat na dnevnik »II 
Popolo d i T r i e s t e « . je pol ic i j i k o n č n o 
dal m o ž n o s t , da je zajela krivce in 
ugotovila celotno t e r o r i s t i č n o orga
nizacijo. Pozneje je iz tajnih slo
venskih lističev policija ugotovila, 
da so z d r u ž e n e revolucionarne vrste 
hotele poroko prestolonaslednika 
Humber t a proslavi t i z i tali jansko 
krvjo. A ten ta t na dnevnik »II Popo
lo di Tr i e s t e« pa je b i l izvršen na dan 
obletnice lateranske pogodbe.« 

Tajna revolucionarna 
organizacija, kakor jo opisuje 

italijanska o b t o ž n i c a : 
Alber t Rejec, dopisnik t r žaške 

Ed inos t i , je bil med na jv idne j š imi 
pro t i i t a l i j ansk imi in s lavofi lskimi 
elementi na G o r i š k e m . K e r ga je 
zadelo zaporno povelje, zakaj zaple
ten je b i l v kazenski postopek proti 
J u l i j u T o r k a r j u in proti o b t o ž e n c e m 
zaradi p r o t i d r ž a v n e propagande in 
vohunstva , je v marcu 1929 skrivaj 
prestopil mejo. Druga oseba, ki je 
vrši la podobna dejanja kot Rejec je 
bi l Zorko Je l inč i č , k i je zato dobil od 
kvesture opomin (amnonizione). R e 
jec in J e l i n č i č sta vodila d i j a ška dru
š tva , k i so pod ku l tu rn im, š p o r t n i m 
in č l o v e k o l j u b n i m plaščem skrivala 
dejavnost, nasprotno naš im pol i t ič
n im interesom in zasledovala prot i -
i tali janske interese, odnosno name
ne. T a d r u š t v a so n a š a oblastva 
razpust i la leta 1927. T o d a d r u š t v o 
A d r i a , k i so ga sestavljali sami š tu 
dentje, se ni razpustilo, ker se je 
zdelo, da se bavi i zk l jučno z kul tur
n imi nameni . Adr io je vodil najprej 
Rejec, pozneje Je l inč ič , toda za nje
nega predsednika je J e l i nč i č imeno
val di jaka Andre ja Manfreda . č e t u d i 
s i j e sam zadrža l vodstvo.« 

»Leta 1927 so Rejec . J e l i nč i č in 
dr. Švi l igoj« . tako nadaljuje ob tož 
nica, us tanovi l i tajno d r u š t v o , k i so 
ga imenoval i »organizac i jo« . Dok le r 
je bi l Rejec v I ta l i j i , jo je vodil on. 
P o svojem pobegu čez mejo v Jugo
slavijo, je sicer ostal njen nače ln ik , a 
je vodstvo izročil Je l inč iču . Rejec je 
gojil stike z jugoslovansko matico in 
je posredoval njeno podporo. T u d i je 
dokazano, da je Rejec, p reob lečen v 
faš is t ičnega mil ičnika večkra t pre
stopil mejo in se pojavljal na K r a s u 
in drugje. Iz zaplenjenih spisov taj
nega d r u š t v a je razvidno, da je delo
val tajni odbor, č igar nače ln ik je bil 
Zorko Je l inč i č , č lan i pa so bili An ton 
M a j n i k . A n t o n Ru ta r . dr. Avgust 
Svil igoj in S r e č k o Logar« . 

»Organizac i ja« , pravi o b t o ž n i c a , 
»je imela po raznih kraj ih »celice«, 
trije najbolj zanesljivi č l an i celice, 
pa so tvori l i » t ro jko«. Več celic je 
bilo z d r u ž e n i h v srenjo. Vodi te l j i so 
med seboj komunic i ra l i s tajno pi
savo. N a m e n organizacije je b i l raz
šir jat i vseslovansko misel in sovra
š tvo proti vsemu, kar je i tal i jan
skega. Dal je , da se doseže zd ruž i t ev 
Jul i jske Kra j i ne z neko zunanjo 
d r ž a v o . D o k a z za to je prisega, k i se 
je glasila: »Pr i segam na svojo čas t in 
na čas t svoje d r u ž i n e , da bom storil 
vse za osvoboditev Jul i j ske Kra j ine , 
ki se mora zd ruž i t i z J u g o s l a v i j o « . 

Spis ob tožn ice nato ob tožu je taj
no organizacijo, da je vršila vo jaško 
šp ionažo , za kar . da je nekatere č la
ne organizacije pridobil polici jski 
uradnik A n t o n Batagelj na Jeseni
cah. S p i j o n a ž e so obdolženi : Slavko 
Bevk. Andre j Manfreda . M a k s G a t -
nik. C i r i l K o s m a č , Ivan L e n a r d i č in 
A n t o n R u t a r Posamezni č lan i da so 
hoteli prodreti tudi v faš is t ične usta
nove in d r ž a v n e urade. Organizaci ja 
pa da je imela svojega zaupnika že 
tudi v goriški kvesturi in sicer A l o j z a 
Cerneta . 

» B O R B A « V T R S T U 

O b t o ž n i c a pravi , da se je odkri lo 
še drugo tajno organizacijo, po se
stavu podobno prvi . ki je delovala v 

T r s t u in t ržašk i okol ic i . Imenuje se 
»borba« in tudi njej nače l ju j e Rejec. 
St ike z »borbo« in izvrši lnim odbo
rom v Gor i c i je vzdrževa l Š p a n g e r . 
katerega sta včasih nadomestovala 
S toka in zakonca F r a n č e š k i n . D o p i 
sovali so si s tajno pisavo. T u d i v 
vrstah »borbe« so bi l i vojaški po
ročevalci Tn sicer Š p a n g e r . Mi loš 
in Č a č . Ugotovi lo se je tudi . da je v 
času d ržav l j ansk ih volitev v marcu 
1929 pr iš lo v Trs t in okol ico več tisoč 
letakov proti n a š e m u rež imu. 5.000 
letakov je pr iš lo v Tr s t po kur i r ju 
nekega inozemskega konzula ta . T a 
konzulat sta obiskovala Š p a n g e r in 
M a r u š i č. 

» T A J N I L I S T I « 
T r ž a š k a skupina »Borba« je izda

ja la svoje tajno glasilo » B o r b a « . T a 
list je na debelo napadal in b la t i l 
i tal i jansko šolo in B a l i l o in v njem 
med drugim lahko preberemo: » K o 
bodo otroci, k i obiskujejo B a l i l o . 
imeli 14 let. bodo postali avanguar-
dist i in z osemnajstimi let i mi l ičniki . 
Po tem mu b o š ti Slovenec, moral 
kupovat i obleko in p u š k o - ter mu 
tudi p l a č e v a t i dnino, da bo tako ne-
s r a m n e ž pohajkoval in te za plači lo 
pretepal in zasledoval. Vse to u č a k a š 
od lastnih otrok, če j ih pus t i š , da 
bodo č lan i B a l i l e in nato avanguar-
dis t i« . 

K o je »Borba« prenehala izhajat i , 
se je pojavi l l i tografirani l i s t ič »Svo
b o d a « , tako se nadaljuje v ob tožn ic i , 
k i se je t i ska l v I ta l i j i . Zadnja š t e 
v i lka je izšla 30. marca 1930. V njej 
beremo tudi take stavke: »Na eni 
strani so I ta l i jan i , na drugi mi S lo
venci in med nami je velik prepad.. 
Le kot sov ražn ik i se lahko bojujemo 
drug proti drugemu. M i smo prežet i 
proti faš izmu in s skrajnim obupom 
in gnevom se bojujejo proti n j e m u « . 

V številki z dne 15. januarja je v 
tem časopisu naslednji stavek: 
»Gorje izdajalci.-m. Treba je paziti 
kdo iz vasi zahaja h karabinjerjem 
in kam zahajajo ist i , kdo už iva pred
nost pri potn ih l is t ih, obrtnih dovo
ljenjih, o rožn ih l is t ih . Č u v a t i se je 
treba l judi , k i se v i ta l i janski d r u ž b i 
ču t i jo počaščene« . V l is tu je polno 
groženj in napovedi, da bo izdajalce 
zadelo p r a v i č n o m a š č e v a n j e . 

S K L E P I P R E I S K O V A L N E 
K O M I S I J E 

Preiskovalna komisija je sklenila, 
d a se pred izredno sodišče postavijo 
naslednji o b t o ž e n c i : 

— Badn ja l . Va lenč ič , Bidovec in 
M a r u š i č , zaradi izvrš i tve atentatu 
na »II Popolod d i T r i e s t e « . 

— Vadnja l , Va lenč ič , Mfloš M a 
ruš ič . Pertot , S i rca . Bidovec . Š p a n 
ger in Žer jav , zaradi hranitve m o l i l 
nega orož ja . 

— K o s m a č , M a r u š i č . Petaros. 
A l o j z M a r u š i č in Alo jz Žer jav zaradi 
p o s k u š a n e g a umora. 

— For tunat , Bidovec . M i l o š M a 
ruš ič , Žer jav. Š k e r j a n c , Š p a n g e r , 
R u p e l , U k m a r , Obad, V a l e n č i č in 
Vadn ja l zaradi požiga javn ih poslo
pij , z namenom ogroženja varnost i 
d r ž a v e . 

»Vsi ob toženc i so v Ju l i j sk i K r a 
j i n i in drugje v letu 1930 in še prej, 
med seboj in drugimi neznanimi ose
bami napravi l i sklep, da izvrši jo de
janja, s kater imi so hoteli postavit i 
del n a š e d r ž a v e (Juli jsko Kra j ino) 
pod tuje gospodstvo, pos lužu joč se 
pri tem oboroženega upora, ruš i t e v. 
tajne organizacije z vojaškim ustro
jem, da bi v s lučaju vojne, delovali 
za hrbtom italijanske armade in 
proti njej.« 

S l edn j i č poziva komisija vseh 27 
odsotnih ob tožencev , da se v teku 
desetih dni predstavijo komisi j i , si
cer bodo sojenj v kontumacu. 

»Proces p r i čne« , tako pravi ob tož 
nica, »v ponedeljek, dne 1. septem
bra v ve l ik i dvorani prizivnega sodi? 
šča v T r s t u . Najprej se bo morala 
zagovarjati skupina 14 ob tožencev , 
k i so b i l i ude ležen i pri napadu na »II 
Popolo di Tr i e s t e« in sicer: Franjo 
M a r u š i č , Zvon imi r Miloš , Ferdo 
Bidovec, K a r i Rupe l . Lovrenc Čač , 
M a r i j Zahar, N iko la j K o s m a č . Jos ip 
K o s m a č . Ivan Obad, M i r o s l a v Per
tot, C i r i l K o s m a č . Andre j Manfreda 
in Zofija K e r ž e « . 

Razprava se je k o n č a l a 5. septem
bra, na kateri so b i l i š t i r je obsojeni 
na smrt in sicer: Ferdo Bklovec . F r a 
njo M a r u š i č . F ranc Va lenč ič m Zvo
n imir Miloš . Naslednje ju t ro so b i l i 
ustreljeni na Bazov ic i pri T r s t u . 
Osta l i pa so bi l i obsojeni na dolgo
letne zaporne kazni . Drugo grupo 
ob tožencev se postavil i pred izredno 
faš is t ično sodišče šele v decembru 
1931, ker je prva obsodba š i roko od
jekni la ne le na Pr imorskem, p a č pa 
tudi v vsej Jugoslavi j i in po vsej 
E v r o p i . Č a s n i k i v svetu, tako v 
Ang l i j i , F ranc i j i , na Češkem in dru
god, so obsojali te zločine. 

K l j u b vsem preganjanjem, obsod
bam in streljanju l judi , k i so se bor i l i 
za svobodo svojega naroda, ta 
p rav ičn i boj n i n ikdar prenehal. N a 
daljeval se je vse do narodnoosvo
bodilne borbe in do k o n č n e osvo
boditve in pr ik l juč i tve Pr imorske k 
m a t i č n i domovini . S rečko Šor l i 

V petek. I. septembra, so na -Jesenicah proslavili 2o-letnico prostovoljnega 
krvodajalstva na Slovenskem. Ob tej priliki so številnim organizacijam zdru
ženega dela in posameznikom podelili priznanja. (Foto Janko Rabič) 

Mladinska delovna brigada Stane Žagar iz Radovljice, ki je uspešno sodelo 
tala na zvezni delovni akciji (Foto Janko Rabič) 



NOVOSTI NA POLICAH JESENIŠKE KNJIŽNICE 

Pavle ZIDAR: Pasjansa. Založba 
/ ipa 1978. 

Nova Zidarjeva knjiga — lxigve 
katera po vrsti — vsebuje roman in 
štiri krajše prozne spise. Poskusimo 
jo prebrati z nedolžnimi očmi. po
zabimo, kolikor se par da. kar vemo 
o njem iz njegovih prejšnjih knjig pa 
od Jolke Milit', ki se je tudi že nekoč, 
bolj ali manj upravičeno, spotikala 
obenj. Bralce bo zanimalo predvsem, 
kakšen je naslovni roman. 

Kaj je to pasjansa? Igra s karta
mi, priljubljena pri starejših ljudeh 
in pri drugih, obsojenih na brezdelje 
Igraš jo sam s sabo. |xilagaš karte, 
na koncu se ti mora iziti Zidarju je 

rfrs prispodoba: tudi v življenju se 
mora iziti. Ideja tega dela je. da se v 
življenju dobro in zlo ix>računa Pa 
ne na drugem svetu in tudi ne ab
straktno. Ne morda tako. da se bo 
hudodelec s svojim zločinom idtuul 
ljudem ali pa. da bo imel ob pogledu 
na svoje žrtve slab občutek oziroma 
da ga ho pekla vest! Zidar je pri 
odmeri kazni dosti bolj radikalen. 
Zločincu bojo po vrsti umirali otroci 
ali pa bo njega samega pobralo — 
zagrebli ga bojo na isti dan kot tiste
ga, ki je umrl zavoljo njega 

Kakor da nam skuša dokazali 
nekaj, česar niso zmogli dokazati vsi 
teologi tega sveta. Pravzaprav nam 

' Vit.ka.:: ie junak Pasjanse Arpad 
Rosi. ko pripoveduje svojo življenj
sko zgodbo pisatelju t ta se v romani! 
imenuje Vojteh Gug). Ker pa A ipad 
Rosi svoje doktrine ne dokazuje 
samo besedno, ampak tudi s svojim 
življenjem in smrtjo, smo prisiljeni 
verjeti, da jo je brez pomislekov 
sprejel t udi avtor 

Poznamo romane — dnevnike in 
romane v pismih. Ta Zidarjev mman 
bi lahko imenovali roman — |xigo-
vor. v nekem smislu rudi roman — 
portret Kajpak, kol bomo videli, 
portret nekega svetnika. Rosi. ki 
težko boluje na snu in na ščitnici, v 
eni sami noči v pogovoru nakaže 

JTvojemu prijatelju glavne poteze 
svoje biografije. P h tem pa ne Gug 
kot pripovedovalec ne Zidar kot 
pisatelj ne zavzameta distance do 
Rosijeve pripovedi. Kaj hočem s 
tem? Čeprav je'Rosi resen in pošten 
Človek, nam vendarle v svojem pri
povedovanju prikazuje dogodke le 
tako. kol jih vidi sam. Vidi pa jih 
tako. da je on sam vselej žrtev in 
mučenik. drugi pa so. vsaj tako se 
izkaže, krivci. Arpad Rosi jim 
odpušča, ne morda s pobožno sveto* 
hlinsko gesto, pač pa iz. nekakšnega 
globljega razumevanja, kot nekakš
nim izvrševalcem karme v smislu 
julijske filozofije I oziroma religije). 

Vsi vemo. da se v življenju zares 
dogajajo krivice, pa vendar smo na

vadno nezaupljivi, kadar nam kdo o 
tem pripoveduje, zlasti, če nam go
vori o krivicah, ki so prizadele njega 
samega. Pisatelj hi lahko pokazal na 
možnost kakšne drugačne razlage, 
lahko bi junakove besede vsaj blago 
ironiziral v podtonu. 

Zakaj tega ne stori? Zdi se. da ima 
pisatelj, ko na videz naivno obnavlja 
vse. kar mu je povedal prijatelj, za 
to globlje, v bistvu moralne razloge. 
Prijatelju — če si zares prijatelj — 
moraš verjeti. Literatura je za Zi
darja prejkone predvsem moralno 
dejanje. Zato pravzaprav, če hi ho
teli najti opravičilo, da obnavljanje 
nekega pogovora, oživljanje prija
teljevega lika in njegovih nazorov ne 
preraste v mman. ugotovimo, da ta 
tekst takega opravičila deiansko ne 
potiehuje. Avtorju je nedvomno več 
do njegovega življenjskega spozna
nja, do morale, ki jo izpričuje, kot do 
kakšne plehke literarnosti 

Prepričan sem. da prav to. v osno
vi moralno stališče določa, kai je po 
njegovem prava in resnična litera-
t ura. 

K a k š n o ž iv l jenje je torej živel 
Arpad Rosi? Doma je bil iz Panon
skega nižavja. kol slavista in nekda
njega partizana so ga prestavili na 
Primorsko. T u je imel ves čas teža
ve, niso mu dali stanovanja, v službi 
so ga zapostavljali. Nad hčerko štu
dentko se mu je ves čas njenega štu
dija znašal profesor, nekdanji Rosi-
jev sošolec. 

(Ce je to mučeništvo. potem smo 
mučeniki mi vsi. Vendar ie bila za 
oceno Rosijeve tragike usodna prva 
m najhujša krivica: ko se ie vrnil iz 

partizanov, te zvedel, da so mu očeta 
— resda žandarja. vendar v bistvu 
poštenjaka — obesili ruski jisvobo-
ditelji. Rosi tega Rusom ni zameril, 
tudi ni hotel obračunati z ovadu
hom, ki je spravil očeta na vešala. da 
bi si rešii lastno kožo.) 

Avtor torej pod Rosi je vo zgodbo 
brez nadaljnjega napravi črto in se-
Steje: rezultat vseh teh krivic, ki jih 
je moral prestati nedolžni slavist in 
svetnik revolucije (prav tako ga več
krat imenuje), je njegova neozdrav
ljiva bolezen. Pravzaprav gre — ka
kor pri svetopisemskem Jobu — za 
cel seznam bolezni. Krivci so tisti, ki 
so ga vse življenje šikanirali in kazen 
ne bo izostala. Pisatelj Gug vse to 
posluša in celo iskieno zaploska, ko 
mu prijatelj pove. da ie ta ali oni 
nepridiprav plačal svoje grehe s 
smrtjo . . . 

Vse to. kot rečeno <<inavlja pisa
telj Gug resnobno in patet ično. Prav 
tako resnoben ie epilog. Nekaj dni 
po tem pogovoru Rosi umre. Vojteh 
Gug pride na pogreb in zgrožen ob
stane pred seznanom pogrebov: na 
seznamu pokojnikov ie tudi taisti dr. 
inž. univ. prof., ki je na fakulteti 
moril Rosi je vo hčerko V tem kajpak 
vidi prst us(xle; vendar se človek 
vpraša, ali s tem ne zbuja v bralcu le 
nezaželene in nezdrave radovednosti 
glede zanimanja resnične identitete 
teh oseb. 

Ob vsem tem pisateljev dar za 
oživljanje detajlov ni okrnjen. K a 
korkoli gledamo na zasnovo tega ro
mana, vsekakor nas pritegne zanes
ljivi občutek, da je vse to napisano 
ob živem in prizadetem stiku s sočlo
vekom. 

V jeseniški občini so se spet |xive-
čale možnost i za predšolsko vzgojo 
in varstvo otrok. Na Koroški Beli so 
v ponedeljek. 4. septembra, na kra
jevni praznik izročili namenu nov. 
sodobno urejen vrtec Cilke Sonje-
Zupančič. ki bo v letošnjem šolskem 
letu sprejel v petih oddelkih 120 
otrok. Kar pa velja posebej poudari
ti je to. da bo še v tem mesecu tu 
začel z delom tudi razvojni oddelek 
za duševno prizadete otroke in tako 
bodo v občini uresničili nalogo, ki so 
jo zapisali v srednjeročni razvojni 
program skupnosti otroškega var
stva, ki je tudi v glavnem financirala 
izgradnjo tega vrtca 

V ponedeljek si je veliko občanov 
ogledalo nove prostore vrtca, ki bo 
drugi dom mnogim malčkom V tej 
krajevni skupnosti so že leta 194") 
začeli z. vzgojno-varstvenim delom v 
nekdanjem župnišču na Beli. Piva 
vzgojiteljica je bila Zdenka -Jerman, 
za njo pa je kmalu prišla H ilda 
Zgonc. Spomladi leta 1947 se ie vrtec 

JESENSKO OBDOBJE V ZNAMENJU 
IZOBRAŽEVANJA DELEGATOV 

V klubu samoupravljalcev in na delavski univerzi se že dalj č a s a 
pripravljajo na jesensko i z o b r a ž e v a n j e in usposabljanje delegatov /a 
s k u p š č i n e d r u ž b e n o p o l i t i č n i h skupnosti in samoupravnih interesnih 
skupnosti. Naloga je zelo zahtevna, saj je delegatov čez t.000 in zanje 
bo potrebno organizirati seminarje v e č let. 

Prvi se bodo udeležili seminarjev 
delegati za zbor združenega dela. 
sledile bodo izobraževalne oblike, 
namenjene delegatom za zbor kra
jevnih skupnosti in skupščine samo
upravnih interesnih skupnosti. Ker 
se zavedajo, da je izobraževanje za 
vse delegate zelo pomembno, si bodo 
prizadevali zajeti jih čimveč še v 
tem letu. zlasti pa v naslednjem 
letu. 

Vsi delegati bodo poslušali preda
vanja po enotnem republiškem pro
gramu, ki obsega osem tem; časovno 
so teme razporedili v dvajseturne se
minarje. Pri izobraževanju in uspo
sabljanju bodo uporabljali tudi fil-

' >vjb'ie. prosojnice in stenske slike, v ve
liki meri pa bo uspeh odvisen od so
delovanja slušateljev. Dosedanje iz
kušnje kažejo, da so bile najboij od
mevne tiste izobraževalne oblike, 
kjer so bili aktivni tudi slušatelj i , pa 
naj si bo. da so izmenjavali mnenja, 
postavljali vprašanj i ali skupno s 
predavatelji iskali nove rešitve. 

Osem tem iz programa je prilago
jenih znači lnostim naše sredine: 
upošteval i bodo dosedanje izkušnje 
pri delovanju delegatskega sistema, 
pri delu v družbenopol i t ičnih orga
nizacijah, uresničevanju zakona o 
združenem delu. Prav tu pa bo še 
kako pomembno sodelovanje sluša-

-^Teljev kot enakopravnih partnerjev 
v procesu izobraževanja. 

Tako so teme predavanj razpore
jene v naslednjem vrstnem redu: 

— smeri razvoja polit ičnega siste
ma social ist ičnega samoupravljanja: 

— zakon o združenem delu in 
bistvene naloge pri njegovem ures
ničevanju; 

— družbenoekonomski razvoj in 
ekonomska politika: 

— delovanje delegatskega in 
skupščinskega sistema v družbe
nopolit ičnih skupnostih: 

— vloga subjektivnega faktorja v 
naši družbi: 

— krajevna skupnost in občina: 
— samoupravne interesne skup

nosti: 
— metode samoupravnega dele

gatskega in političnega delovanja. 
Preden bodo začeli s predavanji in 

razgovori, si bodo ogledali dva filma 
iz kompleta Razgovori o samouprav
ljanju (izdala ga je dopisna delavska 
univerza Univerzum iz Ljubljane), 
in sicer: Delegatski sistem in krajev
na skupnost. 

Prvi bodo na vrsti delegati za zbor 
združenega dela iz Železarne. V sep
tembru bosta poslušali predavanja 
dve skupini. Prva bo začela z delom 
v ponedeljek. 18. septembra, in v 
istem tednu poslušala predavanja še 
v torek. 19. septembra. Nato bodo 
slušatelji prve skupine prišli še v po
nedeljek. 25. septembra, in zaključili 
v torek. 28. septembra. Druga skupi
na pa bo poslušala predavanja oh 
sredah in četrtkih, in sacer 20. in 
21. septembra ter 27. in 28. septem
bra. 

Prvi slušatelji bodo iz Železarne. 
Zanje pripravljajo seminarje v sep
tembru-in oktobru. Ker si verjetno 
vsi že l imo, da bi izobraževalne obli
ke uspele, si bodo organizatorji pri
zadevali za čimboljšo izvedbo in or
ganizacijo. 

M . M . 

preselil v pritlične prostore pod sta
novanjskim traktom osnovne šole 
na Koroški Beli. kjer je vrtec, ki nosi 
ime po domačinki , skojevki Cflki 
Zupančič-Sonji . kije padla ob koncu 
leta 1944. gostoval vse do začetka le
tošnjega šolskega leta. 

V letih od 1949 do 1952 je vrtec 
prenehal z delom, po tem pa je po
novno sprejel v dveh oddelkih 50 
otrok, ki sta jih vzgajali Hilda Zgonc 
in Marija Malej. tovarišica. ki se ê 
sedaj rada posveti delu z otroki in ki 
je novi vrtec tudi izročila namenu 
na ponedeljkovi slovesnosti. 

Od leta 1961 do leta 1988 je vrte« 
financirala krajevna skupnost Ja
vornik—Koroška Bela. od tedaj pa 
do letos pa so tu vzgajali v treh od
delkih povprečno 70 otrok, čeprav je 
normativ 50 otrok, pa tudi prostori 
— bila sta dva. niso bili ustrezni. 

Zato pa se sedaj tako vzgojitelji
cam, varuškam in ostalim, ki bodo 
skrbeli za dobro počutje otrok, obe
tajo boljši pogoji za delo. s tem pa 
bodo tudi vzgojiteljice razbremenje
ne. 

Sedaj je vrtec sprejel 120 otrok, 
možnost i pa so za vzgojo in varstvo 
140 otrok. Ze prihodnje leto naj bi 
sprejeli tudi 12 dojenčkov, saj so 
prav potrebe po varstvu le-teh v ob
čini največje. 

Prav pa hi hilo. da bi starši iz dru
gih predelov Jesenic razmišljali, da 
bi izkoristili možnost varstva in 
vzgoje v vrtcu na Koroški Beli. sa i 
so kljub oddaljenosti dobre avtobus
ne zveze. 

Vrtec je torej zgrajen. Preden i>a 
so se otroci lahko zapodili po novo 
urejenih igralnicah, ki so lepo in so
dobno opremljene, je bilo veliko dela 
in priprav. 

Sklep o izgradnji so sprejeli 19. de
cembra leta 1975. pogodbo z Marie-
som pa podpisali 2'!. decembra istega 
leta. Stavbo so zakoličili 19. maja 
lani. temeljni kamen so položili dva 
dni kasneje, ob lanskem dnevu mla
dosti pa so začeli z gradbenimi deli. 

Vrtet razpolaga s 7.5:12 kv metri 
površ ine , poleg igralnic pa imajo 
tudi sodobno urejeno kuhinjo, kjer 
htxlo začasno pripravljali hrano tudi 
za otroke osnovne šole Karavanških 
kurirjev NOB. 

Vrtec ima kar 1)744 kv. m igrišč" in 
tako pride na otroka kar trikrat več 
prostora na igrišču, kot pa to predpi
sujejo normativi. V igralnici pride 
na otroka 5.5 kv. m 1er kar 48 kv. 
metrov igrišča. 

Gradnja in oprema sta veljali 
8.721.101 dinarjev, sredstva pa je v 
glavnem prispevala skupnost otro
škega varstva Jesenice. 20.000 din pa 
je krajevna skupnost Javornik —Ko-
roška Bela namenila za ureditev zu
nanje okolice, nekaj sredstev |>a so 
pris|»eva!e tudi nekatere delovne or
ganizacije. 

Sedaj se v vrtcu in na igrišču 
okrog njega že razlegajo-veseli otro
ški glasovi, v teh dneh je tudi nekaj 
joka ob prihodu v vrtec, toda vsi. ki 
se zavedajo velikega pomena dobro 
organizirane predšolske vzgoje, so 
veseli, da so v občini še povečali 
možnost i , za predšolsko vzgojo i n 
varsl vo oi rok. 

Rk 

PROGRAM PRIREDITEV OB TEDNU 
UPOKOJENCEV OBČINE 

Upokojenci jeseniške občine bodo v tednu upokojencev, od 11. 
do 16. septembra, imeli več kulturno zabavnih ter športnih priredi
tev. 

V- ponedeljek. 11. septembra, ob 16. uri bodo v domu društva 
upokojencev Javornik odprli razstavo ročnih del upokojencev. Isti 
dan ob 19. uri bo v domu društva upokojencev na Jesenicah svečana 
otvoritev tedna upokojencev. Govoru Franceta Tomana in drugih 
predstavnikov upokojencev, vabljenih gostov in predstavnikov 
družbenopol i t ičnih organizacij, ho sledil bogat kulturni program, 
v katerem bodo nastopili pevski zbori društev upokojencev z Jese
nic. Javornika—K oroške Bele in Žirovnice ter folklorna skupina iz 
Podkorena. 

Naslednji dan se ho ob 9. uri v hotelu Lariks v Kranjski gori 
začel kegljaški turnir. V sredo. 13. septembra, bo v Mojstrani turnir 
v streljanju z zračno puško, naslednji dan pa na balinišču v Logu 
Ivana Krivca na Jesenicah balinarski turnir. 

V petek. 15. septembra, se bodo upokojenci pomerili v šahu . 
Turnir se bo začel ob 9. uri v domu društva upokojencev na Jeseni
cah. V soboto. 16. septembra, pa bo zaključek enotedenskih prire
ditev. Oh 10. uri bodo zaključili razstavo, ob 17. uri pa bo v domu 
društva upokojencev Javornik—Koroška Bela slovesen zaključek 
tedna in srečanje z veterani — najstarejšimi upokojenci. Ob tej 
priliki bodo med kulturno-zahavnim programom podelili spominska 
priznanja B. 

NOVE MOŽNOSTI ZA SREČNO OTROŠTVO 

Z mnim šolskim letom so f prostorih zaključene prve faze izgradnje šolskega 
centra Plavž pričeli z rednim celodnevnim poukom učenci od prvega c A . 
četrtega razreda osnovne šole Tone Čufar. (Foto R. Rlenkuš) 

Pouk v novi uči/ni ci osnovne šole Tone Čufar na Plavžu 

V okviru krajevnega praznika krajevne skupnosti -Javornik — Koroška Bela 
so v delavskem domu Albina in Julke Pihernik na -Jaiorniku odprli razstav 
likovnih del članov DOl./K. ki živijo v tej krajevni skupnosti (Tekst in foto 
•J. Rabič) 

V Lescah pri KUD Veriga prizadevno deluje mlada folklorna skupina, ki jo 
vodi Stane A mbrožič (foto B. Rlenkuš) 



Kaj bomo gledali v kinu N O V A S L O V E N S K A 
P L A N I N S K A M A G I S T R A L A P P 

P O D P O N C A M I N A O V Č J I S T R A N I 
1590 M 

Dolina B l o u d k o v i h m o j s t r o v i n , mamut
skih s m u č a r s k i h s k a k a l n i c , letalnic P l a 
nica, je r e s n i č n o s l ovenska S i b i r i j a , k a k o r 
jo je i m e n o v a l J o s i p L a v t i ž a r , ki je bil s 
svojimi v e l i k i m i prijatelj i in z n a n c i , J ako-
bom A l j a ž e m , dr . J o s i p o m T i carjem in 
irentarjem J o s i p o m A b r a m o m v nenehnem 
sporu, kater i p l a n i n s k i svet je l e p š i in m o 
g o č n e j š i , ali t r e n t a r s k i , v r s i s k i , t r ig lavsk i 
a | i rateski — planisk i? V s i v e l i k i , p r a v i in 
skreni protagonis t i n a š e g a p lan inskega 
sveta so imel i v z r o k e za to hvalo , ki j i m jo 
niso odreka l i tudi š t e v i l n i drug i n a j b o l j š i 
poznavalci treh t r i g l a v s k i h d o l i n , M a r t u l j 
ka. K r n i c e , V r š i t a , zadnje , gorenje T r e n t e , 
Planice in m a n g a r t s k e dol ine z e n k r a t n i 
ma K l a n s k i m a j e z e r o m a . 

Toda d o l i n a pod P o n c a m i s k r i s t a l o m na -
gh gora , J a l o v c e m , s tenami Sit , T r a v n i k a 
in M o j s t r o v k je r e s n i č n o n a j l e p š a in naj 
m o g o č n e j š a ne samo pr i nas , vzbuja o b č u 
dovanje tudi pr i poznava lc ih n a j v e č j i h po
sebnosti, zan imivos t i in znameni tos t i pr i 
ljubiteljih g o r a . ki so gledali do lomitske 
campanile in vert ika le a l i so se n a v d u š e v a -
li na co lu ir i j i in ledeniki c e n t r a l n i h A l p ali 
Kavkaza, A n d o v , P a m i r j a in H i m a l a j e . 

Rateski » g o s p o d « Jos ip L a v t i ž a r je ime l 
torej prav . N j e m u so pozneje p r i t r d i l i tudi 
ite vil ni s m u č a r j i , turis t i , i z l e tn ik i , p l a n i n 
ci, plezalci in a lp in i s t i , k i danes z i z b r a n i 
mi besedami p r e s e ž n i k o v ne morejo 
prehvalit i v z v i š e n e lepote doline same. 
skakalnic v e l i k a n k , i zv ira N a d i ž e , s lapa 
('me vode in gora, k i se č r e d i j o na s o n č n i 
jn s e n č n i s t ran i z J a l o v c e m v ozadju. 

ž e sam sprehod skoz i P l a n i c o po desn i , 
stari pes poti a l i po novi a v t o m o b i l s k i cesti 
do Zelja m o r a n a v d u š i t i s l ehernega . 

Vzpon od Zelja dalje skoz i Rav&je proti 
Velikemu in M a l e m u K o t u . kjer se 
ponujata prehoda v K o r i t n i c o ali T r e n t o , 
vabi ljubitelje lepote in samote, divjega 
gorskega sveta z edinstveno favno in floro. 

V P l a n i c i , o z i r o m a nad P l a n i c o , pod P o n 
cami pa je gotovo edinstveno lepo in sa
motno na O v č j i s t ran i pod S m r t n i c o , k a 
mor vodi v e č v a r n i h , z l o ž n i h in uhojen ih 
pastirskih in l o v s k i h pot i , med n j i m i tudi 
nova p l a n i n s k a magis trata , ki povezuje vse 
samotne in se m a l o v idne n a j l e p š e predele 
n a š e g a p l a n i n s k e g a sveta od P lan ice p r e k o 
Krnice, M a r t u l j k a , Belega p o t o k a , doline 
Vrat, K o t in K r m e d o Ve lega polja od k o 
der se spusti a l i k B o h i n j s k e m u ali B l e j s k e 
mu jezeru. T o je edinstvena p l a n i n s k a 
sprehajalna pot P P . P l a n i c a — P o k l j u k a , k i 
je n a m e n j e n a ljubiteljem samote, miru, 
planinskega cvetja in d iv jad i . N a tej p l a 
ninski magistrat i nalet imo na trope d r o b 
nice in d i v j a d i , nad p o h o d n i k i k r o ž i j o o r l i , 
na vsakem k o r a k u in ob v s a k e m pogledu 
se p r a v e m u samotarju z r a d o d a r n o r o k o 
ponujajo e d i n s t v e n i pog led i na do l ine . 

Marl j iv i p l a n i n s k i muzejski delavci iz 
Dovjega i n M o j s t r a n e so v p o č a s t i t e v v i so 
kega jubileja » o č a k o v k r a n j s k i h si v'ga 
p o g l a v a r j a « , T r i g l a v a in 85-letnice s lo
venske p l a n i n s k e organizac i je , S P D , 75-
letnice p l a n i n s t v a v nafti o b č i n i , 50-letnice 
d o m a č e g a p l a n i n s k e g a d r u š t v a , 45-letnice 
Planinskega d r u š t v a R a t e č e in 30-letnice 
prizadevnega in u s p e š n e g a de la g o r n i k o v 
na J a v o r n i k u , K o r o š k i B e l i in M a r t u l j k u , 
6. avgusta o d p r l i bogato muzejsko p l a 
ninsko z b i r k o , k i naj bi b i l a osnova bodo
č e g a , ž e do lgo nujno potrebnega tr ig lav
skega p l a n i n s k o a l p i n i s t i č n e g a muzeja. 

V J a k l j e v i h i š i v M o j s t r a n i so muzejsk i 
n uziasti z b r a l i bogato muze j sko z b i r k o 

n a j s t a r e j š i h dokumentov , rekviz i tov in 
eksponatov, k i d o k a j n a z o r n o in p r e p r i č e 
valno govori jo o delu i n Ž i v l j e n j u gorn i 
kov pod T r i g l a v o m na D o v j e m , M o j s t r a n i 
in treh t r i g l a v s k i h do l inah . Z b i r k a je de
d i š č i n a p l a n i n s k i h muzej sk ih delavcev z 
Jesenic, ki so jo i zpopoln i l i in obogati l i 
d o m a č i n i , potomci p ionir jev p lan ins tva 
pod T r i g l a v o m . Z b i r k a , k i je s ta lna p r a v 
gotovo se n i p o p o l n a , treba jo bo se oboga
titi, da bo r e s n i č n o p r i k a z o v a l a bogato 
t i s o č l e t n o t r i g l a v s k o zgodovino , k i so jo z 
zlatimi č r k a m i p i sa l i l ovc i , past ir j i , d r v a r j i 
in oglarji pod in v v i š a v a h T r i g l a v a in 
njegovih s k a l n i h v r š c e v . 

. V osnovn i š o l i 16. december pa so lepo 
'uredili bogato razs tavo s lovenske p l a n i n 
ske knjige, p l a n i n s k e fotografije, p l a n i n 
skih z n a č k in bogatega drugega p l a n i n 
skega zgodov inskega g r a d i v a . 

Te p l a n i n s k e zgodov inske razstave so 
bile urejene v p o č a s t i t e v o b č i n s k i h praz
nikov o b č i n e Jesen ice , Radov l j i c e in 
Kranja. V s e razs tave si je ogledalo s po
sebnim z a n i m a n j e m p r e k o 2000 ljubiteljev 
gora, k i so ob jubi l e ju T r i g l a v a h i te l i s k o z i 
Mojstrano prot i njegovemu v r h u . R a z s t a v a 
v Mojs tran i , ki je le s k r o m e n z a č e t e k 
triglavskega p l a n i n s k o a l p i n i s t i č n e g a m u -
»j a, je v v s a k e m "pogledu uspe la . Š t e v i l n i 
mladi in s t a r e j š i o b i s k o v a l c i in o b č u d o 
valci razstave so i zraz i l i s k u p n o ž e l j o , da 
bi se z zb iranjem in o h r a n j a n j e m doku
mentov, eksponatov in r e k v i z i t o v iz n a š e 
p l a n i n s k o a l p i n i s t i č n e zgodovine pospe -
seno nadal jevalo ne samo n a D o v j e m , v 
Mojstrani in j e s e n i š k i o b č i n i t e m v e č S irom 

k r n i c e , okres i je . zatrepe in ska lne zidove 
sten. ki se poganjajo iz b a r ž u n a s t e g a zele
ni la samotn ih d o l i n . 

T a k o j za B l o u d k o v o v e l i k a n k o zavi jemo 
z av tomobi l ske ceste na desno po pe š poti v 
T a m a r m i m o K a j ž e n k o v e S v a t n e . po 15. 
minutah pr idemo v redek b u k o v gozd. v 
K o m p o š e v tal j , kjer s p e š poti zavi jemo 
znova desno in k m a l u nalet imo na s k a l n i 
b o l v a n s p r v o r d e č o m a r k a c i j o in z n a k o m 
P P . Ž e smo na lepo speljani l ovsk i pot i , k i 
vodi z l o ž n o navzgor pod G l a v e . N a vsej p o 
ti se ponuja lep pogled na zatrep P l a n i c e 
s C i p e r n i k o m in S l e m e n o m v ozadju, nad 
k a t e r i m i se r i š e greben M o j s t r o v k , T r a v n i 
k a in Sit s s tenami in r o b m i , k i vzbujajo 
s p o š t o v a n j e in vabijo plezalce in alpiniste . 
M i m o pr i je tn ih in razglednih p o č i v a l p r i 
demo v s t r m a l i do l o v s k i h k l i n o v in j e k l e 
n ih v a r o v a l n i h v r v i , ki nam o l a j š a j o p r e 
hod m i m o s t r m i n s k a l n i h prehodov . P r e k o 
zaporedne grape pres topimo na desno v 
gozd pod G l a v a m i . T u se prot i desni , vodo
ravno odcepi pot. k i vodi p r e k o J a n k o v e g a 
mostu na O d e r š a k . V z p o n nadaljujemo po 
k l j u č i h skoz i gozd navzgor . V Podrt ju se 
odcepi s t r a n s k a pot na levo, na p r v o G l a 
vo, p r e k o katere tudi vodi lepa pot na z a 
hodni konec O v č j e s t r a n i , kjer se tokava 
S m r t n i č e poganja v s i ln ih s k o k i h v m o k r i 
potok in K r e d o . R a d o v e d n i nadaljujemo 
pot na desno, v o d o r a v n o v zatrep P o d r t j a , 
po s t r m i h k l j u č i h pr idemo na r a v n i c o 
spodnjega G r u n t a pod V r s t i c a m i med Malo 
in v i s o k o P o n c o . S spodnjega G r u n t a k r e 
nemo po dobro nadelani stezi med zadnj i 
m i , n a j v i š j i m i mecesni na levo proti p r e 
valu o b r o n k o v V i s o k e Ponce in n a j v i š j i m 
v r h o m O v č j e s t r a n i , od k o d e r je m o g o č e n 
pogled po D o l i n i in p r e k o ze lenih in raz 
glednih K a r a v a n k na k o r o š k e gore. P r i 
je tno in razg ledno p o č i v a l o na v r h u O v č j e 
s trani bogato n a g r a d i v s a k o g a r . T r o p i 

gamsov se sprehajajo po meleh pod V ruti
cami , na gornjem G r u n t u in pod s tenami 
V i s o k e P o n c e . P o č i t e k in razgled z O v č j e 
s trani je e n k r a t e n . 

P o O v č j i s t r a n i , v i soko nad P l a n i c o , pod 
stenami V i s o k e Ponce se med s k a l n i m i bol -
van i , ed instveno bogat im g o r s k i m cvetjem 
in tropi ovac s p r e h o d i m o v smer i m a r k a n t -
nega stolpa T u r u ca med Si l jevcem in S O j i -
co, k i se poganja v s trmal i P o n c e . P o d 
T u r n č e m p r e č i m o M o k r a potok, skozi k a 
terega vodi l o v s k a pot v P l a n i c o , skozi 
Si l jevec vodi dobro nade lana in o z n a č e n a 
pot na m e l i š č a nad Zel jem, kjer se n a m po
k a ž e pr i jazn i T a m a r , ž u b o r e č i s lap in i zv ir 
N a d i ž e nam usmerja pot po meleh pro t i Z e 
lju. 

P r v i v a b e č i del p l a n i n s k e sprehaja lne 
poti » P P « o p r a v i m o od podrt ja na v r h O v 
č j e s t ran i in dalje do Zelja pod i zv i rom N a 
d i ž e v t r e h . Š t i r i h d o p o l d a n s k i h al i popo l 
d a n s k i h urah brez v e č j i h n a p o r o v in brez 
k a k r š n i h kol i nevarnos t i . 

liT.ro* 

Sloveni je v vseh 170. p l a n i n s k i h d r u š t v i h , 
m l a d i n s k i h in a l p i n i s t i č n i h odsek ih in p o 
stajah G R S . L e na ta n a č i n bi s s k u p n i m 
de lom o h r a n i l i pred pozabo in u n i č e n j e m 
vse bogastvo na katerega m o r a m o biti 
bolj ponosn i kot smo b i l i n a ž a l o s t doslej . 

R a z s t a v a v M o j s t r a n i je b i la o d p r t a do 
k o n c a meseca in so jo poz i t i vno oceni l i 
v idn i p r e d s t a v n i k i d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a in 
p lan inskega ž i v l j e n j a od bl izu in d a l e č . 
P r i z n a n j a so i zrek l i tudi muze j sk i de lavc i 
in p r e d s t a v n i k i p l a n i n s k i h d r u š t e v in r e 
p u b l i š k e p l a n i n s k e organizaci je . 

Z a n i m a n j e za razstavl jene in lepo u r e 
jene eksponate je tako ve l iko , da bodo 
razstavljeni predmet i pozneje preneseni š e 
n a Jesenice, B l e d , v B o h i n j , R a d o v l j i c o in 
š e v druge kraje , kjer se zan imajo za n a š o 
p l a n i n s k o in š e p r a v posebej t r ig lavsko 
zgodovino. 

O r g a n i z a t o r j i s talne t r ig lavske p l a n i n 
ske muzejske z b i r k e so z ocenami te p r v e 
razstave dob i l i n o v i h pobud in veselja , da 
bodo k l jub n e z n a t n i m in s k r o m n i m sred
stvom z zb iranjem nadaljeval i . V b l i ž n j i 
pr ihodnost i bodo organ iz i ra l i in uredi l i 
v e č z a n i m i v i h m a n j š i h in v e č j i h razstav , s 
k a t e r i m i h o č e j o vzbudit i ne samo med 
p lan inc i , plezalc i , a lp inis t i in g o r s k i m i 
r e š e v a l c i in nasploh med ljubitelji in 
ob i skova lc i gora , t e m v e č tudi med os ta l imi 
prebiva lc i zan imanje za n a š o p l a n i n s k o a l -
p i n i s t i č n o zgodov ino , k i sega v svetovni 
v r h . 

Š t e v i l n a l a s k a v a p r i z n a n j a in pohvale , k i 
so v p i s a n a v knj igo spominov in vtisov, 
narekujejo m u z e j s k i m de lavcem, da bodo v 
b l i ž n j i b o d o č n o s t i u r e d i l i in zbra l i nove 
dokumente . S temi bi n a z o r n o p r i k a z a l i 
razvoj n a š e g a p l a n i n s t v a , od T r i g l a v s k i h 
prijateljev, preko P ipar jev , do S P D , D r e -
novcev in S k a l a š e v do d a n a š n j i h d n i . V 
M o j s t r a n i bodo v o k v i r u stalne p l a n i n s k e 
muzejske zb irke uredil i tudi posebno 
razstavo starih p l a n i n s k i h razglednic , 
vseh p l a n i n s k i h znakov in z n a č k in 
p l a n i n s k i h z n a m k z mot iv i favne in flore. 

Muze j sk i de lavc i v M o j s t r a n i z a s l u ž i j o 
j a v n o z a h v a l o in pr i znanje za o p r a v l j e n o 
delo. I z r e č e n a p r i z n a n j a naj j im bodo 
spodbuda, da bodo š e z v e č j o v n e m o 
nadal jeval i s tem de lom. 

U r o š 

K i n o R A D I O 
9. in HI. septembri! amer, barvni 

k r imina ln i film S R E B R N A P U Š Č I 
C A , režija A r t h u r H i l l e r . v gl. vlogi 
Gene Wilder , ob 17. in 19. uri . 

II . in 12. septembra amer. nem. 
barvni k r imina ln i film P R I J A T E L J 
IZ A M E R I K E , ležija W i m W e n -
ders. v pl. vlogi Dennis Hopper , ob 
17. in 19. ur i . 

13. septembra amer, barvni kav-
bojski film N E P O Z A B N I Z A Š Č I T 
N I K , režija C l in t Eas twood , v pj. 
vlogi Verna B l o o m , ob 17. in 19. ur i . 

14. septembra ni predstav. 
15. septembra franc, barvni film 

— komedija M A D A M P I P I . leži.ja 
Jacques Besna I'd. v gl. vlogi Bernard 
Bl ie r . ob 17. in 19. ur i . 

16. in 17. septembra amer. C S 
barv. pustolovski film K I N G K O N G , 
režija John G i l e r m i n . v gl. vlogi Jeef 
B rid gis. ob 17. in 19. uri . 

K i n o P L A V Ž 

9. in 10. septembra amer. nem. 
barvni k r imina ln i film P R I J A T E L J 
IZ A M E R I K E , ob 18. in 20. ur i . 

11, in 12. septembra amer, barvni 
k r imina ln i fi lm S R E B R N A P U Š Č I 
C A , ob 18. in 20. ur i . 

13. septembra ni predstav. 
14. septembra dom. barvni mla

dinski film K O Z O R I J O J A G O D E , 
ob 18. in 20. ur i . 

15. septembra amer, barvni kav-
bojski film N E P O Z A B N I Z A Š Č I T 
N I K , oh 18. in 20. ur i . 

16. in 17. septembra amer, barvni 
pustolovski film D R . D I V J A K 
B R O N A S T I M O Ž . ob 18. in 20. ur i . 

K i n o K R A N J S K A G O R A 
9. septembra angl. barvni pusto

lovski f i lm ŽIVA T A R Č A , ob 20. uri . 

D E Ž U R N A T R G O V I N A 

V soboto, 9. septembra, 
bo na Jesenicah od 15. do 
19. ure odprta 

S A M O P O S T R E Ž N A 
T R G O V I N A R O Ž C A 

N A P L A V Ž U 

O B V E S T I L O 
I N V A L I D O M 

D r u š t v o invalidov Jese
nice o b v e š č a svoje č l a n e , 
da bo organiziralo dvo
dnevni izlet v neznano in to 
30. septembra in 1. oktobra. 
Prijave sprejemajo v pisar
ni d r u š t v a vsako sredo od 
16. do 18. ure, ali pa pri po
verjenikih: Š t e v i l o je ome
jeno. 

P L A N I N C I V A B I J O 
Plan insko d r u š t v o in krajev

na skupnost Javornik— K o r o 
ška Be la organizirata v nede
ljo. 10. septembra ob 11. uri na 
Pr i s t av i v J a v o r n i š k e m rovtu 
proslavo s kul turno-zabavnim 
programom v p o č a s t i t e v 200-
Ietnice prvega pristopa na T r i 
glav in praznika krajevne 
skupnost i . 

V a b i m o planince in o b č a n e , 
da se proslave udeleži jo v čini 
večjem š t ev i lu . 

Če bo slabo vreme !x> pro
slava ob 19. uri v delavskem 
kul turnem domu na J a v o r n i 
ku . 

G O B A R S K I P I K N I K 
Gobarska d r u ž i n a Jeseni

ce vabi vse svoje č l a n e in 
njihove svojce na gobarski 
piknik, ki bo v nedeljo, 10. 
spetembra, s p r i č e t k o m ob 
10. uri d o p o l d a n pri M i r k u 
K l i n a r j u na H r u š i c i ( č e z 
savski most desno). 

Č l a n e n a p r o š a m o , da po 
m o ž n o s t i primerke raznih 
gob prinesejo s seboj: 

Z A M E N J A V A 
S T A N O V A N J A 

Zamenjam dvosobno sta
novanje last ž e l e z a r n e J e 
senice na P l a v ž u , za enake
ga kjerkoli v o b č i n i Radov
ljica. Naslov se dobi na 
u r e d n i š t v u Z e l e ž a r j a . 

Z A H V A L A 
Z a izraženi čes t i tk i oh najinem 

živl jenjskem jubi leju se d r u š t v u 
upokojencev Javorn ik — K oroška Be
la na j l epše zahval jujeva. 

K r i s t i n a Oman in 
Koza l i j a Obran 

1.'!. septembra amer. nem. barvni 
k r imina ln i film P R I J A T R L J IZ 
A M E R I K E . ob 20. u r i . 

16. septembra- amer. barvni k r imi 
nalni fi lm S R E B R N A P U Š Č I C A , ob 
20. ur i . 

K i n o D O V J E - M O J S T R A N A 

9. septembra i ta l i j . C S barvni do
k u m e n t a r n i fi lm S V E T P O N O Č I 

D A N E S , ob 19.110. Ogled filma je 
prepovedan mladini do dopolnjene
ga 15. leta starosti . 

10. septembra angl. barvni pusto
lovski f i lm ŽIVA T A R Č A , ob 19.30. 

16. septembra zap.. nem. amer. 
barvni film P R I J A T E L J IZ A M E 
R I K E , ob 19.H0. 

17. septembra amer. barvni k r imi 
nalni film S R E B R N A S T R E L A , ob 
19.30. 

K O L E D A R 
PLANINSKO-ALPINISTIČNIH O B L E T N I C 

Z A M E S E C S E P T E M B E R 
I. septembra 1867 jo k o r o š k i rojak M a r k P e r n h a r t k o n č a ! p r v o p a n o r a m o 

z v r h a T r i g l a v a , drugo je n a r i s a l V e l k o Mazi iz Ljubl jane . 
3. septembra leta 1899 je p l a n i n s k o d r u š t v o iz Radov l j i c e zgrad i lo prvo 

skromno, l eseno-planinsko z a v e t i š č e v Zelju pod i z v i r o m N a d i ž c v P l a n i c i , kj pa 
ga je k m a l u p o r u š i l p l a z , 

5. septembra leta 1875 je b i l p o z n e j š i n e k r o n a n i kra l j in poet J u l i j s k i h A l p 
p r v i č na T r i g l a v u . Istega* dne leta 1948 so p l a n i n c i s lavnos tno ntvarja l i -Jesc-
n i s k o - K o p i š č a r j e v o pot na P r i s o j n i k . ki io ie nadelal A n t o n K r a v a n i a . K o p i š č a r 
iz T r e n t e . 

6. septembra 1903 so v V r a t i h s lovesno i z r o č i l i T o m i n š k o v o po l na T r i g l a v . 
8. septembra 1871 so T r i g l a v s k i prijatelj i na L e d i n a h , na j u ž n i s t ran i T r i 

glava (2.408 m) d o g r a d i l i p r v o s l o v e n s k o p l a n i n s k o pos to janko na T r i g l a v u . T r i 
g lavsk i tempelj , kjer danes stoji P l a n i k a . Istega dne leta 1946 je u m r l dr . . Jos ip 
T i č a r . ž u p a n in predsednik t u r i s t i č n e g a in p lan inskega d r u š t v a v K r a n j s k i gori 
in ustanovitelj n a š e gorske r e š e v a l n e s l u ž b e leta 1912. 

I I . septembra leta 1904 so ljubitelji Go l i ce , p lan inc i / -Jesenic , dogradi l i K a -
d i l n i k o v o k o č o na v r h u Gol i ce (1.836 m). 

15. septembra 1914 pade na s r b s k e m b o j i š č u v prv i svetovni vojni Bogomi l 
B r i n š e k . o d l i č e n p l a n i n s k i fotograf iz vrst D r e n o v c c v (Br in š k o v k a m i n v zahod
ni steni P lanjave ) . 

21. septembra 1808 je bi l na T r i g l a v u V a l e n t i n S t a n i č , n a š prvi alpinist sve
tovnega i m e n a . 

26. septembra 1891 je bi la na v r h u T r i g l a v a d e p o n i r a n a p r v a vpisna knj iga . 
27. septembra 1948 je v Ljubl jan i u m r l a n a š a p r v a o d l i č n a p l e z a l k a , p l a -

n i n s k o a l p i n i s t i č n a pisatel j ica in predavate l j ica ter z g o d o v i n a r k a , z m a g o v a l k a 
900 m severne stene Š p i k a in š t e v i l n i h d r u g i h zahtevnih sten. 

29. septembra 1957 so h v a l e ž n i ljubitelji in ob i skova lc i gora v T r e n t i o d k r i l i 
spominsko p l o š č o s l a v n i m t r e n t a r s k i m soko lom, ki so zna l i plezati kot n i h č e 
pred in za n j i m i : Ivanu B e r g i n c u - S t r u k l j u . A n d r e j u K o m a c u - M o t i . J o ž e t u K o -
m a e u - P a v r u . A n t o n u T o ž b a r j u - S p i k u . medvedu . A n t o n u K r a v a n j u - K opi š č a r i u 
in d r u g i m , ki so ime n a š i h gora in n a š e g a č l o v k a ponesli v da l jn i svet. 

Vini 

V Z G O J N O I Z O B R A 2 E V A L N I Z A V O D J E S E N I C E 
T O Z D O S N O V N A Š O L A K R A N J S K A G O R A 

objavlja proste delovne naloge in opravila: 

— dve (2) delavki za delo v vzgojnovarstvenih oddelkih z do
k o n č a n o vzgojiteljsko šolo in strokovnim izpitom za nedoločen č a s 
in t r i m e s e č n i m poskusnim delom: 

— en (1) delavec za delo v knjigovodstvu in administracij i šole 
s polovičnim delovnim ča som, za nedo ločen č a s in t r imesečn im 
poskusnim delom: 

— en (1) delavec za čiščenje šolskih prostorov s polnim delov
nim č a s o m , za nedo ločen ča s in e n o m e s e č n i m poskusnim delom; 

— dve (2) delavki za p o m o č vzgojiteljicam z d o k o n č a n o šolo za 
varuhinje s polovičnim delovnim ča som, polna zaposlitev pa je 
m o ž n a s prevzemom dodatnih nalog (čiščenje prostorov, razdelje
vanje hrane, pomivanje posode) v enoti R a t e č e in Kran j ska gora. 
D e l o in opravi la se razpisuje za nedoločen ča s s t r imesečno 
poskusno dobo. 

Stanovanj nimamo, objava velja do zasedbe. 

Zveza ku l tu rn ih organizacij Jesenice in amatersko gledališče 
T o n e Č u f a r Jesenice o b j a v l j a t a na podlagi sklepa skupšč ine 
K ulturne skupnosti Jesenice 

prosta dela in naloge 

r e ž i s e r j a 

s poln im delovnim č a s o m za nedo ločen čas . 
Pogoj i : A G R F T — smer režija, moralno pol i t i čna n e o p o r e č n o s t . 
Pisne prijave z ž iv l jenjepisom in dokazi l i o izobrazbi pošl j i te na 

naslov: Amatersko gledal išče Tone Č u f a r Jesenice. T r g Tone ta Ču-
farja 4. Jesenice, najkasneje do 25. septembra. Vse dodatne informa
cije dobite v A G T o n e Čufa r Jesenice. T r g Toneta Čufar ja 4. ali po 
telefonu 81-260. 

Delavsk i svet D O E L I M Jesenice na podlagi 12. č l ena samo
upravnega sporazuma o medsebojnih razmerjih delavcev, ponovno 
razpisuje naslednja vodilna dela in opravila za dobo š t i r ih let 

1. vodenje t e h n i č n e operative 
2. vodenje komercia lno t e h n i č n e priprave. 
Po leg sp lošn ih pogojev morajo kandidat i izpolnjevati še nasled

nje posebne pogoje: 
k t č . 1 — da imajo višjo šo lsko izobrazbo elekfro. strojne ali or

ganizacijske smeri in 36 mesecev delovnih izkušenj : 
— da imajo opravljen s t rokovni izpit iz varstva pri delu in stro

kovni izpit za gradnjo investicijskih objektov — v kolikor tega 
pogoja ne izpolnjujejo imajo m o ž n o s t pridobitve le-tega v roku 
enega leta po sprejemu. 

k tč . 2 — da imajo višješolsko izobrazbo ekonomske, komer
cialne a l i elektrostrojne smeri in 36 mesecev delovnih i zkušen j : 

— da pasivno obvladajo en tuj jezik. 
Od vseh kandidatov p r i čaku j emo d r u ž b e n o p o l i t i č n o razgleda

nost in m o r a l n o p o l i t i č n o n e o p o r e č n o s t ter organizacijske sposob
nosti . P o d r o b n e j š e informacije lahko dobite v kadrovskem sektorju 
od dneva razpisa dalje. 

R o k za prijavo je 20. september. Izbira kandidata bo opravljena 
v 30 dneh po poteku razpisnega roka. K a n d i d a t i bodo o izbiri pis
meno obveščeni v roku 15 dni po opravljeni izbir i . K a n d i d a t i naj 
pošl je jo svoje vloge s potrebnimi dokazi l i na naslov: E L I M Jesenice. 
H r u š i c a 72 c. z oznako »za razpis« . 

A B C P O M U R K A . Trgovsko proizvodna organizacija G O L I C A , 
o.o. — temeljna organizacija D E L I K A T E S A . o.sub.o.. Jesenice. 
T i t o v a 73 

objavlja 

prosta dela in naloge natakarice za bife na K R E S U nad K o r o 
ško Belo. 

Pogoji : 
— z a k l j u č e n a pokl icna šola za natakarja. 
— eno leto delovnih i z k u š e n j . 
— t r i m e s e č n o poskusno delo. 
De lo se zd ružu j e za nedoločen ča s s polnim delovnim č a s o m . 
De lovn i č a s je ob delovnikih od 16. do 21. ure. ob nedeljah in 

praznikih pa od 10. do 21. ure. V ponedeljkih je bife zaprt. 
K a n d i d a t k e naj ponudbe z dokazi l i o s trokovnost i in z opisom 

dosedanjih delovnih i zkušen j pošl je jo na naslov: A B C P O M U R K A 
— trgovsko proizvodna organizacija G O L I C A — kadrovska s lužba . 
Jesenice — T i t o v a l , v 15 dneh po objavi . 

P o sklepu 7. seje upravnega odbora Gasilskega d r u š t v a Blejska-
Dobrava z dne 25. avgusta, razpisujemo 

J A V N O D R A Ž B O 

specialnega osebnega avtomobila »Zas tava« A R 55 št. motorja 
020165 - 56 K M . 1901 kub. cm s 7 sedeži + 1. rdeča karoserija 
reg. š tev . K R 565-40. p revožen ih preko 26.000 km. potrebna m a n j š a 
popravila , proizveden leta 1952. 

Registraci ja in zavarovanje vozila p o t e č e 16. 8. 1978. 
Izkl icna cena: 17.000.00 dinarjev (sedemnajst tisoč dinarjev). 
J avna d r a ž b a bo v soboto, dne 16. septembra s p r i če tkom ob 

11. uri v sejni sobi doma gasilcev — Gasilskega d r u š t v a na Blejski 
D o b r a v i . 

Zainteresirane pravne in fizične osebe lahko pristopijo k javni 
d r a ž b i , če pred p r i č e t k o m javne d r a ž b e položi jo 1.700.00 din 
( e n t i s o č s e d e m s t o din) va r šč ine . 

I zd raž i t e l j bo moral kupnino p lača t i v gotovini in v enkratnem 
znesku takoj po podpisu pogodbe, pravna oseba pa v 15 dneh od 
dneva javne d r a ž b e na tekoči r a č u n Gasilskega d r u š t v a Blejska 
Dobrava . D a v š č i n e p lača izdraž i te l j — kupec. 

V p l a č a n a varšč ina se izdraži te l ju v r a č u n a v kupnino, ostal im 
pa se po zak l jučen i j avn i d r ažb i vrne. 

Specia lni osebni avtomobi l . «i zainteresirani lahko ogledajo 
2 (dve) uri pred p r i če tkom javne draž i le pred gasilskim domom na 
Ble jsk i Dobrav i . G A S I L S K O D R U Š T V O 

B L E J S K A D O B R A V A 

Z G O D O V I N S K A P L A N I N S K A R A Z S T A V A 
V M O J S T R A N I D O S E G L A S V O J N A M E N 



Košarka 

Z A O S T A L I T E K M I 
P O M L A D A N S K E G A D E L A L I G E 

Po p o č i t n i c a h sta ekipi m l a d i n c e v in 
m l a d i n k z J e s e n i c od igra l i zaostal i tekmi 
p o d r o č n e g a p r v e n s t v a m e d o b č i n s k e ko 
š a r k a r s k e zveze G o r e n j s k e . T e k m i sta b i l i 
p o m e m b n i , k e r sta po leg borbe za p r v e n -

i atvene t o č k e pomeni l i tudi pre izkus p r i 
pravl jenost i n a š i h m l a d i n k in mlad incev 
n a jesensk i del t e k m o v a n j a , h k r a t i pa m o ž 
nost i uspeha v č l a n s k i ) , l i gah . P o n e s r e č i 
Bunder la in o d h o d u M a l a c k o v e in V r d o l j a -
kove v L j u b l j a n o sta to p r a k t i č n o tudi 
č l a n s k i ek ip i n a š e g a k l u b a . Z a r a d i v a r č e 
vanja s sreds tv i so se nase igra lke in i gra l 
c i p r i p r a v l j a l i d o m a , za r a z l i k o od R a d o v 
ljice, ki je imela p r i p r a v e na m o r j u , mla -
d i n k e iz Ž i r o v pa so se p r a v k a r vrni le 
s 15-dnevnih p r i p r a v iz B o v c a . 

M L A D I N C I : J E S E N I C E : R A D O V L J I C A 
79:44(40:23) 

Kljub s labemu vremenu sta ek ip i p o k a 
zali dopadl j ivo k o š a r k o , v feir igri pa so 
imel i v e č uspeha d o m a č i n i . M o š t v i sta na
stopili s temi i gra l c i : 

J E S E N I C E : A i m a n 16. N o v a k 4, J e l o v -
č a n . M l i n a r i c , B e r g i n c 7, Smolej 18, J a n j i č 
16, Leftnjak 8, M a t u č e c 12 in K r ž i č 

R A D O V L J I C A : V i d i c 6, M a r k e l j 6, K o z o -
le 2, P r u g a r . Steh 2. A i m a n , M ar A 10. N o 
vak 6, P o t o č n i k 6. D e i m a n . Pangerc 4. 
Z u p a n 2 

T e k m a je bi la s i cer pri jetna za oko , ven
d a r je ne gre jemat i za meri lo m o č i in p r i 
pravl jenost i , saj je ek ipa Radovl j i ce p r i š l a 
na Jesen ice m o č n o os labl jena. K a k r š n a 
kol i pre t i rana samozavest j e s e n i š k i h i gra l 
cev bi se l a h k o m a š č e v a l a ž e v 1. kolu je
senskega dela p r v e n s t v a , ko potuje m o š t v o 
na gostovanje k vedno neugodnemu na
sprotniku v Ž i r i . 

E k i p a Radovl j i ce je izgubila v č a s u let
n ih p o č i t n i c svojega n a j v i š j e g a i gra l ca , ki 
je o d š e l na s l u ž e n j e vojnega r o k a , razen 
tega na J e s e n i c a h ni nastopil n a j b o l j š i 
igralec Ster, ki je na š o l s k e m izletu. G r a d i 
telj igre V i d i c je nastopi l bo lan , tako da se 
je m o r a l po p r v e m p o l č a s u preselit i med 

' '_>• gledalce in ni mogel pokazat i vsega, k a r 
zna. V tak i s i tuacij i so se ostali igra lc i 
s r č n o bor i l i , vendar d o m a č i n o m niso 
mogli p r i p r a v i t i p r e s e n e č e n j a . T r e n e r J e 
senic B o ž i č je bil v tem pogledu s r e č n e j š i , 
saj je dobi l p r i l o ž n o s t pre izkus i t i tudi mlaj 
š e igralce, od ka ter ih je zadovol j i l p r e d 
vsem 14-letni p i o n i r s k i reprezentant N o 
vak. P o dolgem pr i s i lnem p o č i t k u zaradi 
operacije meni skusa in p o š k o d b e hrbte

nice je za d o m a č e nastopi l M i r k o J a n j i č in 
pokazal zelo obetavno igro. 

Kaj s i e k i p a Jesen ic l a h k o obeta v jesen
skih in z i m s k i h tekmovanj ih? V e č uspeha 
v m l a d i n s k i k o n k u r e n c i in uvrst i tev do 
tretjega mesta , ter obupen boj za obstanek 
v s lovensk i l igi z m i n i m a l n i m i izgledi (po 
izgubi n e s r e č n e g a B u n d e r l a in predv ide
nem odhodu B o ž i č a v n o v e m b r u v J L A ) . 
V s e k a k o r pa je to potencialno m o š t v o , k i 
se bo ob naklonjen i po l i t ik i do n a š e g a 
k luba l a h k o v i soko povzpelo v nekaj let ih. 

M L A D I N K E : J E S E N I C E : A L P I N A 
K L A D I V A R 2IRI 36:34 (17:20) 

M l a d i n k e Jesenic so v zaostal i tekmi pre 
magale svoje vrs tn ice iz ž i r o v po i zredno 
borbeni i gr i . Z a d o m a č e m o š t v o so nasto
pile: Srpak 7. L e s k o v a r 5, S t r a ž i s a r 2. 
C r n o v i č 10. V a u p o t i č 8. Brtonce l j 2, K a n -
t a r e v i č . P o t o č k i . 

E k i p a Jesenic nastopa v jesenskem delu 
m o č n o os labl jena , saj sta o d š l i reprezen-
tantki M a l a c k o in V r d o l j a k k B r e s t u , L j u 
ba K o r b a r je p o š k o d o v a n a , i z redna š k o d a 
pa je tudi , da z a r a d i d r u g i h obveznost i ne 
tren ira Tadeja P o t o č n i k . T o so Š t i r i i gra l 
ke, k i po svoji kval i te t i sodijo v p r v o peter
ko j e s e n i š k e ekipe. R a v n o zaradi nj ihove 
odsotnosti pa je bila ek ipa A l p i n a K l a d i -
var, v kater i igrajo igralke iz zvezne l ige. 
pred s r e č a n j e m vel ik favorit. Igralke iz 
Z i r o v so bile p r e d tekmo zelo samozavest 
ne, saj so se r a v n o vrn i l e s 15-dnevnega 
• b r u š e n j a « v B o v c u , in so smatra le t ekmo 
zgolj za formalnost . J e s e n i č a n k e so bile 
d r u g a č n e g a m n e n j a in so si z izredno po
ž r t v o v a l n o igro zagotovi le zmago. T e k m a 
je b i la vseskozi zelo napeta, predvsem v 
obrambi pa tudi dokaj os tra , tako d a j e b i lo 
d o s e ž e n o malo k o š e v . P r i d o m a č i n k a h bo 
potrebno de t ren ira t i met, saj je b i lo treba 
koncept igre nujno spremeni t i . Doslej so 
sle p r a k t i č n o vse akcije v napadu p r e k o 
M a l a c k o v e in V r d o l j a k o v e , sedaj pa bodo 
mora le svoje rea l i za torske sposobnost i do
kazovat i vse igra lke . 

P o tej zmagi v i d i m o , kaj b i na Jesen icah 
l a h k o dosegli , č e bi uspeli z a d r ž a t i lasten 
kader v svoji ek ip i do igralske zrelost i ter 
zagotovi l i pogoje , kot j ih imajo ostale 
ekipe. n p r . Bres t , A l p i n a , B r a n i k i td . T a k o 
pa n a m ostane le, da t ist im i g r a l k a m , ki 
ostajajo zveste m a t i č n e m u k lubu tudi v 
t e ž k i h t r e n u t k i h , s t i snemo pesti in j i m tudi 
eventua ln ih spodrsl jajev ne z a m e r i m o . 

V . R o t a r 

PRIČETEK J E S E N S K E G A D E L A 
ŽENSKE S K L Z A H O D IN G O R E N J S K I H LIG 

K K J E S E N I C E : K K O B U T E V 
N O V O M E S T O ( č l a n i c e ) 20:0 bb. 

K o s a r k a r i c e Jesenic bi mora le v p r v e m 
kolu jesenskega dela S K L — zahod od igra -

j y ti v soboto, 2. septembra , na i g r i š č u v 
š p o r t n e m p a r k u v P o d m e ž a k l j i t ekmo z 
ekipo Obutev iz Novega mesta . G o s t u j o č i h 
igra lk z a r a d i i zredno t e ž k e f i n a n č n e s i tua
cije v k l u b u ni bilo na Jesenice , zato je 
t ekmovalna komis i ja pr i sodi la zmago 20:0 
v korist J e s e n i č a n k . V j e s e n i š k e m klubu 
smatramo ne glede na o d l o č i t e v tekmo
valne komisi je , da zmaga za zeleno mizo ni 
povsem v sk ladu z n a š i m i Š p o r t n i m i n a č e 
l i , zato se bomo s k u š a l i v dogovoru s tek
m o v a l n o k o m i s i j o in ek ipo iz N o v e g a 
mesta dogovor i t i za nov termin za tekmo. 
T e ž k o si je predstavl jat i , da se ob d r u ž b e n i 
usmeritvi v r e p u b l i š k e prednostne Š p o r t n e 
panoge l a h k o dogodi , da e k i p a , k i tekmuje 
v 1. r e p u b l i š k i pr ior i te t i z a r a d i d e n a r n e 
kr ize ne m o r e u d e l e ž i t i tekme v goste h sre 
di lige. N e glede na v i s o k o d o n e č e besede 
glede selekcij in n o v i h t e k m o v a l n i h siste
mov, ne glede na v s e s p l o š n o hva l i sanje o 
n a p r e d k u na p o d r o č j u koSarke po sprejet-

*' ju p o r t o r o š k i h sk lepov , pa je slej k o prej 
opazno, da je k o S a r k a po k lub ih Se vedno 
o d v i s n a zgolj od a n g a ž i r a n o s t i in iznajdlj i 
vosti v o l o n t e r s k i h delavcev in od s r e č e pr i 
polnjenju k lubske blagajne. O b p r o b l e m a 
t iki po k lub ih ostaja r a v n o d u š n a tako re 
p u b l i š k a s t r o k o v n a zveza, kot njen stro
k o v n i svet, seveda č e ne gre za probleme 
tako imenovane p r v e r e p u b l i š k e selekcije. 

E k i p o Je sen ic č a k a v soboto, 9. septem
b r a , ob 19.30 na i g r i š č u v Š p o r t n e m p a r k u 
v P o d m e ž a k l j i i zredno t e ž k o s r e č a n j e z 
ekipo M e n g š a , k i je edina uspela premagat i 
v p o m l a d a n s k e m delu lige naSe k o š a r k a -
rice. O b odsotnost i petih n a j b o l j š i h igralk 
Je sen ic nas tudi tesen poraz ne bi smel pre
v e č r a z o č a r a t i . 

K K J E S E N I C E : K K S A V A 
K R A N J (mladinke) 49:21 (21:11) 

N a p r v e m jesenskem turn ir ju m l a d i n k za 
"*^lc* prvenstvo gorenjske regije (mladinke za 

prvenstvo igrajo po dva t u r n i r j a na Jese
n i cah , v K r a n j u in v 2ireh),sta se v nede
ljo, 2. septembra, na J e s e n i c a h pomeri l i 
ekipi m l a d i n k K K S a v a in Jesen ic . Z a do
m a č e m o š t v o so igrale p r e t e ž n i del tekme 
m l a j š e igra lke , pa vendarle p r e p r i č l j i v o 
zmagale. 

K K J E S E N I C E : A ž m a n 2. P o t o č k i . 
S r p a k 4, K a n tare v i č 8. S t r a ž i S a r 4, S k u m a -
vec 8, C r n o v i č 16. V a u p o t i č 6, Bertonce l j 

D o m a č i n k e so bile b o l j š e v vseh elemen
tih k o š a r k a r s k e igre, tako da je trener K r i 
žar l a h k o h r a n i l m o č i i z k u š e n e j s i h igralk 
za derb i z ekipo K l a d i v a r A l p i n a iz Z i r o v . 

K K J E S E N I C E : K K K L A D I V A R 
A L P I N A Ž I R I 57:47 ( 21:17) 

E k i p a m l a d i n k K l a d i v a rja A Ipine iz 
Ž i r o v tudi v č e t r t e m poskusu ni uspela 
okusi t i zmage nad zdesetkano ekipo J e s e -
nic. Oslabl jene d o m a č i n k e so d r ž a l e vse 
nit i v svoj ih r o k a h in Se vedno brez izgub
ljene t o č k e vodijo v l ig i . 

K K J E S E N I C E : A ž m a n 2, P o t o č k i . 
S r p a k 11, K a n t a r e v i č 4, S t r a ž i s a r . S k u m a -
vec 2, Bertonce l j 2. C r n o v i č 12. V a v p o -
tič25 

Kot pred dnev i v zaostali tekmi p o m l a 
danskega de la so tudi v p r v e m jesenskem 
dvoboju slavi le d o m a č i n k e , ki so zaigrale 
zelo borbeno. O s t r a igra v obrambi in 
u s p e š n i p r o t i n a p a d i so bile odl ike J e s e 
n i č a n k , s k a t e r i m i so povsem razbi l i favo
rizirane Z i r o v k e . S to zmago, za k a i n o so 
z a s l u ž n e p r a v vse i g r a l k e d o m a č e ek ipe , si 
je K K J e s e n i c e ž e p r a k t i č n o in t e o r e t i č n o 
zagotovil p r v o mesto na G o r e n j s k e m in 
p l a s m a na r e p u b l i š k i finale. 

L e s t v i c a po č e t r t e m t u r n i r j u : 
1. K K J E S E N I C E 8 8 0 16 t o č k 
2. K K A L P I N A 

K L A D I V A R Ž i r i 8 4 4 8 t o č k 
' ' 3. K K S A V A K r a n j 8 0 8 O t o č k 

K K S A V A K R A N J : K K J E S E N I C E 
(kadetinje) 59:46 ( 28:26) 

Kade t in je K K Jesen ic so v 1. ko lu jesen
skega dela prvens tva gorenjske regije 
d o k o n č n o pokopa le Se zadnje upe za osvo
j i tev nas lova p r v a k a . Z neborbeno igro so 
r a z o č a r a l e , tako da je rezultat s 13 k o š i 
r a z l i k e r e a l e n odnos m o č i na igr i š č u . 

: _- —' Igra lke Save pa so s svojo igro preseneti le 

tako v skokih kot v ostal ih elementih 
k o š a r k e . K r a n j č a n k e so se p r a v k a r vrn i l e 
s s k u p n i h p r i p r a v , v p o č i t n i c a h pa so tre
nirale d v a k r a t dnevno. N a p r e d e k ekipe je 
o č i t e n , saj so v p o m l a d a n s k e m delu lige 
s r e č n o v zadnjem t r e n u t k u premagale 
ekipo Jesenic . 

K K K L A D I V A R 21RI : K K J E S E N I C E 
(mladinci) 58:81 (37:39) 

M l a d i n c i Jesenic so v p o m e m b n e m sre
č a n j u s t r a d i c i o n a l n o neugodnim nasprot
n i k o m K l a d i v a rje m preseneti l i d o m a č i n e 
z o d l i č n o igro in v i soko zmagal i v gosteh. 

K K J E S E N I C E : A ž m a n 16, Smole j 20, L i -
č o f 6, K r ž i č 2, J a n j i č 10, M l i n a r i c , N o v a k , 
L e s n j a k 8, M a t u č e c 14, B e r g i n c 4, J e J o v č a n 

Igralci z Je sen ic so imel i k l jub viSji rast i 
dost i prob lemov v p r v e m p o l č a s u , da bi 
š t r l i odpor i zredno h i t r i h in telesno d o b r o 
pr iprav l j en ih d o m a č i n o v , ki so o d l i č n o z a 
deva l i s srednje in v e č j e razdalje . T a k o so 
s k u š a l i po n e u s p e š n i coni 1-2-2, onemo
g o č i t i d o m a č e strelce z igro m o ž na m o ž a . 
U s p e h pa je n a š i m m l a d i n c e m pr ines la iz
redno agres ivna cona 2-1-2 in smotrne 
akcije v napadu. O d p o r d o m a č i h je bil d o 
k o n č n o strt v drugem p o l č a s u , ki so ga 
J e s e n i č a n i dobi l i z rezultatom 42:21. M l a 
d inc i Je sen i c bodo v p r i h o d n j e m kolu go
stili na J e s e n i c a h ek ipo Š e n č u r j a . T e k m a 
bo v soboto, 9. septembra, ob 17.30 v d v o r a -
ni 2IC ali na i g r i š č u v Š p o r t n e m p a r k u 
v P o d m e ž a k l j i . 

K K G O R E N J A V A S : K K J E S E N I C E 
a (kadeti) 56:52 (47:47. 24:20) 

N a t e ž k e m gostovanju v G o r e n j i vasi so 
kadeti Jesen ic igra l i zelo d o b r o , pa v e n d a r 
v d r a m a t i č n e m p o d a l j š k u tekmo izgubil i 
s Š t i r i m i k o š i raz l ike . D o m a č i igralc i so 
v p r v e m p o l č a s u Sele v zadnj ih minutah 
uspeli povesti z rezultatom 24:20. Gostje 
z Je sen ic so z b o l j š o igro rezultat i z e n a č i l i 
v drugem delu, tako da se je t e k m a k o n č a l a 
v r e g u l a r n e m Č a s u z rezultatom 47:47. 
V pe tminutnem p o d a l j š k u so J e s e n i č a n i 
d v a k r a t povedl i , in s icer 47:49 ter 49:51, na 
k o n c u pa j i m je zadrhte la r o k a in tekmo so 
n e s r e č n o izgubi l i z rezultatom 56:52. 

V petek, 8. septembra, igrajo kadeti Jese
nic ob 19. ur i v Š p o r t n e m p a r k u zaostalo 
tekmo z ekipo Radovl j ice , v soboto, 9. sep
tembra , ob 16. ur i pa redno kolo z ekipo 
K K T r i g l a v v d v o r a n i ŽIC ali v Š p o r t n e m 
p a r k u v P o d m e ž a k l j i . 

V . R o t a r 

T R I M KOŠARKARSKA 
L I G A 

Rezultati Š e s t e g a kolu T R I M k o š a r k a r 
ske lige: 

T o m š i č e v a 70 : Zelezar 51:27 ( 25:15) 
T r h l e veje : T V D Par t i zan J a v o r n i k K o 

roška Be la 49:41 (27:16). 
T e k m a Zas treka : M o j s t r a n a je bila pre 

l o ž e n a . 
E k i p a K o v i n a bo odslej nastopi la pod 

i m e n o m T o m S i c e v a 70. 
P r o s i m o m o š t v a , da se n a t a n č n o d r ž i j o 

razporeda t ekmovanja . 

L E S T V I C A P O V I . K O L U : 

1. T r h l e veje 6 5 1 321:264 10 
2. Zelezar 6 4 2 300:275 8 
3. M o j s t r a n a 5 ( - I) 4 1 332:234 g 
4. T o m S i c e v a 70 6 3 3 318:270 6 
6. T V D P a r t i z a n J a v . 

K o r . B e l a 6 1 5 198:274 2 
6. Z a s t r e k a 5 1 - 1) 6 5 157:278 0 

S e d m o kolo bo v petek. 8. septembra in 
sicer na i g r i š č u v P o d m e ž a k l j i : ob 17. uri 
P o d m e ž a k l j a : Z a S t r e k a . o b 17. uri M o j s t r a 
na : Zelezar in ob 18. uri T V D P a r t i z a n J a v . 
K o r . B e l a : 70. 

R»j]MI! 

P R I J A V E 
Z A A L P I N I A D O 

D O 1 3 . S E P T E M B R A 
K o t s m o ž e pisal i bo v dneh od 15. 

do 17. septembra v J u l i j s k i h A l p a h 
potekalo drugo s r e č a n j e s l o v e n s k i h 
Ž e l e z a r j e v - a l p i n i s t o v , ki ga o r g a n i 
z i r a komis i ja za Š p o r t in rekreac i jo 
pri i / v r š n e m odboru s ind ikata Ž e l e 
zarne s p o m o č j o p l a n i n s k i h d r u š t e v 
in a l p i n i s t i č n i h odsekov iz jeseni
š k e o b č i n e . 

Pr i jave za u d e l e ž b o na a lp in iad i 
sprejemajo na s i n d i k a t u ž e l e z a r n e 
Jesen ice do v k l j u č n o srede. 13. sep
tembra . N a to s r e č a n j e so vabljeni 
vsi a lp in i s t i , zaposleni v S O Z D S lo 
venske ž e l e z a r n e . 

I. K 

P E S T R A A K T I V N O S T 
V J E S E N S K I H 

M E S E C I H 
V jesenskih mesecih se bo v Ž e l e z a r n i 

spet z a č e l a odvijati pestra Š p o r t n a akt iv 
nost med de lavc i . V ponedeljek, 11. sep
tembra , se bo z a č e l o p r v e n s t v o Ž e l e z a r n e v 
malem nogometu in ba l inanju . V nekater ih 
T O Z D so v malem nogometu ž e izvedl i 
p r e d t e k m o v a n j a . n a j b o l j š e ekipe pa se 
bodo zatem u d e l e ž i l e prvens tva Ž e l e z a r n e . 
P o u d a r i t i vel ja , da je prav za prvens tvo v 
malem nogometu med de lavc i n a j v e č zan i 
manja . R a z e n tega bo komis i ja za Š p o r t n o 
rekreaci jo pri i zvrSnem odboru s i n d i k a t a 
Ž e l e z a r n e do k o n c a l e t o š n j e g a leta o r g a n i 
zirala Se prvens tva v odbojki , n a m i z n e m 
tenisu, kegljanju na asfaltu, streljanju in 
Š a h u . 

Z a zaposlene de lavce v Ž e l e z a r n i pa se bo 
v mesecu o k t o b r u z a č e l a rekreac i ja v telo
vadnicah na J e s e n i c a h , v M o j s t r a n i , na 
K o r o S k i Be l i in v Ž i r o v n i c i . K o n e c avgusta 
pa se je ž e z a č e l o r ekreac i j sko drsanje na 
ledeni p l o s k v i v hali v P o d m e ž a k l j i in s icer 
vsak petek od 20. do 22. ure. 

V s i de lavc i l ahko dvignejo b r e z p l a č n o 
kar to za drsanje na s ind ikatu ž e l e z a r n e J e 
senice. P r e d l o ž i t i morajo vs topno dovolje
nje za Ž e l e z a r n o in svojo s l iko . 

•J.R 

PETI 
B A L I N A R S K I T U R N I R 

E K I P DRUŠTVA 
U P O K O J E N C E V 

V soboto, 2. s ep tembra , je bi l na ba l in i 
š č u doma upokojencev na J a v o r n i k u ž e 
peti b a l i n a r s k i t u r n i r ek ip d r u š t e v upoko
jencev v p o č a s t i t e v krajevnega p r a z n i k a 
J a v o r n i k a — K o r o š k e Bele za p r e h o d n i p o 
kal kra jevne skupnost i J a v o r n i k — K o r o 
š k a B e l a . 

T e k m o v a l e so Š t i r i ekipe, k i se redno 
u d e l e ž u j e j o t u r n i r j a in s icer: E k i p a Jesen i 
ce (Zupan. V r h u n c , V i l f a n , U r š i č , Debevc ) , 
ek ipa J a v o r n i k ( C i m p r i č , Pes jak . K oz a -
m e r n i k , H a s a n b e g o v i č , S m i d ) , ek ipa R a 
dovl j ice ( K i l e r , S i n o b a d . G r i g o v s k i , D e -
bel jak) , ek ipa Ž i r o v n i c e ( P i n t a r . Rebo l j . 
G r a d , S tre s ) . 

P o pozdravu predsednika D U J a v o r n i k 
— K o r o š k a B e l a F r a n c a A r h a je vodja 

javorn iSke ekipe r a z l o ž i l p r a v i l a . 
P r e h o d n i p o k a l je osvoj i la e k i p a d r u š t v a 

upokojencev R a d o v l j i c a , ki ga bo bran i la 
na p r i h o d n j e m tekmovanju drugo leto. 
T e k m e so bile zelo borbene in k l jub s labi 
razsvet l javi brez p o p u š č a n j a . D r u g o mesto 
je osvoj i la e k i p a D U J a v o r n i k — K o r o š k a 
B e l a . J . 

O B V E S T I L O S T R E L C E M 
N a d a l j e v a n j e rekreac i j skega t e k m o v a 

nja v s tre l janju z z r a č n o puSko bo v soboto. 
9. septembra ob 8. uri zjutraj v prostor ih 
strelske d r u ž i n e T r i g l a v v de lavskem 
d o m u J u l k e in A l b i n a P i b e r n i k na J a v o r 
n i k u . 

V A B I L O 
ŠAHISTOM 

Š a h o v s k a sekcija pri D P D S v o b o d a 
F r a n c e M e n c i n g e r J a v o r n i k — K o r o š k a B e 
la o b v e š č a ljubitelje š a h a , da bo s r e č a n j e 
Sahistov v nedeljo, 10. septembra ob 9. uri 
v pros tor ih doma upokojencev na J a v o r n i 
k u . T e k m o v a n j e pr ire jamo v p o č a s t i te v 
krajevnega p r a z n i k a , doslej pa so se ž e p r i 
jav i le š a h o v s k e ekipe: T O Z D V a l j a r n e — 
b l u m i n g Stekel, ekipa J L A . V a t r o s t a l n a Ze
nica P E Jesen ice , ekipa upokojencev ter 
ekipa O O Z S M S J a v o r n i k - K o r o š k a Be la 
in ek ipa D P D S voboda J a v o r n i k — K o r o š k a 
B e l a . K sodelovanju vab imo tudi ostale l ju
bitelje š a h a . 

V S O B O T O 

P O H O D 
P O K A R A V A N K A H 

V soboto. 9. s eptembra , bo komis i 
ja za š p o r t n o rekreac i jo pri o b č i n 
s k e m svetu zveze s indikatov J e s e n i 
ce izvedla drug i m n o ž i č n i pohod po 
K a r a v a n k a h . K o t smo ž e p i sa l i , bo 
pohod potekal v dveh smereh . P o 
prv i l a ž j i bodo p o h o d n i k i o d š l i iz 
P l a n i n e pod G o l i c o najprej č e z M o -
ž i š č e do k o č e na R o ž c i . zatem pa d a 
lje č e z H r u š č a n s k o p l a n i n o na R a v 
ne in naprej do v z n o ž j a M l i n c e . kjer 
bo ob nekdanj i g r a n i č a r s k i k a r a v l i 
z a k l j u č e k pohoda . 

P o drugi t e ž j i poti pa bodo p o h o d 
n i k i o d š l i iz P l a n i n e pod G o l i c o do 
k o č e na R o ž c i zatem pa po grebenu 
p r e k o M l i n c e d o nekdanje g r a n i č a r -
ske k a r a v l e nad vasjo Dovje . V so
boto bodo od 6. ure dalje vozi l i po
sebni avtobusi od s k u p š č i n e o b č i n e 
Jesen ice do planine pod G o l i c o . O d 
hod vseh u d e l e ž e n c e v v K a r a v a n k e 
pa bo ob 7. ur i in 30 minut. O b z a 
k l j u č k u pohoda bo t o v a r i š k o s r e č a 
nje vseh u d e l e ž e n c e v ob nekdanj i 
g r a n i č a r s k i k a r a v l i s š p o r t n i m i tek
m o v a n j i . Z a prijetno r a z p o l o ž e n j e 
pa bo poskrbe la godba na p iha la s 
H r u š i c e . 

•J . l l 

V S O B O T O J E S E N S K E ŠPORTNE I G R E 
S L O V E N S K I H ŽELEZARJEV 

N A J E S E N I C A H 
V soboto. 9. septembra, bodo na Jesen icah jesenske š p o r t n e igre s lovenskih 

ž e l e z a r j e v . ki j ih organ iz i ra komis i ja za š p o r t n o rekreac i jo pri konferenc i os
n o v n i h organizac i j zveze s i n d i k a t o v Ž e l e z a r n e . Š p o r t n i k i iz vseh de lovnih o r g a 
nizacij S O Z D S l o v e n s k e ž e l e z a r n e , se bodo pomer i l i v malem nogometu, odbojki , 
š a h u . ba l inanju , streljanju in š p o r t n e m r ibo lovu . V s a t e k m o v a n j a se bodo z a č e l a 
zjutraj ob 8. u r i , pr i t e h n i č n i izvedbi pa bodo nudili p o m o č : nogometni k lub 
Jesen ice , o d b o j k a r s k i k lub Jesen ice , š a h o v s k o d r u š t v o Jesen ice , b a l i n a r s k i 
k lub Jesenice , s tre lska d r u ž i n a T r i g l a v J a v o r n i k — K o r o š k a Be la in r i b i š k a d r u 
ž i n a Jesenice . 

P o z a k l j u č e n i h t e k m o v a n j i h bodo v vsak i panogi prve tri u v r š č e n e ekipe 
prejele pokale , posamezn ik i pa bodo prejeli medalje. Š p o r t n i k i iz ž e l e z a r n e Je se 
nice bodo v vseh panogah nastopi l i v n a j m o č n e j š i h postavah, zato p r i č a k u j e m o 
tudi dobre rezultate. 

O b k o n c u pa naj š e z a p i š e m o razveselj ivo novico za vse ribiče iz ž e l e z a r n e 
Jesen ice . V soboto bo n a m r e č od 11. do 15, ure m o ž e n b r e z p l a č e n ribolov na 
jezeru v Z a v r š n i c i za vse u d e l e ž e n c e j e s e n i š k i h š p o r t n i h iger s lovensk ih ž e l e 
zarjev in za vse de lavce iz ž e l e z a r n e Jesenice . 

U d e l e ž e n c e m š p o r t n i h iger ž e l i m o č i m b o l j š e rezultate, r i b i č e m pa dober 
ulov v Z a v r š n i c i . J \\ 

K O M U S O N A M E N J E N A 
S I N D I K A L N A T E K M O V A N J A ? 

O d g o v o r na č l a n e k , ki je pod tem naslo
vom i z š e l v g lasi lu Z e l e z a r dne 31. avgusta 
letos. 

M o j a d o l ž n o s t , je. da o d g o v o r i m na nekaj 
v p r a š a n j in mis l i pisca tega č l a n k a in da 
o v r ž e m v e č j i del trditev, ki so n e r e s n i č n e . 
K o sem preb ira l č l a n e k , s e m se s p r a š e v a l , 
k a k o more č l o v e k , k i se s a m dobro spozna 
na š p o r t pisat i kaj takega . 

P a naj g rem kar od z a č e t k a njegovega 
č l a n k a . N i res, da je za t ekmovanje zvedel 
zadnji trenutek, kot je nap i sa l , t e m v e č že 
prej . D a n pred t ekmovanjem s v a n a m r e č 
govor i la na bazenu in mi je o m e n i l , da je 
š k o d a k e r je zvedel za t ekmovanje šele 
pred k r a t k i m , k e r bi d r u g a č e š e malo po-
t ren i ra l . 

S t r i n j a m pa se s piscem č l a n k a glede 
razpisa . R a z p i s r e s ni bi l objavl jen v glasi
lu Ze lezar , toda to ni n a p a k a P K Jesenice , 
kot je hotel p r i k a z a t i pisec in š e nekater i 
d r u g i , ki so na d a n t ekmovanja p r i š l i na 
b a z e n in govor i l i ter r a z š i r j a l i n a p a č n e 
vesti o P K Jesenice , t e m v e č je to napaka 
konference o s n o v n i h organizac i j s i n d i k a t a 
Ž e l e z a r n e . Ž e v s a leta se P K J e s e n i c e , kot 
izvajalec tega t ekmovanja p r i z a d e v a , da bi 
se d o k o n č n e pr i jave t ekmova lcev zbrale ž e 
tri d n i pred t ekmovanjem, ne pa na dan 
t e k m o v a n j a . O r g a n i z a c i j a bi bila s tem 

T U R N I R 
B A L I N A R J E V 

N A K R E S U 
O b p r a z n o v a n j u krajevnega p r a z n i k a v 

k r a j e v n i s k u p n o s t i J a v o r n i k — K o r o š k a 
B e l a , je bi lo v nedeljo 3. s eptembra na b a 
l i n i š č u rekreac i j skega centra K r e s o r g a n i 
z irano tekmovanje v b a l i n a n j u . T e k m o v a 
nje je o r g a n i z i r a l u p r a v n i o d b o r R C K r e s , 
vabi lu pa so se odzvale nas lednje ekipe b a -
l inarjev: B K Jesenice , B K K r e s I. in II. 
e k i p a , ekipa bali na rje v d r u š t v a upokojen
cev J a v o r n i k — K o r o š k a B e l a ter e k i p a b a -
l inarjev akt iva inva l idov ž e l e z a r n e Je sen i 
ce. 

R E Z U L T A T I : 
B K Jesen ice r K r e s 11 13:7, U p o k o j e n c i : 

K r e s I 13:9, K r e s I: inva l id i 13:2, i n v a l i d i : 
upokojenci 7:13, K r e s I : K r e s II 13:7 in 
B K J e s e n i c e : upokojenci 13:1. 

V r s t n i red ekip: 1. B K Jesen ice , 2. ekipa 
upokojencev J a v o r n i k K o r o š k a B e l a . 3. 
K r e s I, 4. K r e s II in 5. inva l id i Ž e l e z a r n e . 

O b k o n c u tekmovanja sn p r v o u v r š č e n e 
ekipe prejele pokale . 

T e k m o v a n j e v ba l inanju si je ogledalo 
vel iko š t e v i l o o b č a n o v , sprejeta pa je b i la 
tudi pobuda za ustanovitev ba l inarskega 
k luba K r e s . Zato je bi lo dogovor jeno , da se 
bo v pr ihodnjem tednu sestal in i c ia t ivn i 
odbor, k i bo sestavi l p r a v i l a k l u b a in uredi l 
ostale organizac i j ske ukrepe za p r i p r a v o 
ustanovnega o b č n e g a zbora . 

mnogo l a ž j a in tudi samo tekmovanje bi 
bolj nemoteno potekalo . Z a zgled si lahko 
vzamemo s i n d i k a l n o prvens tvo v s m u č a -
nju. 

Glede ž r e b a n j a se zopet ne morem stri
njati s p iscem. Ž r e b a n j a rep ni bilo, ker v 
tem p r i m e r u ni potreben in ker bi š e boli 
zavleklo samo tekmovanje . V o d s t v o tek
movanja je p lavalce razpored i lo po vrst-
nem redu prijav š p o r t n i h referentov, in 
tudi to ni res, da so bile » m o č n e j š e « in 
» š i b k e j š e « skupine ter da so slednje Š t a r t a -
le zadnje. S a m sem n a m r e č p laval v drugi 
skupini , kjer je zadnj i plavalec za menoj 
zaostal za dobre š t i r i sekunde, k a r je v pla- ' 
vanju ž e ve l iko . P r a v to je d o k a z , da ni bilo I 
» m o č n e j š i h « in » š i b k e j š i h « s k u p i n . 

Z a r a d i š t o p a r t c ima pisec p r a v . Res jih 
ima P K Jesen ice samo pet! Pisec č l a n k a pa S 
bi m o r a l vedeti , da so kval i te tne ure iz uvo- I 
za drage i n , da si j i h P K Jesen ice le t e ž k o 1 
nabavi . P r o b l e m kot tak pa ni samo v š t o - I 
par icah , t e m v e č predvsem v p lava ln ih pa - 1 
nogah, k i so ž e do kraja i z t r o š e n e . Ravno t 
zaradi tega se je p lava lo samo v š t i r i h pa
nogah. 

Najbol j pa sem bil p r e s e n e č e n in obenem 
u ž a l j e n zaradi zadnjega ods tavka č l a n k a 
C i t i r a m : » P r e v e č sem bil utrujen , da bi 
splob l a h k o s p r a š e v a l za rezultat , vendar 
sem bil zadovoljen in r a z o č a r a n obenem, 
da je l a h k o tako popularen š p o r t kot je pla -
vanje, v n a š i ž e l e z a r n i d o m e n a nekaterih 
b i v š i h p lavalcev , ki v svoj ih n a j b o l j š i h ča 
sih niso p lava l i nit i v repu bi i škem 
p o v p r e č j u , danes pa kroj i jo tekmovanje po 
svoje in zav irajo m n o ž i č n o s t v Ž e l e z a r n i ! « 

P i s c a č l a n k a s p r a š u j e m , kje je ž i v e l pred 
k a k i m i deset imi leti! 

P r v i č : na s i n d i k a l n e m p r v e n s t v u sta pla
vata samo dva nekdanja p lava lca Milan 

Ropret in R a d o T o l a r . Z a r a d i dveh plaval
cev verjetno p lavanje ni d o m e n a nekaterih 
b i v š i h tekmovalcev . C e pa bi ž e b i l a , se ne 
bi p lavalo 50 m disc ip l ine , t e m v e č 100 m, v 
kater ih bi verjetno p r i š l i bolj do izraza . 

D r u g i č : Pisec č l a n k a n a j b r ž pred leti * 
č a s o p i s i h ni b r a l in formac i j o j e s e n i š k e m 
plavanju . N i n a m r e č res, da v svojih naj
b o l j š i h č a s i h n isva p lava la v r e p u b l i š k e m 
p o v p r e č j u . Ce lo v e č , M i l a n R o p r e t je š e kol 
p ionir ve l iko pomeni l celo v d r ž a v n e m me
rilu. P a tudi sam sem š t i r i leta zaporedoma 
plaval v r e p u b l i š k e m finalu na 100 m hrbt
no, kjer je p lava l tudi nekdanj i d r ž a v n i re
k o r d e r v tej d i s c i p l i n i , D a n i V r h o v š e k . 
L a h k o n a p i š e m , da n i k o l i n isem bil zadnji 
v finalu, n a j v e č j i uspeh pa je bilo č e t r t o 
mesto v r e p u b l i k i . Ver je tno bo to izzvenelo 
kot s a m o h v a l a , toda to so le dejstva in ob
ramba pred n e u p r a v i č e n i m (ali n e p o u č e 
nim) napadom pisca č l a n k a K O M I ' 90 
N A M E N J E N A . . . 

U p a m , da sem s tem dovolj jasno odgo
vor i l p iscu Č l a n k a in vsej ostali š p o r t n i 
javnost i . T u d i sam si ž e l i m , da bi bilo pri
hodnje leto bolje i n , da ne bi b i lo petdeset 
t e m v e č petsto p lavalcev , kot je napisal av
tor č l a n k a T one K o n o b e l j . 

R A D O TOLAR 

S sobotne trening tekme v hokeju na ledu V dvorani V PodmežakljL v katv'\ 
sta se pomerili moštvi H K Jesenice in HK Beljak (Tekst in M 
J. riabic) 

Šah 


